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JE Krško je vnovič na prepihu
Na izredni seji krške občinske skupščine so v torek člani vlade Republike Slove- 

nije odgovarjali na neprijetna posavska vprašanja o JE Krško_________
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nove cene tudi 
kompromis?

diN?VO MESTO — V ponedeljek je 
M Ktor javnega podjetja Komunala 
knu ° 716510 Adolf Zupan sklical tis- 
ro» no konferenco za novinarje, ki po

jo z novomeškega območja, nanjo 
sl Je Povabil tudi predstavnike občin- 
kovnUP,raVe kot ustanovitelja. Na tis- 
kovn konferenci je bila predvsem stro- 
erflrH° obrazložna informacija o pro- 
ie n U ^omunale za leto 1991, o kateri 
tun;* tork?vem zasedanju razpravljal 

“vršni svet. Kakšno stališče je do 
nanll?ma’ vsebuje tako fizični kot fi- 
ne-5®U l)a^.rt — se pravi obseg potreb- 
stev u * ‘n Podobnih denarnih sred- 

’,ar P® seveda prinaša tudi podra- 
? * komunalnih in ostalih storitev — 

•zel izvršni svet, za sedaj še ne 
renro reči, lahko pa povemo, da je 

L enje s*fokovnih služb, daje podjetje 
•1,.®)"“*« v Preteklem letu solidno po- 
v fil °i Hkrati je bilo poudarjeno, daje 
di nem načrtu treba upoštevati tu- 
liar/ tni v‘t1tk, ob hkratnem zagotov- 
karJU Jjjtkcioniranja sistema seveda, 
nni-P? b° osnova za diskusijo in seveda 
zaHrf no 9^'o^'tev, do kod je še možno 
ka<t u Vat1 C?ne> 4* ne bi prišlo do blo- 
do nr kita n'*1 sistemih, kot je vodni, ali 
resa 06 ®mov v varstvu okolja, za kate- 
m? * deklarativno sicer tako zavze
tje- °r‘ *>ove4anja cen naj bi bila izve- 
po. 'etos v treh etapah, natančnejši 
ijs*!?. Pa bodo znani, ko bo znano sto- 
^ IZVr5nega sveto.

za varovanje 
lastnikov

m^ŽA — V nedeljo je bil v Ru- 
ce sk* občni zbor Straške podružni- 
ci v „ LS, na katerem so udeležen
cem ra^?|VOru 7 podružniškim poslan- 
Kojrt.ln, anom komisije za pripravo 
tom 'n lovskega zakona Jože-
Pfedv^tčem iz Kočevja obravnavali
« dotat" r 1ve temi’ P°le8 te8a P8 so 
lastni •11 ^ problematike vračanja 
r "f 'P novih davkov. Zlasti se je 
o 1*1® diskusija ob obravnavi zakona 
stai^ j!1’ kjer so se kmetje zavzeli za 
Dr‘r„ divjadi, kakršnega gozd lahko 
nrav?*ln Prehrani. Zavzeli so se tudi za 
bi ir, ° za^“'t° lastnikov zemljišč, ki naj 
kovr,;Varova*! Posebni zapriseženi stro- 
So- '.cei ‘lei ter neke vrste občinski 
tjišč nk,V knterih bi imeli lastniki zem-

KRŠKO — Na izredni seji krške občinske skupščine v torek pozno popol
dne, ki je bila v celoti posvečena odprtim vprašanjem delovanja JE Krško in 
gradnje odlagališča oz. začasnega skladišča za radioaktivne odpadke 
(NSRAO), je bilo sicer postavljenih veliko vprašanj, a vsa niso dobila zadovo
ljujočega odgovora. In to kljub temu, da so na seji sodelovali podpredsedniki 
izvršnega sveta Republike Slovenije dr. Leo Šešerko ter sekretarja za energeti
ko in varstvo okolja dr. Miha Tomšič in Miha Jazbinšek, medtem ko premiera 
Lojzeta Peterleta in hrvaškega ministra za energetiko v Krško sploh ni bilo. _ 

Sicer pa glede na potek razprave seja ju JE Krško. »Zahtevamo konkreten,
sploh ne bi zaslužila vzdevka »izredna« 
in tudi njeni rezultati niso presenetljivi. 
Kdor spremlja JE Krško, več ali manj 
pozna vsa vprašanja in tudi ogovore. 
Predsednik krške skupščine Vojko 
Omerzu je ponovno opozoril na to, da 
je občina dala samo začasno dovoljenje 
za skladiščenje NSRAO, vendar pa je 
kasneje vedno znala prisluhniti intere
som skupnosti. Ta skupnost pa doslej 
zaradi tega ni dobila dosti, saj ostaja po- 
lega drugega nerazrešenih še cela vrsto 
komunalnih problemov. Republika pa 
se do teh vprašanj obnaša ignorantsko, 
saj je celo odgovore v zvezi s sejo naslo
nila na SO Koper. Je mogoče z geograf
sko nepismenostjo pojasniti, da Krško 
ni dobivalo pravih odgovorov na svoja 
osebna in pisna vprašanja? Omerzu je 
zahteval sprejem zakona o renti ter 
ostro zavračal nekontroliran scenarij 
zapiranja JE Krško.

Sevniška županja Breda Mijovičje 
spomnila republiško vlado, daje v pro
gramskih usmeritvah obljubljala zakon
ske podlage za zaprtje JE Krško. Nada
lje je spraševala, na kakšnih strokovnih 
temeljih temelji odločitev vlade o zaprt-

ALOJZ PETEK 
KANDIDAT?

KOČEVJE — Na ponedeljkovem 
sestanku občinske skupščine in vodij 
poslanskih klubov s predstavniki poli
tičnih organizacij je predstavnik SDP 
predlagal za kandidata za mandatarja 
občinskega izvršnega sveto Alojza Pet
ka. Taje zdaj edini možni kandidat, kef 
je predstavnik Demosa sporočil, da je 
njihov predlagani kandidat Dušan Ora- 
žem odstopil od kandidature.

strokovno argumentiran odgovor o 
vzrokih za odločitev o zaprtju JE v letu 
1995,« je dejala. Nadalje je povedala, 
da v dokumentu o razvojni politiki Slo
venije ni niti besede o JE Krško in se 
hkrati zavzela, da v Posavju glede na 
močno ekološko ogroženost ne bi 
spravljali več odpadkov, da Posavje ne 
bo »slovensko Kosovo«. Zeleni brežiški 
župan Ivan Tomše pa je predlagal vses
lovenski referendum z enim samim 
vprašanjem, ali smo Slovenci še pri
pravljeni tvegati življenje skupaj z JE 
Krško.

Minister Jazbinšek je dejal, »da smo

z JE Krško vsi skupaj dobili kukavičje 
jajce«, hkrati pa je potrdil, da ostaja leto 
1995 kot leto zaprtja JE Krško. Seveda 
pod pogojem, da se zgradi odlagališče 
za NSRAO. Miha Tomšič je dejal, da 
sto v ministrstvu za energetiko zdaj v 
pripravi dva scenarija energetske politi
ke Slovenije in oba z ekonomskega vi
dika približno enakovredna, upoštevaje 
zaprtje JE Krško ali njeno delovanje. 
Zagotovil je, da vsi postopki za gradnjo 
odlagališča potekajo, do jeseni pa bosta 
prišla v skupščino nov energetski zakon 
in zakon o prestrukturiranju energetike 
v Sloveniji ter zakon o renti. Dr. Šešer
ko je dejal, da bi se vlada znašla v pre
cejšnjem precepu, če bi se Krčani odlo
čili, da ne dajo soglasja za gradnjo 
začasnega skladišča za NSRAO. Hkrati 
pa je zagotovil, da bo vlada svoj predlog 
o zaprtju JE Krško do leta 1995 stro
kovno podkrepila in za njim stola tudi 
politično.

J. SIMČIČ

Marjan Anžur 
direktor 
Revoza

Dosedanji generalni 
direktor Pavle Noč 

zapustil Revoz

NOVO MESTO — V IMV se 
nadaljujejo spremembe na naj višjih 
vodilnih mestih. Sedaj je na vrsti 
Revoz, kjer je upravni odbor na 2. 
redni seji 6. marca sprejel vlogo do
sedanjega generalnega direktorja 
Revoza Pavla Noča za sporazumno 
prekinitev delovnega razmerja; na 
to mesto je imenoval Marjana An
žurja, ki pa bo še naprej ostal tudi 
predsednik poslovodnega odbora v 
korporaciji IMV. Hkrati je upravni 
odbor razrešil Marjana Anžurja 
funkcije predsednika upravnega od
bora Revoza in na to mesto izvolil 
Zdravka Slaka, podpredsednika PO 
korporacije IMV, Marjan Anžur bo 
dolžnosti prevzel z 18. marcem.

Na isti seji upravnega odbora se 
je z mesta dosedanjega podpred
sednika UO Revoz poslovil Jean- 
Marc Lepeau, dosedanji direktor 
Direkcije za mednarodne posle, ker 
je bil imenovan za generalnega di
rektorja združenja proizvajalcev av
tomobilov pri EGS in je zato zapu
stil Renaulta. Na njegovo mesto je 
bil imenovan Jean-Christophe de 
Boutiller, ki je po uspešno izpelja
nih pogajanjih o sodelovanju z av
tomobilsko firmo Volvo postal tudi 
direktor direkcije za mednarodne 
posle Renaulta.

ZA PELI SO OSKRBO VANCEM — Ob dnevu žena so fantje ansambla Rubin pri
pravili že tradicionalno prireditev v Domu starejših občanov v Šmihelu. Šopek naj- 
lepših za praznik so zapeli: Tatjana Gros, Franc Novina, kvartet ansambla Spomin 
in Zoran Cileniek (na sliki)? Za smeh so poskrbeli Franc Peslotnik in Oštirjeva ter 
Toni Gašperič in Darja Damjanovič, ki sta prireditev povezovala Pokrovitelja sta 
bila Foto Asja z novomeškega Glavnega trga in cvetličarna Marjetica iz Škocjana 
(Foto: J. Pavlin)

KRŠČANSKI SKAVTI
KOČEVJE — Jutri, v petek, 15. 

marca, ob 18. uri bo v kočevskem žup
nišču ustanovni sestanek krščanskih 
skavtov, za katere je predlagano ime

Slovenci bodo 
skregani in 

praznih žepov
SDP Trebnje je organizi- 

rala javno tribuno
MIRNA — Sedanja slovenska vlada 

ne zna vladati, kjer pa ji tovrstno po
znavanje politične abecede ne dela pre
glavic, preveč prihajajo do izraza intere
si strank, ki prevladujejo v slovenskem 
izvršnem svetu. Tako je med drugim 
menil Emil Milan Pintar, predsednik 
vlade v senci, na mirenski javni tribuni, 
ki jo je sklicala Stranka demokratične 
prenove Trebnje. Da vlada ni kos nalo
gam, se kaže v odprtih vprašanjih o 
lastnini. Z zakonom o denacionalizaciji, 
ki še ne bo tako kmalu sprejet, nas pelje 
v medsebojne prepire, v celoti vzeto pa 
dela vlada v zvezi z lastninjenjem tako, 
da bodo več dobili tisti, ki so »njeni«, 
kot je rekel Pintar.

Nemoč vlade se kaže tudi v pravnem 
neredu v gospodarstvu. Zaradi finančne 
nediscipline in nespoštovanja pogodb si 
slovenska podjetja dolgujejo za nekaj 
milijard mark denarja. Za povrh so po
djetja neenakopravna, kar povzroča 
vlada, ko enim daje določene olajšave, 
drugim rie. Sedanja vlada tudi ni znala 
prekiniti store prakse, ko je država bila 
zraščena s politično stranko. Ker slo
venski izvršni svet ob naštetih perečih 
vprašanjih ne zmore poglavitne poteze, 
tj. pognati gospodarstvo v razvoj, se za
teka v varčevalno politiko in tako med 
drugim znižuje pokojnine in obdavčuje 
reveže. Po drugi strani pa se obnaša raz- 
sipniško z velikim proračunskim dele
žem za slovensko vojsko, je menil Pin
tar, ki se je pokazal kot privrženec 
demilitarizacije.

Na vprašanje iz dvorane je predsed
nik vlade v senci odvrnil, da v bodoče 
ne bodo smele odločati lokalne ravni, 
npr. občine, o splošnih nacionalnih 
vprašanjih. O cesti ali pa odlagališču 
denimo naj bi odločila republiška usta
nova, prebivalstvu pa bodo morali iz-msess

re ljubitelje narave. Njihov mentor bo 
inž. Anton Prelesnik.

BERITE DANES!
na 2. strani:
• Malo posluha za kočev: 

ske predloge
na 4. strani:
• V Evropo z novim za

ščitnim čevljem
na 6. strani:
• Trkanje po prazni občin

ski blagajni
na 8. do 10. strani:
• Pisma in odmevi
na H. strani:
• Se naprej bo treba žive

ti z Romi
na 12. strani:
• Vidmu je treba poma

gati
na 15. strani:
• Vse je zapisano v naših 

laseh
na 16. strani:
• Šampanjec ni teknil 

vsem enako

Kolesa tovorne cestne flote 
se vse bolj vrtijo v prazno
Tovorni prevoz Gorjancev prinaša veliko izgubo
STRAŽA — »Nič čudnega ni, če so 

sindikalne zahteve transportnih delav
cev in zahteve podjetnikov s področja 
tovornega prometa postale identične,« 
pravi glavni direktor Gorjancev Igor 
Gruden. »Na opozorilnem štrajku so z 
začasno blokado tovornega prometa 
sindikalisti opozorili na nedoslednosti 
na svoj način, mi pa preko gospodarske 
zbornice poskušamo vplivati po svoje. 
Žal se vse skupaj končuje pri razume
vanju, konkretnih izboljšav pa letos še 
ni.«

Dejstvo je namreč, da je Tovorni 
promet Gorjancev v lanskem letu na 
konvertibilnem območju ustvaril 90 
odstotkov prometa, odstotek pa celo 
narašča, predvsem zaradi spreminjajo
čih se jugoslovanskih razmer, tako da 
znaša letos že 95 odst Delna devalvaci-

• V kako nezavidljivem položaju so 
slovenski cestni tovorni prevozniki, 
pove tudi dejstvo, da so imeli lani v 
prvih šestih mesecih izgubo 40-krat 
večjo od akumulacije, v devetih me
secih pa celo 70-krat, medtem ko je 
bilo v gospodarstvu razmerje »le« 
1:5,5.

ja dinarja ob koncu lanskega leto je sicer 
nekolikanj ublažila letošnje razmere, za 
bilanco v preteklem letu pa velja, daje 
zaključena s 15 milijoni dinarjev izgu
be. Poleg slabega deviznega tečaja na 
poslovanje neugodno vplivajo še pove
čanja prispevkov in davkov, rast cen, 
ukinitev izvoznih spodbud ter povečana 
konkurenca prevoznikov iz drugih re-

ŽE JURČKI!
TELČE — Prejšnji petek so Štom- 

carjevi s Telč že utrgali jurčke. Ko so 
grabili listje, jih je našel sin Alojz. Gobja 
»družinica« je štela več »članov«, dva je 
Alojz nesel s seboj na delo v Jugotanin 
in ju pokazal. Kaj obeta tovrstno prebu
janje gob že pred Gregorjevim?

A. Ž.

publik, kjer imajo tudi do dvajsetkrat 
nižje cestne takse in kjer imajo večje 
ugodnosti pri razdelovanju dovolilnic 
za mednarodni promet

Zaradi nezaupanja do jugoslovan
skih partnerjev so tuji dobavitelji našim 
prevoznikom skrajšali rok plačila od 90 
na 30 dni, medtem ko se je poravnava
nje računov domačih^ dolžnikov zelo 
zavleklo ali pa je ponekod celo presah
nilo. V Tovornem prometu Gorjanci, ki 
bi moral s poprečno 5 let storim par
kom dajati sedaj največ, skupaj z dru
gimi slovenskimi prevozniki trenutno 
niso preveč optimistični. V tokih razme
rah so že lani uvedli več ukrepov za var
čevanje. Med drugim so ustavili zapo
slovanje, tako da se je po naravni poti 
število zaposlenih zmanjšalo za 8 od
stotkov, medtem ko je fizični obseg dela 
porasel za 3 odstotke. Še dobro, da ima
jo lasten servis za Renaultova vozila.

T. JAKŠE

politični besednjak tudi levičarsko raz
umevanje enakosti in razlik, kot ga ie na

• Opozicija vlade ne želi rušiti. 
Možno pa je, da bodo vlado strla no
tranja nesoglasja, predpostavlja Pin
tar, sgj je rekel, da je neuspešna, ker 
ima kot koalicijska vlada različna sta
lišča do omenjenih perečih vprašanj.

Mirni ponovil Pintar. Pravično je tisto, 
kar funkcionira. Komunizem je prisegal 
na absolutno pravičnost, pa se je nehal 
razvijati. Razlike, npr. v plačah, so po
trebne in delujejo kot gonilo razvoja 
družbe.

M. LUZAR

Emil Milan Pintar

rtusu rtusuvKUM rnun uvi.E.Mjdis.1 — Takole je slovenski minister za promet in zveze Marjan 
druftZ (v sredini) skupaj z Andrejem Levičnikom (na njegovi levi), direktorjem Republiške uprave za ceste, in ostalo 
7at c S,?PU k predora na Malem vrhu. Mu je šampanjec ob slovesnosti, namenjeni prebitju predora, teknil predvsem 
CQ *erje slutil, da v vlogi ministra na trasi bodoče avtocestne poveza ve med Karavankami in Bregano pecljatega kozar- 

ne bo imel več priložnosti držati v rokah? Sam najbolje ve, zakaj. Več berite na 16. strani (Foto: B. Budja)
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V drugi polovici tedna bo su
ho in toplo vreme, v nedeljo pa 
se bo poslabšalo.

Praznik živi naprej!
Letošnji 8. marec je bil verjetno za marsikoga prvo vrstno pre

senečenje. Pričakovati je bilo, da bo, kot marsikaj drugega, 
končal na smetišču zgodovine. Toliko bolj, ker so mu vsa zadnja 
leta mnoge ženske same odrekale potrebnost. Ene zato, kersosi 
tako so vsaj hotele verjeti, že priborile dejansko enakopravnost, 
čeprav je bilo in je navadno še treba ženski na delovnem mestu 
pokazati vsaj majčkeno več, daje upoštevana enako kot njen 
moški kolega. Druge zato, ker se jim je praznik zdel kot posmeh, 
saj na račun priborjene enakopravnosti in res zlata vredne eko
nomske samostojnosti večinoma opravljajo dva šihta.

Tudi v prihodnje se ženskam ne obeta nič dobrega, pod vsakr
šno politiko se vse bolj spet podpisujejo moški, mnogi z idejami, 
za katere današnja delavka ali intelektualka in mati in žena in 
gospodinja kar ne more verjeti, da še živijo in da si jih še kdo upa 
na glas razpredati Zaradi drugošihtnih obveznosti ženske so in 
bodo prve na spiskih odvečne delovne sile, nazaj za štedilnik jih 
potiska tudi evropski delovni čas. Sicer pa bi jih mnogi iz naše 
nove oblasti, od katere smo vsi toliko pričakovali, tam, torej za 
štedilnikom, očitno tudi najraje videli, s kopico otrok, ki jim še 
jesti ne bodo imele kaj dati, da ne govorimo o tem, da so obdav
čenje plenic, cuclov, otroških čeveljčkov in oblačil poslanci po 
javni burji mimo razložili s svojo nepozornostjo. Morda pa je to 

s polemik o potrebnosti dneva ženaeden od razlogov, da letos j 
skoraj ni bito in da praznik živi

Z. UNDIČ-DRA GA Š
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Miloševič žanje vihar

V Srbiji se je začela državljanska 
vojna oziroma revolucija, Slobodan 
Miloševič, kije po vsej Jugoslaviji se
jal veter, zdaj doma žanje vihar. Bilo 
je samo vprašanje časa in naključja, 
kdaj se bo združena srbska opozicija 
na ulici (v parlamentu za to nima 
možnosti) odkrito uprla v socialiste 
prepleskanim komunistom. Vzvod, ki 
so ga za svoje dejanje izbrali vodja 
SPO Vuk Draškovič in čelni ljudje 
drugih opozicijskih strank, je zelo 
močan: zahtevali so zamenjave vodil
nih v tovarnah laži, predvsem pa be
ograjski televiziji S to zahtevo se v 
Srbiji ne glede na strankarsko pri
padnost potihem ali na glas strinja 
vsak, ki ima v glavi vsaj zametek sa
mostojnega razmišljanja in presoje.

Takih ljudi je veliko predvsem v 
Beogradu, kjer je opozicija na zadnjih 
volitvah kljub neznanskim oviram ce
lo zmagala, vendar to ni spremenilo 
razmerja moči v parlamentu, ki ga 
polnijo predvsem podeželani, tradi
cionalno naklonjeni tršim, Miloševi- 
čevim vrednotam. Druga značilnost 
srbske revolucije je, da so se komuni
stom zoperstavili predvsem mladi de
lavci, študentje in intelektualci Črta 
ločnica med za ali proti Miloševiču so 
torej mladost in razum. Več kot 1500

srbskih igralcev je zaradi izrednih 
razmer v republiki razglasilo kulturni 
molk, kar je ta čas edini primer te vr
ste izražanja političnega prepričanja v 
Evropi Če je prihodnost tudi v Srbiji 
sestavljena iz mladosti in pameti, po
tem lahko (vsaj dolgoročno) že danes 
napovemo, čigava bo zmaga ■ 

Slobodanu Miloševiču še naprej 
pomagata dr. Borisov Jovič, zvezna 
policija in JLA. Če ne bi bilo vojaških 
oklepnikov, je vprašanje, kako bi se 
končali sobotni dogodki v srcu Be
ograda Jovič se je s tem, ko je pokli
cal na pomoč generale in neuradno, 
vendar dejansko vzpostavil izredne 
razmere, postavil nad Predsedstvo 
SFRJ, katerega prvi človek je do tako 
bližnjega 15. maja JLA pa je znovič 
pokazala da je samo še v službi Sr- 
boslavije in propadle komunistične 
ideologije. A rmada lahko povzroči tej 
državi še veliko gorja in solz, vendar 
je tudi njen konec blizu, generali, ki 
ukrepajo zoper študente, razumnike 
in lačne, celo v popolnoma generalski 
Južni Ameriki končujejo v zaporih. 
Zanimivo bo spremljati usodo naših 
gora listov. Kdo bo po razsulu vzel v 
službo ali potreboval storitve Staneta 
Broveta, Konrada Kolška in Ivana 
Tominca? Srbija in Slovenija gotovo

ne. Zgodba o Juriju Kozjaku, sloven
skem janičarju, ki se je vrnil na rodni 
grad, je samo romantična pravljica, 
pripoved o kvizlinštvu pa, tako kot 
zgodovina, nima konca.

Če se vrnemo k Srbiji in njeni pri
hodnosti, je mogoče napovedati, da jo 
čaka še večja mednarodna izolacija, 
še hujše sovraštvo med pristaši Milo
ševiča in Draškoviča, mehanizma 
tempimih bomb na Kosovu in v Voj
vodini tiktakata, strahota bo, ko se 
bodo zoper komuniste dvignili lačni 
delavci. Najhuje pri Srbiji pa je, da jo 
je sicer mogoče ozdra viti komunizma, 
velikosrbskega nacionalizma pa ne. 
Glede slednjega med Slobodanom in 
Vukom ni bistvenih razlik. Draškovič 

je človek, ki je izjavil, da je treba od
sekati vsako roko, ki kjerkoli v Jugos
laviji glasuje zoper Srbe. Zapustimo 
jih v njihovem pravoslavju, bizantin
skem kadilu, klicu zemlje in krvi!

M. BAUER

Za delavce rudnika poskrbljeno
Vlada priskrbela denar za odpravnine odvečnih delavcev v kanižarskem rudniku 

— Premogovnik naj bi zaprli čez 10 let —Veliko povpraševanje
KANIŽARICA — Medtem ko je še ne dolgo tega vse kazalo, da bodo z de

lavci, ki bodo zaradi manjšega izkopa premoga v kanižarskem rudniku odveč, 
precejšnje težave, izvirajoče iz pomanjkanja denarja, pa lahko sedaj v Kaniža
rici z zadovoljstvom ugotovijo, da je za te njihove nekdanje zaposlene dobro 
poskrbljeno in da tako rekoč nihče ni pristal na cesti.

Z letošnjim novim letom, ko je rud
nik postal delovna enota družbenega 
podjetja Rudnikov rjavega premoga 
Slovenije, se je namreč začela uresniče
vati tudi 4. varianta zapiranja rudnika, 
ki jo je odobrila vlada. To pomeni, da 
bodo v rudniku še 8 let izkoriščali zalo
ge premoga, vendar brez novih odpi
ranj, dve leti pa bi rudnik postopno za
pirali. Seveda se je moral izkop premo
ga zmanjšati od 120 tisoč na 80 tisoč 
ton letno.

vlada. Po mnenju tehničnega vodje de
lovne enote Tomislava Sekovaniča se 
nihče od teh ljudi ne bo znašel med 
brezposelnimi, saj so se za odpravnino 
— znašala je 24 povprečnih plač delav
ca, za tiste z več kot 15 leti delovne dobe 
pa 30 plač — odločili zlasti tisti, ki so 
vedeli, kaj bodo delali v prihodnje. Ve
liko med njimi jih je začelo z zasebnim

dokup let delavcem, subvencioniranje 
premoga ter za prestrukturiranje. Seve
da so v vladi priznali, da bi se raje odlo
čili za I. varianto, ki bi bila po njihovem 
ekonomsko sicer najboljša, vendar bi 
bil to prevelik socialni šok, saj bi od 
rudnikov rjavega premoga delala le še 
trboveljski in hrastniški, medtem ko bi 
ostale začeli takoj zapirati,« pravi 
Sekovanič.

M. BEZEK-JAKŠE

KOP NAJ BI POSTAL

Medtem ko je bilo še konec lanskega 
leta v rudniku zaposlenih okrog 400 
ljudi, jih je danes le še 303, od tega pri 
proizvodnji premoga 258, ostali pa de
lajo v upravi, avtoparku in gostinski 
enoti. Slednji dve naj bi se v prihodnje

• Kljub temu da imajo v kanižar
skem rudniku v načrtu manjši izkop
______________________i-i.- i____________• i__a

JAVNO PODJETJE

premoga, so tako januarja kot fe-br -----

prav tako izločili. Sedaj je sicer na ča- 
ndarkanju še 19 ljudi, vendar se jih bo 13 

upokojilo bodisi invalidsko ali z doku
pom let. Prav tako bo odšlo v pokoj tu
di 8 od 173 jamskih delavcev.

Večina, kar 53 delavcev, je zapustilo 
rudnik z odpravnino, ki jo je zagotovila

bruarja presegli plan. Povrh tega so 
februarja delali še tri proste sobote, 
ker je bilo povpraševanje po komer
cialnem premogu tako veliko, da s 
samo redno proizvodnjo niso mogli 
zadostiti povpraševanju.

delom, odšlo na delo v tujino ali pa so se 
vrnili domov v Bosno. »Zadovoljni 
smo, da se je vlada odločila za 4. pro
gram zapiranja rudnika, v katerem so 
predvidena tudi sredstva za zapiranje,

sedanjiku, je vendar javno odprl 
temo, o kateri se celo po izbruhu
demokracije še vedno samo šepeta, 

ki

- .Mm

Mariborsko
pismo

Tabu modrih 
kuvert v 

zdravstvu
»Korupcija prihaja!«
MARIBOR — Glavni direktor 

mariborske bolnišnice Tone Kranjc 
je pred dnevi javnost presenetil z 
opozorilom, kije zadrlo v eno od še 
redkih preostalih tabujskih tem v tej 
deželi: »Korupcija prihaja v sloven
ske bolnišnice in v zdravstvene do
move z dolgimi koraki!« Resda je 
bilo treba njegovo izjavo brati v 
kontekstu, v katerem je bila izreče
na — namreč hkrati z opozorilom, 
da bo finančna suša v slovenskem 
zdravstvu neizogibno znižala plače 
zdravnikov, ogrozila oskrbo s sani
tetnim materialom in posledično 
podaljšala že doslej mnogokje ka
tastrofalno dolge čakalne dobe, s 
tem pa ustvarila »idealne razmere« 
za podkupovanje.

Toda beseda podkupnina je v 
zdravniških krogih od nekdaj bila 
kužna; in čeprav je direktor Kranjc, 
še iz preddemosovskega režima 
znan kot človek ostrega jezika, o 
njej govoril bolj v prihodnjiku kot v

Modre kuverte za zdravnike so 
ena od tistih javnih skrivnosti, ki 
ima verjetno najmanj možnosti, da 
ji bo kdorkoli prišel do dna; ne le 
zato, ker je početje težko dokazlji
vo, temveč še bolj zato, ker nihče, 
razen morda kakšnega nepobolj
šljivega idealista in naivnega borca 
za socialno pravičnost, nima niti in
teresa, da bi jo dokazal. Vsakdo ima 
slej ko prej opravka z zdravnikom 
in še vedno je v svežem spominu iz
kušnja nekega bivšega mariborske
ga funkcionarja, ki se je pred leti 
med znanim štrajkom v mariborski 
bolnišnici njenemu osebju s svojimi 
izjavami hudo zameril, nekaj mese
cev kasneje, ko je prišel tja kot pa
cient, pa »v zahvalo« doživel spre
jem, ki ga zlepa ni pozabil. Značilno 
je, da niti on niti drugi takrat niso 
hoteli obesiti zadeve na veliki zvon, 
saj je bilo jasno, da bi stvari zase 
samo še poslabšal, če bi to »drobno 
maščevanje« razpihnil v afero.

Potemtakem si ni treba delati ilu
zij, da je direktor bolnišnice temo 
korupcija v zdravstvu načel zato, 
ker bi se želel od drugega mandata

. — ta mu v kratkem poteče — po- 
.............. ' ’ nbo.sloviti s tovrstno medijsko bomb 

Je zgolj dovolj spreten manager, ki 
z metodo skrajne dramatizacije 
neke tabujske teme skuša pritegniti 
pozornost javnosti in si pridobiti 
njeno podporo za svoj boj proti re
publiški finančni centrali. Dovolj 
dobro se namreč zaveda, da se mu v 
tem primeru zadeva ne more vrniti 
kol bumerang — da bi se torej jav
nost namesto s problemom po
manjkanja denarja v bolnišnici za
čela raje ukvarjati s problemom 
podkupovanja. Slednji bo najbrž še
naprej ostal v okviru tistega srbske
ga pregovora: »Svako se pita, niko

MILAN PREDAN

BREŽICE — Brežiški izvršni svet je 
zdaj pripravil že dolgo napovedano 
ustanovitev javnega podjetja za komu
nalne in stanovanjske zadeve. Svojo od
ločitev, ki jo mora potrditi še skupščina, 
utemeljuje z dejstvom, da so Brežice ena 
izmed šestih občin, ki še nimajo takega 
podjetja pod posebnim družbenim var
stvom. Njegova ustanovitev naj bi 
združila in racionalizirala sedanjo ko
munalno in stanovanjsko službo ter za
gotovila večji nadzor občinske oblasti. 
Ustanovitev takega podjetja bo imela 
tudi neposreden vpliv na cene storitev, 
saj mora sedanje Komunalno in obrtno 
podjetje plačevati davek na dobiček v 
višini 40 odst. bruto dobička in še 12- 
odstotni davek za izplačane osebne do
hodke. Ko bo zaživelo Javno komu
nalno stanovanjsko podjetje (na kratko 
tudi poslej KOP), mu teh davkov ne bo 
treba plačevati.

Vinsko tekmovanje
Glavna pokušnja bo 13. 
aprila v restavraciji Breg

Med dolenjskimi rdečimi vini so naj
višje ocene prejeli: Novina (16,39), Pe
ter Pureber (16,31), Franc Murn 
(16,24). Za cviček je Anton Fink prejel 
sploh najvišjo oceno med vsemi vzorci 
(16,89), kaj blizu pa sta mu bila tudi
Drago Irt (16,35) in Anton Bele 

' (e Šmalc ji(16,18). Jože Šmalc je pridelal najbolj
šo frankinjo (16,49). Med 19vzorci do
lenjskega belega vina je največ točk 
zbral Štefan Jaklič (16,45), Vili Novina 
(16,37), Jože Turk (16,33).

Lokalno pokušnjo so opravili tudi 
vinogradniki podružnice Šei

Malo posluha 
za kočevske
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predloge
Dr. Jože Osterc v Kočevju

KOČEVJE — Kočevski predlogi, 
naj bi družbena zemlja in gozdovi ne 
postali last države, ampak občine, ne 
bodo uslišani. To se je dalo jasno raz
brati iz odgovorov ministra za kmetij
stvo, gozdarstvo in prehrano Slovenije 
dr. Jožeta Osterca na razgovoru z njim 
8. marca v Kočevju.

Minister Osterc je v svojih odgovorih 
na vprašanja med drugim povedal, da 
bo kmetijska svetovalna služba organi
zirana tako, da bo lahko dobil nasvet 
vsak, ki kmetuje. Kdor ne bo kmetoval 
skladno z normativi, bo doživel posle
dice (minister ni rekel naravnost, če mu 
bo zemlja odvzeta ali kaj podobnega), 
ker je pač preveč zemlje neobdelane.

Med predstavniki družbenega kmetij
stva in zasebnimi kmeti se je razvila 
ostra razprava. Kmetje so očitali druž
benemu kmetijstvu, da si je obdržalo 
najlepšo zemljo, njim pa prepustilo sla
bo in še raztreseno. Predstavniki druž
benega kmetijstva pa so spet menili, da 
bi si kmetje lahko izboljšali svoje do
hodke z raznimi dopolnilnimi dejav
nostmi. Minister Osterc je še poudaril,

MINISTER V KOČEVJU- Dr. Jože 
Osterc, minister za kmetijstvo, gozdar
stvo in prehrano Slovenije, na razgovo
ru v Kočevju, ki ga je vodil predsednik 
občinske skupščine Kočevje dr. Mihael 
Petrovič.

da bo prevladalo načelo racionalnega 
gospodaijenja, se pravi, če družbena 
farma ne bo donosno poslovala, jo bo 
treba razdeliti na več manjših enot in jih 
dati v najem zasebnim kmetom.

Tudi družbeni gozdovi ne bodo 
občinski, ampak državni, ker bo tako 
lažje opraviti lastninjenje, je menil mi
nister Osterc in dodal, da bodo državni 
gozdovi (morda) kasneje prešli v last 
občine ali pa bo občinam za gozdove na 
njihovem območju priznana renta. Do
dal je še, da bi vsaka zasebna kmetija 
morala imeti nekaj gozda, nedonosne 
kmetije pa celo toliko gozda, da bi veči
no dohodka ustvarila z njim ali s prede
lavo lesa.

Precej kritik je bilo izrečenih spet na 
račun lovstva in prevelikega staleža div
jadi, ki ogroža kmetije in gozdove. Pri
načrtih lovstva morajo sodelovati tudi 
kmetje in gozdarji. Tudi na področju
veterine se pripravlja več novosti. Tudi 
tu bo možna zasebna praksa. Veterinar
ska inšpekcija bo pritegnjena na raven 
republike, da ne bo odvisna od raznih 
občinskih dejavnikov itd.

J. PRIMC

TO NISO OTROCI?

STRAŽA, ŠENTRUPERT — V 
tem času potekajo lokalne pokušnje vin 
po podružnicah Društva vinogradni
kov Dolenjske. Vsi vzorci, ki bodo na 
teh pokušnjah dosegli vsaj 15 točk, se 
bodo lahko udeležili glavne pokušnje 
vin, ki bo letos 13. aprila v restavraciji 
Breg v Novem mestu. V soboto, 23. fe
bruarja, so vino svojih vinogradnikov 
pokušali tudi v podružnici Straža. V 
oceno so prinesli 38 vzorcev letnika 
1990.

BOGAT PROGRAM

_0______r__________ entrupert. V
:no so prinesli 76 vzorcev, od katerih 
šest izločili. Med cvički je najvišjo

oceno so |

oceno dobil vzorec Janeza Uršiča iz 
Škriljevega (15,6), Jože Kafol iz Trste- 
nika je bil drugi (15,5), desetinko manj 
pa sta za svoje vino dobila Jože Možina 
in Dušan Sladič. Med dolenjskimi be
limi vini ie najboljšega prinesel Peter 
Brcar iz Šentrupcta (16,2), Jože Frelih 
iz Zadragc je dobil 15,8 točke, desetin
ko manj pa Franc Brcar s Homa.

J. P.

IC Naša anketa
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Na zadnjem zasedanju so poslanci v 
slovenskem parlamentu priznali, da je 
do obdavčitve otroške obutve in konfek
cije z republiškim davkom prišlo zaradi 
njihove nepozornosti. Prezrli so namreč, 
da je treba te reči posebej omeniti, da z 
uvedbo 7-odstotnega temeljnega pro
metnega davka ne padejo avtomatično 
še pod udar 13,5-odstotnega republiš
kega davka. Napako so bili po velikem 
negodo vanju ja vnosti le pripra vljeni po
praviti Ampak kako! Neobdavčena so 
po novem otroška oblačila do številke 
16 in čevlji do številke 36. Poslanci, ki 
imajo polna usta skrbi za otroke, so 
očitno preveč zaposleni, da bi vedeli da 
imajo nogo št. 36 danes povprečno že 
devet, desetletniki, velikost potrebnih 
oblačil je temu primerna. To niso 
otroci?

»Dolenje« je objektiven!
Četudi je novinarstvo opravilo veliko posla pri »mehčanju« boljševizma, 

pri zadnji menjavi oblasti in sistema pri nas, seje nova oblast med prvimi 
stvarmi lotila ravno medijev, da bi jih disciplinirala. Minister Stanič se je 
sicer močno trudil z razlagami, kako gre le za zaščito lastnine v medijih, a 
prizadevanje, dobiti v roke odločanje o kadrih v novinarskih hišah, je po
vsem prozorno. Sicer se pa marsikdo od novih oblastnikov tega niti ni trudil 
in se ne trudi skriti. Novinarji pišejo ali premalo ali preveč, premalo ali pre
več kritično, ne poudarjajo pravih stvari, kvazikomentirajo itd. Še tako do
bronamerna kritičnost do oblasti, do njenih postopkov, napak, nerodnosti, 
ki bi jih lahko našteli celo vrsto, se nemalokrat razlaga kot zvestoba staremu 
režimu, sedanji opoziciji. Novomeški župan Marjan Dvornik to razlaga celo 
s primero o orlih, ki so pozabili to biti, ko sojih po določenem času spustili iz 
kumika, v katerem so zobali skupaj s kokošmi! Le kje in s kom so zobali 
sedanji oblastniki!? Škoda, ko smo se vsi tako veselili demokracije. Seveda 
pa je po svoje povsem razumljivo, da hoče oblast spraviti medije pod svoj 
vpliv in kontrolo, informacije so moč in mediji niso kar tako »sedma sila«. 
Toda pravica do resnice, pravica biti obveščen je ena osnovnih človekovih 
pravic, ki jo lahko udejanja le svobodno, neodvisno, nadstrankarsko in se
veda profesionalno novinarstvo. Kateri medij je tak, pa navsezadnje odloči
jo bralci, ne pa užaljeni in od oblasti omamljeni politiki.

METLIKA — Člani Belokranjskega 
muzejskega društva so na nedavni letni 
skupščini med drugim pregledali delo v 
preteklem letu ter sprejeli program za le
tos. V letošnjem letu naj bi to društvo 
opravilo kar precej pomembnih nalog, 
med drugim v sodelovanju še z nekaterimi 
izdalo Etnološko topografijo občine Met
lika. Obnavljalo bo spominske plošče po 
Beli krajini, poskrbelo za izdelavo kart 
znamenitosti Metlike in Črnomlja ter 
spodbujalo izdelavo vstopnih tabel v Belo 
krajino s primerno strokovno predstavit
vijo. V sodelovanju s srednjo šolo iz Čr
nomlja bo skrbelo za ureditev Mitreja na 
Rožancu, pripravilo pa tudi predavanje, 
izlet in še kaj.

MARJAN ARH, poslanec v Skupščini 
Krško: »Dolenjskega lista ne berem dovolj, 
čeprav ga rad vzamem v roke. ZA i se mi do
volj objektiven in kritičen ter celo oster, vsaj 
v nekaterih pogledih. V primerjavi z Delom 
se mi zdi celo bolj naklonjen Demosu kot 
pa nekdanjim levim strankam. Naj dodam, 
da 80 odst. informacij dobim iz časopisja in 
da takšni količini informacij tudi veijamem. 
Hkrati menim, da bi morali javni mediji 
ostati samostojni in ta samostojnost je po
rok za našo demokracijo.«

MAJDA GAČNIK, dijakinja srednje 
ekonomske šole Novo mesto: »Redno be
rem Dolenjski list. Mislim, da še kar objek
tivno poroča, imam pa nanj precej pripomb 
in mislim, da podobno mislijo tudi drugi 
mladi. Preveč vleče na tradicionalno, rekla 
bi kmečko stran, premalo pa ponuja mo
dernih pogledov na svet, pa tudi sodobnih 
dogajanj iz sveta. Oblikovno in vsebinsko 
bi bil potreben prenovitve. Bolj bi moral 
slediti modernim trendom, ki so zanimivi za 
mlade.«

plev, ne, ker bi novinarji kaj skrivali, tem
več je prav zanimivo primerjati komentarje. 
Tu se kuje demokracija!«

m
IVE STANIČ, učitelj iz Kočevja: »Škarje 

objektivnosti so predvsem v rokah urednika 
ali uredniškega odbora. Dolenjski listje bil 
včasih hudo in trmasto rdeč, danes pa so v 
njem enakopravno obravnavane vse stran
ke in ni več zloglasne politične selekcije. Si
cer pa je objektivnost relativna in včasih 
problematična zadeva. Vsak pozna svojo 
resnico in z njo pridobiš malo prijateljev. 
Zdi se mi, da Dolenjski list s primerno mero 
taktnosti in strpnosti uspešno obvladuje ta 
problem.«

MILAN KLEMENČIČ, obrtnik iz Do
bove: »Dolenjski listje v družini že tradici
ja. V politiko sc sicer ne vtikam, a vseeno 
menim, da piše objektivno. Tu okoli ga vsi 
berejo, saj v njem zvedo, kaj se dogaja v 
bližnji okolici in kaj ljudje delajo. Kolikor 
sem opazil, Dolenjski list ni niti na eni niti 
na drugi politični strani. Lahko bi rekel, da 
je ostal enak kot prejšnje leto.«

JOŽE HLEBEC, strojni ključavničar s 
Krasinca pri Metliki: «Po moje je Dolenjski 
list dovolj objektiven in realen časopis. Na 
splošno nanj nimam pripomb, saj je to do
mač časopis, ki piše razumljivo in objektiv
no. Seveda ni nobena stvar taka, da bi bila 
všeč vsem, a če se kdo s kakšnim člankom 
ne strinja, če mu ni všeč, ne more reči, daje 
zato časopis zanič ali neobjektiven. Te stva
ri je treba razlikovati. Dolenjski list pa naj 
otane tak, kakršen je.«

BOJAN KOZMUS, obrtnik iz Sevnice:
»Ne osredotočam se zgolj na en časopis ali 
informacijski vir. V prvi vrsti si novice iz
menjam s prijatelji. Nadalje, če se le da, po
slušam osrednji radio, posebno poročila ob 
sedmih, trinajstih in 15.30, zvečer pa TV 
dnevnik. Kolikor čas dopušča, berem tudi 
Dolenjca, Nedeljski dnevnik in Delo. Mis
lim, da mora človek znati ločevati zrno od

SLAVKO GRAHEK, upokojenec iz 
Črnomlja: »Dolenjski list obvešča objek
tivno, v njem je veliko informacij prav iz 
vsakega kotička širše Dolenjske. Razumlji
vo je, da prav zaradi te obilice novic pride 
tudi do kakšnega nesporazuma, vendar ne 
namerno. Razumem, da je delo novinarjev 
težko, da pa sc vsaj nekoliko izognejo očit
kom, morajo poročati čimbolj nepristran
sko. Sicer pa naj bi bili pri svojem delu od
govorni predvsem bralcem.

jBfcrr

ALEŠ REBOL, zastopnik Loterije Slo
venije v Trebnjem: »Časopisi naj poročajo 
o vsem, kar se dogaja. Vsak časopis je p° 
svoje pristranski, zato je premalo, da bi bil 
vezan na eno samo informacijo o nečem- 
Tudi pri obveščanju velja, da imajo vsake -, 
oči svojega malarja, se pravi, da vsak po J
svoje zapiše in vsak po svoje prebere. Da se z 
o kom ali o čem preveč piše, ne bi rekel- > 
Verjetno se piše o tistih, ki pač kaj delajo « z

n

STRANKA JORDAN, poslovodkinja 
trgovine Zadružnik v Ribnici: »Menim, d* 
Dolenjski list objektivno poroča z območja 
občin Ribnica in Kočevje, za dolenjski ko
nec pa ne vem. Več bi lahko poročal o dele- 
tudi o kmetijstvu, politiko pa pustil stran
kam in o njej poročal le, če ima na razpola
go odvečen prostor. Nisem bila in nisem 
nobeni stranki, saj so stranke po mojem 
moda, od katere ni koristi. Ljudje imam 
radi zabavo, zafrkancijo in vice.«
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Kmetje ne bodo več kos kreditom
Še lani so Hranilno-kreditne službe ob pomoči intervencijskih sredstev lahko 

zadržale obresti pri 20 odst. — Letos je cena kreditov previsoka
BREŽICE — »Leto 1990je bilo zelo nestabilno, saj so hranilne vloge padale 

iz ene skrajnosti v drugo. Če so še na začetku leta kmetje množično prodajali 
devize in nalagali denar v našo hranilnico, seje ob koncu leta dogajalo ravno 
nasprotno,« je na seji upravnega odbora Hranično-kreditne službe Agrarie 
Brežice poročal njen vodja Stanko Ceijak.

OKUŽENE OVCE
KOČEVJE — Ovne, ki so bili

kužem z brucelozo, so že pobili.
lir, 'so tud* trope ovac, kjer so 
meh okužene ovne. Po doslej prispe
li izvidih je ugotovljenih še 31 oku

snih ovac. ~

Ob tem je še dejal, da hranilnici osta
ja edini vir sredstev lastni denar, kar se 
bo kaj kmalu poznalo tudi na njegovi 
ceni. V preteklem letu so s pomočjo in
tervencijskih sredstev še zadržali obrest
ne mere pri 20 odstotkih, ki sojih kmet
je — kreditojemalci še zmogli. Kljub 
temu seje prvič po dolgih letih zgodilo, 
da je kar 20 kmetov vložilo prošnjo za 
odlog plačila glavnice. Privabila sojih 
intervencijska sredstva za živinorejo, ob 
katerih pa so morali 80 odst. sredstev za 
naložbe zbrati sami. Po obljubah, da 
bodo intervencijska sredstva kmalu na
kazana, so si sredi naložbe najeli kredite 
pri HKS, ker pa nakazila ni bilo pravi

čas, tudi glavnic niso mogli pravočasno 
plačati.

Zdaj intervencijskih sredstev ni več, 
zato m jasno, kdo bo še lahko'vzel kre
dit po taki ceni. Kmetje zelo težko, pre
cej lažje pa druge ustanoviteljice HKS, 
družbena podjetja Agrarie, ki jim 40- 
odstotna obrestna mera še vedno zago
tavlja poceni denar v primerjavi s kredi
ti drugod. Ker pa je Hranilno-kreditna 
služba ustanovljena za potrebe kmetov 
in ker je tudi večina hranilnih vlog 
kmečkih, se postavlja vprašanje, kaj 
zdai.

Pretekli teden se je na že omenjeni se
ji upravnega odbora razvila polemika o

___________ »Kmetice moramo biti složne
^novomešketržnice in se ne ozirati na stranke«
deh»uV 113 smo na tržn>ci v pone- 
n‘J„ P°!e8 branjevk, prodajalcev in 
preprocbjatcev, videli tudi miličnika. 
ain»8H 1X *a*1*C0 marsikaj zgodi. Iz-

teEsrssss
nih o na Pralcev nima izpisa- 

mno8e stvari so brez doku- 
V nn v\^rancijskih listov in še česa. 
lenku e je£.so kile cene sadja in ze- 
sleHn'6. u3 ^eladinijevi stojnici na- 
2S on ™nane 40 din, pomaranče 
dinčr d!"’ Jabolka 25 din, fižol 48 
buknna60 ?in’ čebulček 70 din, če- 
Cila 11 o'j ■’ ^ru^e 30 din, grozdje iz 
50 Hin ° dln> so\ata 60 din, špinača 
80 H;n’ paradižnik 100 din, kumare 
stvarmi H°va .^bula 100 din. Med 
jebilonaj^oil!1 P°nTle branjevke, 
din. sirček ™ ..............

Aktiv kmečkih žena odvisen le od lastnega dela

gosteje videti: jajca po 30 
100 rii"'-* • djn> &sen 80 din, maslo 
rica n,”’ P?Jav‘l seje tudi regrat, me- 
r,ca Pa velja 20 din.

C* • * \S \Sbe/m/sca
^SEJMIŠČE V BREŽICAH - Na 
178 ,nem sejmu so imeli naprodaj 
starnit-u mesece starih prašičev in 23 
so ve& Mlaisi-.ki sojih prodali 115, 
Stamizi 3^ Bta kilogram žive teže. 
lastnibV0** katerih jih je menjalo

S«ve\TželipO28do30dinkil°' 

ll^M'ŠČE v Šentjerneju
nanr ??bptnem sejmu so imeli rejci 

314 prašičev, starih 8 do 14 
kB ™ r pomeni težkih 18 do 35 
ce ti i ii*?.rašičev, starih nad 3 mese- 
» ’ M'*eiklh nad 50 lio Prvi kicniih

BREŽICE — Odziv na letošnje no
voletno srečanje kmečkih žena je bil to
likšen, da so ga morali organizirati dva
krat. Anica Šetinc, predsednica Aktiva 
kmečkih žena Brežice pravi, da si mno
ge žene želijo takega srečanja večkrat v 
letu. »Vedno sem se zavzemala za iz
obraževanje kmečke žene, saj brez zna
nja ni napredka. Članice aktiva si želi
mo, da bi se nam pridružile tudi 
Pišečanke in Bizeljanke. Sprejeti mo
ramo prav vsako ženo, ki se ukvarja s 
kmetijstvom, četudi je ob tem še zapo
slena,« pravi Setinčeva.

Politika je vnesla zmedo okrog praz
novanja dneva tudi med kmetice, zato 
so se odločile, da bodo praznik s kome
dijo jeseniškega gledališča obeležile 21. 
marca, se pravi, ne na dan žena in niti ne 
na materinski dan. Samo dan poprej se 
bodo s kulinaričnimi izdelki predstavile 
v Ljubljani, 25. marca na sejmu Alpe — 
Jadran, 20. aprila pa bodo razstavljale 
še na Ptuju. Njihov aktiv že vrsto let z 
domačimi kulinaričnimi posebnostmi 
razveseljuje na kmečki ohceti ter na no
voletnem in vinskem sejmu v Ljubljani.

Usliši
ie ti do ^0 din za kg žive te
ter do 12.000 din za žival,
leže in P° 12 do 21 din za kg žive 
žive tefe 1 P° 25 do 30 din M k8
Prašiči- T so Prodali 127 mlajših 
kravo * i*n ^ st»rejše ter 2 pitanca, 

in 5 žrebet.

Anica Šetinc

Na vsaki razstavi tudi prodajajo, da kri
jejo stroške in si lažje privoščijo kak iz
let, srečanje ali predavanje.

Mlada mentorica Jožica Lepšina si 
skupaj s predsednico prizadeva, da bi 
bile njihove članice za zgled pri kmeto
vanju. »Kmečke žene moramo biti 
'složne. Veste, kmetica se ne sme ozirati 
na stranke, ampak mora gledati samo 
na to, kako bi se dalo boljše preživeti.

Kmetijski nasveti
Koristi zaprte grede

OPtishtj za^* *n vrtnarji bodo pritrdili nasvetu, da sije zelo koristno na vrtu 
nih sadik*3^0 gredo- Uporabna je vse leto, spomladi najprej za vzgojo last- 
lin, pQ£_ ’ nato za pridelavo zgodnje zelenjave, poleti za nego okrasnih rast- 

NaioB0 jCSeni pa za spravilo ali hrambo različnih vrst vrnin. 
lin. V ta83 23,3116 grede je preprečiti dostop mraza do občutljivih vrtnih rast- 
jih lahk0namen se seveda najbolje obnesejo tako imenovane tople grede, ki 
je prv m°8reva gnoj, voda ali pa elektrika. Najbolj enostavna in najcenejša 

^aPrta n°St’ k' Je 2310 tudi najbolj uporabna, 
stavil ■ j>reda mora bi ti v vsakem primeru na sončni in zavetni legi. Se- 
zahod ter CSen betonski okvir, ki naj bo postavljen v smeri vzhod — 
n° iz 5 c nag!'3 steklenih oken proti jugu. Obod zaprte grede je običaj-
oljnobarm dc'3e*'b hrastovih ali borovih plohov, najbolje s fimežem ali 
cm, jujn„Vo Prepojenih; njihova severna stranica mora biti visoka 35 do 40 
tako da i Pa e Zaprta greda mora biti dolga vsaj 2 m, široka pa 150 cm, 
jih po -V"v Posebne utore mogoče vložiti 100 x 150 cm velika »okna«, ki 

prj_V rePl — predvsem zaradi zračenja — zlahka odstranimo.
°kvi|je . jj've so zlasti tople grede z gnojem. V ta namen je potrebno pod 
dobro stlač °Pat'jamo’ vanjo natlačiti najprej 30 do 40 cm debelo plast 
P^tjohii nega konjskega gnoja, nato pa pokriti še s prav toliko debelo 
*-------- musne sprstenine. Za silo lahko konjski gnoj, ki ob mineralizaciji

fcrfelLO KMETIJSKEGA ZAVODA — Takoj ko se bodo tem
nice in jex s*avde nad 0xC in bodo njive prevozne, naj tisti pridelovalci pše- 
v« In ocenr*ena’k' jeseni niso škropili proti plevelom, pregledajo svoje nji- 

■ 40 r» Jv ^Pkveljenost. Če najdejo na kvadratnem metru posevka več 
*' skUnnn Iia "“krh širokolistnih plevelov ali 20 do 30 travnatih plevelov 
ijjhektar *** P,evelnih rastlin, naj uporabijo dicuran forte v količini 1,5 kg

'^dno seno*5*”16’ nado!llest.'lud’ kaka dru8a organska snov, na primer

Vsaka se mora zavedati, da bo v vsa
kem sistemu samo kmetica in bo odvis
na od svojega dela, znanja ter iznajdlji
vosti,« je še pribila Anica Šetnic, saj se 
boji, da so nekateri od spremembe na 
oblasti preveč pričakovali.

B. D.-G.

Inž. M. L. !

Kmečki gnev 
na občnem 

zboru SKZ — LS
Predvolilna obljuba 

zdaj dela dolg
TREBNJE — V nedeljo je imela 

tu občni zbor trebanjska podružni
ca Slovenske kmečke zveze-Ljud- 
ske stranke. V živahni razpravi so 
kmetje načeli vrsto vprašanj o za
konodaji in lastnini. »Rekli so nam, 
prijavite razlaščeno premoženje. 
Ljudje so prijavili, zdaj pa jim pre
moženja nihče ne vrača. Zato so 
ljudje razočarani,« je poudaril eden 
od udeležencev zbora. Tone Strah, 
predsednik trebanjske podružnice, 
je pojasnil, da še ni zakona o dena
cionalizaciji in daje glede vračanja 
lastnine potrebna strpnost. Računa
ti je potrebno tudi s težavami pri 
vrednotenju, saj je v veliko prime
rih premoženje zdaj več vredno kot 
ob odvzemu, ker je vanj kdo vlagal. 
Težave, ki jih sedaj občutijo ljudje 
zaradi preteklih lastninskih opera
cij, so tudi še drugačne, če sodimo 
po besedah enega od kmetov: »Na 
,šiht’ so nas spodili. Zdaj nas podijo 
iz tovarn, zemlje pa nimamo, ker so 
nam jo vzeli.« Seveda ima po pre
pričanju kmetov, ki bržda spadajo v 
skupino razlaščenih, lastninjenje 
tudi moralno stran. Vrniti premo
ženje je eno, drugo pa je to, da se je 
potrebno oškodovancem opravičiti 
za storjene krivice, je namreč pribil 
eden od razpravljavcev na zboru. 
»Če z vračanjem imetja oblast cin
ca, je z obdavčenjem pohitela!!« so 
se hudovali trebanjski kmetje. Dav
ki so previsoki in nekateri ljudje so, 
sodeč po ogorčenju na zboru, na 
tem, da kmetovanje pustijo.

Zapustili pa so menda že izvolje
ni kmečki predstavniki svoje voliv
ce, kot je kritično domneval eden 
od razpravljavcev. Dejal je, da so 
predstavniki pred volitvami imeli 
ideje, medtem ko jih zdaj nimajo 
več. Poleg take politične prakse v 
stranki so kmetje nanizali vsakda
nje zadrege kmetovanja. Pri tem so 
povedali, da si žele dežurstvo vete- 
rinarja ob praznikih in da bi sedanjo 
zadrego znali sami rešiti s plemen
skim bikom. Radi bi nazaj denar, ki 
so ga nekoč plačali v ceni umetnih 
gnojil, prav bi bilo, če gorivo za 
kmetijske stroje ne bi bilo obdavče
no, in za veliko olajšavo kmetom bi 
štel kak ukrep, s katerim bi pri nas 
odstranili nekaj oderuških posred
nikov med kmetom in kupcem 
pridelka.

L. M.

tem, ali je sploh prav, da imajo kmetje 
za 5 odst. nižje obrestne mere kot druž
beni sektor. Nekateri so menili, da bi 
morali imeti vsi ustanovitelji enake po
goje pri kreditih, drugi pa so se nagibali 
k drugačni trditvi. Namreč, da družbeni 
sektor vendarle hitreje obrača denar in 
si kljub vsemu lahko privošči take kre
dite, medtem ko sijih kmetje ne morejo. 
Kaj več o tem bodo rekli na prihodnji

• Ob takih gibanjih se utegne zgodi
ti, da se bo v naslednjih mesecih pri
manjkljaj HKS še povečal. V Agrarii- 
ni HKS se zato trudijo, da bi pridobili 
čimveč ljudi. Kot prvi v Sloveniji že 
od začetka januaija vodijo poslova
nje z žiro računi, kmalu nameravajo 
uvesti še tekoče račune, poslujejo z 
Zadružno kmetijsko banko, preko 
katere naj bi se uredilo tudi devizno 
poslovanje, in si prizadevajo, da bi 
preko njihove hranilnice upokojenci 
lahko prejemali pokojnine. V Globo
kem odpirajo novo blagajno, skupaj z 
sindikati uvajajo sindikalno blagajno 
za samopomoč in poslujejo tudi s 
pomočjo potujoče blagajne.

seji poslovnega odbora HKS in tudi na 
posavskem razgovoru o obrestnih me
rah.

B. DUŠIČ

POKUŠNJA VIN 
V KANDIJI

NOVO MESTO — V novomeškem 
hotelu Kandija bo od jutri, 15. marca, do 
torka, 19. marca, pokušnja najbolje oce
njenih dolenjskih vin trškogorske podruž
nice Društva vinogradnikov Novo mesto. 
Gostinski delavci obljubljajo dobro zaba
vo, še posebej pa na pokušnjo vabijo vse 
Jožete in Jožice, ki imajo v torek svoj 
praznik.

KLETARSKI TEČAJ
SEVNICA — V soboto se je s preda

vanjem mag. Julija Nemaniča v Sevnici 
končal 42-urni kletarski tečaj. Potem so 
tečajniki obiskali še metliško Vinsko 
klet, kjer so pokušali vino. Sedaj so pred 
tečajniki izpitai najbrž pa bodo prihod
nje leto pripravili tudi nadaljevalni kle
tarski tečaj.

• Med človekom in muho je velika 
podobnost' oba je mogoče ubili s 
časopisom.

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...
Ureja: mag. Julij Nemanič

Rez vinske trte
Piše inž. J. Maljevič

V presojanju pri rezi vinske trte 
naj bi upoštevali sledeča dejstva:

• Rodnost očes je na osnovi in 
proti koncu rozge manjša. Katera 
očesa bodo najbolj rodna, je odvis
no od pogojev za rast v preteklem 
letu. Ti so prehrana, vlaga in toplo
ta. Pri bujnejših trsih so bolj rodna 
očesa dlje od osnove rozge. Od 
razmer v pomladi je odvisna razvi
tost grozdov, nastavljenih v prete
klem letu.

• Krajša rez omogoča bolj raz
vite grozde, vendar pri sortah z 
majhnimi grozdi na ta način ne 
bomo dosegli zadovoljivega pridel
ka. Krajša rez povečuje bujnost, s 
tem pa se rodnost postopoma še 
slabša. Teža grozdja na posamezni 
rozgi narašča od osnove šparona do 
določene višine, potem se zmanj
šuje.
• Pri enakem pridelku bolj formi
rajo rodna očesa trsi, ki imajo več 
poganjkov in večjo listno površino. 
Najprimernejše so rozge dolžine 1,5 
m, največ 2,0 m, in cca 10 mm de
beline s čim manj stržena.
• Bolj odganjajo očesa na vzgojnih 
reznikih kot očesa pa enakem polo
žaju na šparonih. Če ne puščamo 
vzgojnih reznikov, je obvezen re
zervni reznik. Da bi izenačili odga
njanje očes, šparone upogibamo in 
jih vežemo z vrhom navdzol. Pri 
biološkem pridelovanju grozdja ve
žemo šparone poševno navzgor pod 
kotom 30° nad vodoravno lego.

• Poganjki, normalno obreme
njeni, končajo rast 5—10 dni prej 
kot preobremenjeni ali nezadostno 
obremenjeni, zato zberejo več slad
korja. Hranilne snovi v prebujnih
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poganjkih se trošijo več na porast 
poganjkov kot na formiranje rod
nega nastavka.

• Kakovost grozdja oz. vina je 
toliko slabša, kolikor je večja koli
čina grozdja in manjša bujnost trsa. 
To je možno izraziti s formulo 
Q=F:V.

Q pomeni kakovost grozdja
F pomeni težo pridelanega 

grozdja
V pomeni težo celotne enoletne 

rozge, kije sodelovala pri ustvarja
nju pridelka.

Količnik (q) naj ne bi bil večji 
kot 4, oz. 3,5—4,5. Tolikokrat je 
lahko teža grozdja večja od teže 
enoletne rozge. Pri količniku 
6,5—8,5 trs že črpa svoje zaloge in s 
tem slabi. Za pridelek 4 kg grozdja 
ustrezne kakovosti mora trs imeti 1 
kg prirasta enoletne rozge.

Če želimo omogočiti dobro osvet
litev listne površine, lahko pustimo 
na trs povprečno 11—12 mladic 
dolžine ob koncu rasti cca 2 m (pri 
razdalji sajenja 2,2 krat 1 m). Vse
kakor je med sortami precejšnja 
razlika z ozirom na velikost listov. 
Pri sortah z manjšimi listi pustimo 
večje število mladic.

Ustrezno kakovost je možno do
segati le, če imamo volno izenačen 
pridelek na trsu (na vseh trsih v vi
nogradu vsako leto). Odstopanje 
količine pridelka od povprečja ne bi 
smelo biti večje od 10%. (3,6—4,4 
kg/trs).

OB ZAKLJUČKU:
Za sposobnost presojanja pri rezi 

vinske trte so poleg teoretičnega 
znanja potrebne večletne izkušnje 
pri lastnem delu, kakor tudi opazo
vanje dela pri sosedih.

Prisrčno prosim vse strokovnja
ke in pridelovalce, naj vsak prispe
va po svojih možnostih delež pri v 
preverjanju podanih dejstev.

V zadrugi vse od njive do mize
Lansko leto je metliška Kmetijska zadruga zaključila pozitivno in ustvarila celo 

manjši dobiček — Ekonomsko zaokroženi programi — Letošnje naložbe
METLIKA — Na nedavni seji zadružnega sveta, po sedanji organiziranosti 

metliške Kmetijske zadruge najvišjega organa (po novem zakonu naj bi bila to 
skupščina), je beseda tekla tudi o lanskem poslovanju zadruge. Čeprav ne mo
rejo govoriti o kakšnih posebnih rezultatih, so glede na razmere, v kakršnih so 
lani poslovali, z njimi kar zadovoljni. Ustvarili so celo nekaj dobička.

Zadruga od lani posluje kot enovita 
organizacija, kajti namesto prejšnjih 
tozdov so svojo dejavnost organizirali v 
petih programih, to so: meso, vino, tr
govina, storitvene dejavnosti in skupne 
službe. Vsak programje zastavljen tako, 
da bi bil čim bolj zaokrožen in naj bi se 
ekonomsko pokrival od začetka do 
konca, od njive do mize, kot temu sli
kovito rečejo. Zato se tudi v tistih pro
gramih, kjer so nekateri deli v težavah, 
dejavnost kot celota znotraj programa 
pokriva. To na primer velja za program 
meso, kjer je že »po tradieji« primarna 
kmetijska proizvodnja v težavah, pa je 
zaradi uspešnejše klavnice in drugih de
lov dejavnost v celoti pozitivna. Isto ve
lja za program vino, ki zaokroža vse od 
proizvodnje trsnih cepljenk do predela
ve grozdja, nege vina in prodaje, in le 
tako je lahko program v celoti uspešen. 
Skratka, nobena od dejavnosti metliške 
zadruge, organizirane po programih, v 
lanskem letu ni bila v večjih težavah in 
tako je seveda tudi zadruga kot celota 
leto zaključila s pozitivnim rezultatom 
in, kot rečeno, celo z manjšim do
bičkom,

Večjih naložb metliška zadruga v 
tem letu ne načrtuje, naredili pa bodo, 
pravijo, kar se bo dalo. Tako naj bi za

menjali dotrajane tovornjake klavnice 
in vinske kleti, nameravajo adaptirati 
trgovino v Podzemlju ter posodobiti 
prodajalno mesa ob samopostrežni tr

govini v Metliki; v vinski kleti naj bi 
dobili novo manjšo pnevmatsko prešo 
za vinifikacijo vin posebnih trgatev in 
kakovosti; letos bi radi nadaljevali tudi 
z računalniškim opremljanjem zadruge, 
med največje zalogaje pa sodi rešitev 
vprašanja prodajnega skladišča v Ljub
ljani, kajti sedaj imajo prostore v 
najemu.

A. BARTEU

NAJVIŠJI ZADRUŽNI ORGAN—Na zadnji seji zadružnega sveta Kmetijske za
druge Metlika, v katerem je več kot pol krnelo v, so razpra vljali o lanskem poslovanju 
zadruge, ki je leto zaključila pozitivno in celo z manjiim dobičkom, kar je, pravijo, 
glede na težke razmere razveseljivo. (Foto: A. B.)

NI BILO VSE TAKO ZANIČ
Kdor hoče objektivno ocenjevati 

kmetijsko politiko v preteklih letih, mo
ra priznati, da seje od leta 1970 naprej 
odnos tudi do zasebnega kmeta bistveno 
spremenil na boljSe. Posebno v letih 
1975—1985 se je zasebno kmetijstvo 
močno razvilo. Imeli smo tudi ugodna 
posojila, saj so bila posojila za kmetijske 
namene po 3-odstotni obrestni meri, za 
druge pa so veljale 8- do 12-odstotne 
obresti Posojilo je bilo mogoče vračati 
celo do 15 let. Zajamčen je bil odkup 
tržnih presežkov, za določene namene 
pa so bila na voljo tudi nepovratna sred
stva. Zadnjih pet let smo imeli dobro 
vpeljan sistem intervencij v kmetijstvu. 
(Gusti Grof v Gospodarskem vestniku)

SMO TRETJI PIVCI 
VINA NA SVETU

Po najnovejših podatkih, ki so 
dostopni (za leto 1989), se Sloveni
ja uvršča na tretje mesto na svetu po 
količini popitega vina na prebival
ca, kar je gotovo veliko preseneče
nje. Prvi dve deželi sta daleč največ
ji pridelovalki vina — Francija in 
Italija s po 73 oz. 71 litri, naša repu
blika pa za njima s 65 litri ne zaosta
ja dosti. Ker prvi dve veliko vina iz
vozita, Slovenija pa ga ne pridela 
dovolj niti zase, bi slovenski vino
gradniki ob tako veliki porabi še 
lahko povečali površine in pridelek, 
zlasti, ker še zdaleč niso izkoriščene 
vse absolutne vinogradniške lege. 
Zanimivo je, da znaša jugoslovan
sko povprečje samo 22 litrov na 
prebivalca, na kar vpliva predvsem 
to, da so žgane pijače v drugih ju
goslovanskih republikah čislane bolj 
kot vino.

gospodinjski koticel

Zelenjava iz shrambe
V prehrani ljudi je imela zelenja

va nekoč pomembnejšo vlogo, kot 
jo ima danes. Že v dobi antike so 
učenjaki poudarjali pomen sveže 
zelenjave. Danes pa zaradi splošne
ga dviga življenjske ravni in načina 
življenja prevladujejo meso in na 
različne načine konzervirana živila. 
Izkušnje kažejo, da se vsa zelenjava, 
ki se uspešno ohrani v kleteh ali za- 
sipnicah do poznih pomladnih dni, 
uporabi le kot dodatek k mesnim 
jedem. Zelenjavo, kot je repa, zelje, 
korenje, koleraba in krompir, gos
podinje redkeje pripravljajo kot 
samostojno jed. Pogosto je med 
njimi mnenje, da je priprava zele
njavnih jedi zamudna, zato jo naj
večkrat pripravijo le kot solato ali 
prikuho.

Krompir, ki je v Evropi dobil 
konec 18. stoletja tudi ime »kruh 
ubogih«, sodi danes med najbolj 
priljubljene prikuhe in samostojne 
jedi. Na Slovenskem so sprva dajali 
krompir le živini, po letu 1882 pa je 
postal naša vsakdanja jed. Gomolji 
vsebujejo predvsem škrog, nekaj 
beljakovin, rudninskih snovi, precej 
vitamina C in 75% vode. Če kuha

mo mlad krompir v olupku, ohrani 
skoraj ves vitamin C. Hranilno 
vrednost pa mu zmanjšamo z ne
pravilno pripravo in obdelavo, kot 
je predebelo lupljenje ali namaka
nje v mrzli vodi. Olupljen krompir 
vedno polagamo v vrelo vodo in so
limo proti koncu kuhanja. Najlaže 
prebavljiv je krompiijev pire, še zla
sti, če ga kuhamo v mešanici vode 
in mleka.

Za pravilno skladiščenje krom
pirja uporabljamo primemo suhe, 
temne in zračne shrambe. Na svet
lobi hitro pozeleni in v njem se tvori 
strup solanin, ki neugodno vpliva 
na ljudi in živali. Solanin vsebujejo 
tudi kalčki, zato jih pred kuhanjem 
odstranimo. Če temperatura v 
shrambi pade malo pod 4°C, se di
hanje v krompirju ustavi in nastaja 
sladek okus. Krompir moramo 
prenesti v toplejši prostor, kjer se 
dihanje obnovi, sladkor se porabi in 
gomolji izgube neprijeten sladek 
okus.

(Dalje prihodnjič) 
HELENA MRZLIKAR 

Kmetijski zavod 
Ljubljana
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1 IZ NKŠIH OBČIN i lil tl IZ NKŠIH OBČIN ti
V Evropo z novim zaščitnim čevljem
Novomeška Tovarna obutve pred začetkom modernizirane proizvodnje zaščit- 
_______ nih čevljev po novi tehnologiji — Nujna tudi večja produktivnost

NOVO MESTO — Novomeška Tovarna obutve je na nedavnem zagreb
škem velesejmu usnja, obutve in oblačil presenetila konkurenco z novim moš
kim zaščitnim čevljem, za katerega so ji potem že kar morali podeliti najvišje 
sejemsko priznanje, zlato medaljo za kvaliteto. Čevelj je iz nove kolekcije, ki bo 
šla v proizvodnjo te dni, njegova posebnost so iz poliuretana uliti podplati po 
nemških normah, kar bo omogočalo izvoz na zahodne trge, kar je tudi za To
varno obutve edina perspektiva. Poskusna proizvodnja bo stekla te dni. 

Zaostrene razmere na domačem in zgornji del čevlja, ki bo lažji in vsestran-
tujem trgu so vplivale tudi pa nas. Ra
cionalizirali smo organizacijo, zmanjša
li število zaposlenih in predvsem režijo, 
saj smo upokojitve in odhode nado
meščali le v proizvodnji, in to s štipendi
sti, pri plačah smo vsi odvisni od uresni
čevanja planov itd. Toda z nespreme
njenim proizvodnim programom bi 
najkasneje v letu dni prišlo do hudih te
žav. Razvojna študija, ki sojo za nas la
ni naredili v Smeltu, je pokazala, da to
varna ima perspektivo le, če preide na 
novo tehnologijo in če poveča produk
tivnost. Že lani smo pod ugodnimi po
goji kupili 17 različnih strojev ter sc tudi 
računalniško opremili, da res vsak hip 
vemo, kaj sc v tovarni dogaja. Največji 
zalogaj pa je bil stroj za ulivanje podpla
tov. Za modernizacijo smo dobili nekaj 
denarja tudi iz razvojnega sklada in po
sojilo avstrijskega partnerja, s katerim 
bomo mogoče šli tudi v mešano podjet
je. Gre za vrhunsko tehnologijo direkt
nega brizganja poliuretanskih mas na

PREDSTAVITEV KNJIGE 
IN RAZSTAVA 
RAZGLEDNIC

NOVO MESTO V Študijski knjiž
nici Mirana Jarca bo danes, v četrtek, 14. 
marca, ob 18. uri predstavitev knjige Na
prej zastava slave avtorja Srečka Kreseta. 
V knjigi so predstavljene slovenske domo
ljubne in društvene razglednice skozi čas, 
avtor pa bo predstavitev obogatil z diapo
zitivi. Ob tej priložnosti bo v knjižnici po
stavljen izbor razglednic pod naslovom 
Zanimivosti in znamenitosti dolenjskih 
krajev na razglednicah. Razstavljenih bo 
več kot 300 razglednic s podobami gra
dov, cerkva, samostanov, z zanimivostmi 
Novega mesta in drugih krajev Dolenjske. 
Dijaki si to razstavo lahko ogledajo tudi 
skupinsko, le pravočasno morajo najaviti 
tak ogled, da jim bo knjižnica lahko zago
tovila strokovno vodstvo.

Metliška 
postaja kot 
postrganček

Pred javno razpravo
METLIKA — Avtobusna posta

ja v Metliki ni samo še zadnji dolg iz 
zadnjega programa samoprispevka, 
ki seje iztekel lani poleti, ampak je 
to neuresničena obljuba iz vrste pre
jšnjih samoprispevkov. Očitno je 
temu sicer nadvse potrebnemu in 
nujnemu objektu usoda namenila, 
da bo nekakšen samoprispevkarski 
postrganček.

No, da v tej smeri do sedaj ni bilo 
nič narejenega, le ne more nihče tr
diti, čeprav bi taki očitki lahko leteli 
kvečjemu na prejšnjo občinsko vla
do. Ža prepotrebno metliško avto
busno postajo — pravzaprav bo to, 
če bo kmalu zgrajena, prva in nekaj 
časa najbrž edina prava avtobusna 
postaja v Beli krajini sploh, saj tudi 
v Črnomlju avtobusi ustavljajo ta
ko rekoč kar na cesti sredi mesta — 
je odkupljeno zemljišče, narejena je 
prostorska dokumentacija in tudi že 
idejni projekt. Vendar so člani met
liškega izvršnega sveta menili, da ta 
idejni projekt povsem ne ustreza in 
tako je izvršni svet pridobil še štiri 
različne idejne načrte objekta in 
prometne ureditve.

Na izvršnem svetu niso mogli pa 
tudi ne hoteli odločiti za enega od 
predlaganih projektov in zato skle
nili, da bodo pripravili javno raz
pravo, ki naj bi dala odgovor na 
vprašanje, kateri idejni načrt naj
bolj ustreza željam in potrebam 
prebivalcev. Avtobusna postaja bo, 
kolje znano, stala na prostoru med 
metliškim gasilskim domom in 
elektro nadzorništvom, med met
liško obvoznico in cesto proti Čr
nomlju. Vsi idejni načrti predvide
vajo nadkrite perone, sama stavba 
pa naj bi bila večnamenska, v njej 
naj bi bili tudi prostori za razne 
lokale.

Vsekakor naj bi dolgo obljublje
no. težko pričakovano in hudo po
trebno metliško avtobusno postajo 
začeli graditi Še letos. V predlogu 
občinskega proračuna za letošnje 
leto so za ureditev infrastrukture za 
postajo predvideli 2 milijona di
narjev.

A. B.

sko boljši. Izdelavni stroški se bodo 
zmanjšali, saj odpade več proizvodnih 
faz. Samo na račun lepila bodo stroški 
toliko manjši, da bo pol stroja izplača
nega v enem letu. Tisti trenutek, ko bo 
stekla proizvodnja po novi tehnologiji, 
bomo morali narediti v tovarni za 15 
odstotkov več, torej skupaj okrog 2.300 
parov čevljev dnevno. Kdor tega ne bo 
zdržal, bo moral iti, saj bomo zunaj za
radi velikih dajatev pri nas celo s pove

čano produktivnostjo težko konku
renčni,« pravi direktor Remzo Sken- 
derovič.

Nov zaščitni čevelj je že na testiranju 
v Pionirju in v Krki in prve analize kaže
jo dobre rezultate. Čevlji za posamezne 
grupacije (gradbeno, elektro itd.) se bo
do, upoštevaje naravo dela, razlikovali, 
za začetek bodo atestirani zaščitni čevlji

• Približno polovico vse proizvod
nje v nekaj manj kot 300-članskem 
kolektivu Tovarne obutve bo še na
prej predstavljala športna obutev za 
Adidas, polovico pa vseh vrst novi 
zaščitni čevlji. Po nemških normah 
bo sicer poslej cel čevelj, saj nova 
tehnologija ne trpi nekvalitetnega us
nja. Zelo resni razgovori za izvoz teh 
čevljev pa že potekajo s francoskimi 
in italijanskimi partnerji. V načrtu 
imajo povečanje prodaje na tuje trge 
od sedanjih 66 na 80 odstotkov pro
izvodnje. V povezavi z novo tehnolo
gijo nameravajo poleti v tovarni od
praviti tudi tekoči trak in preiti na 
humanejši in tudi cenejši sistem 
vozičkov.

za pet grupacij. Za katero čevelj je, bo 
pisalo na podplatu, ki ga lahko nabriz
gajo v različnih barvah.

Z. L.-D.

Remzo Skenderovič

PREDSTAVITEV
VODENJA
TRGOVINE

NOVO MESTO V torek, 19. 
marca, ob 10. uri bo v novomeškem ho
telu Metropol predstavitev organizacije 
trgovine od enostavnega vodenja trgov
skih knjig s pomočjo blagajne do raču
nalniško vodenega poslovanja. V sode
lovanju z novomeško firmo Robcrt’s 
elektronik bo na predstavitvi ljubljan
sko podjetje Pl N tudi predstavilo svoje 
programe, podjetje TIPPRO pa blagaj
ne DT 3000.

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 16. marca, bodo odpr
te v Novem mestu do 19. ure, dru
god do 17. ure naslednje prodajalne 
živil:
• v Novem mestu: Market Do
lenjka na Ragovski
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka
• V nedeljo bosta od 8. do 11. ure 
odprti v Novem mestu: Samopos
trežba Dolenjka na Glavnem trgu 
23, v Črnomlju: Samopostrežba 
Dolenjka.

SDP za družbo pravičnosti
Z novomeškega zbora članov in simpatizerjev 

SDP — Miro Berger še naprej predsednik

NOVO MESTO — Pred ted
nom je bil zbor članov in simpati
zerjev Stranke demokratične pre
nove novomeške občine, ki se gaje 
udeležil tudi predsednik slovenskih 
prenoviteljev dr. Ciril Ribičič. Pri
staši SDP so dodobra napolnili sej
no sobo in še pol jedilnice v novo
meški zavarovalnici, težko pa je 
bilo prezreti, da jih je bilo le malo, 
recimo pod 45 leti starosti.

Verjetno na ta račun se je eden 
redkih mlajših udeležencev vprašal, 
ali je na zboru stranke ali na zboru 
borcev in upokojencev. Na to je dr. 
Ribičič pripomnil, da je SDP pač 
stranka vseh tistih, ki so se odločili 
reševati svoje probleme oz. uveljav
ljati svoje interese v družbi prek nje. 
Dr. Ciril Ribičič je z vprašanji iz
zvan tudi dejal, da je na volilnem 
rezultatu možno graditi dalje. »Za 
nas je to po svoje koristno, očistili 
smo se tistih, ki so bili v stranki iz 
koristi, zdaj se lažje povezujemo z 
ljudmi in imamo priliko, da se obli
kujemo kot jasna leva stranka s so
cialdemokratsko usmeritvijo in da 
pripravimo nov razvojni program, s 
katerim bomo šli na prihodnje vo
litve. Te ne bodo obrnjene 45 let 
nazaj, ampak naprej, kdo je sposo
ben pripraviti boljši razvojni pro
gram in ponuditi boljšo ekipo za 
njegovo uresničitev. Mi program 
pripravljamo z osnovno idejo, zgra
diti družbo socialne pravičnosti.«

Dr. Ciril Ribičič je tudi dejal, da 
je ustanovitev delavske stranke za
radi vse večje ogroženosti delavcev 
razumljiva, za SDP pa boleča v to
liko, ker je delavci očitno ne vidijo 
kot tisto stranko, prek katere bodo

dr. Ciril Ribičič

uresničevali svoje interese. »Z njimi 
bomo sodelovali, hkrati pa poskr
beli, da bo SDP bolj delavsko us
merjena, čeprav seveda ne mislimo 
zanemariti interesov izobražencev, 
gospodarskih strokovnjakov in dru
gih, ki so še kako dragoceni v stran
ki, v vladi v senci pa v gospodar
skem forumu stranke.« Na tožbe 
borcev o tem, kako jih krivijo za 
vse, je dr. Ribičič dejal, daje napake 
treba povedati, da pa se v SDP ni
koli ne bodo strinjali z enačenjem 
NOB z narodnim izdajstvom.

Sodelovanje s Hrvati? »Tesno 
sodelujemo s stranko, ki jo vodi Ivi
ca Račan. S Franjem Tudmanom 
sem se srečal le enkrat in še takrat je 
bila vmes teniška mreža. Pravijo, da 
je bil to eden redkih Tudmanovih 
porazov,« seje pošalil Ribičič. Po
vedal je tudi, da so sklepi okrog po
kojnin sramota za vladajočo koali
cijo, ki ima toliko občutka za bivše 
lastnike, nima pa nobenega občut
ka do minulega dela. Oblast se ob
naša, kot daje pokojnina njeno da
rilo upokojencem, ne pa vračilo 
vlaganega v pokojninski sklad. In 
čeprav je minilo že nekajkrat po sto 
dni nove vlade, so nared še vedno le 
smernice razvojnega programa. Še 
pod vtisom zasedanja republiške

• Na zboru SDP občine Novo 
mesto je bilo sprejeto tudi poroči
lo o delu občinske SDP v zadnjih 
mesecih in predlog njenega bodo
čega organiziranja in delovanja, 
za predsednika pa je bil ponovno 
izvoljen Miro Berger.

skupščine se je obregnil ob repu
bliški proračun in ob velik delež 
denarja za potrebe obrambe. »Na
sprotniki slovenske pomladi se 
umikajo pred politično enotnostjo 
slovenskega naroda, ne pa pred na
šimi brzostrelkami in graditev neke 
drage vojske bi bila zdaj katastrofa. 
Raziskava javnega mnenja, ki jo 
prinaša nova številka Evrope, to 
povsem potrjuje,« je rekel dr. Ribi
čič ter odgovoril, da je odveč strah, 
da bi se pozabilo na 27,- april. Za 
obletnico OF bo državna proslava.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Zajeti širše in spraviti na manj
Nov tlačilni stroj komunalcem pomaga prihraniti prostor —Kmalu v odvoz smeti 

zajeta cela novomeška občina — Za sanacijo divjih odlagališč ni denarja
NOVO MESTO — Na komunalnem odlagališču v Leskovcu novomeški 

komunalci z veseljem pokažejo svojo novo pridobitev, tlačilnik odpadkov 
znamke Volvo, ki seje že spoprijel s kupi smeti. Teoretično bi lahko ta naprava 
z železnimi zobatimi kolesi stlačila pripeljane količine smeti na desetino pro
stornine, vendar je to odvisno predvsem od vrste odpadkov, in iz izkušenj meni
jo, da bo učinek že zadovoljiv, če bo naprava zmanjšala odpadke na tretjino ali 
četrtino prvotne prostornine. Stroj pa ima še druge prednosti: ima klimatizira
no in dobro izolirano kabino, povzroča pa tudi precej manj hrupa kot pa stroji, 
ki so jih v te namene tukaj uporabljali do sedaj.

Novomeščani so lahko z odlagališ
čem v Leskovcu sorazmerno zadovolj
ni. Slavko Janežič, vodja sektorja 
splošne komunale, ki upravlja tudi s 
smetiščem, pravi, da so analize vpliva 
smetišča na okolje dokaj ugodne, prav 
tako pa so ugodne analize izcednih vo
da, katerih vzorce štirikrat letno kontro
lira Zavod za socialno medicino in hi
gieno dela. Redno jih analizira tudi 
Komunala sama, že zato, ker odvečne 
količine odvaža na čistilno napravo. 
Prav izcedne vode so dokaj velik pro
blem. Sedaj jih zbirajo v petih bazenih 
pod smetiščem, ob večjih nalivih, ko se 
v lagune steka tudi površinska meteor
na voda, pa pride do nevarnosti prelitja, 
kar seje nekajkrat že zgodilo. Trenutno 
kvaliteta vode v bazenih ni nevarna, to
da čeprav dovožene odpadke delavci 
sproti kontrolirajo, se le tu pa tam lahko 
zmuzne na odlagališče kaka nevarna 
snov, zato je sprotna kontrola vode 
potrebna.

Novomeško odlagališče v Leskovcu 
ima pred sabo še kar lepo bodočnost. 
Po predvidevanjih naj bi samo sedaj 
odprti krak zadostoval za vstop v na
slednje tisočletje. Mesečno sprejme po
prečno 1825 gospodinjskih, 3325 in
dustrijskih in 34 kubičnih metrov 
uličnih odpadkov, poleg tega pa še 545 
dehidriranih gošč. Za prekrivanje de
poniranih odpadkov porabijo še 740 
kubičnih metrov prekrivnih materialov, 
ki jih pridobivajo ob sprotnem širjenju. 
Na nekaterih mestih so deponirane pla
sti visoke že 28 metrov.

Po sklepu novomeške skupščine, da 
se čimprej uvede odvažanje odpadkov s 
celotnega področja novomeške občine, 
se bo pritisk na odlagališče sicer nekoli- 
kanj povečal, vendar ne bistveno, saj je 
treba vedeti, da so večji naseljeni kraji 
že zajeti in je le malo krajevnih skupno
sti, od koder smeti sploh ne bi odvažali. 
Bolj kot problem odlagališča je to pro
blem Komunale, kako bo tak odvoz or
ganizirala, pa tudi tega, koliko bo stvar 
stala. Ponavadi je že tako, da so nas eko

logije polna usta, ko pa je za to treba se
či v žep, je razumevanja hitro konec. 
Sedaj zajema pobiranje blizu 40 tisoč 
prebivalcev v 243 naseljih, teža zbranih 
odpadkov pa je poprečno 230 kg letno 
na prebivalca. Če bi hoteli pokriti povr
šino celotne občine, bi morali v naseljih 
namestiti približno 300 do 700-litrskih 
smetnjakov. En smetnjak naj bi tako 
prišel na 5—6 hiš. Jeseni naj bi poskus
no v eni od enot pričeli tudi ločevati od

• Povprečje je nadpovprečju na
gonsko sovražno. (B. M. Zupančič)

• Ogorčenje je priznanje nemoči. 
(Rathenau)

padke na izvoru s tako imenovanim 
biopak sistemom, kar bi še za 30 do 40 
odstotkov zmanjšalo deponirane koli-

• Velike stroške bo v novomeški 
občini predstavljala tudi sanacija 
najmanj 60 evidentiranih večjih črnih 
odlagališč. Komunala za te namene 
nima posebnega denaija. Da bi zmanj
šala pritisk na naravo, bo tudi letos 
aprila izvedla akcijo odvoza večjih 
kosovnih odpadkov, še spomladi pa 
namerava ob veliki akciji Očistimo 
Gorjance!, ki jo organizira Planinsko 
društvo, k njej pa skuša pritegniti tudi 
gozdarje, lovce in vojake, postaviti na 
nekaterih najbolj obiskanih mestih na 
Gorjancih 700-litrske smetnjake. Ne
kaj jih bo ostalo tudi stalno namešče
nih, Komunala pa jih bo po potrebi 
praznila.

čine, je pa tako zbiranje precej dražje. 
Trenutno je problem tudi to, da sekun
darne surovine nimajo nobene cene.

T. JAKŠE

Krnele proti 
proslavi ob 

50-letnici 0F
Proslava kljub temu
METLIKA — Ob 50-letnici 

ustanovitve Osvobodilne fronte bo 
27. aprila svečana akademija v kul
turnem domu Edvarda Kardelja v 
Metliki. Tako so se soglasno odloči
li delegati zborov občinske skupšči
ne. Imenovan je tudi prireditveni 
odbor, v katerem so predstavniki 
vseh strank, občinske skupščine, 
borcev in obeh osnovnih šol v met
liški občini. Čeprav je bila, kot re
čeno, ta pobuda na skupščinski seji 
soglasno sprejeta, je bil predstavnik 
metliške podružnice Slovenske 
kmečke zveze — Ljudske stranke 
na prvem sestanku prireditvenega 
odbora 6. marca odločno proti te
mu, da bi proslava bila, krščanski 
demokrati pa proslavi ne nasprotu
jejo, a ne bojo sodelovali pri njeni 
pripravi. Sicer pa tako in tako ne 
gre za kakšno napihnjeno priredi
tev.

»Črno« tudi občinsko smetišče
Metliško odlagališče odpadkov še vedno nima uporabnega dovoljenja, ker ni ure

jeno vprašanje izcednih vod — Čez 10 let bo smetišče že premajhno
METLIKA — V metliški Komunali so pred kratkim pripravili obsežen pro

gram zbiranja trdih odpadkov v občini, po katerem je predvideno zbiranje in 
odvoz odpadkov iz vseh naselij v občini, o čemer smo v našem časopisu že pisa
li. O tem vprašanju je razpravljal tudi metliški izvršni svet in je tekla beseda na 
torkovi seji vseh zborov občinske skupščine.

Tako naj bi letos in prihodnje leto 
dosegli, da bo Komunala odvažala od
padke iz vseh naselij, kar je tudi prvi 
pogoj, da bodo lahko začeli sanirati šte
vilna divja smetišča, ki ne samo kazijo 
podobo pokrajine, ampak tudi ogroža
jo že tako skromne in občutljive vire 
pitne vode. Po sedanjih cenah bi vsa 
stvar (nakup potrebnih smetarskih po
sod, ureditev stojišč ter nakup novega 
specialnega vozila za odvoz odpadkov) 
stala dobre 4 milijone dinarjev. V ceni 
pa ni všteta nujna sanacija sedanje sani
tarne deponije oziroma metliškega sme
tišča, ki še dandanes prav zato, ker ni 
urejeno tako, kot bi moralo biti, nima 
uporabnega dovoljenja. V prvi vrsti je

treba rešiti vprašanje izcednih vod.
Na metliško odlagališče pripeljejo 

več kot 16.000 m3 odpadkov na leto, 
temu pa je treba dodati še kakšnih
4.000 m3 pokrivnega materiala, tako da 
to skupaj znese več kot 20.000 m3 ali 
kakih 18.000 ton. Ko bo urejen odvoz 
smeti iz vseh naselij v občini, se bo koli
čina odpadkov na deponiji povečala za
6.000 m3 na leto in čez deset let bi bila 
sedanja deponija že premajhna. Poleg 
tega pa, kot rečeno, že sedaj ne ustreza 
zahtevam, kajti ni urejeno odvodnjava- 
nje in zbiranje izcednih vod. S poveča
njem količin odpadkov se bo seveda 
povečala tudi količina izcednih vod, ki 
sedaj iz deponije ponikajo v zemljo in

tako v podtalnico. Ta problem je še to
liko večji, ker leži metliška deponija na 
robu dolomitnega pasu, iz katerega naj 
bi v bodoče črpali zelo kvalitetno pitno 
vodo. Poleg tega je strupenost izcednih 
vod vse večja, ker so tudi gospodinjski 
odpadki vse bolj strupeni, da o indus
trijskih odpadkih, ki sicer na tako de
ponijo ne sodijo, a jih delno kljub temu 
tja vozijo, sploh ne govorimo.

Skratka, za pridobitev uporabnega 
dovoljenja je treba metliško odlagališče 
odpadkov sanirati ter odkupiti dodatno 
zemljišče za razširitev. Jasno je tudi, da 
strupene snovi in posebni odpadki ne 
sodijo na sanitarno deponijo in bo za 
varno in neškodljivo odlaganje lakih 
odpadkov morala poskrbeti metliška 
industrija sama.

A. BARTELJ

TRG — Pred dnevi smo pisali o arhi
tektonskem čudesu, ki že lep čas sameva 
ob Kettejevem vodnjaku na Glavnem tr
gu. Zadeva ima zgoraj obliko šotora, spo
daj pa je podobna staji za ovce. Odgovor
ne smo pozvaii, naj očitno začasen objekt 
odstranijo, saj je (prvič) grd in (drugič) ni
komur in ničemur ne služi. Odziva ni bilo, 
spaček še naprej stoji na kraju, ki gaje za
sedel. S tem zadevo končujemo, menimo 
namreč, da so oblasti šotor-stajo uvrstile 
med mestne kulturnozgodovinske zna
menitosti. Kako prelestno seje nanj ozreti 
izpod arkad!

TRGOVINA — Vse večje trgovcev, ki 
prodajajo salamo in podobne delikatese 
po dvojni ceni. Če kupiš mesnino v kosu, 
velja ena (nižja) cena, če ti jo narežejo, od- 
šteješ precej višjo vsoto. Saj veste, luplje
nje, rezanje, obraba strojčka za rezanje, 
več prijaznosti itd. Kolikor se še spomni
mo iz Italije in Avstrije, imajo tam salame 
samo eno ceno. To, da ti jo narežejo, je del 
najbolj elementarne vljudnosti. Kaj hoče
te, novomeški trgovci pač menijo, da je 
treba dobro odreti stranko, ki si za malico 
kupi 10 dek pasje radosti.

ZNANJE — V biltenu tovarne zdravil 
Krka je izšel seznam hišnih velmož, na ka
terem je pisalo tudi, kaj vse ti ljudje znajo. 
Podučili smo se, da jih kar precej pasivno 
govori na kupe jezikov. Mi smo pa mislili, 
da je pasivno govorjenje samo drug izraz 
za aktivno molčanje.

Ena gospa je rekla, da je naše me
sto obiskal čarovnik in iluzionist- 
Zadnjih imamo preveč, prve pa bomo 
kmalu krvavo potrebovali.

iZ NOVOMEŠKE 
PORODNišNiCE

V času od 1. do 3. marca so v novomeš
ki porodnišnici rodile: Damjana Rkman 
iz Dol. Kamene — Karin, Luca BaiČ iz 
Črnomlja — Jelo, Magda Obcrstar s Sel 
pri Hinjah — Jasmino, Jožica Jerman iz 
Trstenika — Aleša, Zvonka Žugelj iz Ro- 
salnic — Jožeta, Tanja Cener iz Gornje 
Prekope — Barbaro, Mira Zrim z Gomile 
— Dejana, Majda Boltes z Dolža — Be
njamina, Anamarija Luzar iz Dol. Stare 
vasi — Kristino, Milena Vukojevič iz Čr- 
mošnjic — Rosano, Dragica Ambrožič iz 
Dol. Kamene — Simono, Renata Škrabec 
iz Pristavice — Nino, Bernarda Ratajec* 
Pristave — Anžeta, Andreja Gregorič iz 
Dol. Brezovice — Mateja, Tanja Praznik 
iz Mačjega dola —Urško, Sonja Klemen
čič iz Semiča — Ines, Jožica Klobučar iz 
Velikega Orehka — Joškota, Vanja Črnič 
iz Pribincev — Nino, Lilijana Jerman iz 
Straže — Nino, Cvetka Flis z Gornjega 
Vrha — Primoža, Alojzija Makše z Rde
čega Kala — Aleša, Bernarda Bcvec z. Vi
njega Vr£a — Natašo, Marija Hočevar iz 
Dol. Ajdovca — deklico.

IZ NOVEGA MESTA: Silva Šajnovič 
iz Šmihela 71 — dečka, Milica Pintarič iz 
Šegovc ulice 4 — Sandro. Čestitamo!

Slovenila
Moja dežela-

Sprehod po Metliki]
HODNIKI PO STANOVANJSKIH 

BLOKIH so podoba ljudi, ki bivajo 33 
družbenih stanovanjih: stene so umazane- 
vogali odškrbljeni, ploščice po tleh odlcpj 
Ijene, stikala razbita. Čeprav so povzroc1' 
telji tega verjetno stanovalci sami, zah*e
vajo od občine barvanje in popri 
Možje v občinski bajti so prišli do dob3 
rešitve: zadeve bodo uredili, stanovalce 
pa bodo tudi povedali, daje zanje, se p33 
za Občinarje, zadeva z dnevnega reda 313 
tanko za pet let. Po tem času bodo stori 
enako, vmes pa bodo morali za red, 33313 1 
čistočo skrbeti stanovalci sami. c

MED STANOVALCI PRASTAR 
PODZEMELJSKE OSNOVNE SODj 
in nekdanjo stanovanjsko skupnostjo še 
miru. Bojno sekiro so izkopali zaradi 
voza gnojnice iz gnojnične jame, iz kaj 
tečejo odplake po dvoriščih sosed0 
Predstavnik stanovanjske skupnosti L 
prepričan, da morajo za odvoz poskfDjL 
stanovalci sami, stanovalci pa menijo- • 
to ni njihova stvar. Še več: vztrajajo- 
stroške, nastale v zvezi s tem. P0.™ 
občina, ki pa o tem noče niti slišati- 
zapleta je prišlo predvsem zato, ker " 
zemelj nima urejene kanalizacije. „15 

KMALU BO OBJAVLJEN RAZ-3 
ZA STOJNICE na Vinski vigredi. P30*1 
ri bodo na razpolago na Partizanske333 
Mestnem trgu, medtem ko bo Trg sjjj’ tj 
de »obdržal« pripravljalni odbor, 
je, da se zanimajo za Mestni trg Pre, ^ 
zasebniki, ki obljubljajo, da bodo d*^ 
raženj celega vola. Za najemnino p3° ^ 
bo treba plačati pripravljavcem ^1 jp 
vigredi določeno vsoto za kritje ‘-kef’ e 
stroškov. Organizatorji obljubljajo z33 
cene in kopico novosti.

avila'

4 DOLENJSKI UST



v Črnomaljski drobir]
DOPADKI — Izgloda, da je odgovor- 

im možem na črnomaljski skupščini 
oocine veliko do tega, da bi bilo ljudem 

* najbolj všeč odlagališče komunalnih 
odpadkov v občini. Očitno toliko, da so v 
oorazlozitvi odloka o lokacijskem načrtu 
n •Sa"aciJ° 'n razširitev deponije komu- 

nih odpadkov pri Vranovičih začelip,, vranovicin zaceu 
menjan kar komunalne dopadke. Do- 
m ,' ?Vr a" d°l, Vranovičani že samo ob

omembi odlagališča začnejo takoj dobiva-
- Popadke.

mil'JKSV? 7“ Tis,i’ k' ^ pogosteje hra- 
', V ra?'^n>h restavracijah in gostilnah 

lu n° P°Vedal'’113 nekateri gostje ob kosi
mo" naxro&jo več solate, češ da je to že 
hon kZ' J6 ?re<'a’ dokler je luksuz le solata,

MloUv gomilni0 ^ 1,0 raZk°Šje PriVOŠČi,i 
. »AP'Š — Sicer pa je pojem razkošje 
očitn ite^^'V<<* ^ sre^nJ' šoli se jim zdi 
str»n°o Ze prevelika naložba, da bi nad 
rl. v''mi vrati v vcliki Predavalnici po- 
rnishrn "aE1S’ da bi 'Me vsaj vedeli, kaj 
naH l ?• »HOD«, ki sedaj plaši
nenrJiat-4 A1' pa 1)0 moral° prih do česa 
ie „• . Vldene8a’ da bo moč ugotoviti, ali

da«io^a„cfrXdrniSljen vhod ali mor'
~ Telefon si vse bolj utira 

radi h^P^njske vasi. Ljudje, srečni za- 
ana Pnd°b,tVe' a nevajeni rokovanja z 
k,a a‘om- Pa včasih spravijo sami sebe v 
zaodi "i° fduacijo. Tako se na primer 

f ovek P°kliče soseda, in ko se

ka‘eroš^,rotlXga,VPra&l:’’Ja’

Drobne iz Kočevja
kS^NA PRENOVA — Občinskaskunta . ™l-NOVA — Občinska

na^SnaK,^k:.?4k?4pjf.no.^.e-

ninsi Pa‘Udl žuPana Prenavljajo notra- 
Sk7»u,°Wlnske stavbe in zunanjost, 

lena ^ (baje) boljše.
,";DAJ ?asebne BANKE?se snr.«~ ""UL'DIXC d/\inis.tr — Tako 

svodh h Je^° ne le oWan'. ki ne morejo do 
bi z !|d"“pr'banki’ ampak tudi tisti, kibi z ,vi j p Dank|. ampak tudi tisti, ki 

dev‘z radi pridobili kredit, 
skušal^ P0'0^'- da se je o tem kreditu 
odom, PP^nimati, pa mu je uslužbenka
malici r»a’kni P°! uIe' kcr.Je na

bila banka ?asebnaV° * Zg0dil°’ & “
jRGOv^ATaSKARNE-Pr,ko-
kateri nr!c?r"l s° tx*Prl' sv°j° hgovino, v 
niče |PradaJaJ° Papir, koledaije, razgled- 
v svoipfa i sv°je Proizvode in kar imajo 
lere dr slthdišču, razen tega pa še neka- 
darila s;86 art‘k,e’ Primerne predvsem za 
ni IVI Svojimi Proizvodi so konkurenč- 
bammu ^ s° prilagodili tudi potre- 

m SoUrjev (od 7 do n. ure in 15.30 do

Sbniiii;i zobotrebci
ribnia-1 ?E. NA ČAKANJU — Tudi v 
dela v,.' ‘ .ni že prihaja do odpuščanja 
zadeteCV odroma čakanja doma. Za pri
da ie *° bo'eče, spet drugi pa pravijo, 
medšik,PraV’ so v nekaterih podjetjih 
'i visoit lgra' in karte ter prejema- 
-lrat:.e P*®6* medtem ko so morali drugi

S^N^e-TrgovinjevRibniei vsak h 1N CENE “ Trg°™ Jc v'°dohr v dan več. Tudi založene so ze- 
kovosi ki VČasih paJ'e' *»'. vprašljiva ka- 
zgodi da k a!" ccna- Tak0 se ti lahko 
rimi i» KUp's orehova jedrca, med kate- 
očaran prev,eč žaltavih. Se bolj pa si raz- 
»Beautv ,k Upi§ ženi “ darilo komplet 
si v rihn '«L- rve m obrvi itd.), za katerega 
Pa zveš .,rgovini odštel 200 din, nato 
za i oo 'j aJe kaj takega možno kupiti že

PPRS^ypKBMALOGOST,LN
r*z«ih».^m. Ribničanke menijo, da je 
rajo Da mmsklh lokalov že preveč, odpi- 
marsikatn "?ve' Prepričani so, da so za 
in gostim ro ^'ost v družini krivi alkohol 
ker so v 6 i * drug' Pa niso zadovoljni, 

^Poletni turistični sezoni vse ribniške“ke Bosin-........‘“'““viii sezoni vse hd-
PasesonA-c zaprte, zasebni gostilničarji 
dovolj za^"8 m°rju, ker že izven sezone

Trebanjskiiške iveri
- V en,DE IN SAMOUPRAVLJANJEV eno ^ziivtuui-KAVLJANJh 

sPomin P trebanjskih podjetij so si v 
Pis saiTioun*ardldja obranili na vratih na- 
a.mpak npr?vn°-pravna služba. Smešno, 
'■h let, ko 80 ze'°' ^ začetku osemdese- 
deluš^^ii- ^ * v svobodnem združenem 
Jj?nskih •pa.rnoilPravljanje, so imeli v ljub
kih vraitL l°vih zavodih Litostroj na ne-.b Vratih l!°y'b svodih Litostroj 
''‘som: m P.4 "° orumenelo tablico z na-H“°m: , '"uineneio utoiico z na-
Povedo zdn' oddelek. Besede pač ne
■ PLOČN?K’"el .
,IT>eli nek y ~~ Svoje čase so menda že
Panika«iTanlovijo v zvezi z gradnjo 
k° vsaj jP 'rebnjega proti Štefanu. Ta- 
hašnji te 0^° 'Jhdstvo za šanki. Danda-,, ,e ..L — ‘juumvo za sanai. uanoa- 
Vsemu navV|CSt.ne P°tovalne stezičke še ni, 

laivpic bjhdje pešačijo, daje ve- 
lrugim n,.,„ ral se '° dogaja šolaijem in 
Rajalo viaH alnim bitjem. Ce bi se to do- 
Sl‘ §tcf,arj,em' bi najbrž pločnik ob ce-

STr/s. ^ bil nricniAnSTR0pn Ž£ b" prisoten.
Rajajo takp ,Y ‘rebanjskem gradu sc do- 
I°Vrstno n ■ da >>do' Padeš«, kot bi pr- 
?obnih sl piesene&nje opisal kateri so- 
^ka rejv pVexnsk.'b glasbenikovSref?R z • - -
JC ncdavn^UScn-le s'ropa gotovo. Strop sc
n'!”8 kam?i SeSedel’ 'n ker se kot strop 
"J'ni žiVee°rugam. * je v stanovanje podpl ‘ivečp ° 1 v stanovanje poa
"blastivtpl0scb£- Žrtev ni bilo, organi 
„ nova|CjL Prjmeru niso posredovali pri 
°rad delomj1^ dejstvo’ ^se trebanjski

^tfeElBI

IZ NKŠIH OBČIN Im IZ NtkŠIH OBČIN
C

Bo v slogi šol tudi moč?
Kakšna bo prihodnost črnomaljske srednje šo- 
/e? — Poleg gimnazije še kovinarski program

ČRNOMELJ — Po nedavnem 
sklepu republiškega izvršnega sveta 
o novih normativih za razpis vpisa v 
srednje šole za naslednje šolsko le
to, morajo srednje šole razpisati 
najmanj dva oddelka za posamezen 
poklic. To pa postavlja črnomaljsko 
srednjo šolo v zelo neugoden polo
žaj, saj lahko razpiše le dva oddelka 
gimnazije, medtem ko izobraževa
nje za strojne poklice ni več mogoče. 
Črnomaljska srednja šola pa je v le

pa ne bo mogoč brez usposobljenih 
izobraženih. In ne nazadnje, prav 
lahko se zgodi, da bi s lem, ko bi v 
Črnomlju ostala le gimnazija, postal 
vprašljiv obstoj šole.

črnomaljska srednja šola pa je v le
tošnjem letu predvidevala po en od
delek programa oblikovalec kovin, 
preoblikovalec kovin ter dvoletni 
skrajšani program oblikovanja ko
vin. Če bodo v republiki vztrajali pri 
doslednem upoštevanju sklepa izvr
šnega sveta, razpisa vpisa za te od
delke torej ne bo.

V Črnomlju opozarjajo, da je ta 
sklep močno prizadel šole v manjših 
krajih, kot je njihova. Pri tem po
udarjajo, da je razumljivo, da se bo
do krepile šole v večjih krajih, med
tem ko se kaj hitro lahko zgodi, da 
bo v Črnomlju ostala le gimnazija. 
To pa hkrati pomeni tudi, da se bo 
izobrazbena struktura slabšala, saj 
ne bodo imeli vsi učenci možnosti 
nadaljnjega šolanja v gimnaziji ali v 
katerem drugem kraju, tudi zato ne, 
ker štipendij skoraj ni več. Črno
maljci se z vsem tem nekako ne mo
rejo sprijaznili, prepričani, da Bela 
krajina potrebuje tudi kovinarsko 
šolo. Povrh tega je v občinskih načr
tih poudarjen razvoj drobne obrti, ki

Sicer Črnomaljci ne vidijo zgolj 
svojihinteresov, in priznavajo, da je 
racionalizacija na področju sred
njega izobraževanja potrebna, ven
dar pri tem ne bi smeli pozabiti na 
potrebe manjših, odročnih demo
grafsko in razvojno ogroženih ob- 

■ močij, kamor žal še vedno sodi tudi 
Bela krajina. Upanje, da bodo v svo
jih prizadevanjih vsaj nekoliko us
peli, daje Črnomaljcem spoznanje, 
da v teh problemih niso sami Po
dobne težave imajo tudi druge 
manjše srednje šole, in sicer v Idriji, 
Ljutomeru, Sežani, Ajdovščini, Tol
minu. Zato so stopili skupaj ter na 
republiški serketariat za vzgojo in 
izobraževanje naslovili svoje zahte
ve. Zahtevajo obstoj srednjih šol v 
manjših krajih za katere v prihod
njem šolskem letu ne bi veljale že 
sprejete smernice. Prav tako pa naj 
ne bi na račun teh šol razpisovali 
enakih programov v večjih krajih 
Hkrati naj bi pri oblikovanju novih 
standardov upoštevali posebnosti 
manjših šoL Koliko bo šest manjših 
slovenskih srednjih šol uspešnih bo 
pokazal čas, za sedaj pa se lahko to
lažijo vsaj z rekom, da je v slogi 
moč.

M. BEZEK JAKŠE

Dolgoletni strah se je razblinil
Ljudje vse pogosteje iščejo pravice, ki jim pripadajo iz delovnega razmerja - 
_________ Najpogostejši problemi zaradi prerazporeditev in presežkov

ČRNOMELJ — Vsak petek med 8. in 11. uro je v prostorih tukajšnjega 
občinskega sveta zveze Svobodnih sindikatov Slovenije brezplačna pravna 
pomoč, ki jo daje v.d. družbenega pravobranilca samoupravljanja Nace Štam- 
car. Medtem ko so se včasih po to pomoč zatekali le redki, jih je danes vse več. 
Pozna se namreč, da je delovnih mest vse manj in da postajajo dragocenost 
tako za delavce kot za delodajalce.

Sicer pa imajo v večini primerov tisti, 
ki se zatečejo po pravno pomoč, prav.

»Nekaj časa je bilo delavce strah, ko 
so iskali pravno pomoč, zato je bilo ve
liko anonimnih klicev. Opozarjali so na 
nepravilnosti, zaradi morebitnih sankcij 
pa si niso upali povedati ne imena ne 
svojega podjetja. Mnogi pa so prišli po 
pravno pomoč šele takrat, ko so vedeli, 
da nimajo več kaj izgubiti,« pravi Štam- 
car. Strah pred kakršno koli kritiko na 
račun delodajalca je pri ljudeh izviral 
tudi iz tega, da so bili ves čas po vojni 
navajeni na drugačen, nikakor ne 
mezdni odnos. Prav uveljavljanje nove 
delovnopravne zakonodaje ter splošne 
kolektivne pogodbe za gospodarstvo, ki 
naj bi vpeljala tudi trg delovne sile, za
ostrila vprašanje delovne discipline, da-

zasebniki enostavno odslovijo delavca 
in mu zaključijo delovno knjižico. V 
takšnih primerih bi bilo dobro poostriti 
nadzor inšpekcije dela,« ugotavlja 
Štamcar.

Ko ugotovi nepravilnosti ali nezakoni
tosti, družbeni pravobranilec samo
upravljanja opozori direktorja ali us
trezne službe, ki priznajo napako in 
pomanjkljivost odpravijo. V številnih 
primerih pa gre zgolj za formalne 
pomanjkljivosti.

M. BEZEK-JAKŠE

Ze likvidacije v gozdarstvu
Pogoje izpolnjuje TOK Gozdarstva v Ribnici

Eurotrans 
bo mešano 

podjetje
RIBNICA — »Eurotrans Ribnica se 

je že začel preoblikovati v mešano 
družbo na osnovi zasebnega kapitala. 
Preoblikovanje poteka skladno z zako
nom, zaključeno pa bo predvidoma v 
juliju ali avgustu^« je povedal direktor 
podjetja Dušan Čuk. Osnovna dejav
nost podjetja je bila doslej (mednarod
ni) prevoz blaga, poslej pa bo podjetje 
za mednarodno špedicijo, servisno de
javnost in organizacijo transporta.

Jugoslovanski transporteiji so v te
žavah in^pčina jih vidi rešitev v zviše
vanju cen. pri Eurotransu pa pravijo, da 
je rešitev v zniževanju stroškov. V za
hodni Evropi pride na vozilo 1,2 do 1,3 
zaposlenega, v Jugoslaviji 3 do 5, v 
Eurotransu pa okoli 2,2.

Preoblikovanje podjetja poteka tako, 
da dajajo vozila v najem zasebnikom po 
sistemu leasing. Ko bodo zasebniki vo
zila v dveh do treh letih odplačali, bodo 
postali lastniki vozil, Eurotrans pa or
ganizira zanje delo. Kasneje bo podjetje 
nabavljalo tudi nova vozila in jih po is
tem sistemu odprodajalo zasebnikom. 
Od okoli 135 vozil jih imajo zasebiki v 
najemu že 80.

Prizadevajo si, da tudi po reorgani
zaciji ne bi ostal noben izmed okoli 275 
članov kolektiva brez dela, čeprav je res 
nekaj voznikov začasno na čakanju. Z 
reorganizacijo podjetja bodo močno 
okrepili svojo storitveno dejavnost, saj 
bodo v svojih obratih opravljali servisi-

OBETA SE VROČA SEJA
ČRNOMELJ — Na dnevnem redu 

zasedanja zborov tukajšnje skupščine 
občine, ki bo prihodnjo sredo, sta kar 
dva huda problema. Prvi je osnutek od
loka o lokacijskem načrtu za sanacijo in 
razširitev deponije komunalnih odpad
kov pri Vranovičih, za katerega je pred
lagatelj predlagal celo, da bi ga, če ne bi 
bilo bistvenih pripomb, sprejeli kot 
predlog. Vranovičani, ki se poskusu 
razširitve sicer začasne deponije že dlje 
časa upirajo, pa so poslali na 10 različ
nih naslovov inšpekcijskih služb in 
reupbliških sekretariatov dopise, v ka
terih pojasnjujejo, da vaščani ne prizna
jo nikakršnih odlokov, sklepov, mnenj, 
odločb o razširitvi deponije, ker za to ni 
zakonske osnove. Drugi problem je 
kiosk sredi Črnomlja. Izvršni svet na
mreč sporoča delegatom, da je na nji
hovo zahtevo rešil problem spornega 
kioska, in sicer tako, da je lastniku za
časno dovolil prodajati v njem hrano in 
pijačo.'

KOČEVJE, RIBNICA — Likvida
cijo Temeljne organizacije kooperantov 
gozdarstva Ribnica je predlagalo Go
zdno gospodarstvo Kočevje 18. fe- 
bruarja Republiškemu sekretariatu za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. 
Pogoje za likvidacijo TOK izpolnuje, 
saj je zaključil minulo poslovno leto z 
okoli 5 milijoni dinaijev izgube, žiro ra
čun pa je imel blokiran decembra lani 
ter januatja in februatja letos.

TOK gozdarstva Ribnica nikoli ni 
posloval posebno donosno, ker so bila 
potrebna velika vlaganja za gradnjo 
gozdnih cest in s tem odpiranju zaseb
nih gozdov. Tega denarja pa je bilo
vedno manj, medtem ko so vlaganja v 
...........  ' • " ščala. De-biološko reprodukcijo naraščal: 
nar za premostitev teh težav je koope
raciji namenjalo Gozdno gospodarstvo 
Kočevje, ki je tudi poskrbelo, da dobe 
lastniki gozdov les plačan v 15 dneh,

Nace Štamcar

la večja pooblastila in odgovornosti po
slovodnim organom, pa po drugi strani 
predvideva tudi določene pravice de
lavcev, ki pa so marsikdaj kršene zaradi 
gospodarske krize in zapletov, ki zaradi 
nje nastajajo.

»Ko je bila sprejeta splošna kolektiv
na pogodba in je tudi novi sindikat začel 
z delom ter so postajali ljudje vse bolj
seznanjeni z novostmi, sc je začel tudi 

i Štamcar, na ka-strah razblinjati,« pravi i 
terega se delavci obračajo predvsem za
radi prerazporeditev na druga delovna 
mesta, saj je veliko primerov, ko ljudje 
ne dobijo o tem sklepa, ampak le nalog. 
Veliko je tudi problemov zaradi prene
hanja delovnih razmerij. »Številni so 
primeri, ko so kršene pravice delavcev, 
zaposlenih pri zasebnih delodajalcih. 
Slednji marsikdaj ne spoštujejo kolek
tivnih pogodb in pogodb o delu, pred
vsem pa je problematično prenehanje 
delovnega razmerja delavcu. Nekateri

• Za izjavo o trenutnem položaju v 
TOK Gozdarstvo Ribnica smo za
prosili tudi direktorja TOK Jožeta 
Oberstaija, kije povedal: »O predlo
gu GG Kočevje, naj bi TOK likvidirali 
s 1. marcem, še razpravljajo občin
ski organi in sodišče. Za 14. marec je 
sklican predhodni postopek pri so
dišču in takrat naj bi ugotovili, če so 
izpolnjeni pogoji za uvedbo likvida
cijskega postopka. Po pogodbi z re
publiko pa prevzemajo ostali tozdi

Vedno več je socialno ogroženih
Za dobitnike pomoči javna dela? — Vedno več brezposelnih — Štipendij vedno 
manj — Mlade družine brez stanovanj — Pomoč za starejše in osamljene ljudi

KOČEVJE — Zaradi stečajev, naraščanja števila brezposelnih itd. se social
ni položaj občanov v občini Kočevje vedno bolj slabša, so ugotovili na zadnji 
seji občinske komisije za socialno politiko, 5. marca. Obravnavali so analizo 
socialnega stanja v občini, socialni program in politiko na področju družbenih 
dejavnosti.

ranje in popravila tovornih in osebnih 
vozil, v Ribnici pa bodo organizirali še
proizvodnjo kovinske stroke, in to v 
kooperaciji zooperaciji z drugimi podjetji ali na
ročniki iz tujine.

J. P.

Zaradi vedno več nezaposlenih v 
občini, ki dobivajo denarno pomoč, 
razmišljajo o uvedbi tako imenovanih 
javnih del. To pomeni, da denarna po
moč le ne bi bila čista pomoč, ampak bi 
moral zanjo prejemnik tudi nekaj 
narediti.

Stanovanjskih težav je vedno več, 
predvsem jih imajo mlade družine. Z 
novimi predpisi se težave še zaostrujejo.

Zato je bilo predlagano, naj bi spet zače
li graditi cenena stanovanja. Več mož
nosti pa bimoralo biti tudi za menjavo 
stanovanj, zaradi česar bi bilo potrebno 
tudi manj denaija za subvencije.

Podjetja zmanjšujejo število zaposle
nih, hkrati pa znižujejo tudi število (ka
drovskih) štipendij otrokom odpušče
nih delavcev. Člani komisije predla
gajo, naj bi te študente in učence, ki so

Šentrupert pred novimi načrti
Domačini nočejo podleči črnogledosti — Tudi s samoprispevkom do cest in tele 

fona — V nedeljo bo prebivalstvo glasovalo o podaljšanju samoprispevka
ŠENTRUPERT — Šentrupert z okolico je že v več pogovorih nastopil kot 

primer izumirajočega območja. Morda imajo sociologi in podobni profili, za
govorniki omenjene teze o zginevanju, celo prav, vendar kaže, da si prebivalci 
nadvse prizadevajo omajati njihovo domnevo.

Med taka prizadevanja lahko šteje
mo tudi vse delo, opravljeno s sredstvi 
samoprispevka, ki se v KS Šentrupert 
izteka prav zdaj. V minevajočem pet
letnem obdobju so posodobili kar nekaj 
lokalnih cest, skupaj z zagnanimi vaš
kimi odbori je vodstvo krajevne skup
nosti urejalo tudi krajevne ceste, v zvezi 
z vsemi posodobitvenimi deli pa v svetu 
KS Šentrupert poudarjajo, daje denar 
dala tudi zdaj že bivša komunalno- 
cestna skupnost iz Trebnjega. Razen 
‘ vadratne metre izboljšanih cest bi si 
entruperčani lahko zapisali v izkaz o

petletnem delu tudi kilometre vgrajenih 
telefonskih kablov. Številke bi bile brz
da znatne, saj je krajevna skupnost 
praktično v celoti pokrila potrebe pre
bivalcev po telefonu. Razen z boljšimi 
povezavami s svetom so se v krajevni 
skupnosti dajali še z urejanjem šentru- 
perškega pokopališča.

Čeravno našteto ne predstavlja vsega 
dela iz sedanje referendumske »petlet
ke«, je najbrž dovolj trdna opora za 
spodbijanje sociološke črnogledosti. V 
krajevni skupnosti so prepričani, da bi 
zmogli tak pesimizem preganjati tudi v 
prihodnje, če bo le denar za vlaganje v 
krajevni razvoj. Zato so naredili spisek 
tistega, kar naj bi postorili z denarjem 
podaljšanega 2-odstotnega samopris
pevka. Če se bodo prebivalci strinjali, 
da v KS Šentrupert podaljšajo samo
prispevek, bodo tako zbrali okrog 5 in 
pol milijona dinarjev. Od tega bo šlo 40 
odst. za gradnjo mrliške vežice, 15 odst. 
za posodabljanje lokalnih cest, 35 odst. 
bodo namenili za delo vaških odborov, 
preostanek s samoprispevkom zbrane
ga denarja pa bodo razporedili za delo 
društev, delovanje krajevnih skupnosti 
in nujne rezerve.

Medtem ko sc seveda da razpravljati

o smiselnosti samoprispevka in upravi
čenosti tega sistemskega poseganja v za
sebnikovo denarnico v sedanjih letih 
suhih krav, pa je jasno, da krajevna 
skupnost prejme na vsoto, ki jo vrže
samoploprispevek, še dvakrat toliko denar
ja iz drugih virov. Tako vsaj kažejo lo-Ja,
kalne analize. Iz Zakona o spodbujanju 
razvoja demografsko ogroženih obmo- 

i v Republiki Sloveniji

NOV TISKARSKI STROJ
KOČEVJE — Tiskarna Kočevski 

tisk je pred kratkim kupila nov tiskarski 
stroj Roland 202 za dvobarvni tisk, kije

čij v Republiki Sloveniji pa izhaja, da

veljal 330.000 DEM. Na njem je mož
no tiskati formate do 520x740 mm

• O podaljšanju samoprispevka bo
do v KS Šentrupert glasovali v nede
ljo, 17. marca.

Republika Slovenija kot sovlagateljica 
v ogrožene predele računa tudi na »pri
zadevanja prebivalstva in gospodarstva 
na teh območjih«, kot sporoča 6. člen 
zakona. Zaradi naštetega so Šentruper- 
čani pred glasovanjem o podaljšanju 
samoprispevka razpeti med morebitno 
lastno siromaštvo in še vedno veljavno 
resnico, da si pomagaj sam in ti bo po
magal tudi bog, oziroma, če razširimo, 
zemeljska oblast. m. LUZAR

740 mm, na
pravi pa 12.000 odtisov na uro. Tako so 
močno izboljšali kakovost in hitrost ti
ska in so tudi bolj konkurenčni.

»ZMANJŠANI« AVTO
KOČEVJE — V podjetju Avto Ko

čevje so število zaposlenih zmanjšali s 
4501 * .............. ...................................) na dobrih 300. Med njimi jih je 40 
odpuščenih z dela, 70 jih je na čakanju, 
dvanajstim pa so dokupili leta za pred
časno upokojitev itd. Razprodajajo tudi 
starejše tovornjake.

Razen tega se je stalno zmanjševal 
odkup lesa iz zasebnih gozdov. Vzrok 
za to je osnutek novega zakona o goz
dovih. Promet z lesom je prost. Svoj 
vpliv je imel tudi moratorij na sečnjo. 
Tako dotoka denaija skoraj ni, TOK pa 
le mora zagotavljati razna urejevalna in 
druga dela. Zaradi vsega tega so bili v 
januarju sprejeti sklepi o ustavitvi vseh 
dejavnosti TOK: Delavci so na čaka
nju. Zaključujejo le dejavnosti v zvezi z 
evidencami in urejanjem. Sanacijski 
program zaradi vsega navedenega ni 
možen, pač pa le likvidacija, ki naj bi jo 
izvedli čimprej.

Po likvidaciji TOK bo nekaj delav
cev možno zaposliti na osnovi pogodbe 
med GG Kočevje in Republiškim se
kretariatom za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano. GG je v svojem sanacij
skem programu predvidel tudi nudenje 
storitev v zasebnih gozdovih. Vendar 
bo tudi GG podobno kot TOK moral 
znižati število zaposlenih.

J. P.

GG dela v zasebnih gozdovih, ki jih je 
zdqj opravljal TOK. Nova organizaci
ja bo opravljena po likvidacijskih po
stopkih. V TOK je bilo zaposlenih 
konec minulega leta 57 proizvodnih 
in režijskih delavcev. Od januarja so 
delavci na čakanju. Pripravljamo 
razporeditev na nova delovna mesta, 
vendar je še vedno nad polovico 
nerazporejenih.«

medtem ko lesna industrija plača les v 
120 do 150 dneh.

ostali brez štipendij, prcusmcrli na šti
pendiranje iz občinskih (združenih) 
sredstev. Komisija zbira podatke in pri
pravlja predloge za rešitve.

Denarne pomoči prejema 70 prijav- 
Ijencev, in to skladno z veljavnim spo
razumom. Zaradi povečevanja števila 
nezaposlenih in ogroženosti družin pa je 
vedno več prošenj za dodelitev začasne 
in enkratne pomoči.

Krajevne skupnosti in šole priprav
ljajo v sodelovanju z Rdečim križem 
posebne oblike pomoči za starejše in 
osamele občane na ljubiteljski osnovi. 
Podobno obliko kot poklicno dejavnost 
pa tudi že pripravljajo. Komisija pred
laga, da slednji za svoje delo ne bi bili 
obdavčeni. V občini ustanavljajo tudi 
svete za pomoč staršem.

Člani komisije so nato menili še, naj 
bi pristojni zaostrili stališče do odpira
nja bifejev, ker jih je že preveč (in alko
holizma tudi). Spodbujali pa naj bi od
piranje mlečnih restavracij in podobnih 
objektov.

J. PRIMC

• Oblast nad trenutkom je oblast 
nad življenjem. (M. E —Eschenbach)

V Trebnjem 
so do seda] 

veliko naredili
Agnes Gannon o tre
banjskih prizadevanjih

TREBNJE — Razstavo domače 
obrti in kulinarike v Trebnjem, o ka
teri poročamo na zadnji strani, je v 
nedeljo obiskala tudi Agnes Gannon, 
visoka funkcionarka v Organizaciji za 
prehrano in kmetijstvo pri Svetovni 
organizaciji. V pogovoru je primeijala 
delo, ki so ga v Trebnjem že opravili v 
zvezi s projektom FAO, z zamislijo o 
razvoju podeželja, kakršno so ponudi
li rimski strokovnjaki preko svojih 
komisij in svetov različnim deželam, 
med katerimi je tudi Slovenija s Suho 
krajino.

Razvojni projekt, kakršen teče v 
Suhi krajini, pomeni počasen proces. 
Spreminjanje navad in pogledov, po
glavitnega pri vsej stvari, praviloma 
teče počasi. Upoštevajoč ta tempo, pa 
lahko rečemo, daje Trebnje naredilo 
veliko, je menila gostja iz Rima. Po 
taki presoji lahko sklepamo, da se na 
območju, kjer v občini Trebnje teče 
petletno razvojno obdobje ob pomoči 
FAO, uresničujeta dve zahtevi, po 
mnenju Gannonove poglavitni za 
preživetje ogroženih predelov: »Po
trebno je, vedeti, kako se da bolje ži
veti, toda potrebno je biti zaposlen.« 
Proizvodnja izdelkov, kakršne je pred
stavila trebanjska razstava, pomeni

Agnes Gannon
zaposlitev, in sicer dodatek h kmetij
stvu, ki samo reže domačinom preta
nek kos kruha.

Agnes Gannon je ob ogledu razsta
ve, na kateri je prek 30 razstavljavcev 
delo na ogled in naprodaj več kot 700 
izdelkov, izrazila zadovoljstvo nad vi
soko kakovostjo in izvirnostjo pred
stavljenih predmetov. »Pomembno 
je, da ljudje imajo ideje. Misliti mora
jo, kako bodo naredili nekaj, česar ni 
še nihče. Najpomembnejše pa je, da 
proizvajalec misli, kako bo nekaj 
prodal,« je razmišljala Gannonova in 
marketing povezala tudi s trebanjsko 
domačo obrtjo.

V zvezi s Faovim razvojnim pro
jektom, ki ga izvajajo v Trebnjem, je 
svetovala, naj se občina povezuje s ti
stimi slovenskimi občinami, v katerih 
tečejo podobni načrtovani procesi za 
razvoj podeželja, in z drugimi deže
lami.

M. LUZAR
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IZ NKŠIH OBČIN
Manje po 

prazni občinski 
blagajni

Obubožano gospodarstvo

dti pripomogli, da Videm ne bi splaval 
. Čeprav so se člani Icr-v slečene vode 

{kep izvršnega sveta v celoti strinjali, 
da je treba Vidmu pomagati, ker bodo 
sicer problemi Se večji, so odločno od
klonili, da bi kakrSenkoli denar sploh 
odpisovali. Tako so sklenili, da bodo s 
terjatvami čakali Se en mesec. K temu je 
treba dodati, da Videm dolguje skladu 
stavbnih zemljišč občine Krško 35 mili
jonov dinarjev, da precej denarja dolgu
je tudi komunalnemu podjetju Kasuk, 
ki bo s podobnimi težavami tudi prišel 
pred občino. Hkrati iz Vidina zagotav
ljajo, da bodo uspešno izpeljali sanacij
ski program, do konca opravili rekons
trukcijska dela in poskrbeli še za 
dokapitalizacijo s pomočjo tujih firm.

SOP — Oprema je pa že tako oku
žena in 19. marca se bo začel stečajni 
postopek. Predstavnik SOP je povedal, 
da so v firmi lani naredili za 30 do 40 
odst več kot v preteklih letih, da so iz
vozili 80 do 90 odsL celotne proizvod
nje, ampak vse to ni preprečilo, da firma 
nebi prišla do roba prepada. V zadnjem 
času so posebej ojačali tržne in komer
cialne dejavnosti in po svetu razposlali 
za 720 milijonov DEM ponudb. Pre
pričam so, da bodo posle dobili, ampak 
tega sedanji SOP ne bi zmogel. Zato so 
se odločili ustanoviti paralelno družbe
no podjetje. Pobuda za to je prišla iz de
lavskega sveta in sindikata, ki bosta 
partnerja v novi firmi, hkrati pa SOP 
prosi še za soudeležbo izvršni svet. Ker 
izvršni svet ni mogel takoj doreči, kako 
naj bi sodeloval v novi firmi z denarjem 
in kadri (oboji pa naj bi bdi soudeleženi 
več ali manj na simbolni ravni, zaradi 
moralne podpore), so se odločili poča
kati z dokončnim odgovorom. Stečaj 
pa bo ta za stečajnega upravitelja so 
imenovali Miho Rostoharja.

Kot tretja je prišla pred občinske 
vladne može kostanjeviška Iskra, ki pa 
je tudi zaprosila za odlog piačd v občin
sko Magajno. Skratka, tega dne je 
občinski minister za finance Branko 
Kovačič bi hude boje za ohranitev

višai svet še at dal denarja za organiza
cijo posveta o regionalizaciji.

J. SIMČIČ

OBČNI ZBOR PLANINCEV
BREŽICE — V petek, 1. marca, je bil v 

brežiškem domu JLA občni zbor tukajšn
jih planincev. Po besedah predsednice 
Vebiesove je za njimi uspešna sezona, v 
kateri so obnovili markacije in uredili pla
ninske poti, med taborom vTamaiju pa so 
hodih' na izlete na Kotovo sedlo, Mojs
trovko, Cipcrmk, Vitrine in k izviru Na
diže. Skupaj so brežiški planinci opravili 
42 pohodov, dodajmo pa še, da je občni 
zbor popestril s prikazom barvnih diapo- 
ritvov alpinist Viki Grošelj.

m IZ NtkŠIH OBČIN
U

KRŠKO — Seja izvršnega sveta 
občine Krško minuli četrtek je bila v ce
loti posvečena gospodarstvu. Na dnev
nem redu so bila vprašanja, ki se jih ne 
razveseli nobena vlada na tem svetu. 
Kar tri gospodarske organizacije so 
prosile za tako ali drugačno finančno 
pomoč ali vsaj za odpis terjatev..

Najprej je prišel na vrsto krški gos
podarski gigant podjetje Videm. Podjet
je ima že dalj časa blokiran žiro račun in 
je tik pred tem, da se začne stečajni po
stopek. Predstavnik Vidma je dejal, da 
se vlada Republike Slovenije strinja z 
deblokado, zato je prosil krški izvršni 
svet za odpis oz. odlog terjatev iz lan
skega m letošnjega leta. V celoti naj bi 
krška občinska vlada prolongirala za 
okoli 2 milijona dinarjev. Miloš Med
ved je v imenu Vidina povedal, da so bi
li februarja blokirani za 120 mil. dinar
jev, 6. marca za 43 mil. dinarjev, po 
četrtku, 7. mana, pa naj bi bil Videm 
blokira« samo še za 15 milijonov in 
skupaj z drugimi viri naj bi tudi občin-

Kako so delili
pomoč za škodo 

obpoplavah
Od 16,8 mio din največ 

dobilo kmetijstvo
BREŽICE - Občina Brežice je 

za sanacijo škode zaradi jesenske 
poplave prejela 16,5 milijona dinar
jev republiških sredstev solidarno
sti, ki sojih po sklepu IS v decem
bru in januarju razdelili glede na 
delež, priznane škode. Tako je 10,3 
milijona dinarjev dobilo kmetij
stvo, 5 milijonov stanovanjsko gos
podarstvo ter po nekaj čez 200 tiso
čakov promet in komunala.

Podjetjem so za nastalo škodo 
nakazali 4,6 mio din, največ enoti 
Gozdnega gospodarstva HPG in 
Kmečki zadrugi Agraria, poleg tega 
pa še: Proizvodnji in trgovini Agra
ria, Vinu Brežice, Termam Čatež, 
Komunalnemu in obrtnemu po
djetju, Agrarii Cvetje, Cestnemu 
podjetju (za sanacijo krajevnih 
poti). Veterinarskemu zavodu in 
Zvezi lovskih družin Posavja.

Posameznim gospodinjstvom so 
zaradi škode na stanovanjskih ob
jektih in opremi razdelili 5,1 mili
jona ter za škodo v kmetijstvu še 2,7 
milijona. Nekaj manj kot 4 milijone 
dinarjev solidarnostnih sredstev je 
zaradi razlik med ocenjeno in pri
javljeno škodo ostalo še nerazdelje
nih, vendar jih bodo namenili za 
sanacijo kmetijskih površin, s kate
rih je voda odplavila plodno zemljo 
ali pa nanosila mulj. Trenutno izbi
rajo izvajalca za ta dela.

Brežičani so poleg republiških 
sredstev solidarnosti prejeli denar
no pomoč poslušalcev Studia D v 
višini 200 tisoč dinarjev. Razdelili 
sojo 12 družinam, ki so bile v po
plavah prizadete in so tudi sicer v 
slabšem materialnem položaju. 
57.100 din pomoči iz občine Metli
ka in še 26.380 din prispevkov dru
gih občanov je za zdaj še rezervira
nih za morebitne pritožbe oškodo
vanih občanov.

B D.-G.

SDK: občina posluje kot banka
Lani odobrili 81 mio din posojil raznim podjetjem — Odlok o nepovratnih 

sredstvih za gospodarski razvoj je nejasen — V bodoče samo še krediti
BREŽICE — Sekretar za gospodarski razvoj Bojan Petan seje tokrat neko

liko bolj podvizal s tiskovno konferenco, saj po brežiških ulicah že močno diši 
po novi aferi v zvezi s finančnim poslovanjem občinske uprave. Govori se o 
dajanju kreditov, pri katerih naj bi nekatera zasebna podjetja imela prednost, 
deljenju denarja za gospodarski razvoj po sumljivih kriterijih in navsezadnje o 
vpletenosti samega sekretarja, ki so ga nekateri že videli za rešetkami, čeprav je 
bil le dva dni na dopustu.

Govorice so se razplamtele še poseb
no po novici, da SDK pregleduje finan
čno poslovanje občine. Uradno poroči
lo SDK pa ni razkrilo nič škanda
loznega, temveč ugotavlja, daje občin
ska uprava od maja do konca januarja 
poslovala povsem korektno. Brežiški 
funkcionarji so bili po oktobrskih pla
čah na 38. mestu v Sloveniji, in ne na 5., 
kot so trdile govorice. Ker so med tisti
mi občinami, ki so najbolj znižale pri
spevne stopnje, so se morali v poslova
nju obnašati racionalno in razpoložljiva 
sredstva iz proračuna sproti obračati.

Od maja do konca leta 1990 so izdali 
za 81 milijonov dinarjev kreditov. Če-

Z obrestmi so zaslužili 4 milijone di
narjev, ker pa za občino ni običajno, da
posluje kot banka, imajo sedaj težave 
pri razporeditvi tega denarja. Čeprav so

pra v so jih podjetjem iz domače občine 
"""" po nekoliko bnudili po nekoliko boljših pogojih, je v 

brežiškem gospodarstvu še slišati vrsto 
pripomb o tem, da so nekatera podjetja 
lažje zvedela, kdaj so na razpolago sred
stva. »Zagotavljam, da nismo delali no
benih razlik med zasebnimi in družbe
nimi podjetji. V našem interesu je, da 
kredite dobijo domača podjetja, seveda 
pa se moramo ozirati tudi na sposob
nost vračanja kreditov,« je povedal 
Petan.

se zavarovali in se prepričali o sposob
nosti za vračanje kreditov, jim kredito- 
jemakatrenulnodolgi9qošeokrog9milijonov 
dinarjev. Zakaj so v Brežicah lahko po
sojali toliko denarja? Strokovna delav
ka Marjana Lepšina pojasnjuje, da so že 
z januarjem 1990 med prvimi v Slove
niji začeli voditi javne finance, tako da 
se sredstva niso več porazgubljala po 
podračunih. Kljub znižanim prispev
nim stopnjam so se ob visokih plačah 
prilivi zvišali za 50 odstotkov. Konec 
decembra je občina Brežice kupila za 
milijon dinarjev obveznic Republike 
Slovenije in s prodajo po novem letu za
služila še 300 tisočakov.

DOMAČE ŽIVALI 
IZ NASELIJ

V MRLIŠKI VEŽICI 
POSLEJ TUDI OLTAR?
BREŽICE Odbor Slovenskih 

krščanskih demokratov je dal delegat
sko podbudo, da bi se v poslovilni vežici 
na brežiškem pokopališču postavila 
oltar in navček, ki bi se uporabljala pri 
pogrebnih svečanostih. Podobno naj bi 
storili tudi drugod v občini, kjer je cer
kev oddaljena od pokopališča. Komu
nalno in obrtno podjetje je že dalo na
čelno 'soglasje k predlogu in se zavzelo 
za skupen sestanek krščanskih demo
kratov, njihovega podjetja, krajevne 
skupnosti in projektanta vežice.

Naj šolstvo deli usodo podjetij?
V srednjih posavskih šolah se boje manjšega vpisa učencev

KRŠKO — Sedanje kritične gospodarske razmere bodo v marsičem določa
le tudi prihodnost posavskih srednjih šol, te pa bodo seveda spet odločale o 
prihodnosti Posavja. Če bo Posavje pristalo na to, da bodo šole delile nemilo 
usodo z gospodarstvom, potem bodo prave globalne krize šele prišlo. Če pa se 
bo uspelo posavskim politikom, gospodarstvenikom in šolnikom dvigniti nad 
sedanje razmere, potem se bodo morali usesti za skupno mizo in se zmeniti, kaj 
pravzaprav sploh hočejo.

Da v Posavju niso ravnodušni do teh 
vprašanj, kaže tudi dejstvo, da so neraz
rešena vprašanja srednjega šolstva sploh 
uvrstili na Svet posavskih občin. Tam 
so sodelovali ravnatelji Franc Pacek iz 
Brežic, Lojze Štih iz Krškega in Alenka 
Žuraj iz Sevnice. Na zadnji seji sveta so 
sprejeli sklep, da se morajo ponovno 
usesti skupaj vsi odgovorni in se dogo- 

. voriti, kakšne bodo obveznosti občin.

KRISTJANI O 
EKOLOGIJI ČLOVEKA

gospodarskih organizacij in seveda šol.
Ravnatelji so našteli celo vrsto kon

kretnih težav. Kot prvo, da se iz Posavja 
več učencev vpiše na druge srednje šole, 
kot pa se vpiše mladih na posavske 
srednje šole. Na posavskih srednjih šo
lah ostane približno polovica učencev, 
drugi se vpišejo na srednje šole v No
vem mestu ali v Celju ali v Ljubljani. 
Prenova srednješolskih programov pa 
se bo poznala pri preoblikovanju mreže 
šol. Zaostreni so normativi, ki med dru
gim določajo, da bosta morala biti za 
vsako usmeritev na šoli po dva oddelka.'

Tako določilo oz. normativ pa lahko 
pomeni za posavske srednje šole hujšo 
težavo. Za prihodnje šolsko leto je 
znatno narastel vpis na brežiško gimna
zijo in srednjo ekonomsko šolo, kjer 
imajo letos na seznamih rekordnih 
1044 učencev. Krška srednja šola pa ži
vi v strahu, da se bo število učencev še 
zmanjšalo. Manj je zanimanja za teh
niške poklice, rudarski in papirniški 
oddelek so že ukinili. Zato v krški šoli

•Seveda so se vsi strinjali, da je šol
stvo odvisno od gospodarstva. Toda 
če se bodo v gospodarstvu do šolstva 
vedli v skladu s sedanjimi razmerami, 
se bo škoda pokazala šele čez pet let. 
Zato mora gospodarstvo že sedaj re
či, kakšne šole potrebuje in kakšne 
vrste strokovnjakov.

KRŠKO — V petek, 15. marca, ob 
18. uri popoldne prirejajo krščanski 
demokrati iz Krškega tradicionalno 
okroglo mizo Korak k resnici. Tokrat se 
lotevajo teme pod naslovom Ekologija 
človeka. Na okroglo mizo so povabili 
nadškofa dr. Alojzija Šuštarja, ki bo

ZBOR
LJUDSKE STRANKE

spregovoril o ekologiji duha, Ivana 
Štuhca,!' ................................., ki bo govoril o ekologiji spomi
na, razuma in motivacije, televizijec Mi
lo Trefalt pa bo govoril o ekologiji 
telesa.

KRŠKO — Slovenska kmečka zve
za — Ljudska stranka, podružnica Kr
ško, vabi člane in simpatizerje na 2. 
občni zbor. Zbor bo v Kulturnem domu 
v Krškem v nedeljo, 17. marca, ob 9. 
uri. Na zboru bo tekla beseda tudi o no
vi kmetijski politiki, zakonodaji o pri
vatizaciji, denacionalizaciji, zadružniš
tvu itd. Vabljeni!

vidijo možnosti v odpiranju obrtne šole 
za vajence, le tako bodo lahko prebro
dili sedanje težke čase, sicer ne bodo 
dobili verifikacije.

J. SIMČIČ

OBČNI ZBOR SEVNIŠKE 
GASILSKE ZVEZE

Škodo naj lovci v celoti plačajo
Sklepi sevniške občinske skupščine o lovstvu in kmetijstvu — Še nezadovoljni

SEVNICA — Divji prašiči so se na območju vseh lovskih družin v sevniški 
občini zHo umorih, kar je povzročilo veliko škodo na kmetijskih površinah, 
lvovske družine (LD) naj zato v letnih lovskogospodarskih načrtih planirajo in 
nato izvedejo bistveno velji odstrel. Takole gfašsi prvi izmed desetih sklepov 
delovne skupine v sestavi Jože Kunšek, Julij Jeraj (oba Demos — LDS) in 
uug. dr. Jurij Pesjak (SSS), ki jo je sevniške občinska skupščina imenovala, da 
bi dokončno oblikovala ddepe po burni razpravi o problematiki lovstva in

Že omenjena delovna skupina je 
menila, da morajo lovci povečati tudi 
odstrel povsod tam, kjer povzroča 
občutno škodo srnjad, v LD, kjer se na
haja damjak, pa morajo njegovo šte
vilčnost občutno zmanjšali. Lovci oz. 
LD naj store čim več za preprečevanje 
škode z nabavo zaščitnih sredstev1, zlasti 
električne zaščite, z lastniki zemljišč pa 
naj tvorno sodelujejo pri skupnem načr
tovanju zaščite. S tistimi oškodovanci.

pri katerih se škoda večkrat ponavlja, 
naj LD skličejo sestanek v zimskem ča
su, da bi sc dogovorili o preprečevanju 
škod. Gozdarji naj poskrbe za ohranitev 
ravnovseja med živalskim in rastlinj- 
skim svetom z ukrepi, kot so izločene 
površine, ohranjanje in zasajanje plo- 
donosnega drevja, nadalje tihe cone, da 
bi zagotovili možnosti za bivanje divja
di v gozdu.

Odstrel naj se planira na podlagi po

vzročene škode, LD pa so dolžne vzdr
ževati približno stalno število divjadi, to 
je takšno, kije usklajeno z zmogljivostjo 
naravnega okolja. Tisti, ki jim divjad 
povzroči škodo, lahko izjemoma že na 
prvi stopnji zahtevajo, naj oceno na
pravi občinska komisija. LD pa so 
dolžne vse zapisnike ocenjevalnih ko
misij pošiljati pristojnemu organu na 
občino, kjer vodijo evidenco.

Nekateri odborniki kmečkega stanu 
niso bili zadovoljni s takimi sklepi, saj 
so menili, da so preveč popustljivi do 
lovcev in ne odražajo ostrine razprave o 
problematiki lovstva in kmetijstva. Na
posled so sklepe le dopolnili s stališčem, 
sprejetim že med prvotno posebno 
obravnavo na seji občinske skupščine, 
da morajo lovske družine v celoti po
ravnati nastalo škodo. p p

MANJ ČLANOV PD LISCA
SEVNICA — V planinsko društvo 

Lisca Sevnica-Krško je bilo lani včla
njenih 440 članov, 85 mladincev in 317 
otrok. Vse številke so manjše od lan
skih, ko je bilo skupaj 988 članov. Pa
dec članstva pa pripisujejo velikemu 
osipu članov smučarskega kluba, ki lani 
praktično sploh ni deloval zaradi po
manjkanja snega.

DOLENJSKTUST

V letu 1990 se je v skladu za razvoj 
gospodarstva zbralo 1,7 mio din, od ka
terih so 820 tisočakov nepovratnih 
sredstev že spomladi dodelili Kovino- 
plastu, Agrariinem tozdu Kmetijstvo in 
INO Brežice. Do 15. januarja je sekre
tariat za gospodarski razvoj prejel 10 
vlog za ta sredstva, a jih zaradi nejasnih 
kriterijev v odloku ni razdelil. V skladu 
z usmeritvijo, da se pomaga delavcem 
občinske uprave, ki so na čakanju, če se 
odločijo za zasebno dejavnost, je odbor 
v januarju 1991 odobril 200 tisočakov 
nejrovratnih sredstev zasebnemu po-

0 Ker imajo v brežiški občinski 
upravi toliko slabih izkušenj z delitvi
jo sicer skromnih sredstev za gospo
darski razvoj, naj bi po novem za te 
namene dodelili 8 milijonov kreditnih 
sredstev, medtem ko nepovratnega 
denarja ne bi bilo več. Seveda je vse 
odvisno od variante novega občin
skega proračuna, za katero se bodo 
odločili delegati.

djetju bivšega delavca. Za dodelitev 
preostalih 700.000 din (po rebalansu 
proračuna 1,1 milijona), so objavili 
razpis.

B. DUŠIČ — GORNIK

SEVNICA — Odbornik družbeno
političnega zbora sevniške občinske 
skupščine dr. Cveto Gradišar je dal po
budo, da bi v teh časih, ko gre za preži
vetje. spremenili oz. omilili občinski od
lok, ki prepoveduje gojitev domačih 
živali v strnjenih naseljih. Gradišar je 
menil, da bi lahko te zadeve, ki so že 
marsikje skrhale dobrososedske odno-

PREDRAGE
MERITVE

se, obravnavali bolj življenjsko. Izvršni 
svet je odvrnil, daje zadosti, če bi spre
menili odlok le v tem, da bi poslej pre
povedali rejo domačih živali v Naselju 
heroja Maroka, razen psov in mačk, ko
likor to dopušča hišni red. V ostalih de
lih mesta Sevnica pa bi smeli rediti do
mače živali, če bi jih imel lastnik 
primerno zaprte in njihova reja ne bi 
moteče vplivala na okolje. Odbornik 
Gradišar je po obrazložitvi brez pojasni
la odstopil od pobude.

BREŽICE — Sekretariat za urejanje 
prostora in varstvo okolja je v avgustu 
zbral ponudbe za meritev hrupa, ki ga 
povzročajo vojaška letala na območju 
občine Brežice. Ker je ob tem ugotovil, 
da je cena 30 ali 69 tisočakov previso
ka, je zaenkrat od meritev odstopil. Za 
vojaška letališča ne velja konvencija o 
mednarodni in civilni zračni plovbi, 
prav tako pa še ni ustreznega predpisa.
ki bi določil največji dovoljeni hrup in 
količine dima. Žato bodo v BiBrežicah vse 
dejavnosti raje usmerili v ustrezno 
spremembo republiške zakonodaje.

SEVNICA — Občinska gasilska 
zveza Sevnica sklicuje za petek, 15. 
marca, ob 17. uri v učilnici GD Sevnica 
letni občni zbor. Občinska gasilska or
ganizacija združuje v 15 gasilskih in
enem industrijskem gasilskem društvu 
1203 člane, ki so pripravljeni v vsakem 
trenutku pomagati pri reševanju člo
veških življenj in premoženja.

MOST VENDARLE 
POPRA VUAJO

BOŠTANJ — Ni povsem jasno, ali 
je razburjanje odbornika Alojza Zalaš
čka ml. na zadnjem zasedanju sevniške 
občinske skupščine ali pa lepo spomla
dansko vreme bolj pripomoglo, da so 
Boštanjčani le dočakali pričetek obnove 
lesenega mostu čez Mirno. Krajani upa
jo, da bo most, poškodovan ob poplavi, 
kmalu spet odprt.

Sestra Justina 
prepešačila vse
kozjanske jiribe

Babica in sestra
BREZJE PRI DOBJU — 32 let 

je bila Justina Romih babica in pa
tronažna sestra v kozjanskih krajih 
okoli Planine pri Sevnici. Večji del 
je pešačila do domačij, povezanih s 
svetom s slabimi, bolj kolovozom 
podobnim potem. Ni bilo malo ta
ko napornih dni, daje Justina peša
čila od jutra do večera in marsikdaj 
premražena in do kože premočena 
prišla do ljudi, potrebnih njene po
moči. Bilo je naporno, a zanjo niko
li nič pretežko, saj je bila vesela, če 
je pri revnih ljudeh dobila skodelico 
vročega čaja in se vsaj nekoliko od
dahnila in ogrela, pralno je krenila 
naprej.

Nekaj te vztrajnosti in neustraš- 
nosti pred raznimi tegobami je 
Romihova prinesla še iz časov voj
ne, ko ji poguma ni smelo manjkati, 
ako je hotela postati uspešna obveš- 
čevalka Kozjanskega odreda.

»Nikoli mi ni bilo žal, da sem se 
odločila za tako delo. Po babiški šo
li sem naredila srednjo medicinsko 
šolo, da sem lahko delala še kot pa
tronažna sestra. Nikdar nisem vpra
šala, kakšno bo plačilo za moje de
lo. V naj večje zadoščenje mi je bilo, 
ko sem se lahko prepričala, da so 
hvaležni in zadovoljni ob moji po
moči. Moram pa povedati še to, da 
sem imela srečo, ker sem sodelovala

Justina Romih

na Planini z dobrimi zdravniki. Po
sebno dr. Janez Šmid, ki je prišel 
novembra 1969, je pri ljudeh zapi
san kot tavžentroža, sposoben stro
kovnjak, ki ga nikdar nismo videli 
jeznega,« je povedala Justina Ro
mih, ki je že v poštenem, zasluže
nem pokoju in pomalem še kme
tuje.

P. P.

Novo v Brežicah=r
OPOZORILO - Glede na nesramna 

podtikanja, ki jih je deležen brežiški sekre
tar za gospodarstvo Bojan Petan, smo ga 
dolžni_tudi v našem časopisu pravočasno 
opozoriti. Po ulici se namreč šušlja, daje 
neprevidno izkoriščal svojo funkcijo in 
pripadajoče delovno mesto in je zato že 
—kje drugje kot v zaporu. Ker smo se na 
lastne oči prepričali, da Petan še hodi po 
občinski stavbi, ter na lastna ušesa slišali, 
da ni kriv nobenih nepravilnosti, mu kot 
dobri poznavalci ulice lahko svetujemo le 
eno. Gospod Petan, nikar si ne oblačite 
progastih srajc, saj vas bodo takoj obdolži
li pobega izza rešetk!

PAPIR — Ne verjamemo, da seje kdo 
izmed brežiških delegatov posebej razve
selil debelega svežnja delegatskega gradi
va. Verjetno tudi tisti ne, ki jim je zmanj
kalo kuriva za to sezono. Nismo sicer 
tehtali, a lahko vam zagotovimo, da se z 
eno roko zajeten sveženj kar težko zagra
bi. Pa ni težava v zajetnosti, ampak v tem, 
da naj bi delegati vse to gradivo predelali- 
Večino za včerajšnjo sejo, nekaj malega pa 
še za njeno ponedeljkovo nadaljevanje. So 
pa res optimisti, tamle na občini, če misli
jo, da se bo večina prebila skozi gradivo. 
Pa tudi, če res verjamejo, da bosta dve na
daljevanji dovolj za vseh 19 točk dnevne
ga reda. Pričakujemo pravo naniznako.

ŠLAMPARIJA — Zgodilo sc je, da 
občinska uprava za prenovo garaže m 
imela priglasitve gradbenih del. Glede na 
to, da si dovoljenja izdajajo sami, ocenju
jejo, da je šlo za navadno šlamparijo- 
Budni obrekovalci in tudi nekateri kritik' 
finančnega poslovanja občinske uprave 
pa s tako oceno niso zadovoljni. Sumijo, 
da se za nenavadno hitrim priznanjem 
šlamparije skriva nekaj več.

Krške novice
ODCEPITEV — Na zadnji seji skupš' 

čine so se med drugim hudo hudovali ^ 
vlado, ker pa ni bilo povsem jasno, ali nad 
svojo občinsko ali nad republiško, je bi* 
predsednik Černelič vidno olajšan, ko j« 
slišal, da gre za republiško. Na slednjo p3 
so bili krški poslanci tako zelo gorki, da so 
bili pripravljeni Peterletovo vlado poki1' 
cati na odgovor. No, uspelo jim bo veti' 
darle, da vlada pride v Krško (kar kot za' 
misel ni zrastlo na poslanskem zeljniku ij 
tudi ne v profesionalnih občinskih glava3 
— ne zeljnih, se razume, ampak to je 'l( 
druga zgodba). Tedaj jih bo prvi ministe[ 
zagotovo slišal, v skrajni sili pa so Krča"1 
pripravljeni celo na odcepitev. Sicer pa ^ 
imajo svojo valuto, ki jo je izdal kostanj«' 
viški Prforcenhaus. Njena vrednost naral' 
ča, medtem ko krške delnice padajo.

SELITEV - Pred dnevi so v Krške"1 
opravili veliko selitev. Politične stranke*0 
tako rekoč deložirali v prostore nekdan/ 
stanovanjske skupnosti. Srečnejše strani 
(beri: močnejše) so selili delavci iz Kost3' 
ka, ostale pa so se morale nasloniti na la*1' 
ne moči. Zeleni, ki vedno ušpičijo kakšn° 
novo, so tokrat zagotavljali, da ne bo"0 
več kritizirali in zmerjali vlade. Se ne spl3' 
ča, so uganili zeleni: »Če bomo kritizir®1 
vlado, bomo morali spel nositi pohištvo-*

ŽUPANSKI — »Oprostite,« je dejal« 
Vida Ban enemu izmed delegatov na s«J 
skupščine, »župan bo nekaj časa odsotef’ 
ker je šel z novinarko malo ven.« To sej 
zgodilo na predzadnji seji skupščine K’, 
ško nekako ob 9. uri zvečer, na zadnji,.11 
je bila njeno delovanje, pa se je eden lZ 
med podžupanov vključil s »tehtno« Pr'- 
pombo v zadevo, ki je bila trenutek PrCj 
dorečena. Bilo je tako, kot bi še vedno sp3 
od nočne skupščinske seje naprej. O0® 
krat so se delegati pri svojem več kot ud 
jajočem delu vsaj za silo nasmejali. En*1 
se bodo morali županu in podžupanom 
oddolžiti za sprostitvene vložke.

Sevniški paberki
AKREDITACIJE — Jeza ob

bajnih plačah sevniških zdravnikov >7 « 
polegla. Bralci so z zanimanjem Pre“!cJ. 
pismo dr. Cveta Gradišarja v zadnjem 
ienjcu, se pa nemalo čudijo, zakaj ne 1r g 
bobu bob, oziroma ne pove imena. N ’ 
tem naj bi bil govor na torkovi seji odmG 
za zdravstvo, poudarjamo pa <>me°J ^ 
»naj«, zakaj sestanek je bil predviden z • 
torek prej. Ko smo se novinarji jel'7 ^ 
zanimati, nam je bilo odgovorjeno, 
termin sestanka šele usklajujejo. K° ^f0 
na pristojnem mestu tokrat vprašali za 
sestanka, predsednik vlade ni mogel Z*S 
toviti, ali bo »sedma sila« lahko pri50. jf 
zakaj »akreditirati seje treba pri sam1 ^ 
Slapšakovi« Izjavljamo, da ne bom" ^ 
vrtali, dokler komisija sama ne spoz"3’^, 
je javnost dela ena osnovnih demok1 
nih prvin. . ^

KRLE VERJAME VIJESNjK1-7 ie 
Znani reporter beograjske televizije N 
Bijelič je te dni živopisni Boštanj SP01
častil s svojo prisotnostjo. Sedaj, ko se.fJ. 
žari okrog z živordečo fiorido BG mg1 •»
cije, ne kupuje več Dela, temveč zjutr ■ ^ 
navsezgodaj, celo pred kavico, s11 
Vijesnikom.

OPERA KAR V SEVNICI — Ju"js<|(i
19. uri prihaja Traviata v sevniški g35' ((r 
dom. Seveda bo to koncertna izved ’ |.
rej z bogato scenerijo ne bo nič. Zv#* 
turnih organizacij se trudi, hvalezmJ ^
dimo in napolnimo dvorano, ,feb> 
namesto tistih, ki jih ne bo, ne bo 
zardevati.
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Koprivniški 
Poslednji mož 
2 odra na oder
De/o KD Anton Aškerc 
/e pod vodstvom Blaža 
Sotoška lepo zaživelo

KOPRIVNICA — Koprivnica 
pri Brestanici je sicer majhen kraj 
na obrobju Kozjanskega, a se v 
njem vedno kaj dogaja. V tem času 
je Se posebej živo kulturno društvo, 
ki nosi ime pesnika Antona Ašker
ca, in to kljub slabim možnostim za 
delovanje. Največ težav je s prostori 
pa seveda z denarjem in še kaj bi bi
lo moč navesti, a ker ljudje čutijo 
pravo ljubezen do kulture, vse te te
žave premagujejo.

Gledališka skupina društva je v 
lej sezoni naštudirala družinsko 
komedijo Poslednji mož, delo češ- 
wga dramatika Igro sta zrežirali 
oonja Simončič in Malka Moškon, 
z njo pa so se igralci najprej pred- 
sta vili na domače odru, in sicer na 
Prešernov dan. To je bila predstava 
ta osnovnošolce, naslednji dan pa 
sojo ponovili še za krajane. 

Veseloigra je tridejanka V njej se 
vrti okoli gospodovalnega očeta 

ki je ponosen na svojo trdnost in od

ločnost Žena in otroci se mu ne 
upajo ničesar povedati v obraz, zato 
pa to počno za njegovim hrbtom. Na 
ta način pride na dan tudi prepove
dana ljubezen. Početje za očetovim 
hrbtom ustvarja številne komične si
tuacije, ob katerih se potem gledalci 
imenitno zabavajo. Igra vrača lju
dem smeh in vedrino, kar dandanes 
ni brez pomena

Koprivničani so s svojim Posled
njim možem tudi že večkrat gostova
li Bili so na Zdolah (polno dvorano 
so zagotovili krščanski demokrati z 
uspešno predprodajo vstopnic), v 
Artičah, Brestanici, na Senovem in 
minuli petek v Bistrici ob Sotli V 
načrtu imajo nastope še v drugih 
krajih. Z veseljem pričakujejo tra
dicionalno srečanje kulturnih de
lavcev v organizaciji ZKO Krško 
itd

Za to, da je delo koprivniškega 
kulturnega društva tako lepo zaži
velo, ima zasluge predvsem Blaž So- 
tošek, ki r društvu ni samo predsed
nik, temveč tudi organizator gosto
vanj, propagandist in človek, ki 
igralce spodbuja in jim vliva voljo. 
In lakih ljudi, kot jih ima Kulturno 
društvo Anton Aškerc, bi bilo po
trebno c naših vaseh še več. Da bi v 
sivi vsakdan kmetov in delavcev 
vnesli s svojimi nastopi več veselja in 
vedrine.

TATJANA VRTOVŠEK

Bo počastitev Gallusa res predraga?
V ribniški občinski skupščini vroča razprava o stroških za počastitev spomina 

na Jakoba Gallusa-Petelina, največjega skladatelja svoje dobe________
RIBNICA — Poročali smo, da bodo v Ribnici (Sloveniji in nekaterih drugih 

evropskih državah) letos slavili 400-letnico smrti skladatelja Jakoba Gallusa- 
Petelina, enega največjih evropskih glabenikov 16. stoletja. Poročali smo tudi o 
načrtovanih prireditvah v Ribnici in stroških zanje, ki naj bi znašali okrog 
300.000 DEM oz. 3 milijone dinaijev. Po Ribnici so se razširile govorice o veli
kem zapravljanju za počastitev tega jubileja in »Demos naj to razčisti v občinski 
skupščini«.

Na zadnji seji občinske skupščine je 
bila dana na dnevni red razprava o tem. 
V burni razparavi sta se izoblikovala 
dva tabora. Predsednik občinske skupš
čine Franc Mihelič je poudaril, da bi bi
lo delegatom Demosa vse bolj jasno, če 
bi sc njihov član, kije tudi član odbora 
za pripravo svečanosti, udeleževal sej 
odbora in potem tudi ne bi prišlo do 
napačnih informacij. Nadaljeval je, da 
je Gallus eden največjih skladateljev 
svoje dobe, in »če ne bomo cenili svojih 
ljudi, ki so uspeli v svetu, potem nismo 
vredni, da nas drugi cenijo.« Izrazil je 
tudi prepričanje, da stroški ne bodo 
znašali 3 milijone dinaijev, ampak 
morda samo dva milijona ali še manj.

Prof. Janez Debeljak je v imenu od
bora za proslavo predstavil načrtovani 
program in ob tem poudaril, da kulturni 
stiki ob tem slavju (s Čehi) lahko pripe
ljejo tudi do gospodarskih stikov.

Delegati so nato poudaijali, da sicer 
so za Gallusa in počastitev njegovega

spomina, vendar se je 
(pre)velikim stroškom.

treba izogniti 
Upoštevati je

Zjgro počastili spomin na rojakinjo
Ob 100-letnici rojstva Marije Kmet igrali njeno dramo Mati —Spomin na to pisa- 
lell>co in dramatičarko obudil pesnik Severin Šali — Predstava v prenovljenem 
—nekdanjem zadružnem domu pomeni začetek novega kulturnega življenja

ŠENTLOVRENC — Letos 31. januarja seje dopolnilo sto let od rojstva slo- 
§en*i e Pisateljice, dramatičarke, prevajalke in časnikarke Marije Kmet. V 
ra m'°Vre,n.cu’ "jenem rojstnem kraju, so ta jubilej počastili v nedeljo, 10. mar- 

z uprizoritvijo igre Mati, najboljšega dramskega besedila

Kmet — nagovoril pesnik Severin Šali 
iz Novega mesta in obudila spomin na 
to šentlovrensko rojakinjo, še posebej 
spomin iz osebnih srečanj z njo v Ljub
ljani, v Društvu slovenskih pisateljev. 
Ob tem je zavrnil trditve literarnih zgo- 
dovinaijev, da se je Kmetova podvrgla

NOVO MESTO — Doživetje pes
nika in njegove poezije tako bi lahko 
na kratko označili dogajanje 7. marca 
zvečer v veliki čitalnici Študijske knjiž
nice Mirana Jarca ob predstavitvi nove 
pesniške zbirke Kajetana Koviča Polet
je. Ena od značilnosti te zbirke je, da so 
vse pesmi v njej napisane v prostem 
verzu in svobodni obliki. Ob branju 
dobi bralec vtis, da jih je Kovič pisal 
mnogo laže in bolj sproščeno kot tiste iz 
prejšnjih zbirk, ko sta ga pri pisanju ve
zala stroga odmerjenost verzov in oblik. 
Pesnik Kovič, ki je pesmi iz zbirke Po
letje sam bral in pokomentiral, kjer je 
bilo potrebo, pa je, nasprotno, pojasnil,

S?’ Popoldne 
Kmetove.

noBur’ k' obravnava odnos matere do 
.. ah Jcncga otroka (ali je upravičen 
x- or'z usmiljenja?), je skupaj z doma- 
ši„!i- ■n' Marije Kmetove, na- 
K n,Fa kot režiser Slane Pečck z Mirne, 
k S° Povfdali, je bila to prva igra v 
MatU d3 V0-*n' ‘n tretJa premiera drame 
leta l,o.rV,Č so t0 de*° postavili na oder 
tov i ‘n s‘cer v Trstu, kjer je Kme- 
pr a ,s'užbovala kot učiteljica, drugo 
D pIj,‘erno predstavo pa so pripravili 

orugo svetovno vojno v Ljubljani.

,i*e'.iika igra je potekala v prenov- 
donv prostor'h nekdanjega zadružnega 
bila ? nasPr°ti cerkve v zgradbi, kjer so 
rek Ji ne^°'8° tega stanovanja. Tako 

0l- udarniško so uredili dvorano in 
lo "terJu opremili. Z deli so morali ce- 
sta et[i du Je bilo vse nared za to pred- 

■ Dvorana je bila v nedeljo pre- 
»focen'li so, da si je igro ogledalo 
ton' J nad 200 obiskovalcev, organiza- 
Liuii?!PajC s.s?0,‘ Pomagal tudi župnik.
KlJn S° bili dogodka veseli, člani 
ska n E? 7atrjujejo, da pomeni nedelj-

lUrnega žiCra Z?&tek ?lvahneJk8a kul"

Val«vdvomlir PhCdSUW5CJe °,blSk?so jn rdm— ob manjši razstavi, ki 
J Popravili ob 100-letnici Marije

IZ DOGAJANJ V ŠOLSTVU
nekaterJC precejšnje programske spremembe doživela gimnazija, letos pa doživlja 
na ledav n°Vosli srcdnje strokovno šolstvo. Strokovne podlage za to so bile strnjene 
svet Ren "hri strokovnem posvetu v Poljčah, tovrstne spremembe pa je podprl Strokovni 
jo, ki se hJlke Slovenije za vzgojo in izobraževanje. Novosti bodo veljale že za gcneraci-
* Dve| .'.vklj»čila v te programe všol. letu 1991/92.
jeni tUdi. ni pro6ram' s® se doslej imenovali skrajšani programi. Nčkateri so prilago- 
ra?Pisa u^nce z različnimi vrstami motenosti. Kateri so ti programi, bo razvidno iz
* Trilef -Vp's' Pogoi' za vpis so enaki kot doslej.
štiriletnih1' pr°Bram> so spet poklicne šole in so v vseh treh letih programsko ločeni od 
°Predelil S,rokovnih šol. Učenci se bodo že ob odločanju za določen triletni program 
tri leta tjr3 p?kbcno področje oziroma poklic. Pretežni del teh programov bo imel vsaj 
Ur zj prahl-l^'iez'k> vsi programi pa več praktičnega pouka. Zaradi povečanega števila 

M°v llLn° usposabljanje bo tedensko do 34 ur pouka.
Pogoj ^ 'lasti nekateri triletni programi za obrtne poklice.
Poklice D VP,S v programe poklicnih šol je uspešno končana osnovna šola, za nekatere 
do koniarJC polrebaa še ustrezna psihofizična in zdravstvena sposobnost. Učenci, ki bo- 
je, poletno poklicno šolo, se bodo vključili v nadaljevalne programe za delovod-

OejŠ, njjr'*c,ne programe strokovnih šol je vključitev znanj za maturo najpomemb-
•eh Šolah °s,'Pn predmetih slovenski jezik in književnost, tuji jezik in matematika bo v 
didate, kjCn 'n ^htevnost kot v gimnazijskem programu. To bo veljalo za kan-
k°nčali z Se.p 0 odločili za maturo in univerzitetni študij, drugi učenci p bodo šolo 
l°vni, peti ^n‘m 'zP't°m. Četrti maturitetni predmet bo naravoslovni ali družbos- 
petle(n PS lemeIJn‘ strokovno-teorelični predmet.
n°utskih ,r?0,vska akademija se bo začela ekspermentalno uvajati v nekaj srednjih cko- 
akademiji° a” v *°*'letu 1991^92. Ta programje povzet po petleti avstrijski trgovski

stojne^uju3 vpis v I- letnike srednjih šol za šol. leto 1991/92 bo, kot so zatrdile pri- 
"Uturo ..'.19. marca. V razpisu bodo natančna navodila in pojasnila, tudi v zvezi z 
učenci i’n ' b'.-*° kandidati prvič opravljali leta 1995. Dodatne obrazložitve pa bodo
* ^ Pri i star*' dobili na informativnih dnevnih 22. in 23. marca 1991.
W Prop** 'b **Veb k*'!* je 1*11 zaključni izpit že obvezen za učence, vključene v skraj- 
IPodaljsf !.anlc.’ I.ani 23 učence triletnih smeri izobraževanja, letos pa bodo zaključni izpit 
Predmet0Prek'n'tv')spet °PravUal> tudi učenci četrtih letikov srednjih šol, in sicer iz štirih

avetovalci Zavoda Republike Slovenije za šolstvo so pripravili brošuro z 
^'Poročji ključni izpit v štiriletnih smereh srednjega izobraževanja. V njej so skupna 
'2Vedbo tj*’ pr'P°r°čila za izvedbo skupnega dela zaključnega izpita in priporočila za 
'udi učite|- Sebnc8a dela zaključnega izpita. Pri oblikovanju teh priporočil so sodelovali 
"'tirale i J' prak,'k>- Prav gotovo je to dragocen pripomoček za šole, ki bodo letos orga-
* Vsj 'Uvedle to zahtevno strokovno-pedagoško nalogo.
"klavce vJf "'rokovnega izpopolnjevanja za ravnatelje, učitelje in druge strokovne 
Vjno.i, ?Jak' Strokovno, pedagoško in didaktično znanje je vsem, ki se ukvarjajo z 
. hraževalnim delom, dobrodošla obogatitev za uspešnejše delo.
""'"oni ry ?ie na ogled mednarodna razstava učil in učnih pripomočkov, in sicer pod 
^uizirjn r?cla- Letos je gostitelj take prireditve nemško mesto Diisseldorf. Dobro or- 
^vacij °b,sk Didacte je vsekakor smotrn in koristen, saj da vrsto novih, svežih idej, 
H ’ esitev in spodbud. O tem so se prepričali tudi udeleženci na Didacti91 z naših

JOŽE ŠKUFCA

mistiki, rekoč, da ni v njenih delih nič 
takega, pa tudi v njenem vedenju ni bilo 
ničesar, da bi lahko tako govorili in pi
sali o njej.

Po predstavi je bilo v prostorih šent- 
lovrenske podružnične šole trebanjske 
osemletke družabno srečanje in na njem 
so med drugim opozorili, da je to tista 
stara šola, v kateri seje pred davnimi sto 
leti rodila Marija Kmet. Bila je otrok 
učiteljske družine, te pa so včasih, kot je 
znano, stanovale kar v šolah.

I. ZORAN

Pesnik med Novomeščani
Kajetan Kovič v ŠK Mirana Jarca predstavil svojo 
zbirko Poletje, predtem pa je bil med mladimi bralci

da mu pisanje Poletja ni predstavljalo 
nič manjšega napora, kot, denimo, 
zbirka Labrador. Pesnjenje je zanj 
v vsakem primeru muka, da pa seje od
ločil pisati v prostem verzu, tega ni storil 
zato, da bi po lažji poti prišel do nove 
zbirke, marveč preprosto zato, ker mu 
je takšen način pisanja pomenil nov iz
ziv. Številni poslušalci so iz pesnikovih 
ust slišali še marsikaj drugega, tako med 
drugim, kako nastaja njegov pesniški 
akt, odkod se napajajo njegovi pesniški 
vrelci, kako sam pojmuje poezijo in kaj 
mu pomeni itd. Pesnik sam je večer do
živel enako produktivno kot poslušalci, 
še posebej pa tisti, ki radi prebirajo Ko
vičevo poezijo in jo tudi poznajo.

Kajetan Kovič je bil v Novem mestu 
gost od popoldneva do poznih večernih 
ur. Svoje bivanje v dolenjski metropoli 
pa je začel z obiskom v Pionirski knjiž
nici, kjer so mu pripravili zanimivo sre
čanje z mladimi bralci, obiskovalci te 
knjižnice. Kovič je namreč napisal tudi 
nekaj pesniških zbirk in proznih del za 
mladino ter jih zlasti osnovnošolci radi 
prebirajo. Sam je povedal prenekatero 
zanimivo dogodivščino iz svojega živ
ljenja, predvsem iz otroštva, ki mu je te
klo v Mariboru, in potem kramljal z 
mladimi radovedneži ob njihovih vpra
šanjih. -an

Na Radoviči so 
muze umolknile

Zanos je popustil
RADOVIČA — Pred leti je bila 

Radoviča zgled dobrega in zagrete
ga amaterskega kulturnega delova
nja. Nasploh je bilo družabno živ
ljenje na vseh področjih zelo ži
vahno, še posebej pa je bilo dejavno 
kulturno društvo. Redno so priprav
ljali igre in z njimi gostovali tudi po 
drugih belokranjskih krajih, da o 
številnih rednih in priložnostnih 
proslavah ne govorimo. Zadnji dve 
leti pa je delo radovskega kulturne
ga društva skoraj povsem zamrlo.

Temu, da se neka ekipa, ki v ta
kih primerih vedno vso stvar »drži 
pokonci«, z leti izčrpa, kar je nor
malen pojav, se je takrat pridružilo 
še splošno kulturno mrtvilo v met
liški občini, ki traja že nekaj let 
Tudi v metliški kulturni skupnosti 
oziroma v Zvezi kultamih organi
zacij je delo skoraj povsem zamrlo. 
Tako kulturno društvo z Radoviče 
lani za svoje delovanje od metliške 
Zveze kulturnih organizacij ni dobi
lo niti dinarja, predlani pa v vredno
sti 100 nemških mark. »Res pa je,« 
priznajo Radovci, »da se tudi sami 
nismo nič zanimali, da bi iz Metlike 
na Radovico prišel kakšen dinar za 
kulturno dejavnost«

Zanos, ki je trajal nekaj let je 
očitno popustil, k temu pa so v pre
cejšnji meri pripomogle zelo slabe 
razmere za kulturno delo. Igre so 
pripravljali vedno v zimskih mese
cih, ko imajo ljudje več časa, na Ra
doviči pa za vaje ni primernih pro
storov. Stara šola zapuščena pro
pada in so pozimi prostori premrzli, 
da bi lahko tam imeli vaje. Poleg te
ga so Radovci zadnji dve leti veliko 
moči (in ves denar) porabili za 
gradnjo gasilskega oziroma krajev
nega večnamenskega doma. Pri ta
kem delu pa je zaradi različnih te
žav prihajalo tudi do nesoglasij, kar 
gotovo ni dobro vplivalo na celotno 
razpoloženje.

Sedaj kaže, da so se stvari pomiri
le. Gradnjo doma bi radi dokončali 
do prihodnjega leta, ko bodo pro
slavili 60.obletnico ustanovitve ga 
silskega društva na Radoviči Ce
lotno prostorno zgornje nadstropje 
doma naj bi bilo namenjeno ostalim, 
negasilskim potrebam kraja in kra
jevne skupnosti med temi tudi delu 
kulturnega društva, saj bo v domu 
za njihove razmere velika dvorana. 
Takrat, računajo, naj bi tudi kul
turno društvo spet »gnalo nov cvet 
bolj veselo«, kot bi rekel pesnik.

A. B.

treba, daje vedno več ljudi brez dela in 
da so nekateri že na robu revščine. V 
težkih trenutkih seje treba odpovedati 
tudi luksuzu in kulturi. »Kako naj praz
nujem s praznim želodcem?« je vprašal 
nekdo. Nekateri so opozaijali predvsem

• Predsednik občinske skupščine 
France Mihelič je predlagal, naj bi 
za te prireditve prispeval vsak član 
skupščine in delegat toliko, kolikor 
pač more, in da bo to spodbuda tudi 

občane, ki bodo prispevali po
svojih možnostih. Nekaj bo dodalo 
gospodarstvo. Če vsega načrtova
nega z zbranim denarjem ne bo 
možno izpeljati, pa bo treba pro
gram skrčiti.

na visoko načrtovani izdatek za nove 
obleke za pevce in pevke.

Končno je bilo z večino glasov izgla
sovano, naj predsednika izvršnega sveta 
in občinske skupščine pripravita do na
slednje seje poročilo o doslej zbranem 
denaiju za to proslavjanje ter koliko in 
za kaj ga je že bilo porabljenega. Do 
sprejema občinskega proračuna je treba 
pripraviti popoln program praznovanja 
z zakj učeno finančno konstrukcijo, po
sebej pa naj bodo prikazana tudi sred
stva, ki bodo šla za ta namen iz občin
skega proračuna.

J. PRIMC

Zapis katastrof
V Fotogaleriji Vista 21 
razstavlja Andrea Abati

NOVO MESTO — V novomeški 
Fotogaleriji Vista 21 so odprli v petek, 
8. marca, zvečer razstavo barvnih foto
grafij sodobnega italijanskega fotografa 
Andrea Abatija. »Njegove slike so zapis 
katastrof, ki so se zgodile, zapis nedo
taknjenih krajev, zapuščenih predelov, 
obrobja sodobne civilizacije in ostan
kov starodavnih imenitnosti,« je zapisal 
Luigi Ghirri. Zapisal je tudi, da pred
stavljajo Abatijevc fotografije zgodovi
no novega pejsaža.

Razstava, ki sojo pripravili s pomoč
jo sponzoijev, bo na ogled do 26. mar
ca. Odprta je od ponedeljka do petka 
od 9. do 13. in od 16.do20.ure,vsobo- 
to pa od 9. do 12. ure. Naslednji razstav
ljavec bo slovenski fotograf Tomaž 
Lunder. Razstava pod naslovom Sence 
svetlobe bo odprta od 28. marca do 10. 
aprila.

PRIHODNJI TEDEN 
MGL Z »LAŽNIVKO«

NOVO MESTO - V ponedeljek, 18.. 
in v torek, 19. marca, obakrat ob 19.30, 
bo v tukajšnjem Domu kulture nastopilo 
Mestno gledališče ljubljansko s komedijo 
Lažnivka, delom J. J. Bncairea in M. La- 
sayguesa. Za abonente bo to predzadnja 
abonmajska predstava v tej sezoni.

kultura
in

izobra
ževanje

Ob novejših 
slikah B. Zajca

NOVO MESTO— V razstavišču go
stišča Pri slonu so 7. marca zvečer po 
krajšem kulturnem programu, ki sta ga 
izvedla kitarist Tomaž Zorko in pesnik 
Ivan Zoran, odprli razstavo sBk Borisa 
Zajca iz Birčne vasi Slikar, ki je likov
no znanje pridobil v izobraževalnih K- 
kovnih kolonijah in likovnih šolah 
Združenja likovnih skupin Skrvemje. 
predvsem pa seje izobraževal sam. je na 
tej razstavi ki bo na ogled do konca 
marca ali še kaj dlje. z devetimi podo
bami v akrilni in drugih tehnikah pred
stavil rezultate svojega novejšega sli
karskega iskanja Seveda je treba 
na/prr] omeniti, da je Zajc izraza figura 
lik, pri čemer ga zanima predvsem člo
vek in dogajanja z njegovim telesom. 
Prednost daje ženskemu telesu, kur je 
povsem razumljivo, vendar akte v glav
nem le nakazuje. Vsebina tavrsadh shk 
kaže. da mu gre pri lem za odkrivanje 
oz. opozarjanje na lepota, ki jo pri sb 
konju sam odkriva, pa tudi za trsta »ne
kaj več,« kar potem gledalca zhhža z 
naslikanim. To »nekaj več« pajedosn- 
krat neizrazijivo.

POSLEJ OKTET GALLUS
SODRAŽICA, RIBNICA — Dose

danji oktet Donit iz Sodražice se je pred 
kratkim preimenoval v oktet »Jakob 
Gallus-Petelin«. Vzrok je preprost, saj je 
značilen za današnje čase: Donitu zmanj
kuje denarja in se je odpovedal pokrovi
teljstvu tega okteta. Preimenovani oktet je 
imel 8. marca svoj večer n prijatelje, pv 
ste, žene in druge poslušalce v Cenckm 
gostilni v Ribnici, kjer že običajno nastopa 
po enkrat na leto.

PRODAJNA RAZSTAVA
KRŠKO — V Delavskem kulturnem 

domu je od 8. do 25. marca odprta pro
dajna razstava del Nika Ribiča iz Maribo
ra, slikarja, kije bil nagrajen na več slikar
skih ckstemporih. Razstavo je priredilo 
podjetje Metal iz Leskovca pri Krškem.

URBANČIČ RAZSTAVLJA 
V BRŠLJINSKI ŠOU

NOVO MESTO — Slikai Franc Ur
bančič, član skupine likovnikov iz IMV, 
razstavlja svoja dela v avb bršljinske 
osnovne šole. Na razstavi, ki so jo odprti 
minuli teden, je na ogled nad 20 njegovih 
del, pretežno pokrajinskih motivov.

Prava promocija Pompejev
V Dolenjski galeriji je o novi zbirki Marjance Kočevar 

govoril čiril Zlobec — Lep recital_________

JUTRI KONCERT 
KOMORNEGA ZBORA
TREBNJE — Komorni zbor iz Treb

njega bo imel jutri, v petek, 15. marca, ob 
19. uri v avli stare osnovne šole v Treb
njem celovečerni koncert. Pod vodstvom 
dirigenta Igoija Teršarja bo pel slovenske 
ljudske in umetne pesmi. Kot gostja bo 
nastopila pianistka Breda Ukmar iz Ljub
ljane.

NOVO MESTO — Pesnica Mar
janca Kočevar je imela glavno, no
vomeško predstavitev svoje druge 
samostojne knjige, pesniške zbirke 
Pompeji, 8. marca zvečer v Dolenjski 
galeriji. Lepšega, primernejšega oko
lja za tak dogodek najbrž sploh ni bflo 
moč izbrati, saj je promocija potekala 
v dvorani, napolnjeni s slikami aka
demskega slikarja Marka Butine iz 
Ljubljane. Takšno okolje je namreč

Ob »mirnopeškem« Večeru ženinov
Z igro, ki jo je režiral Anton Kos, gostujejo po dolenjskih odrih______

MIRNA PEČ — Šentjernej, Kostanjevica, Novo mesto in 
Metlika — tak je vrstni red krajev, kjer je gledališka skupi
na tukajšnjega kultumo-umetniškega društva že gostovala z 
Večerom ženinov, delom sodobnega slovenskega pisatelja in 
dramatika Andreja Hienga, katerega premierna predstava 
je bila v počastitev slovenskega kulturnega praznika, in si
cer v nedeljo, 10. februarja, na mirnopeškem odru. Dozdaj
šnje nastope Mimopečanov. zlasti še na gostovanjih, sije 
ogledalo razmeroma veliko obiskovalcev — nekoliko slabši 
obisk od pričakovanegaje bil v novomeškem Domu kulture 
5. marca — in lahko zapišemo, da doživlja Večer ženinov v 
mirnopeški uprizoritvi pozornost, kakršne ni deležna prav 
vsaka amaterska predstava. Najprej seveda zaradi zgodbe, 
kije vzeta iz sodobnega ži vljenja in se z njenimi junaki lahko 
mnogi poistovetijo, potem pa tudi zaradi igre gledališkega 
ansambla. ,

Zgodba Večera ženinov se odvija na domačiji mizarja Za
lokarja, starejšega obrtnika, kije zgodaj ovdovel, živi pa s 
taščo in nečakom. Kot uspešen podjetnik, ki zna vse spre
meniti v denar in profit, si na stara leta zgradi novo hišo in se 
odloči, da se bo znova oženit Ta odločitev preseneti tako 
taščo kot tudi nečaka Janeta, faliranega študenta, ki se vda
ja pijači in lenobi zato Zalokarju nastavita pasti Stvar se 
začenja zapletati na razkošni in bahaški otvoritvi nove hiše. 
na katero Zalokar po vabi tudi brata, upokojenega profesor
ja, ta pa pripelje s seboj dekle, Vido, kijo je rešil »močvirja«

in jo izbral zase. Med bratoma izbruhne napetost zaradi 
medsebojnih neporavnanih računov iz preteklosti in izkaže 
se, da so pravzaprav vsi Zalokarji po duši enaki egoisti po- 
hlepneži pokvarjenci Profesorjeva »izvoljenka« Vida. kiji 
je s pomočjo Zalokarjeve tašče oz. njene spletke ponudeno. 
da si izmed treh Zalokarjev izbere ženina, se nazadnje odloči 
za najmlajšega pokvarjenca, Janeta, ker ugotovi da bo z 
njim najlaže povezala svojo usodo.

Obrtnika Zalokarja igra Karol Zagorc, njegovega brata 
profesorja Jožef Matijevič, nečaka Janeta Bogdan Krevs, 
taščo Lojzka Krevs,»nevesto« Vido Vida Progar in pijanca, 
Zalokarjevega vrstnika in včasih prijatelja. Jože Tomšič. To 
so tudi glavne osebe in glavni nosilci dogajanj na odru. 
Omenimo še, dav drugih, bolj obrobnih dogajanjih, nasto
pajo kot igralci še stane Gabi, Zalka Krevs. Marija Primc, 
Irma Primc in Helena Verče. Igralski sestav je v primerjavi z 
lanskim dokaj prenovljen, v njem je nekaj novincev (npr. J. 
Matijeviči ki pa so že prvič na odru presenetiti. Nasploh je 
treba reči, da mimopeška predstava zapusti v gledalcih dober 
vtis in da je Večer ženinov glede na možnosti in zmožnosti 
vseh, ki v igri in pri igri kakorkoli sodelujejo, dokaj prepri
čljiv. Trud, ki so ga vložiti v predstavo, seje vsekakor izpla
čal, obiskovalci so delo sprejeti, ta pa je najbrž najpomemb
nejše in gotovo tudi režiserju Antonu Kosu v največje 
zadoščenje.

I. ZORAN

marca 1991

poslušalcem omogočilo, da so zlasti v 
drugem delu večera doživeti nekaj 
več: intimno sozvočje oziroma sožitje 
treh umetnosti: poezije, glasbe ia 
slikarstva.

O nastanku pesniške zbirke Pompeji 
je govoril Silvo Mavsar iz Krškega, 
lastnik in urednik založbe Opus, ki je to 
knjigo založila in izdala. Dejal je, da je 
to projekt, pri katerem je sodelovalo 
več ljudi, še posebej pa se je zahvalil 
akademskemu kiparju Stanetu Jarmu, 
kije prispeval ilustracije, in oblikovalcu 
Petru Simiču, ki je dal Pompejcm zu
nanjo podobo. Mavsarje še povedaL da 
je knjiga Marjance Kočevar prva iz no
vega načna založbe Opus irt da bo ta za
ložba tudi poslej izdajala predvsem 
pesniške zbirke avtorjev iz Posavja, Do
lenjske in drugih območij.

O poeziji Pompejev pa je govoril 
akademik pesnik Ciril Zlobec. Dejal je, 
da je to poezija, ki je ni mogoče zane
sljivo interpretirati in daje takšna prav
zaprav vsaka dobra peesija. Povedal je, 
da je pesmim Marjance Kočevar pri
sluhnil že takoj, ko jih je začela pošiljati 
reviji Sodobnost, ki jo še vtrhio ureja. O 
zbirki Pompeji je meni, da zasluži uvr
stitev v širšem, nacionalnem kulturnem 
prostoru.

Zatem je nekaj pesmi prebrala naj
prej avtorica sama, večji del recitala pa 
so izvedli člani krškega Literarnega 
kluba Beno Zupančič: Vidka in Jože 
Kuselj, Stanka Macur. kije zapela ne
kaj lastnih uglasbitev pesmi iz Pompe
jev, ter glasbenik Janko Avsenak, kije 
spremljal recitatorja i.r pevko. Recital je 
bil ubran, tako rekoč za zgled.

V mali dvorani Dolenjske galerije so 
si obiskovalci lahko ogledali manjšo 
razstavo kipov Staneta Jarma. Razsta
va bo od juta še en teden.

L Z.
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ZA DIREKTORJA 
DOVOLJ TUDI 

OSNOVNA ŠOLA?
V zadnjem Dolenjskem listu sta bila 

objavljena razpisa Komunalnih gospo
darstev Novo mesto in Metlika. Prvo je 
razpisalo delovni mesti za vodjo raz- 
vojno-komercialnega sektorja in vodjo 
finančno-računovodskega sektorja, po
goj pa je višja ali visoka izobrazba ter 
ustrezne delovne izkušnje. Vse prav! 
Komunala Metlika pa razpisuje delov
no mesto direktorja, za katero, kot je 
moč razbrati iz razpisa, zadostuje višja 
ali srednja izobrazba ustrezne smeri. 
Razlika med zahtevami Novomešča- 
nov in Metličanov je očitna. Mar to 
pomeni, da bi bili razpisni pogoji za 
metliškega direktoija prirejeni tudi 
osnovnošolski izobrazbi, če bi imel 
kandidat, ki je očitno diktiral razpis v 
Dolenjskem listu, samo »diplomo« 
osnovne šole? Dovolj žalostno pa je tu
di, da se na metliški razpis ne morejo 
prijaviti morebitni kandidati z visoko 
izobrazbo ali še kakšnim višjim aka
demskim naslovom, ker pač takšnih 
zahtev ni v razpisnih pogojih.

MARKO STEPAN 
Metlika

HVALA
ZA PRELEP VEČER

NOVO MESTO - Petek 8. marca 
bo vsem stanovalcem doma ostal še v 
posebno lepem spominu. Na pobudo 
glavnega organizatoija Toneta Ivanči
ča, člana ansambla Rubin, seje zvečer v 
glavni jedilnici doma zbrala skupina 
znanih slovenskih kulturnikov, ki so 
vsem navzočim pričarali prijeten in bo
gat večer. Voditelja sta bila Darja Dam
janovič in Toni Gašperšič, poleg njiju 
pa so se nam predstavili še člani ansam
bla Rubin, Tatjana Gros, Zoran Cilen
šek, Frank Novina, ansambel Spomin 
in humorista Franc Pestotnik in Ivica 
Oštir. Vsem, ki so prispevali k temu le
pemu dogodku, se še enkrat najlepše 
zahvaljujemo, posebno zahvalo pa smo 
dolžni tudi tistim, ki so prireditev finan
čno podprli, še posebej glavnemu spon- 
zorju Foto Asja in cvetličarni Marjetica 
iz Škocjana. Najlepše se zahvaljujemo 
tudi pokroviteljskemu odboru tovarne 
zdravil Krka, ki je ob tej priložnosti 
vsem oskrbovancem podaril lična da
rila.

Upam, da bo naša hiša še večkrat go
stiteljica takšnih prireditev.

Stanovalci 
Doma starejših občanov 

Novo mesto

CELOVŠKA ZAHVALA
NOVO MESTO — Na naslov 

občinske skupščine v Novem mestu 
je prispela zahvala Krščanske kul
turne zveze iz Celovca. Ta organi
zacija se v njej zahvaljuje za knjige, 
ki jih je prejela od predstavnikov 
Zavoda za šolstvo — organizacijske 
enote v Novem mestu, ko so ti bili 
februaija na obisku v Celovcu. Krš
čanska kulturna zveza se v omenje
nem dopisu tudi zahvaljuje obča
nom, pedagogom in staršem za 
organiziranje Jezikovnih počitnic v 
Novem mestu.

Protest 
ob ukinitvi 
praznika

Borci: boj za svobod
no Slovenijo je več kot 

krošnjarjenje
RIBNICA — V prejšnji številki 

našega lista smo poročali, da je bilo 
na zadnji seji zborov občinske 
skupščine Ribnica sklenjeno, da se 
sedanji občinski praznik 26. marec 
(bitka v Jelenovem žlebu leta 1943) 
ukine in da je treba pripraviti vse 
potrebno za določitev novega praz
nika, ki naj bi bil 1. septembra (po
delitev patenta o krošnjarienju pred 
499 leti).

V nadaljevanju iste seje, kije bilo 
teden dni kasneje (6. marca), je 
proti taki odločitvi protestiral ob
činski odbor ZZB NOV Ribnica, s 
tem protestom pa so se strinjali tudi 
delegati in stranka SDP. Po razpra- 
vije bilo sklenjeno, naj se dopis 
ZZB obravnava kot delegatsko 
vprašanje. Sklep, da se letos kot 
občinski praznik ne praznuje več 
26. marec, velja še naprej. Po široki 
javni razpravi pa bo občinska 
skupščina končno odločala o vseh 
predlogih za občinski praznik, se 
pravi, da bodo enakopravno obrav
navani tako predlogi o 1. septem
bru kot 26. marcu ali še kateri 
drugi.

Iz protesta borcev pa na kratko 
povzemamo: Boj proti okupator
jem v Jelenovem žlebu je dogodek, 
na katerega smo lahko ponosni ne 
le Ribničanje, ampak vsi Slovenci, 
saj je bil to tudi boj za suvereno 
Slovenijo. Italijanska okupatorska 
vojska je imela namreč namen ubi
jati naše ljudi. Nismo za to, da se 
ukine 26. marec kot praznik občine. 
V dovoljenju (patentu) izpred 500 
let, ko je avstrijski cesar dovolil, da 
Ribničanje lahko prodajajo suho 
robo po cesarstvu Avstrije, pa nič 
ne piše o svobodi in suvereni Slove
niji. Posvetiti se je treba gospodar
stvu in iskanju izhoda iz težav ter 
krepiti napore za demokracijo. Vse 
to brez zagrizenih izbruhov strank, 
ki omalovažujejo boj Slovencev 
med drugo svetovno vojno. Če ho
čemo biti suvereni, nam tudi ni po
trebno, da smo provinca Avstrije ali 
Italije, saj nekateri italijanski politi
ki že postavljajo vprašanje o pri
ključitvi Slovenskega primoija in 
Dalmacije k Italiji.

Človek, glej, glej in se — čudi
Še strokovna plat medalje ob preurejanju cerkve sv. Lenarta (klošter)

V odgovoru na pismo Vinka Sopčiča in 
Janija Kramarja se oglašam kot konserva
torka Zavoda za varstvo naravne in kul
turne dediščine (dalje Zavod), med dru
gim zadolžena tudi za skrb za sakralno 
dediščino v občinah Novo mesto, Brežice, 
Črnomelj, Metlika in Trebnje.

Če začnem s citatom iz Furlanove 
knjižnice o zgodovini frančiškanske cerk
ve v Novem mestu, bi ga rada dopolnila z 
razlago, da so frančiškani ob prihodu v 
Novo mesto v drugi polovici 15. stol. do
bili prostor za samostan v neposredni bli
žini stare cerkve sv. Lenarta. Le nekaj 
stavkov pred citatom, navedenim v pri
spevku, lahko preberemo, da so »staro 
cerkvico podrli in sezidali novo ali pa sta
ro povečali;« podrli ali povečali cerkvico 
sv. Lenarta, kije stala v mestu že pred pri
hodom frančiškanov. Furlan tudi piše, da 
je bila »nova cerkev posvečena Materi 
božji in sv. Lenartu. V začetku sojo v listi-

Aktualne naloge
Pomanjkljivo sporočilo * V
ŠD Butoraj je dobilo privolitev, da 

na zemljišču, kije sicer last SLP, prične 
graditi nogometno igrišče. Ker v več kot 
enem letu ni bilo nobene delovne akcije 
za čiščenje parcele, je ŠD Butoraj na eni 
izmed sej v novembru 1990 odločilo, da 
na tej parceli posekamo in počistimo 
mi, Perušičevi. Plačali smo vsoto, ki so 
jo določili, samo da bo počiščeno. Čiš
čenje smo skoraj končali, sedaj pa smo 
dobili sporočilo sveta KS Butoraj, da se 
nam prepoveduje nadaljnje čiščenje in 
odvoz lesa. To sporočilo je napisano 
ročno, ima samo štampiljko krajevne 
skupnosti, v njem ni nikakršne obrazlo
žitve in je brez vsakega pravnega pod
uka, tako da ni možna pritožba. Vse to 
je svet KS naredil brez vednosti ŠD Bu
toraj in ne da bi se o stvari pozanimal.

Sicer si svet KS zasluži čestitke, saj je 
omenjeno prva »aktualna« naloga od 
aprila 1990, ko je bil izvoljen. Telefon, 
katerega nepoloženi kabli, ki so izpo
stavljeni mrazu in soncu že tri leta, pa 
tudi cesta, kije že vsa luknjasta, očitno 
nista tako pomembna. Oseba, ki se 
skriva za svetom KS, je bila član že v 
prejšnjem mandatu in eden glavnih po
budnikov, da bi bilo igrišče na omenjeni 
parceli. Bil bi čas, da preneha s svojimi 
uspešnimi »funkcionalnimi akcijami«, 
ki jih že večina pozna. Če pa svet KS 
Butoraj noče pomagati ŠD pri delu, naj 
ga ne ovira pri delu.

JANEZ PERUŠIČ

nah tudi tako imenovali, pozneje pa se 
imenuje vedno samo cerkev sv. Lenarta.« 
Sedanja (nova) stavba spada v skupino 
gotskih kranjskih dvoranskih cerkva (Šen
trupert, Kranj, Škofja Loka itd.) iz 15. stol. 
in predstavlja najbolj na jugovzhod po
maknjen člen te srednjeevropske arhitek
turne skupine. Kljub temu da je stavba 
skozi stoletja doživljala bolj ali manj rigo
rozne predelave, pa je ohranila prvotno 
zasnovo.

Na Zavod smo 26. januaija 1989 dobili 
dopis iz frančiškanskega samostana, s ka
terim nas obveščajo, da so pričeli z idej
nim projektom za ureditev prezbiterija v 
cerkvi sv. Lenarta in potrebujejo naše 
mnenje o tem, kaj je potrebno obdržati v 
sedanjem prezbiteriju, kakšna naj bo nova 
poslikava (strop, rebra, stene), kakšen naj 
bi bil nov kamnit tlak v prezbiteriju, in 
mnenje o prehodu iz kapele sv. Antona v 
karmelsko kapelo. Na vsa postavljena 
vprašanja so dobili odgovor 2. marca iste
ga leta. V dopisu ni nobenega negativnega 
odgovora, postavili pa smo zahteve, daje 
projektna dokumentacija pred izvedbo 
potrjena na Zavodu. O natečaju in izboru 
projektanta, ki bo (tudi po izdanih smer
nicah Zavoda?) izdelal projekt ureditve 
prezbiterija, smo bili obveščeni iz Oznanil, 
kijih izdajajo Kapitelj, Klošter in Šmihel.

Decembra 1989 je Zavod samoinicia
tivno naročil na Zavodu za fotogrametrijo 
Geodetske fakultete v Zagrebu izdelavo 
geodetskega in fotogrametričnega posnet
ka cerkve sv. Lenarta. S tem je dopolnil 
arhitekturno topografijo konvikta (1984) 
in Kloštra (1988) in tako dobil decembra
1990 kompletno grafično dokumentacijo 
samostanskega kompleksa. Sredi januaija
1991 smo eno kopijo posnetka cerkve do
stavili Župnijskemu uradu sv. Lenart, ta 
pa jo je posredoval arhitektu. Zanimivo je, 
da ves ta čas Zavodu ni bil posredovan na
črt o urejanju celotne notranjščine cerkve 
niti o spremembi pevskega kora.

O njegovi preureditvi smo bili sezna
njeni šele v telefonskem pogovoru dne 21. 
L 1991, kjer je bila njegova sprememba 
interpretirana kot zamisel arhitekta. In
formacija po telefonu je prišla res dobre tri 
tedne prej, kot je bilo napisano v pismu. 
Od kod torej nesrečni 15. februar? Tisti 
petek smo dobili izvod tehnične doku
mentacije preureditve pevskega kora s po
jasnilom, da se ta dela pričnejo že v pone
deljek. Urejanje prezbiterija je v projektu 
prikazano le idejno, podrobnejša doku
mentacija naj bi bila pripravljena kasneje, 
tudi dela naj bi se pričela kasneje.

Ker spada frančiškanska cerkev med 
pomembne spomenike gotskega in ne
ogotskega stavbarstva na Slovenskem,

Namesto podviga le polomijada
Osel gre le enkrat na led, prosvetni delavci pa z Alenko Klemen in agencijo Maka- 

renko na Didacto — Organizacijski spodrsljaji sledili drug za drugim
Popeljati več kot tisoč prosvetnih de

lavcev na Didacto v Diisseldorf je vse
kakor fantastičen podvig, ki seje na ža
lost sprevrgel v še bolj fantastično 
polomijo.

Žrtve tega podviga iz Bele krajine 
smo se s precejšnjo zamudo vkrcale na 
avtobus Montenegro Expressa iz Budve 
in niti slutili nismo, kaj vse nas čaka. 
Eden od šofetjev je bil zadolžen za nadi- 
ranje potnikov in očitno cepljen proti 
razpoznavanju prometnih in drugih 
znakov, kar je potijeval na celi poti.

Za dolgo čakanja na nemški meji ni
smo dobili pojasnila, ko pa smo ob od
hodu iz Ulma vsaj trikrat obkrožili leta
lišče, se nam je pričelo rahlo svitati. Ker 
seje nakopičilo že precej zamude, seje 
ogled romantičnega Heidelberga spre-

Še: Mi nismo Jehovine priče
Žal se moramo znova oglasiti zaradi načina poprav

ka, s katerim nismo zadovoljni — Diskriminacija
O aferi, ki jo je povzročil informativ

ni vodnik »Novo mesto danes« (založ
ba Grafocommerce Novo mesto, odgo
vorni urednik g. Janez Slapnik), so 
poročali različni mediji, a žal se mora
mo ponovno oglasiti.

Dezinformacija, daje na Trdinovai 
27, Novo mesto (kapela Božji grob), 
verska skupnost Jehovinih prič in da jo 
vodi pastor Adela Brkič, je grobo žalila 
verska čustva vernikov in spoštovanje 
človekove osebnosti in dostojanstva.

Evangelijska cerkev, Binkoštna cer
kvena občina Novo mesto, je zahtevala 
zakonit popravek napake v objavljeni 
knjigi. Odgovorni urednik, ki je dobil 
pri SO Novo mesto pravilne podatke, je 
obljubil, da bo distribucija knjige ustav
ljena, dokler se ne naredi popravek. O 
napaki naj bi bili obveščeni tudi tisti, ki 
so knjige že dobili. Toda žal nepoprav
ljeno knjigo lahko vidimo v ustanovah, 
tovarnah, šolah, knjižnicah, na razsta
vah in seje kot takšna še naprej širila v 
javnosti.

Končno vas obveščamo, da je osta- 
lek knjig popravljen, vendar kako? 
Odgovorni seje odločil za čuden način 
popravka. Na 26. strani je napačne po
datke enostavno prelepil s fotografijo. S 
em pa je napaka popravljena tako, da 
e narejena še nova napaka — verska 
liskriminacija! Vsaka napaka se urad- 
10 popravi na tak način, da se napiše 
ravilen podatek; zdaj pa sta v javnosti 
ve različni inačici iste knjige. Škoda,

da so s tem prikrajšane še druge verske 
skupnosti, ki so enostavno »preleplje
ne«, kakor da jih ni. To je nov način »re
ligijske pluralnosti«! Kljub temu smo s 
tem bolj zadovoljni, kot da se o nas širi
jo napačni podatki.

Če bi se odgovorni urednik odločil za 
ta »demokratični scenarij« že pred ti
skom knjige, mu tega ne bi nihče zame
ril. No, vseeno nam je trdil, da nas ni bi
lo niti pred desetimi leti v prejšnjem 
Vodniku, a je pozabil, da takrat niso bi
le navedene niti druge župnije in cerkve 
v občini.

Tam, kjer je nalepljena fotografija, bi 
moralo pisati:

EVANGELIJSKI CENTER, Bin
koštna cerkvena občina Novo mesto, 
Trdinova 27, p.p. 47 (kapela »Božji 
grob«).

Zanimivo je, da te dni v javnosti kro
ži tudi knjiga Novo mesto in dolina 
gradov, kulturnozgodovinski vodnik 
(g. Janko Saje, Dolenjska založba No
vo mesto), kjer je kapela »Božjega gro
ba« na 70. strani označena s pravim 
imenom Cerkve. Glede na to, da so od
govorni ene in druge knjige dobili pra
vilne podatke pri ustreznih organih, je 
čudno, daje prišlo do dveh povsem raz
ličnih informacij.

PREZBITERIJ EVANGELIJSKEGA 
CENTRA 

NOVO MESTO

vrgel le v zasledovanje vodičke, ki nam 
je prijazno svetovala, naj uživamo. Uži
tek je bil še toliko večji, ko smo ugotovi
li, da tudi ona nima pojma, kje bi našli 
avtobus. Za nameček so se v diijanju 
skozi mesto izgubile tri potnice, ki pa so 
nas po srečnem naključju čakale v 
avtobusu.

V nadaljevanju smo imeli veliko sre
čo, da nismo zgrešili doline Rena, da pa 
je že padal mrak, gre pripisati izključno 
naravnim zakonitostim. Prelestno Lore- 
lei smo lahko občudovali na razgledni
cah, in kdor sije privoščil kozarček pri
stnega renskega rizlinga, je bil ravno 
prav otopel, da se ni preveč razbuijal.

Koln smo ciljali z vseh strani, dokelr 
nas ni odrešil najeti taksi, ki nas je kon
čno popolnoma zdelane v poznih noč
nih urah pripeljal pred hotel, kjer naj bi 
nas kot majhno presenečenje čakala 
skromna večeija. Ostalo je le pri prese
nečenju, da smo dobili postelje, česar 
nekateri udeleženci tega zgodovinskega 
pohoda slovenskih učiteljev niso bili 
deležni.

Drugi dan nam je obetal celodnevni 
ogled Didacte in zvečer svečano večeijo 
v Kolnu. Poparilo nas je obvestilo, da 
bo svečana večeija, ki naj bi se nadalje
vala s pravo slovensko veselico, kar v 
prostorih razstavišča. Dobili smo pri
ponke z lipovim listom, ki naj bi služile 
kot vstopnica za vse obljubljene užitke. 
Izkazalo se je, da je pedantnim Ne
mcem figo mar lipovega lista in bitka za 
prave vstopnice je trajala precej dolgo. 
Ob dogovorjeni uri, po ogledu razstave, 
so se začele zbirati skupine in prav nihče

MEDNARODNO
SREČANJE

NOVO MESTO — Že pred leti 
je bila pri Filatelističnem društvu v 
Novem mestu ustanovljena sekcija 
numizmatikov. Tudi sedaj nekaj 
članov Filatelističnega društva No
vo mesto zbira nov in star denar, 
kovance, bankovce, lipe, vinarje, 
srebrnike itd. pa tudi denar na 
znamkah. Filatelistično društvo 
ima svoje zamenjevalne sestanke 
vsak prvi ponedeljek v mesecu ob 
18. uri v domu JLA v Novem me
stu. Filatelistično društvo Novo 
mesto organizira v soboto, 16., in 
nedeljo, 17. marca, na Otočcu (oba 
dneva bo potekalo od 9. do 17. ure) 
4. mednarodno srečanje filatelistov, 
numizmatikov in kartofilov. Zbira
telji, pridite! N. K.

ni vedel, kaj bo z obljubljenim »žu- 
rom«, čas pa je tekel v prazno. Končno 
so nas spustili v svečano okrašeno dvo
rano in nam postregli z nekakšnimi 
konfekcijskimi safaladami, prelitimi s 
paradižnikovo omako. To bi še prene
sli, pač pa nas je razbesnel nastop obeh 
organizatoijev, ki sta valila krivdo za 
vse spodrsljaje drug na drugega in na 
nas, ki smo veijeli njihovim obljubam. 
Predlagala sta nam, da bi vsak udeleže
nec proti vračilu prispeval 20 DM, ker 
sta v Diisseldorf pripeljala tudi pevski 
zbor in ansambel Oliver Twist (vsako 
povezovanje s sceno iz slavnega romana 
ni dobronamerno).

Prvo zadoščenje smo doživeli, ko se 
je poleg naše še ena skupina demonstra
tivno dvignila in zahtevala povratek v 
Koln. Slovenci imamo toliko veselic, da 
si bomo lahko še naplačali; priložnosti, 
da bi videli čudovito katedralo in začu
tili večerni utrip mesta, pa niso ravno 
pogoste. Na žalost sta šofeija zopet iz
vedla dolg pristajalni manever s pomoč
jo taksija in v hotel smo prišli tako po
zno, da je večina kar obsedela in se 
zadovoljila s steklenico piva.

Zamisel, da bi naslednje jutro pevski 
zbor v katedrali zapel A ve Mario, je se
veda propadla. V sivem, deževnem ju
tru so nas izkrcali pred mogočno kate
dralo in za c^gled in nakupe nam je 
ostalo le nekaj več kot uro časa. Zopet 
nas je čakalo mukotrpno sedenje v av
tobusu in nepotešene želje po »shop- 
pingu«, ki so sestavni del vseh poučnih 
potovanj. Jasno je bilo, da se bomo mo
rali odpovedati ogledu Wiirzburga, 
vztrajali pa smo pri postanku v Niim- 
bergu. Šofeija sta zopet izvajala parkir
ne manevre, trgovine so se zapirale, Ti
sti, ki smo se odločili za ogled stare 
frankovske prestolnice, smo užili vsaj 
nekaj zadovoljstva.

Potrjena je bila kruta resnica, da 
stvari nikoli niso tako slabe, da ne bi bi
le lahko še slabše. Ker sije agencija, ki si 
je omislila to kalvarijo, nadela ime Ma- 
karenko, menimo, da si vsi udeleženci 
zaslužimo časten naziv »zaslužni didak
tik«, kar bi se upoštevalo kot eno od 
stopničk pri bodočem napredovanju 
prosvetnih delavcev...

Skupen seštevek je 48 ur vožnje z ne
kaj zgrešenimi postanki in grenak pri
okus, da nas je nekdo s svojimi dilen- 
tantskimi organizacijskimi prijemi po
šteno potegnil. Agencija za svetovanje 
in turističro vodenje Makarenko pa si 
bo med prosvetnimi delavci težko našla 
nove žrtve.

GABRIJELA VIDIC-MIHELČIČ

smo zaprosili za presojo svojih že 1989 iz
danih smernic in pomoč pri oceni projekta 
ureditve prezbiterja (ko bo ta izdelan) Za
vod Republike Slovenije za varstvo na
ravne in kulturne dediščine Ljubljana (da
lje Zavod RS). Res je, da je k temu 
pripomoglo tudi telefonsko obvestilo o 
urejanju pevskega kora. Zavod RS je za 
27. februar 1991 sklical svoj Strokovni 
svet s člani prof. dr. Nacetom Šumijem, 
dr. Emilijanom Cevcem, ing. Stojanom 
Ribnikarjem ter predsednikom dr. Mari
janom Slabetom. O obisku članov Stro
kovnega sveta smo bili obveščeni že 15. 
februaija in to povedali tudi pristojni ose
bi, ki je prinesla projekt preureditve pev
skega kora, ter jo prosili, naj s pričetkom 
del počaka vsaj do 27. februarja, ko bi se 
skupaj pogovorili o načrtovanih delih v 
prezbiteriju in projektu novega pevskega 
kora. Ko so člani Strokovnega sveta (dr. 
Cevc je bil službeno zadržan) 27. februar
ja obiskali frančiškansko cerkev, so bila 
dela na pevskem koru že v polnem teku.

O seji Strokovnega sveta je bil pismeno 
obveščen Frančiškanski samostan Novo 
mesto in bil nanjo tudi povabljen, a žal se 
je ni nihče udeležil, predstavnik sasmosta- 
na, kije pomagal pri delih v cerkvi, se tudi 
ni bit pripravljen pogovaijati s člani Stro
kovnega sveta. Komisija je po ogledu pro
jekta in situacije v cerkvi med drugim ugo
tovila, »da so dela, ki se izvajajo v 
frančiškanski cerkvi sv. Lenarta v Novem 
mestu po projektu ing. arh. Franceta Kva
ternika, težko opravičljiva, ker ne upošte
vajo potencialne vrednosti cerkve. Kar 
zadeva kor, ki je v gradnji, gre očitno za 
poskus postmodernih postopkov, ki ne 
morejo bistveno prispevati h kvaliteti 
cerkvenega prostora... Komisija sugerira, 
naj bi si zastavili ob obnovitvenih delih 
frančiškanske cerkve višje cilje kot zgolj 
nekreativno obnavljanje funkcionalno ne
zadovoljivega sedanjega stanja. Predla
gamo — brez ovinkov — rekonstrukcijo 
sedanje ladje.« Nima smisla citirati ves za
pisnik, samo še to: komisija je bila neljubo 
presenečena nad tem, »da upravitelj, ki iz
vaja dela, nima gradbenega dovoljenja niti 
soglasja Zavoda. Ker gre za posege take 
vrste, za katere je potrebno pridobiti so
glasje, predlagamo gradbeni inšpekciji, da 
do nadaljnjega dela ustavi«. Gradbeni 
inšpektorje bil na objektu 28. februaija in 
ugotovil, da dela pri prenovi pevskega ko
ra tečejo brez potrebne dokumentacije, ter 
jih ustavil. Vendar so se še tudi naslednji 
dan nadaljevala.

Za zaključek: Zavod je pripravil Odlok 
o razglasitvi naravnih znamenitosti in ne
premičnih kulturnih in zgodovinskih spo
menikov v občini. Osnutek in predlog Od
loka sta bila objavljena v občinskem 
glasilu Odločajmo! V skupino sakralnih 
spomenikov je uvrščena tudi ž.c. sv. Le
narta. Javne raptave so že leta 1985 pote
kale po posameznih krajevnih skupnostih. 
Niti takrat niti danes se ni oglasil nihče, ki 
bi oporekal razglasitvi cerkve za spo
menik.

MARINKA DRAŽUMERIČ 
diplomirana etnologinja in 
umetnostna zgodovinarka

Krivolov 
se ne bo 

več izplačal
Uvedene visoke kazni
Vse ribiške družine na Dolenjskem 

so pred kratkim dobile razpis Ribniške 
zveze Slovenije z odškodninskim ceni
kom za leto 1991. Za vsako protiprav
no ujeto ribo, raka, školjko ali žabo bo 
posameznik, ki ga ribiški čuvaji zalotijo 
z večjim številom rib od dovoljenih ali 
brez veljavne ribiške dovolilnice in za 
podmerske ribe moral na mestu samem 
plačati za storjeno škodo na ribah in dr.

Denarne odškodnine so zelo visoke, 
da se krivolov ne bo več izplačal. Za 
sulca bo treba odšteti 4.000 din, za po
točno postrv, lipana, soma in smuča
1.000 din, za ščuko 700 din, za zlatov- 
čice in postrvi križanke 600 din, za ša- 
renko in raka 300 din, za krapa, podust, 
platnico, klena, mreno in ogrico 200 
din, za druge vrste rib, rakov, školjke in 
žabe pa po 100 din. V varstveni vodi in 
dobi je odškodnina še enkrat večja. Z 
visokimi odškodninami želijo narediti 
red v ribolovu in odpraviti vse večji 
krivolov.

Tudi po zakonu o sladkovodnem ri
bištvu so povečane denarne kazni za 
prekrške, ki se kaznujejo na sodiščih. 
Višina kazni je 10.000 do 60.000 din; 
tako se kaznuje posameznik, če lovi ribe 
v varstveni dobi ali lovi podmerske ribe; 
če uničuje drsišča; če lovi brez dovolil
nice; če lovi ribe na prepovedan način (s 
podvodno puško, eksplozivom, z ostmi, 
z mrežo, če nastavlja in podobno); če 
ima v čolno podvodno puško; če je član 
dveh ali več ribiških družin; če pete 
traktor, stroje ali druge naprave v ribo
lovni vodi in če ovira ribiškega čuvaja 
ali ribiškega inšpektoija pri delu. Krivo- 
lovci ostanejo tudi brez krivolovskega 
pribora, seveda pa plačajo še stroške 
sodnijskega postopka.

Ribiška zveza Slovenije bo marca v 
Črnomlju organizirala tečaj za ribiške 
čuvaje, za kar so družine že prijavile po 
več kandidatov, tako da bo letos na re
kah več pooblaščenih čuvajev in bolj!1 
nadzor nad krivolovci. Zato je za vsa
kega ljubitelja ribolova in rib najbolje, 
da se včlani v najbližjo ribiško družino, 

L JUGOVIČ

ZAPIRAJO KIOSK
RIBNICA — Kdaj bodo Ribničani 

dobili odprto tržnico, primemo času? 
Zdaj imamo v Ribnici za prvo silo kiosk 
na pločniku Šeškove ulice. V KS Ribni
ca pravijo, da za kiosk ni bilo izdano ni
kakršno soglasje za obratovanje. V do
glednem času naj bi odstranili kiosk 
PIK Vinkovci pri ribniški cerkvi, ker 
občani negodujejo zaradi obnašanj* 
prebivalcev. Krajevna skupnost je pre' 
kinila najemno pogodbo za uporabo te
ga prostora, javni pravobranilec pa je 
sprožil postopek za njegovo izpraznite''-

• Nikoli ne delam izjem. Izjem0 
razveljavlja pravilo. (Doyle)

80 let Franceta Strojina
postal vodja operative za industrijo 

m kemične predelave lesa. Po letu
1 1947 pa je bil glavni inženir za ke

mično predelavo lesa na direkciji za 
lesno industrijo LRS v Ljubljani. V 
letih 1951—1955 je bil zaposlen na 
Inštitutu za gozdno in lesno gospo
darstvo v Ljubljani kot samostojni 
raziskovalec pri proizvodnji tanin- 
skih ekstraktov in lesovinskih plošč, 
potem pa do upokojitve v letu 1974 
vodja kemijskega oddelka in razis
kovalni svetnik na Metalurškem in
štitutu v Ljubljani.

Jubilant je že tri desetletja uspe
šen inovator. Od upokojitve sodelu
je s podjetjem Termit iz Domžal- 
Na osnovi svojega raziskovalnega 
dela je razvil postopke za izdelavo 
livnih in pokrivnih praškov za me
talurško industrijo in vpeljal po
stopke za industrijsko izdelavo ma
terialov, ki jih je sicer naša železar
ska industrija morala uvažati. Za 
izume in inovacije je prejel nagrado 
iz Sklada Borisa Kidriča, z njego
vimi izumi pa prihrani naša indus
trija vsako leto nekaj milijonov 
DEM. Objavil je tudi več člankov v 
domači in tuji strokovni literaturi in 
prijavil patente doma in v tujim- 
Predaval je na mednarodnih kon
gresih, poleg rednih dolžnosti pa je 
več let predaval s področja meta
lurgije in kemične predelave lesa 
tudi na višji in srednji tehniški šoli- 

France Strojin je bil med ustano
vitelji Društva za zaščito materiala- 
Dolgo vrsto let je bil sekretar tega 
društva, kjer je na njegovih semi
narjih in posvetovanjih sodeloval

France Strojin se je rodil 25. fe
bruarja 1911 v kmečki družini na 
Mihovici pri Šentjerneju. Gimnazi
jo je obiskoval v Novem mestu ter 
leta 1936 diplomiral na kemijskem 
oddelku Tehnične fakultete ljub
ljanske univerze. Kot gimnazijec in 
študent je delal v kulturnih in stro
kovnih društvih. Prvo službo je do
bil pri tedanji Kranjski industrijski 
družbi na Jesenicah kot asistent v 
kemijskem laboratoriju in marti- 
narm, nato pa je bil vodja kemij
skega oddelka železarne. Med služ
bovanjem na Jesenicah je opravil 
državni izpit za pooblaščenega in
ženirja za tehnično kemijo in kemij
sko tehnologijo.

Ker je bila takrat zaradi vojne v 
Evropi nabava foromolibdena iz 
Švedske onemogočena, bil pa je 
neobhodno potreben za izdelavo 
kromolibdenskega jekla za utrjeva
nje državne meje, je Strojin kot 
mlad inženir izdelal postopek in 
vpeljal izdelavo kalcijevega molib- 
data, ki je v železarni uspešno na
domestil feromolibden. Kot suro
vino je uporabil rudo wulfenit, kije 
stranski proizvod pri proizvodnji 
svinca in cinka v Mežici.

Aprila 1941 je moral kot zave
den Slovenec zapustiti od Nemcev 
okupirano območje in ostal je brez 
zaposlitve. Po osvoboditvi pa ga je 
ministrstvo za industrijo in rudar
stvo poslalo za tehničnega vodjo v 
tovarno tanin v Majšperku. Po 
ustanovitvi generalnih direkcij je bil 
poslan na glavno upravo za kemič
no predelavo lesa v Osijek in nato 
na generalno direkcijo zvezne ke- 

^ mične industrije v Beograd, kjer je

kot organizator in predavatelj na 
področju antikorozijske zaščite v 
raznih panogah industrije. Bilje iz
voljen za zaslužnega člana Zveze 
inženirjev in tehnikov JugoslaviJe 
in za častnega člana Zveze inženir
jev in tehnikov Slovenije.

Zaslužnemu inženirju in inov*' 
torju Francetu Strojinu želimo njej 
govi prijatelji in številni sodelavk 
veliko zdravja in uspešno nadaljuj 
vanje za stroko in skupnost korist
nega in pomembnega dela. , f.

prof. dr. FRANCE ADAMlW
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Mogoče v Poreč
Srečanje za popestritev
..N® veliko barantajo s plačami aktiv

nih delavcev, ki dobivajo plače z ne
kajmesečno zamudo, in še to le za pre
jetje. Zdaj tudi upokojenci s tugo v 

srcu čakamo zadnje dni v mesecu, če bo 
pismonošakaj P1™656*- Vseeno pa smo 
se odpeljali z dvema avtobusoma zopet 
na Studenec k našemu staremu prijate
lju Jancu. Tako za 8 ur pozabimo na tu
robne dni. Kot vedno smo bili dobro 
sprejeti in tudi pogoščeni. Studenški šo- 
aiji so nam pripravili kulturni spored. 
Na to zabavo smo povabili tudi novi- 
narja Radia Brežice. Odzval seje Franci 
•»bič, ki je nekaj tudi posnel. Veliko 
obre glasbe so zaigrali Sentjernejski 
antje. Pridružile so se nam tudi zapo

znele maškare.
2e zdaj smo si zadali nalogo, da da

li1.0 vsak mesec nekaj v nogavico, da bi 
za par dni v Poreč, če se bo dal dobiti 

izum in če nas bo sprejel gospod Tud- 
an. Glede tokratnega srečanja se v 

menu vseh lepo zahvaljujem organiza
cij gospodu Babiču, šofeijema, 

r^mXXlu ^ancu.in njegovim sodelav- 
H ™.24 pogostitev ter seveda vsem 

________________ GABI

KUPCI VEDNO SLABŠI 
PLAČNIKI

RIBNICA, KOČEVJE — Na raz
it .oru, kmetov, predstavnikov zadrug 
S aru8'h * predsednikom SKZ Ivanom 
Rmanom, ki je bil februaija v Ribnici, 
Itr,drugim rečeno, da so kupci 
®i~®bjskih pridelkov vedno slabši plač
il i^(k,zaniuj®j0 s plačili za kupljeni 
mJ*do 3 mesece, za živino pa do dva 
čim*04! medtem ko morajo kmetje ra- 
[|.l\ davke itd. plačevati brez tako 
nr 8 .odlogov. Te kritike smo skušali

«ti ledvea®.je d0S'ej USPe‘° ZabelC‘
oh« 'IVenu gozdaijev je na nedavni seji 
ČernSxC skupščine Kočevje Janez 
iem", rmed drugim dejal, da gozdar- 

Plačuje lesna industrija za les vedno 
rv^sneje in daje treba na plačilo čaka- 
Dir»L. 'l? * dni, se pravi 5 mesecev. 
Povedf P Ribnica Mirko Pirc pa je
Povedal, kako je z odkupom in plači- 
HP_. pr! nj'!10vi zadrugi. Za odkupljene 
Ker tJC bl1 rok Plačila 30 do 45 dni.

*®Pci plačujejo vedno počasneje, 
koli«' Skupili od kmetov le omejene 
vgjj^desk, čeprav je bila ponudba

vedno počasneje.

bra 3 Pdkupijeno živino je donovennh 
dn ^an' P^vala kmetom v 8
vlMri .**• P°tem seje plačevanje za- 
plača?’ -J*m (zadrugi) klavnica ni
km * a tuc*i do dva meseca, oni pa so 
^etom plačali v 15 dneh.

Uspeh na 
specialni 
olimpiadi

Uspeh novomeških de
lavnic pod posebnimi 

pogoji v Črni

: večletno tradicijo, zimske pa ! 
tos prvič pripravili v Črni i

NOVO MESTO — Šport in re
kreacija sta sestavni del celovite 
skrbi za duševno prizadete ljudi. V 
tujini že leta prirejajo poletne in 
zimske specialne olimpiade (Spe- 
cial 01ympics), ki se jih zadnje čase 
udeležujejo tudi Slovenci. Poletne 
jugoslovanske specialne igre imajo 
že
letos
Koroškem.

Prva zimska specialna olimpiada 
Jugoslavije je bila 5. in 6. marca, 
udeležilo pa se je je 69 oseb iz 14 
organizacij za usposabljanje iz Slo
venije in Hrvaške. Tekmovanje je 
bilo čisto pravo, z uradno otvoritvi
jo, defilejem ekip, dviganjem zasta
ve, z uradnim treningom in množi
co gledalcev. Tekmovalci so se na 
vso moč trudili in zasluženo dobili 
aplavz.

Ekipa novomeških delavnic pod 
posebnimi pogoji je dosegla imeni
ten uspeh, saj je 6 tekmovalcev 
osvojilo kar 4 medalje. V velesla
lomu, disciplini, ki se od pravega 
veleslaloma razlikuje le po tem, da 
ima samo en tek, je 3. mesto in bro
nasto medaljo osvojil Andrej No
vak. Drsenje na alpskih in tekaških 
smučeh pa je posebej prilagojena 
disciplina za duševno prizadete 
osebe, pri kateri se morajo tekmo
valci na blagi strmini čim hitreje s 
palicami potiskati do cilja. Tu so 
imeli gojenci novomeške delavnice 
še več uspeha. Nevenka Ravnohrib 
je osvojila zlato, Aleš Prpar srebrno 
in Angelca Vovko bronasto meda
ljo. Zelo dobra sta bila tudi Danica 
Gliha (5. mesto) in Jože Ravbar (8. 
mesto). Po številu osvojenih medalj 
so se Novomeščani uvrstili takoj za 
domačini.

Tega uspeha gojenci novomeš
kih delavnic pod posebnimi pogoji 
gotovo ne bi dosegli brez pomoči 
tovarne zdravil Krka, ki podpira 
tovrstno dejavnost in nam je omo
gočila tudi treniranje na Gačah. 
Druge zimske specialne olimpijske 
igre bodo prihodnje leto v Mari
boru.

BORJA ERŽEN

Kdo bo gospodar, za to jim gre
Vojne si ne izmislijo reveži — Vladar bo, kdor bo imel v lasti energij 

ljudje pokončanih glav in ne šleve — Imamo mladino in »Mia
o — Končno 

ladino«
Vojna, zalivska ali kakršnakoli, ta 

mora biti in tudi bo. Vojne si ne izmisli
jo reveži in nemočni ljudje, ampak tisti, 
ki imajo od nje koristi, to so proizvajalci 
orožja in vse ubijajočih sredstev. Zato 
so vsi kongresi, protestna zborovanja, 
poslance in ne vem kaj še vse, glasovi 
vpijočih v puščavi. Kaj bi s tovarnami, 
strokovnjaki, delavci, napravami in 
vsem, kar je nujno za proizvodnjo orož
ja? — Čemu peče pek kruh? Menda ne 
zato, da ga potem vrže proč? Tudi po
hištvo izdelujemo zato, da ga prodamo 
in uporabimo. To je menda »prosto ko 
pasulj«. Naj vendar povedo tukajšnji 
ekonomisti, kaj in kako je s to zadevo, 
in ne sprenevedajmo se, kot to počne- 
njaio general Kadijevič in drugi njegovi 
sodelavci-sovrstniki.

Kar se tiče sedanje vojne, počakaj
mo, kdaj in kako se bo razširila in zajeta 
vso Evropo. Ne bo dolgo, ko bomo sli
šali nič kaj zanimive novice, da sta se 
sprla Gorbačov in Bush. Kaj bo nasta
lo? Gre za nadvlado v svetu, gre za 
oblast in oblastnik bo tisti, ki bo imel v 
svoji lasti izvore energije. Na učiteljišču 
v Ljubljani smo imeli prof. Koprivca, ki 
nam je to pojasnjeval že v letih 
1934—1936. Zelo lepo in razumljivo 
nam je povedal, daje bila prva svetovna

ČAKAJOČ NA DEVIZE — Tak pri
zor pred metliško poslovalnico Ljub
ljanske banke je zadnje srede običajen. 
Ob sredah namreč v Metliko dobijo ne
kaj deviz in v banki in pred njo je že od 
zgodnjega jutra polno ljudi, ki bi radi 
prišli do svojega konvertibilnega denar
ja, ki so ga, zaupajoč Markoviču in nje
govim obljubam, zaupali banki Kdor 
ima v banki, mora stali v vrsti. (Foto: A. 
B.)

Stanovanja in pokojninski sklad
—Pretekli prispevek iz dohodka naj bi sedaj upoštevali kot vplačan polog

nov!>aV-'?ezno Prave zveze med sta- 
skir!nj.,° “konodajo in pokojnin- 
p0,. skladom, ki ga žal niti nimamo, 
treh« 3 h0"1 Prikazati, daje zvezo po- 
Pravi°cIZp0Stav't‘' Najbrž je sedaj tudi 
stanov^?- ? t0 Povezavo, ker je nova 
ja v pujska m pokojninska zakonoda-

be«hS!?Veniji J'e okrog 200.000 druž- 
•anovanj. Skoraj vsa je zgradila

generacija delavcev, ki je že upokojena 
ali pa še zaposlena. Glavni vir za finan
ciranje stanovanjske gradnje je bil na
mreč v zadnjih desetletjih 6-odst. pri
spevek iz bruto plač. Stanovanjsko 
gradnjo so torej financirali vsi zaposleni 
na račun nižjih osebnih dohodkov z ob
ljubo nizkih stanarin in zakonskega va
rovanja stanovanjske pravice. Oboje je 
bivša oblast tudi realizirala. S predlaga-

ZA SVOBODO TISKA 
IN enakopraven 

demokratični 
dialog

o V skladu z našimi dolgoročnimi 
ijritvami o potrebnosti pove
sil 3nJ® vseb levih demokratičnih 
nn_* * * * v Jugoslaviji štiri stranke SDP 
P?navljamo svoj januarski apel za 
in Ir’ uemilitarizacijo, demokracijo 
‘"depolitizacijo JLA in proti reše- 

njujugosiovanskekrizeskonflik- 
«lo in orožjem. Tragični dogodki 

0*°8'®du so žal aktualizirali naša 
JjT?|Z0 ■ o nevarnosti izbruha dr- 
m/ -i!‘ske v°j"e 'n njenih dolgo- 
uch, • ne8at'vnih posledicah. Po- 
enaL?amo Pomembnost strpnega, 
^“Pravnega in demokratičnega

spoštovanje človekovih

svoboščin, še posebej svobodo ti
ska, brez zlouporabe oblasti in re
presije. JLA naj se vrne v kasarne, 
izpustijo naj se zaprti opozicijski 
voditelji, ustvarijo naj se pogoji za 
enakopraven in javen politični dia
log.

Pozivamo demokratične sile v 
vseh republikah in vse ljudi dobre 
volje v Jugoslaviji, da brez enos
transkih političnih potez in nepo
trebnih zaostrovanj prispevajo k 
ustvarjanju pogojev za sklepanje 
novega zgodovinskega dogovora 
suverenih republik v Jugoslaviji. 
Odvija naj se na miren, dostojan
stven in demokratičen način.

SDP BIH Nijaz Durakovič 
SDP HRVATSKE Ivica Račan 
SDP SLOVENIJE Ciril Ribičič 

SKM-PDP MAKEDONIJE Petar 
Gošev

nimi rešitvami v stanovanjski zakono
daji se obe kategoriji odpravljata. Sta
narine bodo ekonomske, stanovanjska 
pravica pa je črtana. Do tod je najbrž 
vse prav in skladno s tržno usmeritvijo 
naše družbe. Vprašanje pa se postavi že 
ob predlogu, naj ima nosilec stanovanj
ske pravice 30-odst. popusta na ocenje
no vrednost stanovanja. Zakaj ravno to
liko in ne več ali manj, ni jasno.

Od tod prvi moj predlog, ki bi pra
vičneje dodelil »popust« po prispevku, 
ki ga je posameznik dal — bolje, ki so 
mu ga vzeli — za stanovanjsko gradnjo. 
Taje sorazmeren z delovno dobo, ki jo 
ima posamezen nosilec stanovanjske 
pravice. Za eno leto dela naj dobi npr. 1 
točko, za 40 let dela pa 40 točk. To se 
lahko tudi vrednostno izrazi z izraču
nom in revalorizacijo povprečnih OD v 
Sloveniji v zadnjih 40 letih. Če je bil 
povprečni bruto OD v Sloveniji v tem 
času npr. 1.200 DEM mesečno, je pri
spevek letno znašal 864 DEM, v več le
tih pa ustrezno več. In ta vsota naj bo 
polog ali pa del pologa, ki gaje vsak že 
plačal. Preostali del kupnine naj se kre
ditira v skladu z družinskimi dohodki 
posameznega kupca. Vsa kupnina pa 
naj se usmeri v pokojninski sklad, s ka
terim upravlja poseben odbor SPIZ-a 
ob finančnem nadzoru vlade. Tako 
ustvaijeni kapital naj se plasira v nalož
be, ki dajejo dobiček. Torej ne za po
kojnine, pač pa za kapitalne naložbe, ki 
bi tz dobička alimentirale del pokojnin, 
realna vrednost kapitala pa naj bi se 
ohranjala. To bi pomenilo postopen 
prehod iz pobiranja vedno večjih pri
spevkov za SPIZ, ki so že sedaj visoki, v 
sistem delnega samofinanciranja po
kojninskega zavarovanja.

ANTON STIPANIČ, 
Sivi panteiji — 

stranka upokojencev Slovenije

>°D>pif »^UČENIKOV« NA GORJANCE—Društvo 40 mučenikov Podgorje iz
J®*l in' jyo'an°vljeno pred 12 leti, združuje blizu 60 fantov in mož izpodgorjanskih 
iahce mes>a. V soboto so se odpravili na svoj tradicionalni pohod na Gor-
Mr0l, foUb ,,aPorni hoji ni manjkalo razpoloženja, še zlasti po zaužitju domačih 

nio/<r ,S0J‘b Prinesli v nahrbtnikih. V svoje vrste so sprejeli dva nova člana in jima 
m krstu in zaprisegi iskreno čestitali (Foto: M. Vesel)

NAČRTOVANA
REKREACIJA

KRŠKO — V tukajšnjem zdrav
stvenem domu nudijo strokovno 
medicinsko pomoč in napotke v 
zvezi s programirano zdravstveno- 
preventivno rekreacijo. Podrobnej
še informacije glede tovrstne dejav
nosti, ki ji mnogi že priznavajo 
pomembno vlogo pri ohranjanju 
zdravja, je mogoče dobiti v ZD Kr
ško pri dr. Gabrijeli Pleško—Go
renc, spec. medicine dela, prometa 
in športa, na tel. št. 21-204 in 21- 
090, in sicer vsako sredo dopoldne.

vojna zaradi premoga in da bo druga 
zaradi nafte. No, in kaj se dogaja danes? 
Mar se ne borimo za nafto?

Za Anglijo, veliko silo, se pravi im
perij, so bile zelo pomembne »postaje« 
Gibraltar, Malta in Suez. »Kdor bo za
vzel le eno od teh treh točk, bo gospo
dar Indije, nam je povedal takrat prof. 
Koprivc. Se mar Nemci niso borili za 
omenjene točke? Ali so zavzeli katero

Praznovanje
Invalidi v Mirni Peči

Društvo invalidov iz Novega mesta 
se je z dvema avtobusoma peljalo v
Mimo Peč praznovat slovenski kulturni
praznik in opravit letni občni in volilni 
zbor. Ni slučajno, daje društvo dan po
pestrilo z nastopom mirnopeške gleda
liške skupine. Gledališka skupina, ki je
v tej sezoni naštudirala Hiengovo vese
loigro Večer ženinov v režiji Antona 
Kosa, je po tradiciji premierno nastopi
la za novomeške invalide. Na začetku 
so zbrani v dvorani počastili z enomi
nutnim molkom spomin na preminule 
člane. S pozdravnim govorom je pred
sednik Andrej Gregorčič obvestil vse 
prisotne o delu društva v minulem letu. 
Tega pa ni bilo malo. Za ljudi v društvu, 
ki šteje okrog 800 članov, je treba vloži
ti dosti truda in razumevanja. Da je 
društvo resnično izpolnjevalo naloge, je 
razvidno v internem časopisu Poroče- 
valec-informator v letošnji četrti števil
ki. Tajnik Zvone Tkalec je poročal o fi
nančnem poslovanju. Na ta praznik je 
bil povabljen tudi g. Vili Medved, pred- 
sedik Zveze invalidskih društev Slove
nije. Za posladek pa je bila še čestitka iz 
Dl Grosuplje. V kulturnem programu 
je recitiral Janez Mežan, za njim pa je 
nastopila kot recitatorka in pevka Sonja 
Pirc. Za razvedrilni program seje odgr
nila še zavesa in na odrskih deskah je 
zaživela veseloigra. Igralci so bili res
nično enkratni in simpatični. Nastopa
jočim in pevcem je vodstvo Dl podarilo 
rdeč nagelj in umetniško napisano 
Zdravljico. Vse lepo prehitro mine in 
tako je tudi ta prireditev imela svoj ko
nec. Za zaključek je bila zakuska. Pravi 
lovski golaž je vsem dobro teknil. Po že
lji pa je bila tudi domača kapljica, za 
moč za odhod proti domu. Če bo vse po 
sreči, pa ob letu v Mirni Peči nasvidenje.

FANIKA MALIŠIČ

Se Štajerec ne 
more poročiti 
s Primorko?

Afrodita posreduje in 
svetuje pri ženitvah
SEVNICA — Vdovec s tremi 

mladoletnimi otroki ni več zmogel 
pretežkega bremena očeta, matere 
m gospodinje v eni osebi. Nekdo 
mu je priporočil, naj poskusi pri že
nitni posredovalnici in svetovalnici 
Afroditi v Kranju. In res, zavrtel je 
telefonsko številko (064) 34-258, ki 
ima prostore v okviru Poslovnega 
centra na Planini 3, in po posred
nem in neposrednem stiku z Afrodi
to dokaj kmalu našel novo družico, 
otroci pa mater. Seveda se vsaka 
zgodba in stik z Afrodito ne konča 
zmeraj tako naglo in srečno. Dej
stvo pa je, da Afrodita, ki jo vodi 
sociaina delavka Zdenka Gradiš
nik, rojena v Posavju, približno po 
enem letu žanje lepe uspehe pri na
vezavi tesnejših, trajnejših stikov 
med moškimi in ženskami pretežno 
srednje in starejše generacije.

»Boj za preživetje, strah pred izgu
bo službe se tudi tod kaže v vsej raz
sežnosti. Če je moški mlad, zapo
slen, mu moram najti družico iz 

>red 
te

ga se na primer Štajerec skoraj ne 
more več poročiti s Primorko! Na 
splošno pa velja, da so moški veliko 
bolj tolerantni do ženske, denimo z 
otroki, kot pa obratno. Ženske so 
bolj občutljive tudi glede partnerie- 
ve izobrazbe. Preko podružnic Slo
venske kmečke zveze — Ljudske 
stranke bi tudi rada razširila po
znanstva in stike, saj je med našimi 
strankami dosti kmetov, znano pa 
je, daje ogroženost številnih kmetij 
v Sloveniji ravno zato, ker kmečki 
fantje ne najdejo dekleta, ki bi se 
omožila na grunt. Zelo me zanima 
nataliteta. V Sloveniji je ogromno 
samskih ljudi, zato je tako majhna 
nataliteta. Zaradi vseh teh stvari 
sem zelo vesela, če naše stranke 
redno sporočajo, kako dobro se 
razvijajo medsebojni odnosi med 
partneiji, ki jim je svetovala in po
sredovala stik naša Afrodita,« pri
poveduje Gradišnikova, ki si pri de
lu pomaga tudi z drugimi sodelavci, 
zlasti psihologi. Zato Afrodita do
biva vse večjo veljavo ne le na Go
renjskem, ampak tudi na Primor
skem, Štajerskem, v Prekmurju in v 
zadnjem času tudi na Dolenjskem 
in v Beli krajini.

P. P.

tega okolja, tolikšen je strah pri 
izgubo delovnega mesta. Zaradi t 
ga se na primer Štajerec skoraj i

od njih? Ne, Angleži bi raje dali zadnji 
funt, kot izgubili eno izmed navedenih 
oporišč. Hvala profesorju Koprivcu za 
lepi nauk in naj počiva v miru.

Kar se tiča naših notranjih zadev, 
nam je itak jasno. »Bratje Srbi« bi radi 
vse posrbili. Iščejo vse mogoče poti in 
načine, vendar mi imamo končno takš
ne ljudi, ki niso strahopetci in šleve. So 
in smo pokončnih glav. Vesel sem, ker 
imamo takšno mladino in »Mladino«, 
saj je ona pričela s tem gibanjem za 
osvoboditev.

BOGOMIL LILUA

ZAHVALA
Vsem, ki ste kakorkoli pomagali pri 

gašenju požara 22. februaija pri Bavče- 
vih v Gorenjem Leskovcu, se iskreno 
zahvaljujemo.

MARICA IN FRANC BAVEC

IZŽREBANE VSTOPNICE
V začetku februarja smo v Dolenjskem 

muzeju obljubili obiskovalcem tri knjižne 
nagrade. Čeprav je bil vstop prost, smo 
obiskovalcem razdelili vstopnice, katerih 
en del s številko je ostal v muzeju, in te so 
prišle v poštev pri žrebanju. Obiskovalcev 
muzeja, mladih je daleč največ, je bilo v 
mesecu februaiju malo manj kot 1000.

Žrebanjeje potekalo v knjižnici muzeja 
8. marca. Žrebala sta Katja Kočevar in 
Samo Plut, učenca 6.b razreda osnovne 
šole Grm iz Novega mesta. Prvo nagrado 
(Monografijo o Vladimirju Lamutu) dobi 
imetnik vstopnice s številko 008993. 
Drugo nagrado (Kulturnozgodovinski 
vodnik Novo mesto skozi čas) dobi imet
nik vstopnice s številko 008629. Tretjo 
nagrado (Poetika Mirana Jarca) dobi 
imetnik vstopnice s številko 008716.

Vsem iskrene čestitke.
Prosimo, da nagrade dvignete v recep

ciji muzeja. Dolenjski muzej

DOMAČE TRNJE
• Ohranil je fotelj, toda izgubil 

obraz.
• Preživeli smo vse delitve in ni

mamo več kaj deliti
• Če bi dajali vsakemu po zaslugi, 

bi politiki gladovali
• Tujih vlaganj ne bo, če bomo 

nadaljevali z domačim laganjem.
D. STARČEVIČ

Lojzka Makše
Prejšnjo nedeljo smo se na pokopa

lišču pri sv. Marjeti pri Ponikvah poslo
vili od Lojzke Makše. Rodila seje 6. ju
nija 1930 na Dolenji Dobravi pri 
Trebnjem kot najstarejša hči od devetih 
otrok. Naučila seje šivanja ter nekaj ča
sa delala v novomeškem Labodu, po
zneje pa v trebanjskem Krojaškem po
djetju. Čeprav se je pred poltretjim 
letom upokojila, je še vedno hodila 
pomagat.

Bila je skromna, prijazna in vedno 
pripravljena pomagati. V mladih letih je 
želela v samostan, a jo je mama prego
vorila, češ da lahko za cerkev veliko na
redi, tudi če je doma. In res seje povsem 
posvetila delu v farni cerkvi in podruž
nicah. Skrbela je za cerkvena oblačila in 
prte, šivala, likala, čistila, krasila cerkve 
in okrog njih nasadila veliko cvetja. Pe
la je tudi v cerkvenem zboru ter skrbela 
za ljudsko petje v domači cerkvi in v 
podružnicah.

Lojzko smo poznali kot neustavljiv 
stroj, toda pred letom dni je neozdrav
ljivo zbolela. Obiskovali so jo številni 
ljudje, ki sojo spoštovali in seji hoteli 
zahvaliti za njeno delo. Sedaj je ni več. 
Vsi jo bomo pogrešali.

R.M.

DEJANJE, VREDNO 
POSNEMANJA

Semiško pustno društvo »Gusaiji« s 
svojo pustno prireditvijo privablja vsa
ko leto več obiskovalcev. Zahvala za to 
gre članom pripravljalnega odbora in 
pustnega društva, ki najdejo čas za or
ganizacijo izvirne prireditve. Predvsem 
pa je pohvalno, da »gusarji« vsako leto 
dajo skoraj ves izkupiček za dobrodelne 
namene. Letos so tretjino izkupička po
darili pokopališko-pogrebnemu odbo
ru Kot—Brezje pri Semiču za ureditev 
nedokončanih del na pokopališču pri 
sv. Roku v Nestoplji vasi. Pokopališko- 
pogrebni odbor Kot—Brezje se za to 
veliko humanitarno dejanje pustnemu 
društvu toplo zahvaljuje. Morda pa bi 
bilo prav, da bi se po tem društvu zgle
doval še kdo ter pomagal tistim, ki so 
pomoči potrebni.

ZVONE TKALEC

Emci v spomin
Množična udeležba Belokranjcev 

na pogrebu 26. februaija je pokaza
la, kako cenjena je bila za svojega 
življenja Enica Škof. Zadnje leto je 
bila v Domu počitka v Črnomlju, to 
je od svojega nesrečnega padca j u- 
nija lanskega leta, ves čas v ne
zavesti.

Rodila seje v Ameriki, kamor so 
njeni starši odšli za kruhom. Malo 
pred začetkom druge svetovne voj
ne seje vrnila z materjo in bratom v 
domači kraj v Železnike. S seboj 
prinesla široko razgledanost in do
bro srce. Z materjo in bratom, kije 
kmalu umrl, so postavili skromen 
dom in se preživljali s kmetijstvom.

Potem je prišla vojna in za Enico 
čisto drugo življenje. Že v letu 1942 
je bila na sestanku s prvimi organi
zatorji NOB. Z vso vnemo je po- 
magala organizirati pomoč borcem 
za osvoboditev domovine izpod fa
šističnega okupatorja. Bila je 
ca krajevnega odbora OF in
nato članica okrajnega odbora Al 
Metlika-vzhod. Potem je delala v 
Črnomlju v okrajnem odboru AFŽ. 
Bila je na vseh večjih zborovanjih 
OF in AFŽ. Leta 1943 je bila izvo
ljena za delegatko I. kongresa AFŽ 
Šlovenije. Kmalu zatem seje začelo 
delo, ki je bilo Enici najbližje: pre
vzela je skrb za otroke brez staršev. 
S svojimi sodelavci je iskala skrbni
ke za te otroke, tako da niti eden v 
Beli krajini ni ostal brez strehe in 
toplega zavetja. Skrbela je tudi za 
mladinski dom v Podzemlju, kjer so 
bili v oskrbi otroci, za katere starši 
niso mogli skrbeti. Ustanavljanje 
odborov RK Slovenije za Belo kra
jino in njihovo uspešno delovanje 
sta bila tudi njena zasluga.

Po vojni je postala na okraju Čr
nomelj referentka za mladinsko 
skrbstvo. Z vso odgovornostjo je 
opravljala zaupano ji nalogo in po
leg tega delala še v organizacijah in 
društvih. Z veliko zavzetostjo je po 
vojni delala pri organiziranju reha
bilitacije invalidnih otrok. Bilo je 
treba obiskati sleherno družino v 
Beli krajini in jo prepričati, daje za 
njihovega invalidnega otroka naj
bolje, če gre v invalidski dom v 
Kamnik, kjer bo deležen zdravstve
ne in socialne rehabilitacije.

Pri vseh nalogah seje Enica izka
zala kot dobra organizatorica. Ker 
ji ni bilo dano, da bi uživala mate
rinsko in družinsko srečo — poro
čena je bila le eno leto in brez otrok, 
ko ji je umrl mož —je vso skrb po
svetila pomoči potrebnim. Ni bilo 
človeka, če se je kdaj obrnil nanjo 
za pomoč, da mu ne bi pomagala. 
Bela krajina mnogo dolguje Enici 
Škof za njeno požrtvovalno in ne
sebično delo.

R. F.

France Kek
Pred kratkim smo se na trebanjskem 

pokopališču poslovili od pokojnega 
Franca Keka z Gornjega Medvedjega 
sela pri Trebnjem. Rodil seje 19. 9. 
1920 v Studencu pri Trebnjem na veli
ki, dobro urejeni kmetiji kot najmlajši 
sin od treh sester in dveh bratov. V tret
jem letu starosti mu je umri oče. Mama 
je ostala sama z družino in kmetijo; toda 
otroci soji stali ob strani ter ji pomagali 
pri delu, saj so bili vzgojeni v veri, lju
bezni in prijateljstvu.

Komaj je dorastel, seje pričela vojna 
in žeje okusil grenkobe vojne. Bil je od
peljan v internacijo. Doživljal je velike 
strese, lakoto, zasliševanje, grožnje in 
težka dela. Pa vendar mu je bila sreča 
naklonjena, da se je vrnil domov, če
prav popolnoma izčrpan.

Po vrnitvi domov seje poročil s Pep
co Cugelj iz Gornjega Medvedjega sela, 
spet na veliko kmetijo. Žal sta ostala 
sama, brez družine. Kot dober gospo
dar, priden in poštenje bil pri vseh pri
ljubljen. Za vsakogar je imel lepo bese
do, pa tudi pomagal je v stiskah in 
težavah.

Ohranili ga bomo v lepem spominu.
R. M
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Ameriško pismo
Izseljenec o prispev
kih v Dolenjskem listu 
______ in drugem______

Spet je prišlo nekaj ameriških pi
sem. Tisto ?. dne 14. februarja hvali 
prispevek v Dolenjskem listu o raz
stavi kočevski noše. Nekoliko za
frkljivo dalje pisec ugotavlja, da se 
že približujemo Ameriki (in seveda 
Evropi), saj včasih tudi kakšnega 
»zaštihamo«, kot je videti iz članka 
»Spet umor na Kočevskem«.

V drugem pismu (22. februar) pa 
zvemo, da ameriški časopisi tudi na 
prvih straneh pogosto poročajo o 
Sloveniji, Hrvaški in dogodkih v 
Beogradu. Piše tudi o orožju iz Ma
džarske za Hrvaško. Kot podatek, 
ki pa mu ne kaže preveč verjeti, 
omenja pisec TV oddajo, da se bo
do Hrvatje v ZDA še posebno or
ganizirali in da imajo obljubljeno 
oborožitev za najmanj 50.000 mož.

Predlog je tudi, naj bi pisali več o 
Rogu, in to aktualne članke. (O tem 
poročamo sproti, če je kaj novega. 
Op. pis.)

Iz piiloženih časopisov Ameriš
ka domovina pa se tudi ne da izbrati 
kaj posebno zanimivega, ker so ve
sti o današnjih dogajanjih pri nas 
prestare, članki o medvojnih in po
vojnih dogajanjih pa bi le razburjali 
in ne bi kaj dosti prispevali k spravi 
in enotnosti vseh Slovencev. Ome
niti velja sporočilo, da so v Ridge- 
vvoodu pokopali komaj 52-letnega 
Lojzeta Koširja, ki je bil doma iz 
Knežje Lipe na Kočevskem, v ZDA 
pa je prišel pred 30 leti. Prav tam je 
umrl tudi 54-letni Frank Kenda, ki 
je bil doma iz Prezida (med Cernico 
in Kočevskim).

J. P.

Ne ukinjajmo, temveč podpirajmo!
V dvodnevni akciji je sejme in prireditve na Glavnem trgu podprlo 972 ljudi, 762 
________ pa je bilo takšnih, ki so dali podporo tudi tednu cvička na trgu________

IZ KS OSILNICA
CERKVICA — KULTURNI SPO

MENIK — Na zadnji seji zborov občin
ske skupščine Kočevje so cerkvico sv. 
Egidija v Ribjeku proglasili za kulturni 
spomenik. Cerkvica ima tri »zlate« oltarje 
iz let od 1.681 do 1.697. Je spomenik na
šega zgodnjega baroka. To je četrti objekt, 
razglašen za kulturni spomenik v zadnjih 
nekaj letih v občini Kočevje. Ostali so: 
Šeškov dom, cerkvica na Trati in območje 
gradu Kostel.

OSVETLJENA CERKVICA — Pred 
kratkim je krajevna skupnost Osilnica po
skrbela za javno razsvetljavo pri cerkvici v 
Ribjeku. Hkrati je osvetljen tudi del po
kopališča ob cerkvici in parkirišče avto
busa.

1MOVINSKE RAZMEJITVE — 
Končno je imovinsko pravno rešeno zem
ljišče okoli cerkvice v Ribjeku, za katero 
se do pred kratkim ni vedelo, kdo je last
nik. Zdaj se ve, kaj sodi k cerkvi, kaj h po
kopališču, kaj je last zasebnikov in kaj 
cestnega podjetja. Predsednik KS Osilnica 
pravi, da pri tej akciji niso naleteli na raz
umevanje cerkvenih oblasti, ki bi sicer 
morale biti najbolj zainteresirane za 
razmejitev.

RAZOČARANJE
Pokopališče na Raki bi se verjetno 

dalo nekoliko urediti, vsaj Jožefa Hiti, 
ki nam je poslala pismo v verzih »Raz
očaranje«, je o tem prepričana. Kot piSe 
v sestavku, sicer na tem z grički obda
nem poslednjem domu gorijo lučke, to
da vsak je ob pogledu na kraj tihega 
spoStovanja začuden in razočaran. Zalo 
Hitijeva spraSuje, ali samo na Raki ali 
Se kje drugje grobove dragih krijejo od
padki In kje je slovenska kultura?

NOVO MESTO — Anketa, ki sojo 
aktivisti Zveze prijateljev mladine ob
čine Novo mesto izvedli minuli četrtek 
in petek na sejmu daril in cvetja na 
Glavnem trgu, je pokazala, da si Do
lenjci (in še posebej Novomeščani) želi
jo prireditev, ki si jih je zamislila in jih 
pripravlja Zveza prijateljev mladine. 
Kdor je želel seje prostovoljno podpisal 
pod letošnji program sejmov in priredi
tev. Na Glavnem trgu naj bi bilo letos 
šest sejmov: Miklavžev od L do 6. de
cembra, novoletni od 6. do 31. decem
bra, sejem daril in cvetja ob materin
skem dnevu od 5. do 8. marca,

UPRAVLJAVCI LOVIŠČA 
SE TRUDIJO

POLOM PRI KOČEVJU — Loviš
če Žitna gora, ki meri okoli 3.700 ha, 
postopoma prehaja iz prvotnega rezer- 
vatnega in reprezentančnega lovišča v 
izobraževalno oziroma raziskovalno pa 
tudi gospodarsko dejavnost. Na območ
ju tega lovišča je bil že pred 6 leti teren
ski del mednarodnega posvetovanja o 
preprečevanju škode v kmetijstvu. Na 
pobudo strokovne službe upravljavca je 
stekla proizvodnja avtomatskih krmil
nic za divjad. Mnogo skrbi so posvečali 
uvajanju električnih pastirjev kot učin
kovitega načina za varovanje njiv pred 
divjadjo. Gozdaiji in kmetijci imajo 
vseeno pripombe zaradi škode, ki jo de
la divjad. Ne glede na te mnogokrat 
upravičene pripombe pa upravljavci 
lovišča in ostali lovci v okolici zatrjuje
jo, da je za dosego ravnovesja med goz
dom in divjadjo potreben strpen, stro
koven in enakopraven pogovor vseh 
prizadetih strani. Upajmo, da bo boljše 
odnose prinesla nova lovska zakono
daja.

-vd

SL-ROCK NEWS
Indust bag še zmeraj deluje, kdaj se 

bo bend spet pojavil na sceni, pa še ni 
znano. Za razliko od Indust baga se bo 
CZD pojavil v Londonu, in sicer 28. 
marca v Princes Aliče hous. Ta ali na
slednji teden pa izideta kar dve plošči še 
dveh prvencev na vrhu, in sicer Mame 
Dolores iz Bele krajine in Gottschee iz 
Kočevja, kjer gre za bend speed metal 
usmeritve. Prvi promocijski koncert 
Mama Dolores bo 23. marca v gradcu 
pri Črnomlju. Tam pa bodo nastopili 
tudi Free 48 in Frakcija fm. Že omenje
ni dve zasedbi sta dokaj aktivni na sce
ni. Dvaindvajsetega februaija so od- 
koncertirali skupaj z No Ekscape v 
MKC v Kopru, dan pozneje pa v Des
klah pri Novi Gorici. Petnajstega marca 
bosta Frakcija fm. in Free 48 nastopili v 
Rumanji vasi in dan pozneje v Gornji 
Radgoni. Aprila se bo na turnejo po 
Nemčiji in Nizozemski odpravil bend iz 
Krškega Polska malca. Poznavalci pra
vijo, daje to zelo delaven bend, saj tre
nira trikrat na teden celo po 8 ur na dan.

BRANE KONCILJA

• Brez strasti ni genialnosti 
(Mommsen)
• Ni ne dobrega ne slabega časa, ki 
bi trajal sto let. (Španski pregovor)
• Noč je mati misli (Francoski 
pregovor)
• Kdor govori, kar hoče, mora sliša
ti česar noče.
• Lačnemu se bolj dopade kruh, kot 
minaret. (Arabskipregovor)

Trebanjec na delu v Moskvi
Ivan Gole vodi predstavništvo Slovenijalesa

iskala poti na sovjetsko tržišče prek 
Slovenijalesa. Gre za Radenske 
Tovarno polnilne opreme, Platano 
in Avtoradgono. Ves čas pogovora 
je bil v pisarni živahen promet, saj 
so direktorja klicali številni partner
ji, razčiščevati pa je moral tudi ne
katere probleme, ki so v Sovjetski 
zvezi. Njihovo reševanje je dokaj 
enostavno. PokUčeš nadrejenega in 
skušaš urediti. Če ne gre, pokličeš 
prijatelja v odgovornem ministr
stvu in on uredi stvar. Na videz torej 
res preprosto, vendar si moraš takš
ne zveze najprej ustvariti, šele nato 
gre reševanje po pisani poti. V pred
stavništvu Slovenijalesa v Moskvi 
je zaposlenih okoli 30 ljudi, tudi 
nekaj domačinov. Posebno zanimiv 
je bil neki človek, ki se je ves čas bi
vanja v gosteh pri Slovenijalesu 
(tudi ko sem bil tam še drugič) mo- 
tovil po predstavništvu in ni počel 
ničesar pod milim bogom (če bra
nje časopisov in igranje z računal
nikom ne štejemo za delo), se je 
sprehajal gor in dol ter od časa do 
časa srknil kakšno kavico. Sc danes 
mi ni jasna njegova vloga. No, tudi 
ta obisk se mi je vtisnil v spomin. 
Ivan Gole mi ie povedal, daje Slo
venijales dobil pooblastilo korejske 
firme Hyundai za vključevanje v 
sovjetsko tržišče. Gre za izjemno 
priložnost, ki jo morajo izkoristiti. 
Seveda bo to težko.

DUŠAN LOPARNIK 
(Vestnik)

Po obisku v bolnišnici sem se 
odpravil v središče Moskve v pred
stavništvo Slovenijalesa. Ivan Gole 
je direktor predstavništva v Moskvi 
že šest let. Prijazen klepet pred 
uradnim intervjujem mi je razkril 
številne podrobnosti o Moskvi in 
načinu življenja v tem mestu. Po
zneje sem zvedel tudi o delu tega 
predstavništva, ki skuša slovenskim 
podjetjem utreti pot na sovjetsko tr
žišče. Gre za izjemno težaško delo, 
še posebej sedaj, ko od L januarja 
letos trgujemo s Sovjetsko zvezo na 
podlagi konvertibilnega obračuna. 
Res pa je, da so sovjeti izjemno za
interesirani za slovensko gospodar
stvo, saj smo po besedah Ivana Go- 
leta dovolj kakovostni in konku
renčni. Tudi pomurska podjetja so

vinogradniški od 29. aprila do 5. maja, 
sejem igrač ob tednu otroka od 1. do 8. 
oktobra in sejem cvetja in sveč ob dne
vu mrtvih od 28. oktobra do 1. novem
bra. Od prireditev bo letos na trgu Vese
li december od I. do 31. decembra, 
silvestrovanje na trgu 1. januaija, No
vomeško poletje (glasba, gledališče, ki
no) v juliju in avgustu in Teden otroka

USTANOVITEV
INŽENIRSKE
ZBORNICE?

Na sestanku med vodstvom SDZ 
in vodstvom Zveze inženirjev in 
tehnikov Slovenije je prišlo do iz
raza skupno mišljenje, daje potreb
no doseči uveljavljanje profesio
nalnih in strokovnih stališč v politič
nem odločanju zlasti v skupščin
skem delovanju in premagati zavira
joči egalitarizem na vseh družbenih 
področjih in s tem doseči prestruk
turiranje slovenske družbe.

Zveza inženirjev in tehnikov 
Slovenije je seznanila SDZ z name
ro, da pripravi zakonski predlog o 
ustanovitvi inženirske zbornice Slo
venije. SDZ je izrazila pripravlje
nost, da to zamisel podpre pri reali
zaciji v Skupščini Republike Slo
venije. S tem bo možno vpeljati 
neposredno sodelovanje inženirske 
zbornice v odborih skupščine. Zve
za inženirjev in tehnikov Slovenije 
bo v vseh strokovnih zadevah uve
ljavljala strokovna stališča, pri če
mer je SDZ sprejela njen poziv, da 
ta stališča uveljavi v političnem živ
ljenju in odločanju.

Slovenska
demokratična

zveza

od 1. do 8. oktobra. Za navedene sejme 
in prireditve je s podpisom odločilo 972 
oseb. Mnogi med njimi so se čudili, za
kaj je to sploh potrebno. »Menda nova 
oblast ne misli ukiniti še novega leta,« je 
pripomnil hudomušnež in podpisal. Ob 
tej priložnosti so se obiskovalci še pose
bej lahko odločali tudi o tednu cvička, 
največji prireditvi dolenjskih vinograd
nikov, ki je v lanskem letu naletela na 
takšne in drugačne odmeve. Od 972 
vprašanih je bilo 762 takšnih, ki so bili 
za to, da se ta prireditev od L do 4. maja 
izvede na novomeškem Glavnem trgu.

Zanimivo je pogledati v seznam 
podpisanih. Ta četrtek in petek je bilo 
največ obiskovalcev sejma iz Novega 
mesta in okolice, kar precej pa tudi iz 
Krškega, Brežic, Črnomlja in Metlike, 
Trebnjega, Sevnice, prišli so celo iz Kar
lovca in Nove Gorice. Organizator je 
povprašal tudi nekatere kupce na sejmu 
in vsi po vrsti so bili s ponudbo zado
voljni. Žene so menile, da letos ne bi 
praznovali tako na veliko, če nas na to 
ne bi opozaijal tudi sejem. Prenekateri 
moški je izbral darilo na stojnici, seveda 
pa je v vseh štirih dneh zmanjkalo naj
več rož.

Organizator je ob letošnjem prvem 
sejmu uvedel še eno novost. Prodajal
cem je ponudil knjigo vtisov. Ti so si bili 
enotni, daje sejem dobro pripravljen in 
da sejmi popestrijo vsakdanji utrip 
Glavnega trga, še posebej pa dejstvo, da 
imajo prednost pri zasedbi stojnic pro
dajalci in obrtniki iz novomeške občine. 
Vsi po vrsti so to pot pogrešali glasbo. 
Krznar iz Kranjske gore je v knjigo med 
drugim zapisal: »Takšni sejmi so še po
sebej privlačni za turiste. Ti so naših na
vadnih trgovin siti. Vaš sejem je podo
ben nemškim in avstrijskim uličnim 
sejmom. Zato, če hočemo v Evropo, te
ga ne smemo ukinjati, temveč podpi
rati«.

JANEZ PAVLIN

• Pogovori v jugoslovanskem pred
sedstvu so pogovori med gluhimi in 
nemimi (Radio Deutsche Welle)

Pizzerija Plus 
spominja na 
nočni lokal

Nov lokal v Sevnici
SEVNICA — Na kraju, kjer je sta

la stavba kooperacije sevniškega kme
tijskega kombinata, v soseščini gostil
ne Plausteiner (Pri lovcu), je zrasla 
povsem nova zgradba. Postavil jo je 
30-letni tehnik za radiološko zaščito v 
krški nuklearki Franci Meke, seveda 
ob izdatni pomoči celotne družine in 
posojil. Francijev oče je zidar, zato je 
bilo ob zavzetem sodelovanju matere 
in sestre le nekoliko lažje priti do cilja, 
to je Sevničanom ponuditi gostinski 
lokal na primerni kakovostni ravni. 
Franci se je odločil za pizzerjo. Na 
družinskem posvetu so ji družno iz
brali ime Plus, tudi tuje, a vseeno ne 
čisto italijansko ime, kot je to pri po
dobnih lokalih pri nas.

Arhitektonske rešitve, tudi notranj
ščino, je zasnoval akademski slikar 
Mitja de Glcria, kije tudi bdel nad iz
vedbo vseh del do potankosti. Mizar
stvo Gale iz Krškega je upravičilo slo
ves in nastal je ličen lokal, zanesljivo 
med prvimi tremi v občini, vsaj kar 
zadeva opremljenost in že omenjene 
rešitve. Oprema bolj spominja na 
nočni lokal, to pa si je Franci tudi 
želel.

In kaj bo med drugim ponujala piz- 
zeija Plus, pri kateri se pojavlja kot 
vodja obratovalnice Francijeva mati 
Rezika? »Mama je delala v kuhinji 
hotela Sremič in ima le še 2 leti do 
penzije. Iz znane zagrebške pizzeije 
sem pripeljal mojstra za pice, da bi 
mami odkril še kakšno skrivnost, fine
so, ki jih tudi pri picah seveda ne 
manjka. Pice pečemo v šamotni peči, 
zato imajo še boljši okus. Na voljo bo 
kakšen ducat pic, od vegetarijanskih 
do pikantnih,« je povedal Franci. Ob 
otvoritvi je goste presenetil tudi z do
brim nemškim točenim pivom Bits- 
burger Pils. Obljubil je, da bodo cene 
na sevniški ravni, torej da ne bodo 
pretirane.

P. P.

Starši in 
evropski 
delavnik

Mnenja staršev grm
skih osemletkanev
Za temo okrogle mize »Šola in 

evropski delovni čas« so dali pobudo 
starši učencev 8.a OŠ Grm. Ogromno 
otrok — samo v IMV 745 — bo na
mreč s spremembo delovnega časa 
staršev prizadetih, ker se ne bodo vi
devali od jutra do večera. Kako pa bo 
z varstvom in prehrano?

Nekatere od staršev sem povpraša
la, kaj menijo o evropskem delovnem 
času. Odgovorili so takole:

Vesela Banič, socialni kadrolog, 
IMV Adria, 35 let:

Že več kot pol leta imamo v Adrii 
evropski delovni čas. Delavnik od 8. 
do 16. ure skoraj nikomur ne ustreza, 
morda le redkim mladim neporoče
nim posameznikom. Delavkam-ma- 
teram ni lahko, saj nimajo toliko pla
če, da bi si lahko privoščile tisto, kar 
sodi zraven v evropski stil življenja — 
servisne dejavnosti. Malo časa ostaja 
za druženje z otroki, za družinsko in 
družabno življenje. Problemi so s pre
vozi, vrtci, prehrano. Mislim, da je 
200 do 300 ljudi iz Adrie neupraviče
no prešlo na ta delovnik.

Dragica Ferbežar, vodja kadrov
skega oddelka, IMV Revoz, 33 let: 

Menim, da smo kot družba nepri
pravljeni, kar zadeva prevoze, pre
hrano nas delavcev in vas šolaijev. 
Problem je tudi, ker bodo nekateri 
starši še vedno delali v dveh izmenah 
in jim ta »Evropa« ne bo prinesla nič, 
drugi pa, ki bomo delali po tem času, 
že vnaprej opozarjamo na težave. Se
veda moramo v vsaki stvari iskati tudi 
dobro stran. Da bi prišli do dobrega, 
je potrebno rešiti tisto, kar nas ovira. 
Če večina ljudi v Evropi dela tak čas, 
to ne more biti slabo. Delo in življenje 
so si znali urediti tako, da se jim to 
obnese. Evropski delovni čas se bo 
moral uveljaviti, ker je naš cilj 
Evropa.

Simo Gogič, vodja splošnega 
sektoija, IMV Revoz, 43 let:

Gre za preurejanje družbe k nava
dam, ki nas bodo približale Evropi. 
Menim, da je zadeva neizogibna, 
vendar je treba zagotoviti pogoje, da 
čim manj boleče.

Anica Grobovšek, knjižničarka 
IMV, 50 let:

Problem bi bil, ker bi bile mame 
zaposlene, otroci pa bi morali popol
dne skrbeti zase. Če pa bi bile matere 
doma, bi bili učenci bolj zbrani, veseli 
in zadovoljni v šoli.
Anketirala: NINA JAKOVLJEVIČ, 

8.a 
OŠ Grm

Jk
tiftul/TViAlbotf

tujo/

VELIKO OBISKA IN KUPČIJ — Sejem daril in cvetja, ki ga je ob materinskem 
dnevu na Glavnem trgu pripravila Zveza prijateljev mladine, je privabit kupce iz vse 
Dolenjske. Kogar zaradi sejma boli glava, naj se zaveda, da se denar od najemnin 
zbira izključno za otroške prireditve in akcije ter za Veseli december. (Foto: J. P.)

(Še) ni za objavo
KOČEVJE: KONČNO PSIHI A TER 

— Seje občinske skupščine Kočevje so 
vedno bolj burne, predvsem po zaslugi 
nekaterih delegatov družbenopolitične
ga zbora. Še posebno burni sta bili zad
nji dve, ko so razpravljali o predsedniku 
IS in predsedniku občinske skupščine.
Nekateri menijo, da bi tudi kočevska 
občina potrebovala v vodstvu te ali one 
stranke psihiatra Do tega sicer še ni 
prišlo, je pa 5. marca končno le začela 
pri Zdravstvenem domu v Kočevju delo
vati psihiatrična ambulanta

KOČEVJE: ČASA DOVOLJ —
Nekateri menijo, da je časa za izvolitev 
novega mandatarja izvršnega sveta še 
dovolj, kar 8 mesecev. To podkrepljuje
jo z dejstvom, da je sedanji izvršnik, kije 
razrešen in bo delal do izvolitve novega 
dobival za nepoklicno opravljanje te 
dolžnosti dve tretjini plače, po predpisih 
pa bi je lahko največ eno tretjino.

RIBNICA: NE ZNAJO ŠTETI - 
Za glasovanja na ribniških občinskih 
sejah je značilno, da so s štetjem glasov 
vedno težave in je vprašljivo, če so bili 
glasovi sploh kdaj prav prešteti Po zad
nji seji je neki delegat iz Loškega Poto
ka o takem štetju dejai »To je zato, ker 
imamo v predsedstvu, ki vodi seje, same 
visoko izobražene.«

KOČEVSKA REKA: LE ZA KO
NJE — 4 milijone dinarjev je predvide
nih v republiškem proračunu za vzpo- 
sta vitev plemenske črede žrebet v Dolnji 
Brigi pri Kočevski Reki je sporočil na 
nedavnem sestanku v Kočevski Reki 
Brane Bertoncelj, namestnik republiš
kega sekretarja za ljudsko obrambo.
Nihče ga ni vprašal koliko proračun
skega denarja je predvidenega za vzpo- 
tavitev plemenske črede oslov.

KOČEVJE: Na Kočevskem se je v 
zadnjih letih močno razvila ovčereja.
Ljudje ugibajo, zakaj. Hudomušneži in 
sploh večni navihanci pa jim odgovarja
jo. »I, zato, ker je bil šef kmetijske ko
operacije Oven.«

• Hudič, plemstvo in jezuiti obstajajo 
samo dotlej, dokler vanje verjamemo. 
(Heine)
• Z dinarji ne moreš skuhati čaja, z 
lipami ga boš pa lahko. (Petan)
• Oblast ni oblast, če nima oblasti 
nad mediji (Habermas, Jerovšek)

VESELI TOBOGAN
Dolgo smo ga poslušali le po radiu, 19. j 

februarja pa se nam je izpolnila želja in 
Veseli tobogan smo z veseljem pripravili , 
na naši šoli. Nastopajoči smo imeli pred 
nastopom vaje z orkestrom mojstra Boja- i 
na Adamiča. Program je zanimivo pove
zoval Toni Gašperič, gost oddaje pa je bil 
Božo Kos. Po aplavzu sodeč, je občinstvo 
najbolj navdušil »šolski humorist« Drago- j 
Tudi Marinka s pesmijo Naš kuža jih J« , 
prevzela.

MOJCA GOLOB, 8.a, 
novin. krožek

OŠ Frana Metelka Škocjan j

TRI OBDOBJA
Učitelji in učenci naše šole so se skupaj 

z nami in našimi starši odločili, da bomo 
imeli v tem šolskem letu le tri ocenjevalna - 
obdobja namesto štirih. Vsi skupaj sm° 
pristali na to, čeprav si nismo znali najbo
lje predstavljati, kako bo potekalo tako 
delo. Zdaj, ko se šolsko leto že krepko na
giba v svojo drugo polovico, pa že lahko 
povem mnenje o tej novosti. Lepo je, d> 
delamo na nov način. Mislimo pa, da b' 
bilo dovolj, če bi imeli le dve ocenjeval®1 
obdobji.

JANJA MEDVED, 7.
lit.-nov. krožek, 

OŠ dr. Petra Držaja 
Veliki Gaber

PROSLAVA 
ZA DAN ŽENA

Za osmi marec je bila v OŠ Milk* 
Šobar-Nataša proslava. Z mano je sl* 
mamica. Vsaka ženska je dobila šopek 
zvončkov. Začel se je program. Dve de
klici sta najavili moški pevski zbor. N»: 
stopali so še plesna skupina, šolski pevski ! 
zbor in otroci z instrumenti. Najbolj si®° 
se smejali dramski skupini. Meni so bij* 
najbolj všeč štiri deklice, ki so plesal* 
španski ples. ,

ANJA ŠAŠEK, 2. d
OŠ Milke Šobar-Nataš*

ZAČELI SMO PLESATI
Tudi letos imamo na OŠ Artiče ples®' 

tečaj. Plesati nas uči učitelj Andrej Kranj*- 
Prijavilo se nas je okoli sedemdeset učen
cev. Vaja je doiga uro in pol in ni dolg? 
časna za tiste, ki se želijo naučiti plešah- 
Veseli smo, da so tudi letos plesne vaje.

DARJA CERJAK, 6.J- 
nov. krožek- 

OŠ Artič*

ČRNSKA GLASBA
Učenci 4. do 8. razreda so odšli na ko®' 

cert v kulturni dom. Člani New Svi®( 
Quarteta so nam najprej zapeli riekaj 
pesmi, potem so se predstavili in nam P®[ 
vedah več o črnski duhovni glasbi. P05*^ 
vili so nam nekaj vprašanj, na katera sj® 
odgovorili. Čas, kije bil namenjen gla^jl 
ni uri, je hitro minil in veseli smo odh 
domov. *

suzana pilj'1;;
OŠ Loka Črnem«

PESNIK NA OBISKU — Minuli četrtek je bil gost Študijske knjižnice Mirana^ 
ca v Novem mestu pesnik Kajetan Kovič. Ze popoldan je mladim v Pionirski k/j/PZ 
ci bral pesmi iz svoje bodoče zbirke »Mačke na velesejmu«. Mladi so ga tudi ve 
spraševali, na koncu seje podpisoval v svoje knjige, ki jih je ob tej priložnosti 
jala Mladinska knjiga. Z večerje imel pesnik v čitalnici srečanje z odraslimi 
poezije. Bralje pesmi svoje zadnje pesniške zbirke Poletje in se pokazal tudi kot 
čen interpretator svoje poezije. (Foto: J. Pavlin)

Ml SMO TOP LINE — Pred štirimi leti je ta ansambel iz Sodražice &n0f,s>‘j„ if 
Urban, nedavno pa so spremenili ime firme. Člani ansambla so ostali isti' ^ jjn 
Janko Smisl, Franc Zabuko vec in Marko Klančar. Iz narodnozaba vnega a'15 fj 
so postali pop ansambel z zelo širokim repertoarjem komercialne plesne 
člani ansambla pojejo, zadnje čase tudi evergrine in stare slovenske popevke ^
setih let Fantje bi radi iz anonimnosti Želijo na radio in televizijo in čimpeejfottP 
svojo lastno kaseto. To jim bo verjetno uspelo, saj imajo že precej svojih skJ,aa'lljit) 
katerimi se je že »prijela« pesem z naslovom Mladen pozabi (Foto: M. Uit*
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v
la„ , novomeški občini živi po podatkih iz 
iehii^ dcc(,n>bra 781 Romov. Leta 1981 jih 
v & deset let nazaj 407. Delež Romov
po*** Prebivalstvu občine se je v 20 letih 
mofVjo?:81 na Ul odstotka. Največ Ro- 
p 6o j>2ivi v naselju Žabjek v Novem mestu 
ronnL?rUžinab- Sledi naselje Šentjernej s 25 
bruiirlniZ ^ruHnami s 109 člani, naselje Do-

"*tn s 86 člani, na Jedtnščici v Novem

dr,.*- družin z 72 člani, na Ruperč Vrhu 16družin Hr,n 2 člani, na Ruperč Vrhu 16 
javah f člani itd. Takšni so podatki po pri- 
s,aloc, a ?f8a bivališča. Toda tam, kjer nimajo 
sPorih ° "tališča, se ob pogostih medsebojnih 
0bčinJ>re?€tiuJej° ‘z naselja v naselje, tudi iz 
družin Voy,čino. Trenutno je kar deset romskih 
lju ■? nuselja Žabjek neprijavljenih v nase- 
stvo« .. R°mi so še naprej »mlado prebival-
nod krajih je 51,9 odstotka starih do 18 let, 
Valstv, etPQ k A 8 odstotka. Pri ostalem prebi- 
se velitf01‘ ‘teteži po vsem drugačni Znižuje pa 
te im,a °sl romske družine. Pred tridesetimi leti 
4,2 “ P°vPrečno sedem članov, zdaj jih ima

nih i^ra nuselja so nastala na obrobju urba- 
rakarsl‘ranaod drugih ljudi. Večinoma so ba- 
standnd na-inižjega bivalnega in higienskega 
Vrh in$ Pozitivno izstopata le naselji Ruperč 
razmer d ^rnej, sicer pa se stanovanjske 

e Romov počasi le izboljšujejo. Zmanj

šalo seje število romskih družin pod šotori, šte
vilo barak pa povečalo iz 57 na 105, hiš iz 22 
na 42, v bivalnih kontejnerjih je 14 družin itd 

Z dohodki iz zaposlitve se preživlja 48 rom
skih družin, 30 Romov prejema pokojnine. 
Družbeno denarno pomoč kot edini vir preživ
ljanja v nasprotju s splošnim prepričanjem pre
jema le 17 ostarelih Romov, trije pa takšno 
pomoč kot dopolnilni vir. Otroci nezaposlenih 
Romov, trenutno jih je 224 iz 131 družin, pre
jemajo otroški dodatek v višini 368 dinarjev, ki 
ga dobijo v obliki hrane, šolskih potrebščin. 
Pomoči jim ne izplačujejo, če otrok ne hodi 
redno v vrtec ali šolo. Nezaposleni Romi se pre
življajo z nabiranjem zdravilnih zelišč in od
padnega materiala, še vedno je močno prisotno 
prosjačenje in brskanje po kantah s smetmi ter

K.

kraje kmetijskih pridelkov, ki močno povečuje
jo konflikte med Romi in »civili«, kot ljudem
rečejo sami Romi Za povrh od leta 1984 na
prej v proračunu občine ni več sredstev za po
vrnitev škode, ki jo kmetom store Romi Edino 
povračilo škodeje v obliki zmanjšanja davkov.
Ljudijezijo tudi romski obiski gozdov, ki vedno 
pustijo sledi v obliki meter nad zemljo poseka
nih dreves, pa postavljanje barak kar na pri
vatna zemljišča, čemur so ponekod tudi priča. 
Iz poročila Uprave za notranje zadeve sicer 
sledi, da so Romi v letih 1984-89 naredili od 
14,5 do 20,4 odstotka vseh odkritih kaznivih 
dejanj, kar je seveda precej, nemalo srečanj 
Romov s sodnikom za prekrške pa je bilo zara
di prekrškov s področja varnosti cestnega pro
meta (vožnja brez vozniške, z neregistriranim 
vozilom).

OTROCI NE ZNAJO 
SLOVENSKO

V novomeški občini so že vrsto let prisotna 
načrtna in usklajena prizadevanja za razrešitev 
romske problematike, za njihovo tako imeno
vano socializacijo. Občinska skupščina je v le
tu 1978 sprejela poseben program reševanja 
romske problematike. V njem so bili Romi 
sprejeti kot etnična skupina, ki zaradi ekonom
ske, socialne in kulturne zaostalosti oz. poseb
nosti zahteva specifičen, celovit pristop pri raz
reševanju problemov. Poudarek je bil dan 
vzgoji in izobraževanju otrok, zaposlovanju, 
zdravstvenemu prosvetljevanju in urejanju bi
valnih ter ostalih življenjskih pogojev v obstoje
čih romskih naseljih. Razseljevanje ali celo na-

artuzija Pleterje se je odločila, da bo 
ohranila in premišljeno obnovila slovečo tradi
cijo v sadjarstvu, vinogradništvu, vrtnarstvu in 
pri ročnih delih. Celo več: svoje pridelke in iz
delke najvišjega kakovostnega razreda bo po
nudila pod zaščiteno blagovno znamko »Ple
ter«. Vrhunska vina, žganje in sadje bodo 
pridelovali brez kemije in umetnih gnojil ali z 
najmanjšo mogočo mero.

Janez Maria Hollenstein, prior kartuzije 
Pleterje, pravi, da sta molitev in delo tradicija 
meništva, »mi res živimo po geslu Ora et labo- 
ral«. Seveda pri projektu Pleter ne gre za nika
kršno bogatenje belih menihov. S postavitvijo 
samostanske proizvodne tradicije na višjo ra

ven bo kartuzija skušala doseči finančno sa
mostojnost, kar narekujejo tudi navodila iz 
francoske centrale reda. Laiku se zdi morda 
čudno, da sicer tako skromni menihi govore o 
finančni neodvisnosti Menihi zase res porabijo 
malo ali skoraj nič, zelo veliko pa stane vzdrže
vanje orjaškega samostana, ki je, mimogrede, 
tudi kulturnozgodovinski spomenik.

Zanimivo je. da ima projekt »Pleter« tudi 
duhovno nadgradnjo, brez nje ga pravzaprav 
sploh ne bi bilo. Prior Hollenstein zavzeto raz
laga, da gre za sintezo med materialnim in du
hovnim. Po Hollensteinu je materialna proiz
vodnja zaradi pomanjkanja duhovnosti marsi
kje y nevarnosti, da se sesuje. V Pleterjah 
gospodarijo in bodo gospodarili po duhovnih 
načelih. To najprej pomeni, da je človekovo de
lo v načelu vzvišeno, duhovno opravilo, hkrati
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letih 1985-86 pa je bilo postavljenih pet mon
tažnih hiš in na Dobruški gmajni Strežnikova 
vzorčna hiša. Bivališča so dobili zaposleni Ro
mi, ki bi bili sicer upravičeni do solidarnostnih 
stanovanj. Za ureditev naselja Žabjek po po
sebnem zazidalnem načrtu so bila odkupljena 
zemljišča, izdelan investicijski program, nape
ljana elektrika in voda. Sami Romi so izkopali 
jarke za električni kabel in vodovodne cevi V 
letih 1988-89je bilo v naselju opravljeno kraj
še usposabljanje dveh skupin Romov za eno
stavnejša gradbena dela. V tem času je bilo do 
četrte faze m naselju zgrajenih sedem hiš, pet 
družin se je lani že preselilo v novo bivališče. 
Lani se usposabljanje Romov ni nadaljevalo in 
je tudi gradnja zastala. Morda bo slekla s pred
videno organizacijo javnih del y občini Brez 
urejenih bivališč je vsekakor neresno računati 
na uspešnejšo socializacijo Romov na ostalih 
področjih, prav tako pa je jasno, da bo tudi v 
bodoče potrebna širša družbena pomoč pri ure
janju romskih naselij. Njihovo odrivanje čim- 
dalj »stran od mene«, kar je zdajšnja najpogo
stejša in zaradi kraj in njihovega načina 
življenja tudi razumljiva reakcija »civilnih« 
romskih sosedov, problema žal ne bo rešilo. 
Rešiti pa ga je verjetno nekako treba.

Novomeška skupščina je na zadnji seji v fe
bruarju pohvalila dosedanje reševanje občin
ske romske problematike in vse, ki se s tem uk
varjajo, sprejela pa tudi predlog kratkoročnih 
in srednjeročnih ukrepov. Dolgoročni cilj reše
vanja te problematike je integracija Romov v 
širše družbeno okolje z upoštevanjem njihove 
drugačnosti in njihovih posebnosti, so zapisali 
»glavni za Rome« v občini Kratkoročni in 
srednjeročni ukrepi pa so usmerjeni v urejanje 
življenjskih razmer Romov v obstoječih nase
ljih s sodelovanjem samih Romov, v načrtno de
lo na področju vzgoje in izobraževanja romskih 
otrok, v usposabljanje za zaposlovanje, v vklju
čitev Romov v izvajanje javnih del v občini in 
razvijanje neformalnih oblik zaposlovanja, v 
preventivno zdravstveno prosvetljevanje Ro
mov itd Med nalogami jih je tudi vrsta za pre
prečevanje kaznivih dejanj Romov, v proraču
nu pa naj bi ponovno zagotovili denar za 
povračilo škod ki jo delajo Romi kmetom s 
krajo kmetijskih pridelkov in sekanjem lesa. 
To naj bi bil prst sprave med Romi in ostalimi 
prebivalci, ki bodo pač morali še naprej živeti z 
Romi v sosedstvu. Ali kot je na seji novomeške
ga parlamenta predstavitev dela na področju 
razreševanja romske problematike zaključil z 
besedami dr. Vaneka Šiftarja Miloš Šuštar:- 
»Nujna je obojestranska pripravljenost, mož
nost in sposobnost, da se ob spoštovanju še 
mnogih različnosti ustvari enakopravno so
žitje.«

Z. L.-D.

pa se bodo trudili delati, kmetovati, sadjariti po 
ekoloških načelih. Ne gre torej za preprost od
klonilen odnos človeka, dobrega in razumnega 
gospodarja do le ali one kemikalije ali stroja, 
gre za generalno razmerje do dela, zemlje, rast
line, živali, in ko se krog sklene, do človeka.

Seveda je načrt »Pleter« tudi dejansko opri
jemljiv, za kar skrbi dipl. inž. agronomije Jože 
Simončič, vodja ekonomije kartuzije. V sadjar
stvu bodo ohranili ali nasadili predvsem sorte, 
ki so po nara vi odporne proti boleznim in škod
ljivcem. V samostanu pridelajo 25 sort jabolk, 
predvsem visokodebelne jablane so s stališča 
bio sadjarstva zelo zanimive. Vrt v središču sa
mostana bo uporabljen za kolekcijski nasad 
sadja, tu bo zakladnica genetskega materiala. 
Kartuzijam se ponašajo tudi z zelo zanimivimi 
in redkimi sortami hrušk, prinesenimi iz Fran
cije in od drugod Tako imenovana pleterska 
hruška, viljamovka, je samo najbolj znana med 
njimi, pač zato, ker jo poznamo vloženo v iz
borno pletersko žganje. S hruško v steklenici je 
seveda veliko dela: treba je vedeti, kdaj in kako 
nastaviti navezati steklenico na drevo, koliko 
sonca je potrebno, da se hruška ne bo skuhala 
in vendar lepo okroglila. Znanje je potrebno ce
lo za rganje hruške. Ni namreč vseeno, ali bo v 
žganju razpadla ali pa ostala lepo cela in hkrati 
dala od sebe vso aromo, vse najboljše.

Med načrti kartuzijanov in Jožeta Simonči
ča je tudi vzgoja nekdanjega cvička, lahkega, 
pitnega, aromatičnega vina. Danes delajo cvi
ček samo iz žametne črnine, kraljevine in fran
kinje. Nekdaj so bile v njem tudi druge sorte, 
kar mu je dalo edinstven okus. Za začetek bo
sta v njihovem cvičku tudi traminec in burgun
dec. Simončič trdi. da bi aromatični cviček na
ših pradedov lahko precej umiril sedanjo 
modno evforijo belih vin, zoper katera nima 
nič, razsodno pa je treba vedeti, da je ob belem 
dobro tudi črno in rdeče. Kartuzija Pleterje 
lahko marsikaj pokaže tudi pri belih vinih. Slo
vi predvsem njihovo samostansko belo: gre za 
sozvočje chardonnayja in laškega rizlinga. La
ni so imeli pozno trgatev te žlahtne kapljice, ki 
jo po novem polnijo v pollitrske steklenice svo
jevrstne in elegantne oblike. Buteljka nosi po
leg predpisanih podatkov o vinu tudi etiketo iz 
ročno izdelanega papirja. Na njej je napis Ple- 
t/r, silhueta meniha v kuti in vinski letnik v 
rimskih številkah. Etiketa je na steklenico pri
trjena z rafijo in pečatnim voskom, v plulo za
maška pa je vžgan pleterski grb. Skratka, ob 
vrhunski vsebini tudi vrhunska embalaža. Ple- 
terčani bodo ob cvičku in samostanskem belem 
v lastni polnitvi in z etiketo Pleter ponudili tudi 
rulandec in kemer.

Ena od nalog je tudi vinograd, v katerem ra
zen bakrenih in žveplenih pripravkov ne bodi 
uporabljali škropiv, gnoj pa bo naraven. Fino, 
ki ga bodo pridelali na tako gojenih trtah, bo 
seveda posebej označeno. Zanimivi so tudi na
črti na področju ročnega dela. Pleterčani na
meravajo obnoviti pletilstvo iz protja, lončar
stvo, že zdaj slove njihove sveče iz naravnega 
voska. Pri uresničevanju projekta »Pleter« kar
tuzija tesno sodeluje z no vomeškim za vodom za 
varstvo naravne in 'kulturne dediščine in bio
tehniško fakulteto iz Ljubljane.

M.BAUER
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Pleter, ker je popolno

nim oblikam usposabljanja za delo s strani 
skupnosti za zaposlovanje in posameznih po
djetij in raznim poskusom, da bi spravili do 
lastnega stalnega kruha čim več Romov, je teh 
danes v občini zaposlenih manj kot pred 12 letu 
V letu 1978je bilo zaposlenih 52 Romov, lani 
pa le 48 ali 14 odst. za delo sposobnih Romov. 
Ob sedanjih splošnih težavah pri zaposlovanju 
v občini tudi ni razumno pričakovati, da bi bilo 
zaposlenih Romov v podjetjih lahko več. Razvi
jali pa naj bi nove oblike dela in zaposlovanja y 
zvezi z zbiranjem zdravilnih zelišč in odpadne
ga materiala ter druge oblike samozaposlova
nja Romov, ki navsezadnje Romom celo mno
go bolj ustrezajo kot delo v zaprtem tovarni
škem prostoru.

In zdravstveno prosvetljevanje Romov? Na 
zadnji seji novomeške skupščine, kije razprav
ljala o reševanju romske problematike v občini 
na osnovi z vseh strani ugodno ocenjenega po
ročila, je dr.Šribar med drugim dčjal, da so se 
Ciganke (tako jim pra vim od rojstva in jim bom 
tudi vnaprej, saj ne gre za psovko, je rekel) kar 
dobro prosvetlile, saj že vse rodijo v porodniš
nici, pa tudi pridno hodijo po tabletke, kontra
cepcijske, se ve. Sicer pa so strokovnjaki v po
ročilo zapisali, da poleg nekaj tečajev patronaž
ne službe o higieni otrok in odraslih ter o 
načrtovanju družine z ženskami v naselju Šmi
hel in Žabjek na tem področju ni bilo posebnih 
aktivnosti Nizka življenjska raven Romov se 
odreda v njihovem slabem zdravstvenem sta
nju. Romski otroci se pogosteje zdravijo v bol
nišnicah, tam so dvakrat dlje od drugih. Umr
ljivost romskih dojenčkov je sedemkrat večja 
od siceršnje. Romi se izogibajo preventivnih 
oblik zdravstva, ne hodijo v posvetovalnice, iz
ogibajo se cepljenj, sistematskih pregledov itd. 
Sistematsko pregledani so le otroci, ki hodijo v 
šolo, večina ostalih pa ne. Način življenja vpliva 
na pogoste bolezni dihal in prebavil, pri Romih 
so pogoste tudi poškodbe in zastrupitve. Tudi tu 
so vzroki pogostih bolniških dopustov tistih 
Romov, ki sploh so zaposleni Znano pa je tudi 
da je življenjska doba Romov krajša od sicer
šnje.

ROMI SO IN BODO 
DRUGAČNI

V občinskem programu o socializaciji Ro
mov je bilo tudi opredeljeno, da je potrebno po
stopoma urediti obstoječa romska naselja. V le
tih od 1982 do 1990 je bil v večino naselij 
napeljan vodovod Brez njega so še naselja Žu
žemberk, Jedinščica in Ruperč Vrh, a na teh 
območjih tudi druga naselja vsa še nimajo ure
jenega vodovoda. Naselja v glavnem imajo 
elektriko. V letih 1983-84je bilo kupljenih 15 
kontejnerjev, ki služijo kot začasna bivališča. V

Se naprej 
bo treba 
živeti 2 Romi

seljevanje v blokih se le redko izkaže kot dobro, 
Romi, ki so v željah in postopkih korak pred 
drugimi v svojem civiliziranju, pa imajo nered
ko težave z ostalimi Romi.

V programu je bilo poudarjeno zgodnje 
vključevanje otrok iz okolice Novega mesta v 
vrtec, drugje pa v dveletno malo šolo. Desetlet
no načrtno delo na tem področju kaže določene 
uspehe, še vedno pa je preveč otrok, kijih rom
ski starši tiščijo pri sebi in jih nočejo pošiljati v 
vrtec. Pri tistih, ki pridejo, je osnovni problem 
sporazumevanje, saj ne znajo slovensko, vzgo
jitelji pa ne romsko in je potrebno veliko potrp
ljenja in najrazličnejših oblik dela, da se neka
ko sporazumejo. Trenutno je y občini 161 
predšolskih otrok, od tega 70 v naselju Žabjek. 
V vrtec Bršljin, kjer deluje posebni romski od
delek, jih je vpisanih 18, redno pa jih hodi v vr
tec polovica. Ko pripravijo vzgojni program y 
baraki v samem naselju, pa dobijo skupaj prak
tično vse otroke. V ostalih krajih 16 romskih 
otrok obiskuje malo šolo. Obvezno pripravo na 
šolo zdaj, skratka, obiskuje manj kot polovica 
obveznikov. V šoli se težave nadaljujejo. Število 
romskih otrok na desetih osnovnih šolah v 
občini se sicer iz leta v leto le povečuje, čeprav 
vsi otroci sploh niso evidentirani in se stalno se
lijo. Večina tistih (88 odst), ki hodi v šolo, pa jo 
zaključi že na razredni stopnji in z zadostnim 
uspehom, v predzadnjem šolskem letu pa sta bi
li kar dobri dve četrtini romskih učencev ne
ocenjenih. Razlog je gotovo tudi neredno priha
janje v šolo. V zadnjem šolskem letu je od 111 
vpisanih redno obiskovalo pouk le 28 romskih 
otrok, 44 neredno, 39 vpisanih učencev pa v šo
lah niso videli Vsi ukrepi za spremembo stanja 
z neizplačevanjem otroškega dodatka vred so 
brez pravega učinka Strokovnjaki, ki se z 
romsko problematiko ukvarjajo, so prepričani, 
da so rezultati na tem področju pač odvisni od 
urejanja ži vljenjskih pogojev Romov, od ureja
nja bivališč in od postopnega spreminjanja živ
ljenjskih navad. Manjkajo pa tudi sistemske 
rešitve na republiški ravni, kar se bo verjetno 
spremenilo, če bo Slovenija sprejela predloge, 
naj v novi ustavi opredeli Rome kot narodnost
no skupnost, kiji je potrebno priznati posebne 
kolektivne pravice pri uporabi jezika, razvoju 
kulture in vključevanju v družbeno življenje.

ČEDALJE MANJ 
ZAPOSLENIH

Med temeljnimi vprašanji družbene integra
cije Romov je vprašanje njihove zaposlenosti 
kot enega osnovnih pogojev za izboljšanje nji
hovega družbenoekonomskega položaja Tu so 
rezultati prizadevanj klavrni. Kljub raziskavi o 
možnostih zaposlovanja Romov v občini, raz-



V neobvezen premislek

Povedati, 
da ni svobodef
Kolegica Slava Partlič je y Delu zapisala, 
da je zahteva srbskih opozicijskih strank po 
zamenjavi štirih ali petih urednikov na TV 
Beograd le navidez postranskega pomena. 
S to trditvijo se je mogoče y celoti strinjati, 
še zlasti pa postane zanimiva, čejo prilago
dimo razmeram v Sloveniji, kjer Demosova 
večina po neuspeli misiji Staničevih in Jan- 
šinih labodov ponovno pripravlja naskok 
na okope večinoma kar spoštljivo neodvis
nih medijev. Temeljno vprašanje v tako za
šla vij eni kombinacijije, ali se bo slo venska 
oblast v svoji goreči želji po večjem (abso
lutnem?) vplivu v sredstvih obveščanja iz 
beograjskih dogodkov in njihove predzgo
dovine kaj naučila ali ne. Glede slednjega 
ni mogoče biti prerok, brez zadržkov pa 
lahko zapišemo, da je oblastniško prilašča
nje tiska, radia in televizije na daljšo progo 
vedno uničujoče za tistega, ki si jih je 
podredil.

Vzemimo preprost model Oblast (kate
rakoli) si podredi vse medije in določi zanjo 
ugodno kozmetiko poročanja in komenti
ranja. S tem se zaradi ljubega kruhka ali 
kar tako sprijazni del novinarske srenje. V 
naravi novinarskega dela je, da je narav
nano v kritiko, novinarstvo je zadeva, -ki 
ustvarja s kritiko, z realnim prikazovanjem 
sveta in življenja, ki je tudi v najbolj dobro 
idočih režimih daleč od oaze mleka in me
du. Če ima vrag mlade, jih ima veliko, hu
dičje, da dobrih no vinarje v ni mogoče traj
neje prisiliti ali nara vnati y pisanje zgodb, v 
katerih sicer očitno goli cesar ni nag. Res
nica je dvakrat tepena, prvič zato, ker o le
potah in dosežkih trenutne oblasti piše 
upognjena novinarska tretja liga, drugič 
pa, ker katerokoli ljudstvo kljub občasnim 
evforijam v obliki nacionalnih ali političnih 
pomladi vendar ni tako butasto, da na last
ne oči ne bi videlo, da je njegovo cesarsko 
visočanstvo brez gat, čeprav ga slikajo in 
opisujejo v s hermelinom obrobljenim plaš
ču. Vse, kar je tako sporočeno, postane ni
čevo, obrne se zoper samega sebe.

Ko prepariranim medijem zmanjka ver
jetnosti (in to se zgodi kmalu), se na videz 
močna ministrstva edine zveličavne Resni

ce sesujejo. Ves napor je bil zaman, ljudi ni 
mogoče prisiliti, da vidijo nekaj, česar ni, 
novinarskega intelektualca ni mogoče spre
meniti v dvornega pesnika. Kdo bo rekel, 
da je sistem indoktriniranja ljudi vendarle 
uspešno deloval 45 leL To je res, vprašanje 
pa je, kako uspešen je bil Vsekakor ne bi 
smeli pozabiti, da so bila tudi leta po 1945 
za večino.Slovencev neke vrste politična in 
narodova pomlad, kasnejše razočaranje 
nad komunizmom pa je dokaj uspešno laj
šala življenjska raven, ki je presegala vlo
ženi trud Nad politiko razočarani ljudje so 
se obrnili k gmotnemu blagostanju, za čas
nike, radio in televizijo se je vedelo, da so 
približek resnice. To ni skoraj nikogar mo
tilo, tako je pač bilo in pika.

Ko se je sistem zlomil tudi gospodarsko, 
ko seje naš košček Balkana za vedel demo
kracije in svobode po zahodnem vzoru, seje 
to odrazilo tudi v medijih. Celo več, pred
vsem slovenski časniki in revije so bili med 
prvimi ustvarjalci svobode in demokracije 
na Slovenskem. Tega jim ne more nikoli 
nihče vzeti.

Verjamem, da sedanji slovenski oblasti 
ni lahko. Toda saj od nje ne pričakujemo 
čudežev, do voljje in bo, če se po svojih mo
čeh trudi čim bolj modro vladati. Seje nova 
slovenska oblast kdaj vprašala, kaj vse in 
kako bi pisala sredstva obveščanja, če nje
ne napake naredila opozicija? Strahota!

Oblastniki so za to, da vodijo državo, 
mediji pa, da o tem poročajo. Prve nadzoru
je parlament, druge pa neodvisna javnost, 
ki v primeru nestrinjanja ne bere časnikov, 
televizijo in radio pa jemlje za vir žaba ve in 
ne resnega informiranja. Časniki na Slo
venskem še nikoli niso bili bolj brani kot 
danes, televizija in radio pa ravnokar hlap
čevsko menjata gospodarja. Toda tam ni bi
lo nikoli drugače. Ne glede na to pa že samo 
s tem, da radio in televizija golo poročata, 
dajeta snov za komentarje poslušalcev in 
gledalcev. Mediji ustvarjajo komentarje tu
di, če so popolnoma indoktrinirani ali celo 
tiho. V zadnjih dveh primerih povedo celo 
največ. Da ni svobode. Ko to že vsi vidijo in 
vedo.

MARJAN BAUER
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Povezani podjetniki močnejši
P oročali smo že, da je bilo 23. februarja 
na Otočcu ustanovljeno Združenje zasebnih po
djetnikov Dolenjske in Bele krajine. Za predsed
nika združenja je bil izvoljen njegov prvi iniciator 
Franc Zavodnik, direktor in solastnik novomeške 
firme InvesL Zakaj združenje?

ZA VODNIK: »Prejšnja in nova oblast je vrgla 
podjetništvo v ta prostor kot velik izziv, a se je za
čelo razvijati v najbolj neugodnem času, ko ne dr
žijo nobene norme. Ko smo lani začeli, je proble
me reševal vsak sam. kot je vedel in znal Ko so 
nastopile težave z likvidnostjo in kot podjetnik ni
sem imel veliko možnosti priti do denarja v banki, 
zavarovalnici ipd, sem začel razmišljati. In v tem 
sta se mi kmalu pridružila Jože Simčič iz A Iphe in 
Darinka Smrke iz Esprija, da bi bilo potrebno, da 
se podjetniki združimo in združeni dosežemo bolj
še pogoje za našo dejavnost, saj od deklarativnih 
obljub ni nobenih koristi Koristi ni bilo niti od 
Območne gospodarske zbornice. Naredili smo 
anketo o potrebnosti združenja med okrog 500 
podjetniki, v projekt ustanovitve združenja pa pri
tegnili še podjetnike iz metliške, črnomaljske in 
trebanjske občine, ki so zdaj v upravnem odboru. 
23februarja je bilo združenje tudi ustanovljeno,

Franc Zavodnik

Zgodba o razbitem 
vlaku
L' eui 1940 je blizu Ozlja na progi 
Ljubljana-Karlovec i> Kolpo zgrmel vlak. Ker je 
bil ta dan 17. marec in ker nismo prav veliko od
daljeni od letošnjega 17. marca, gre torej za oblet
nico. Čeji čez pet desetletij štrli dvanajst mesecev, 
nemara nič ne škodi Takih dogodkov se ljudje 
najbrž spomnijo tudi, če ni okrogla obletnica, saj 
je bila železniška nesreča v letu na pragu svetovne 
vojne tudi sama prava katastrofa. O nesreči pri 
Ozlju 17. marca 1940 nekaj pred pelo zjutraj so 
Uikrat veliko pisali časopisi Besede o tej nesreči so 
bile tedajjutranji pozdrav mnogih in objokanih in 
potolaženih ljudi o dogodku na tirih so vroče raz
pravljali y železniški direkciji v Ljubljani po ne
sreči so mariborski železničarski strokovnjaki 
lahko preizkusili sodobno dvigalo, toda nesreča o 
cvetni nedelji 1940 leut ždi tudi še v spominu Mi- 
rosla va Schillerja iz Grosupljega. Ta možje preži
vel grozo tistega marčevskega jutra ter vse udarce 
in zlome, kijih je prejei koseje del vlaka zdrobi! v 
iveri in železne kose, potem ko je blizu postajališča 
Zaluka kompozicija z vso hitrostjo treščila v kam
niti plaz na tirih.

Kronisti so nesrečo označili kot tragedijo. 
»Ozaljska nesreča je naj večja železniška nesreča, 
ki se je pripetila y naši ožji domovini po osvoboje- 
nju,« je poročalo Jutro. »Strahovita nesreča«, so 
zapisali v »Novostih«. »Železniška katastrofa«, je 
oresodila »Jugoslovanska pošta«. Take ocene so 
se nanašale na dejstvo, da se je pri Zaluki na 
progo s strmega brega zrušil plaz, ki je povzročil, 
da se je jutranji osebni vlak, kije vozil iz Karlovca 
proti Ljubljani iztiril Ker gre proga na tem mestu 
tik ob Kolpi, je lokomotiva s štirimi vagoni zdrkni
la po strmem pobočju proti reki En vagon je razbit 
obstal v vodi drugije napol štrlel iz Kolpe. Vlak je 
bil tisti dan dobro zaseden, in ker so se razbili tudi 
preostali vagoni kompozicije, je bila nesreča toli
ko hujša. Med potnikije bilo deset smrtnih žrtev in 
nad trideset ranjenih. Dolgo časa so celo s pomoč - 
io potapljačev iskali trupla ponesrečenih, še več 
časa pa so potrebovali, da so pospravili razbitine 
/agonov in počistili tire.

»Toda nisem heroj, ne govorite mi tega,«je pred 
dnevi rekel Mirosla v Schiller, misleč na časopisne 
naslove in ocene o tem, kako se je leta 1940 pre
vrnil vlak. Če ni res, da je junak, pa drži da je bil 
Schiller leta 1940 kot elektrotehnik preddelavec v 
železarni v Zenici Z omenjenim vlakom smrti je 
potoval, ker se je peljal i> Slovenijo, potem ko mu 
je pri delu kos železa poškodoval koleno in so mu 
v železarni priznali desetdnevno bolniško. Nepri

čakovan in prehiter konec vožnje zdaj opisuje z 
natančnostjo elektrotehnika takole: »Lokomotiva 
vlaka se je ob naletu na kamenje iztirila in obrnila 
za okrog štirideset stopinj proti Kolpi Ker sem le
žal na razbitinah prvega vagona, sem kljub mraku 
to gledal Para je grozeče sikala Pričakoval sem, 
da se bo lokomotiva prevrnila name. Te minute so 
bile dolge, jaz pa sem slabel Tako sem le včasih 
zaklical na pomoč. Prišli so trije vojaki Dva sta 
me nesla, tretji pa ju je vlekel na progo. Odnesli so 
me v zadnji vagon, ki je ostal na progi nepoškodo
van kakor vsi vagoni, kjer so se peljali vojaki tudi 
ti moji trije reševalci. Šele ko so po več dnevih 
dvignili lokomotivo, so pod njo našli moj plašč, v 
katerega sem bil v vlaku ogrnjen. Bil je razsekan 
in krvav. Poleg je bil tudi del kovčka z mojo vizit
ko. Tako so oboje izročili moji sestri V karlovški 
bolnišnici so pozneje našli tudi mene.« Bržčas to o 
scefranem Schilerjevem imetju ni pravljica o pre
vrnjenem vlaku, saj se sila moževega spomina 
ujema z neizbrisnostjo tiskarskega črnila. V Jutru 
26. marca 1940je namreč v Mali kroniki Velike 
noči pisalo, katere predmete pogrešajo ponesre
čeni potniki iz omenjenega vlaka, in tako tudi na
slednje: »Miroslav Šilar iz Črnomlja pa je pri ne
sreči izgubil kovčeg s fotoaparatom Kodakom, 
stativ, blago za dve pižami razno perilo, galoše in 
aktovko.«

V trenutku, ko so 'kovčeg' in drugo ter polno
pravni lastnik teh predmetov polomljeni odleteli

Miroslav Schiler in Zdenka

vsak na svojo stran, je bil Miroslav Schiller obve
zan, kot že rečeno. V nekaj urah po strašnem truš
ču na bregu Kolpe je prejel še kak kilogram do
datnih obvez, ker so ga s kraja nesreče odpeljali v 
karlovško bolnico. Kaj se je med tem časom doga
jalo e njegovi bližnji in daljni okolici tedajpoško- 
dovni Schiller ni vedel čisto do potankosti Bil je 
oslabel, tako da celo bolečin ni več čutil Ni vedel 
tudi zavoljo tega, ker so se z nesrečo po vezane reči 
zgodile celo i> Črnomlju in Ljubljani. In zgodilo se 
je, da je nekdo eni njegovih sester izreke! sožalje 
za umrlim bratom Miroslavom. Zato se je zelo 
razveselila, ko je zvedela, da je sicer potolčen, 
vendar živ.

Po prejemu obvez so se Miroslavu ure sicer vle
kle kot dnevi, toda dobra kri mu je vidno vračala 
moč. Še preden se je nekega dne z berglo scela 
spravit na kolo, se peljal poldrugi kilometer, obr
nil, ko je našel dovolj širok prostor, in z zdravo 
nogo pri vrte! na začetek poti in tam padajoč sesto
pil so zdravniki nekoč že prijeli za skalpel Izpod 
noža seje po »pogajanjih« iz vlekel skupaj z zlom
ljeno in na smrt obsojeno nogo in se odtlej vestno 
ravnal po navodilih družinskega zdravnika. Dr. 
Boris Malerič je Schillerju namreč dejal »Zate 
niso zdravila, jej fižol in zelenjavo pa zdravo vino 
po malem pij!« In Mirosla vje postopoma okrevaL

Težava ni bila samo zaradi poškodb in udarcev 
pri padcu iz vagona, neprijetnost je povzročala 
Miroslavu, delavcu Železarne Zenica, tudi delov
na zakonodaja. Če se ne bipra vi čas vrnil na delo, 
bi izgubil službo. Zato je že po šestih mesecih z 
berglo odšel v železarno. Sicer je še dolgo po ti
stem pestoval ranjeno nogo, delal pa je, in niso mu 
mogli očitati nevesmega obnašanja.

Če bi od velike železniške nesreče pri Ozlju od
šteli vse krike in denar, potreben za odpravo po
sledic plazu, bi ostalo vendarle tudi nekaj skoraj
da smešnega Vsaj danes ne zveni več kot 
tragedija, kar je v Mali mestni kroniki zapisala 
»Jugoslovanska pošta«. »Direkciji Železarne je 
bilo sporočeno, da je v železniški katastrofi pri 
Karlovcu umrl Miroslav Šiler, tehniški uslužbe
nec Železarne. Dobil je desetdnevno bolniško in 
odšel domov v Slovenijo, vendar je v nesrečnih 
okoliščinah umrl« je pisalo tam. Ko je obvezani 
Miroslav to prebral osebno in naglas, je vedel, da 
je živ.

Zatem, ko je preživel sunkovito srečanje s 
kamnitim plazom nad Kolpo in ko so ga v Karlov
cu povili samo na hitro in mu tako za zmeraj neko
liko skrajšali ključnico, izrekali sožalje na njegov 
račun in pisali o njegovi smrti, je v povojnih letih 
doživel že vrsto dogodkov, v katerih se je polomiL 
Zavoljo tolikih nesreč se je Miroslavov sogovor
nik pred dnevi kratko malo začudil češ to pa so 
bolečine. Schiller pa je nekako skladno s svojo 
skromnostjo odvrnil »Nisem heroj!«

Ko zdaj prihaja k svoji sestri Zdenki Rothovi v 
novomeški Dom starejših občanov, se s sestro ne 
menita o prevrnjenem vlaku, običajno rešujeta 
križanke. Tako je bilo tudi pred dnevi Križanko 
sta odložila za toliko, da je Miroslav razgrnil ne
kaj spominov na dan, ki so ga kot izjemno črnega 
zabeležili tudi v železničarskih letopisih.

M. LUZAR

ko bomo pokrili vse stroške zbora na Otočcu, bo 
ostalo še okrog 140 tisoč dinarjev zagonskega ka
pitala združenja, saj so mnogi pokrovitelji in 
sponzorji prispevali svoje deleže.«

Na zboru so se dogovorili da bo upravni odbor 
v treh mesecih pripravil program dela združenja in 
ga predložil bodočim članom, hkrati pa tudi po
slovni kodeks, pravila za ustanavljanje klubov po 
občinah in finančno konstrukcijo. Iniciatorji 
združenja, ožji team upravnega odbora, so se že 
dogovorili o obrisih programa. »Želimo poskrbeti 
da se v tem času znotraj dobro organiziramo, kar 
je nujno, če hočemo biti močna in vplivna organi
zacija, ki bo preko strank ali direktno vplivala na 
politični lobi pri odločitvah, pomembnih za po
djetništvo. Šele potem bomo začeli razmišljati o 
statusu društva v prostoru, ali naj bo to področna 
ali deželna zbornica, oz.kaj naj bo. Vsekakor jeza 
podjetništvo za razliko od obrti ena občina pre
majhen prostor, za novo kvaliteto je potrebno za
četno povezovanje vsaj na takšnem prostoru, kot 
sta Dolenjska in Bela krajina,«pravi Zavodnik.

Pred upravnim odborom bo zdaj predlog, da bi 
v vsaki občini zaživel klub podjetnikov, pri zago
tavljanju ustreznih prostorov pa računajo na po
moč izvršnih svetov. Dolgoročno naj bi bili klubi 
mesta, kjer bi se zbirali izključno podjetniki služi
li pa bi predvsem za informiranje in izobraževanje 
podjetnikov z znanji, ki jih za delo podjetja poleg 
svojega strokovnega znanja tudi potrebujejo. Si
cer so tudi sklenili, da bi združenje preko posa
meznih podjetij podjetnikom nudilo pravno, fi
nančno knjigovodsko, organizacijsko svetovanje, 
prevajalske storitve itd Ko bodo klubi, se bo 
upravni odbor sestal vsakič v drugi občini, da se 
seznani s podjetniki, da se poveže z bazo, zve za 
izkušnje in probleme podjetnikov.

Bistvena je tudi izgradnja informacijskega si
stema. Na tem območju je 430 aktivnih podjetni
kov; drug za drugega v glavnem ne vedo, kaj po
čnejo. Zavodnik: »Če razvijemo ustrezen informa-

TERME ČATEŽ 
V ROKE DELNIČARJEV

V Termah Čatež so zadovoljni z odzivom na 
nedavni razpis za nakup delnic njihovega po
djetja. Delavci so namenili za nakup vsak po 
eno plačo, za delnice, ki stanejo 10 nemških 
mark, pa se zanimajo tudi iz ven podjetja. Pro
daja torej teče in je odprta za vse. V Termah 
naj bi na ta način zbrali 10 milijonov DEM, ki 
jih bodo kot dragocen kapital naložili v razvoj 
podjetja. Kot predvidevajo, bodo delavci zmo
gli pokupiti največ 30 odst. vrednosti podjetja. 
Kljub temu želijo doseči 51 odstotkov privatne 
lastnine in hkrati vztrajajo, da bo tak delež 
ostal tudi v rokah domačega lastnika. Statut 
podjetja zaenkrat določa, da se morebitna iz
guba pokriva tudi iz deleža menedžerja, med
tem ko naj bi v bodoče tako določilo veljalo 
prav za vse delničarje.

B. D.

POSLOVNI SVET

DAVKI
Švica šteje med finančno najbolj stabilne 

drževe, njen skupni bančni kapital pa znaša 
620 milijard dolarje. V Švici poznajo dav
ke na plače in pa na skupno neto premože
nje. Za švicarsko konfederacijo je poleg 
tega značilno, da ima v njej vseh 26 kanto
nov popolnoma svojo davčno politiko, te 
razlike pa gredo vse do občin. Na podlagi 
tega je nastalo okoli 3000 davčnih podsi
stemov. V Švici za 100.000 frankov letne 
plače lahko plačaš od 9,62 odst. davka, češi 
doma z Zugu, ali pa 20,59 odst., če si iz De- 
lemonta. Do 50.000frankov skupne imo- 
vine v 12 kantonih ne plačaš nič davka, v 
kantonu Altdorf pa 2,90 odst. davka.

BORZA
Pretekli teden je bil skupni promet ljubljan

ske borze vreden več kot milijon DEM. Borza 
po svoje kaže tudi, da narašča povpraševanje 
po ob veznicah Republike Slo venije. Z njimi je 
bilo zaključenih za 700 tisoč DEM poslov. 
Prodali pa so tudi za več kot 300 tisoč komer
cialnih zapisov podjetja Kompas Internatio
nal in sicer po 9- odst obrestni stopnji

ZNAK FIRME
Poslovna uspešnost seveda ni odvisna samo 

od ustrezne celostne podobe firme, lahko pa k 
njej prispeva. Del te celostne podobe je tudi 
grafična identiteta. Vanjo šteje znak firme 
(logo), tipografija (logotip) in barva Znake 
imajo večje firme, male firme pa bi morale 
imeti vsaj svojo tipografijo. Ker gre za neke 
vrste osebno izkaznico firme, mora biti ta 
premišljeno izdelana in naj bi simbolizirala s 
čim sefirma sploh ukvarja Zato je treba iska
ti samo kakovostne dizajnerje. In temu dizaj- 
nerju je treba natančno razložiti kaj dela fir
ma, v čem se razlikuje od drugih, kateremu 
sloju je namenjena dejavnost itd

NASVET TEDNA
Gospodarski vestnik je objavil 7 pravil, ki 

se jih je treba držati pri nakupu obveznic. Za
nje veljajo naslednja merila: zanesljiv izdaja
telj, visoka obrestna mera, denominacija v 
trdni valuti čim nižja tržna cena v primetjavi v 
primerjavi z nominalno, vnovčljivost pri izda-

V DOIiLAKN

cijski sistem, bi bilo drugače, in v sodelovanju z 
javnimi službami, ki planirajo razvoj posameznih 
regij in občin, bi usmerjali razvoj podjetništva. 
Podjetnikom želimo pomagati v njihovih razvoj
nih razmišljanjih, dajati rešitve, pomagati pri raz
vijanju kooperacij z veliko industrijo. Razmišlja
mo tudi o strokovnem časopisu za podjetnike, ki 
ne bi bil samo za Dolenjce. Izredno pomemben del 
je tudi financiranje podjetništva, saj vsakemu po
djetniku manjka obratni kapital, čeprav ga je za 
zagon podjetja moral imeti mnogo več od tistih 
d veh tisočakov, potrebnih za registracijo. Dobi se, 
tudi po pri vatnih firmah, aje zelo drag in z dragim 
denarjem podjetniki ne moremo biti tržno zanimi
vi. Zato se bo poseben projektni team lotil vpraša
nja financiranja podjetništva. Analiziral bo, kaj 
nam lahko družba v tem trenutku nudi, kaj nam 
lahko nudijo banke, ali se da s kakšno od njih do
govoriti za boljše pogoje od sedanjih, z ugodnejšo 
obrestno mero za podjetnike, ali pa bomo morali 
razmišljati o ustanovitvi lastne banke, če ne bi šlo 
drugače. Mislim, da razpolagamo s finančnim po
tencialom, kije za banke zanimiv. Na zboru je bila 
dana pobuda da bi se y Sloveniji formirala agen
cija za zasebno podjetništvo, ki bi dajala licenco 
posameznemu podjetju kot garancijo za banko. 
Nalog je veliko, problem z delom v združenju je, 
ker ima vsak svojo firmo, in jaz že zdaj delam po 
Murna dan. A saj bomo podjetniki od združenja 
imeli korist. Dogovorili pa smo se, da mora zdru
ženje funkcionirati profesionalno, zato bomo or
ganizacijske, pravne, finančne zadeve združenja 
pa izobraževanje oddali podjetjem, ki so za to re
gistrirana, na osnovi razpisa.«

Z.L.-D.

BREŽIŠKE
OBČINSKE OBVEZNICE

Brežiški iz vršni svetje skupaj s predlogom pro
računa delegate včerajšnje skupščine presenetil1 
odlokom o izdaji obveznic občine Brežice. Zbrana 
sredstva v vrednosti 10 milijonov DEM naj bi P0' 
rabili za nakup in opremo obrtnih in industrijski* 
zemljišč, za ustanavljanje in zagon manjših podje
tij, za vlaganje v ekološko neoporečne proizvodne 
programe, v zaposlitev presežnih delavcev ter e 
nove ptt-zmogljivostL Če se bodo delegati skupi■ 
čine tako odločili, bodo v Brežicah izdali 7000ob
veznic po 1000 DEM, 4000 po 500 in še 4000p° 
250 DEM. Obveznice bodo občani vplačevali * 
dinarjih, in čeprav bodo nominirane ter obresto
vane v nemških markah, se bodo vse pravice iz ob-, 
veznic tudi izplačevale v dinarjih po srednjem lu
čaju. Rok odplačila bo 8 let, in sicer y osmih letnik 
obrokih, medtem ko bo moratorij za izplačilo 
glavnice znašal 24 mesecev. Za izdane obveznic1 
bo občina Brežice plačala 11 odst. letnih obrest 
ki se bodo obračunavale in izplačevale za leto ntr 
zaj. Za vse obveznosti ho jamčila občina Brežice'S 
svojim premoženjem in proračunom. In morda » 
to: kupci obveznic bodo lahko uveljavljali 
davčno olajšavo pri davkih iz skupnega dohodki 
občanov, saj je rok za vračilo sredstev daljši 
treh let.

B. DUŠIC

jatelju, dodatne bonitete (možnost pridobitve 
tel. priključka ipd.) ter predvidena ugodna gi
banja tržne vrednosti papirja. Sodeč po po
vpraševanju, »korporacija Slovenija« izpol
njuje nekaj teh pogojev.

DOBRO POSLOVNO PISMO
Učinkovit in dober uvod takoj pritegne po

zornost Pismo pišite osebnom, stranko nago
vorite z imenom. Opis izdelka naj bo kratek, 
tekst pregleden in razgiban, bistveni del naj 
takoj pritegne pogled

KLUB PODJETNIKOV
Na nedavnem sestanku iniciativnega odbo

ra za ustanovitev kluba podjetnikov v občini 
Krško so se odločili da iniciativni odbor raz
širijo še s petimi člani. Vanj so kooptirali Di
miča iz LB Krško, Mlinariča iz JE Krško, 
Mozerjevo iz Kostaka, Solna iz zavarovalnice 
Triglav in Unetiča iz območne gospodarske 
zbornice. Iniciativni odbor je doslej že pripra. 
vil pravila, kodeks in program delovanja, k' 
ga bo iniciativni odbor v razširjeni sestav1 
predvidoma sprejemal na seji 18. marca.

OBVEZNICE 
GREDO ZA MED

LB Dolenjska banka dd jeod5. novembra 
lani do 28. februarja letos prodala za 
16.227.700 DEM obveznic Republike Slove
nije. Od tega so jih prodali občanom, med ka
tere štejejo tudi obrtnike, za 8.196.400 DEM, 
ostalo pa zasebnim in družbenim podjetjem-v 
lem času so odkupili za 2.766.200 DEM, 
občanov za 2.646.200 DEM. V dobrih dnevih 
jih prodajo za 100. OOO do 200. OOo DEM ih 
zanimanje narašča
LJUDSTVO PODJETNIKOV

Pri novomeški enoti gospodarskega sode
ča je bilo do konca lanskega leta registriranih 
vsega skupaj 1070 družb z omejeno odgovor
nostjo, letos januarja pa še dodatnih 68 družb- 
Po občinah je bilo registriranih: Novo mesto- 
456, Brežice -172, Krško - II5, Sevnica- o L 
Črnomelj -130, Metlika - 50 in Trebnje -8b 
Zanimanje za ustanovitev družb z omejeno 
odgovornostjo še narašča kljub temu da sefi 
višina ustanovitvenega kapitala povečala 
prejšnjih dveh tisočakov na 8000 din.

/2(3 priloga dolenjskega listd



iona
Človek na
OBEH STRANEH 
STENE

Dve tujini, domovine pa no- 
oene, povsod tujec, večni iz
gnanec. To je osnovna eksi- 
®ter)Pna pozicija junaka roma
na Človek na obeh straneh 
stene slovenskega pisatelja 
^■orka Simčiča. Gre za skoraj 
klasično pozicijo junaka mo
dernega evropskega romana, 
kot se je oblikoval in uveljavil 
ze pred desetletji, zato se bral
cu tega dela, ki je pred krat
kim izšlo pri Založništvu slo- 
enske knjige, kar samo za

stavi vprašanje, kdaj je bil 
oman pravzaprav napisan. S

P1
Ti

ZorKo
U

mS
tem vprašanjem pa bralec za- 
dela6 V po8ebno U8odo tega

,^an je namreč izšel že 
nr<7 eta, vendar ne pri kateri 
°a naših založb, pač pa v Ar
gentini, v slovenski emigrant
ki enklavi, ki vse do nedav- 
ega ni smela imeti in ni imela 
«« z matico, se je pa kljub 
emu kulturno ohranjala in bi- 
a ustvarjalno dejavna, kar
OKazuie vrRtA i7virnih eln_

- ^uvuiimo pomemono pro- 
no delo dolgo živelo zunaj 

mstičnega slovenskega lepos

lovnega utripa. Zdaj ne več. 
Simčičev Človek na obeh stra
neh stene je tu in zahteva svoj 
irostor v slovenski literaturi, 
'udi zasluži ga.
Avtor je pripoved romana 

zasnoval retrospektivno. Ta
ko se pred bralcem razgrinja 
junakova preteklost, hkrati z 
njo pa tudi zunanji razlogi, ki 
so junaka potisnili v tujost in 
brezdomskost. Med drugo sve
tovno vojno je bil na strani 
domobrancev, zato ga je dole
tela usoda tisočev Slovencev, 
ki so morali v izgnanstvo, le da 
Simčičev junak v novi domo
vini ni pognal korenin, ostal je 
tujec, kot vase vrtajoči posa
meznik pa je tujost še poglobil 
in jo razvil v temeljni bivalni 
položaj, ki ga opredeljuje v 
vseh hotenjih, dejanjih in od
nosih z drugimi ljudmi.

Lani bi morda Simčičev ro
man še brali skozi politična 
očala, danes to ni potrebno, ce
lo odveč je. Simčičevega člo
veka gre brati kot literaturo in 
kot literarno delo tudi največ 
daje.

MILAN MARKELJ

KO IGRALEC
PRISLUHNE
SEBI

Boris Kralj, ta gledališki si
lak z jakopičevsko brado, z 
bleščavo Borštnikovega prsta
na pa ovenčan šele potem, ko 
je izpregel in se umaknil v sa
moto, je več kot polovico svo
jega življenja prebil na odru. 
Vživljal se je v najrazličnejše 
vloge, oživljal literarne like, 
podoživljal takšne in drugač
ne človeške usode ter izgovar
jal besede, ki so jih pisali drugi. 
Vse je znal narediti izjemno 
prepričljivo, prav kraljevsko. 
Hkrati je čedalje bolj spozna
val, da pravzaprav ves čas sto

ji na odru, ki je še pomembnej
ši od gledališkega in kjer se 
mora vsakdo podrediti še bolj 
neizprosnemu režiserju — ži
vljenju.

Ob tem spoznanju in izkuš
njah, ki so se vanj odlagale v 
debelih plasteh, je začutil, da 
mora storiti nekaj več, kot je 
mogel kot igralec, da je prišel 
čas, da spregovori še s tistim 
svojim drugim glasom, z gla
som, ki je globoko v njem in 
mu še ni zares prisluhnil. A ko 
je to v samoti in tihoti gozda 
na Cerkniškem, kamor se je 
umaknil iz hrupne Ljubljane, 
nekega dne storil, je začel ta 
njegov notranji glas govoriti 
pesmi, liriko. Zdaj so bile to 
njegove besede, njegove me
tafore, pisal je iz sebe. Pesniški 
vrelec v njem je neustavljivo 
zažuborel.

V »razkrivanju« samega se
be je šel Boris Kralj še dlje, iz
dal je pesniško zbirko. »Po
slavljanja« je njen naslov. V 
knjigi je nekaj nad štirideset 
pesmi, ki mu jih je uredil Tone 
Pavček, ilustriral pa Božidar 
Strman — Mišo. Zbirko Poslav
ljanja je založila in natisnila 
založba Planprint.

»Prehodil pot sem malone do 
konca, / na cesti tej sem mar
sikaj počel,/ ker iz daljave sli
šim bitje zvonca, / spomin pi
salo v roko je prijel« beremo v 
uvodni, nenaslovljeni štirivr- 
stičnici, nekakšnem motu. Zvo
nec naznanja konec, je opo
min, da je slovo blizu. Zato vsi 
ti verzi v knjigi, in kot da se 
pesniku mudi priti med bral
ce, jim razkriti svoja občutja, 
doživetja, izpovedi. Poslavlja
nja so trpka beseda, vendar 
prihaja pesnik med nas, da bi 
med nami ostal, ne pa se po
slovil. Da bi ostal s svojo odkri
to, zaupljivo besedo, s svojim 
človeško iskrenim beleženjem 
zapisov o srečavanjih s 
sabo, z ljubeznijo, smrtjo in 
časom.

I. ZORAN

BREVIR
Lanskega septembra preminu
li pisatelj Marjan Rožanc je bil 
odličen in izrazit esejist, ka
kršnih Slovenci ne premore
mo veliko. V svojih esejih se je

loteval vprašanj s širokega 
tematskega področja, od vere 
do literature, od slovenstva do 
športa. Eseje je pisal tako re
koč vse do svojega prezgod
njega konca. Po zaslugi Založ
ništva slovenske knjige imamo 
na knjižnih policah že tudi 
knjigo njegovih poslednjih 
esejev, zbranih pod značilnim 
naslovom Brevir. Žal pisatelju 
ni uspelo knjigo povsem ure
diti, nedokončan je ostal uvod, 
nedodelani nekateri eseji, ne
kaj opomb je ostalo v rokopi
su, nekaj misli na lističih. Fran
ka Inkret je eseje dokončno 
uredila in jih pripravila za 
tisk.

Kot se duhovnik redno vsak 
dan zateka k razmišljanju o 
večnih resnicah z branjem 
brevirja, se je Rožanc ob naj
različnejših dogodkih in pri
ložnostih skozi različno pro
blematiko usmerjal k razmi
šljanjem o temeljnih vpraša
njih človekovega bivanja. Naj 
je razmišljal o slovenskem na
rodu, kosovskem vprašanju, 
volitvah, krščanstvu ali o čem 
drugem, se mu je misel vedno 
usmerjala k točki, kjer se na
sprotja sekajo, prepletejo in se 
v tem sečišču izkazujejo samo 
kot različen izraz neke celote. 
Enotnost nasprotij, svetlobe 
in teme, Boga in Hudiča, ki jo 
poznamo iz filozofij Vzhoda in 
tudi iz izročila nekaterih ev
ropskih mistikov, pa misel us
merja k religioznemu občute
nju bivanja, k občutenju sve
tosti življenja, ki ga ne gre 
zreti in razumevati iz naspro
tja samega, še manj pa iz tak
šnega razumevanja uravnava
ti in obvladovati. Tudi v svojih 
zadnjih esejih je Rožanc ostal 
mislec in izpovedovalec sve
tosti življenja.

M. MARKELJ

SPOMINI NA 
SLOVENCE III

Mogočna reka spominov na 
Slovence, ki jih je izlil na papir 
pisatelj, kritični in osporavani 
pričevalec svojega časa in oko
lja Jože Javoršek, je za vedno 
usahnila. Pisatelj je umrl, 
predno je lahko dokončal ve
liko in obsežno delo o Sloven
cih. Delo Spomini na Slovence 
je Javoršek zasnoval kot zgo
dovinsko fresko polstoletnega 
najbolj usodnega obdobja za 
slovenski narod, od preloma 
stoletja do leta 1950. Prvi dve 
knjigi Spominov na Slovence 
sta izšli pred dvema letoma in 
sta zajeli obdobje do začetka 
druge svetovne vojne, tretja 
knjiga, ki je žal zadnja od na
črtovanih petih, pa je izšla ne
dolgo tega in zajela obdobje od 
začetka druge svetovne voj
ne, razpada Jugoslavije, usta
novitve OF do konca prvih 
treh let partizanskega boja.

Kot za prvi dve tudi za tretjo 
knjigo velja, da Javoršek v nji 
podrobneje izrisuje zgodovin
sko dogajanje ob posamičnih 
usodah že iz prejšnjih del 
znanih junakov, pri pisanju pa 
uporablja pisano vrsto oblik: 
pisma, dnevniške zapise, ese
jistično zasnovane premisle
ke in mestoma skoraj da do
kumentarno izpisovanje dogod
kov, vse pa povezuje z ro
maneskno pripovedjo. Ne iz-

vih početjih. Za vse pisanje je 
značilno, da je prepojeno z Ja- 
vorškovim posebnim gleda
njem na zgodovinsko dogaja
nje, ki je najgloblje in naj
močneje obarvano prav z ve
liko zavezanostjo slovenstvu.

Branje tretje knjige Spomi
nov na Slovence bo izredno 
zanimivo za vsakogar, ki ga 
zanima slovenska novejša zgo
dovina, še posebej, če jo že ne
koliko bolje pozna in če so mu 
znani njeni akterji.

MILAN MARKELJ

IZBRANCI

joče Javoršek

mika se polemičnim tonom, 
globljim razmislekom in tudi 
Časovnim preskakovanjem, če 
meni, da je za pripoved dobro. 
Z znano odkritosrčnostjo, ki 
bo morda za nekatere kar 
zlobnost, piše o znanih osebah 
in tudi o njihovih malo ali nič 
znanih, v mnogočem vprašlji

Andrej Inkret je v slovenski 
publicistiki ustvarjalen že dol
go vrsto let, naj bo kot ažurni 
dramski in literarni kritik ali 
kot esejist. Njegove kritike in 
eseji so razsuti po najrazlič
nejših publikacijah, precej pa 
jih je že tudi zbranih in natis
njenih v samostojnih knjižnih 
izdajah. Tem se je pred krat
kim pridružila še ena knjiga, 
ki pod naslovom Izbranci pri
naša izbor literarnih kritik in 
esejev. Knjiga je izšla pri Can
karjevi založbi.

V knjigi je zbranih 17 lite
rarnih kritik in troje esejev. 
Kritike govore o izbranih de
lih enajstih slovenskih ustvar
jalcev, ki so se globlje zapisali 
v slovensko leposlovje v zad
njih dveh desetletjih. Inkre
tovi »izbranci« so: Kocbekove 
pesmi in novele, Vidmarjevi 
Obrazi, Štihovi eseji, Smoleto
va Antigona, Grafenauerjeve 
pesmi, Zupanov Menuet, Ko
vačičeva spominska proza in 
Jovanovičeve, Šeligove, Jan
čarjeve ter Svetinove dram
ske stvaritve. Trije eseji pa 
govore o slovenski književno
sti in njenih temeljnih črtah.

Vidmu je treba pomagati!

M.,strateor ed,evropsko naravnano podjetniško
de>n ff s‘ovonske razmere velike tovarne Vi
to izrnJkega ‘npa m‘zemo, vsakršnega okras- 
Praznr„0, gostjo, ko se vse bolj jasno kaže 
skeoa st ,edanle8a političnega in gospodar- 
Medten, /ewf’ z‘Ja 1renutno velikanski prepad, 
ali kote , w direk,°r Franc Čargo z Dunaja
evr°Pskpe8<1 drukeSa velikega in kulturnega 
ško in v ga mesta sporoča evropske novice r Kr
škem i>pS°!av^a kot intervjuvanec r Gospodar- 
tioledui cJf' nje8°v namestnik Miloš Medved 
Pekovih Uvrini svet> naj počaka na plačilo 
z**dveh milijonov din.

stvu marJlL ^r^kefirmeje dovolj kritikov, ki vod- 
ki nimajaj zamerV°- čeprav se zdi, da ti kritiki, 
denej0 i°,vpokleda v globalno dogajanje, ne za- 
" ten, tre ciljtL Skrb vlade’ tudi občinske, seje
lavCev omejtla na vprašanje, koliko de-
lrPala dei e ^Pustili iz Vidma. Prejšnja oblast je 
tivn°zan a.jCei’ tovarne, čeprav niso biliproduk- 
^nol0T,eni’ sedanja bi rada vse ekonomske in 
bodo naf e Presežke pognala na cesto. Kdaj se 
*endarle ‘ Voddni ekstovariši in sedanji gospodje 

£ navadili, da gospodujejo ljudem?

neka držnv 'nlerVluju odgovarja na vprašanje, ali 
lr‘jo, da; " r uJno potrebuje svojo papirno indus- 
fv°z Iji)6, nmpak Slovenija bi morala imeli za 
^‘dnta dn i‘j°n°v dolarjev. Strateška vizija 
dve pe,i ■ e,a 2000pa je, da bi pokrival nekako 
SLdanjegaP°!jr?!> Slovenije in Hrvaške, gledano s 
l- Poraba n a A mpak P° njegovem mnenju se 
bierje j 7 ,"aF"7a, sledeč evropskim gibanjem, 
čnla m f/, dvakrat večja kot pri nas, tudi pove- 

em ne bo mogel pokrivati tolikšnih po

treb. Zato se bo Videm preusmeril v proizvodnjo 
boljših vrst papirjev, ki bodo izdelani iz odpadnih 
surovin in bodo okolju bolj prijazni Toda temelj 
krške vizije je prodajati know - how, storitve, in- 
žemring, vnovčiti hočejo znanje, ki so si ga nabrali 
v 50 letih. In to znanje ima na svetovnem trgu svo
jo ceno, zato bi se bilo noro odreči tem primerjal
nim prednostim.

Smo rekli na eni strani vizija in na drugi bedna 
sedanjost Kako je Videm sploh prišel na tako ni
zko raven? Tudi r njem so se dogajale krize, am
pak vedno je bil velika posavska firma, na katero 
delavci niso bili samo ponosni, ampak so od nje 
tudi živeli Cele generacije in ne tako slabo. Videm 
je vedno prispeval veliko za infrastrukturo, za te 
ali one dejavnosti podeljeval štipendije. Zdaj di
jaki in študentje, presejani skozi najbolj gosta sita, 
ne vedo, če bodo dobili štipendije.

Medved je pojasnjeval članom krškega izvr
šnega sveta sedanjo blokado žiro računa in grož
njo stečaja s podatki da se je Videm lotil prenove 
svoje proizvodnje predvsem z lastnim denarjem. 
Med drugim je dejal da dolenjsko-posavskega 
plinskega kraka ne bi bilo, če takrat Videm ne bi 
prispeval zajetne vsote več kot 2 milijonov dolar
jev. In ta vložek podarjamo materi Sloveniji je de
jal Miloš Medved Za belilnico 3, ki je del ekološ- 
kosanacijskega programa, so dobili več kot 
ugoden kredit na Finskem, hkrati pa so sami pri
spevali za naložbo 11,2 milijonov dolarjev. Obno
va papirnega stroja komaj napreduje, kajti obljub
ljenega denarja iz konzorcija bank še ni Pa so 
tudi v PS-I vložili precej svojega denarja, čeprav 
so edini v Jugoslaviji dobili več kot ugoden itali
janski kredit v višini 27 milijard lir. V vse te nalož
be pa so bili prisiljeni, kajti izpad akumulacije r 
preteklih letih jim je reprečil, da bi lahko sledili 
razvoju v svetu.

Toda sanacijski program po Medvedovem pre- 
pričanju temelji na dobrih prognozah. Povpraše- 
vanje po časopisnem papirju spet narašča in cene 
so poskočile doma in v tujini Plačilna disciplina 
za ta artikel pa seje tako izboljšala, da porabniki 
nudijo celo avanse. S tega vidika se kaže naložba v 
PS-I kot smotrna in ekonomsko utemeljena. To
da firma potrebuje za dokočanje te naj večje slo
venske naložbe še 29 milijonov din. Boljši časi pa 
se po prepričanju vodilnih v Vidmu obetajo tudi 
izvoznikom, ki so bili pri nas vedno tepeni, med 
njimi pa je bil tudi Videm, ki letno izvozi za 60 do 
90 milijonov dolarjev. Videm se bo dokapitaliziral 
tudi s pomočjo tujine, ki pa zaradi napete in nego
tove politične situacije še čaka. Precej rezerv ima
Videm tudi v stanovanjskih in počitniških objektih.

Kar zadeva presežne delavce, je sedaj 60 delav
cev na čakanju v Papirkonfekciji, 80 do 100 de

lavcev pa v Celulozi, kjer je konjunktura najslab
ša. Doslej seje s fluktuacijo zmanjšalo število 
zaposlenih za 210 delavcev, do konca leta pa še za 
200 do 300 ljudi Ampak to bo več ali manj na
ravna jluktuacija, v Vidmuj sicer menijo, da do 
konca leta ne bi smel dobiti delavske knjižice no
ben delavec. Vodstvo Vidma naj bi zaradi tega si
cer doživljalo kritike, vevški primer pa jih uči da 
bo treba zbrati denar za odpravnine. Tega pa se
daj ni

Vidmu je treba pomagati so r en glas sklenili 
krški občinski možje, čeprav se lahko zgodi da 
bodo učitelji in zdravniki in celo sami Občinarji 
ostali brez plač. Če bi se zrušil Videm, bi bila ka
tastrofa za vso občino in Posavje lahko še veliko 
hujša Tako politika kot gospodarstvo sta v istem 
klinču.

J.SIMČIČ

Ribničan postane Belokranjec

C.e bi oče Blaža Pahuljeta vedel, da se 
ni uresničila njegova želja, naj Blaž, sicer sed
mi izmed desetih otrok, prevzame domačijo r 
Prigorici pri Ribnici, mu gotovo ne bi bilo prav. 
Toda Blaž se nikakor ni mogel sprijazniti s tem, 
da bi kmetoval, kajti izučil se je za zidarja, to 
delo pa mu je šlo tudi veliko bolj od rok kot tisto 
na kmetiji Toda vojna je zasukala vse njegovo 
življenje in ko seje končala, pravzaprav ni mo
gel več uslišati ne le očetovih, ampak tudi svojih 
želja. Kljub temu daje vedno poudarjal, da ho
če biti gospodarstvenik in ne politik in da ga po
litika nič kaj prida ne zanima, je pristal na me
stu sekretarja okrajnega komiteja partije r 
Kočevju. A ledoleta 1948, kojeprišel na obisk 
Hinko Lotrič s Centralnega komiteja, ga poba- 
sal v avto, se odpeljal z njim v Črnomelj, kjer 
mu je r neki pisarni pokazal mizo in dejal: 
»Tukaj boš sedaj za sekretarja komiteja!« 
»Mislilsem, da me bo kap,«se danes spominja 
Pahulje. »A takšno je bilo takrat pač kadrova
nje. Ugovorov ni bilo, moral sem poprijeti za 
delo tam, kjer mi je bilo ukazano,« začne zani
mivo pripoved o tem, kako je Ribničan postal 
Belokranjec.

Prišel je sicer v zanj precej neznane kraje, 
med neznane ljudi, a je kmalu pognal korenine. 
In to tako čvrsto, da je v Črnomlju ostal za ved
no, četudi prvi vtisi niso bili najbolj prijetni 
»Sobico sem dobil na podstrešju hiše nasproti 
cerkve. Celo noč je morala svetiti močna luč, in 
če sem jo po pomoti ugasnil, so začele padati 
name stenice. Hranil sem se v menzi v gradu, 
kjer smo jedli v glavnem kašo, kot v partizanih.

Odnos do hrane in gostov je bil slab, zato smo 
na mojo pobudo ustanovili odbor, kije bdel nad

delom r menzi, in kmalu se je pokazalo, kako 
prav sem imel« pripoveduje Pahulje. Čeprav je 
bil Blaž sekretar komiteja, kar takrat, po vojni, 
zaradi različnih ukrepov, ki jim jih je nalagala 
politika in pri katerih je moral sodelovati, ni bi
la ravno najbolj priljubljena funkcija, so ga 
ljudje še kako cenili »Belokranjci so zelo ne
zaupljivi do tujca, toda ko ga sprejmejo medse, 
je za vedno njiho v,«pra vi In njega so sprejeli z 
odprtimi rokami Sam je bil vedno iskren, pra
vičen, pošten, delaven in zaveden, prav takšne 
vrline pa je našel v preprostih belokranjskih

ljudeh, s katerimi je živel, zato jih je spoštoval 
oni pa so cenili njega.

Po poltretjem letu službovanja na komiteju 
je Pahulje težko zbolel in ko je ozdravel se ni 
hotel več vrniti na prejšnje delovno mesto. Raje 
je postal poveljnik za lokalno gospodarstvo ter 
se z vso zagnanostjo lotil obnove podeželja. Tu 
pa je zopet naletel na belokranjsko skromnost, 
saj so se ljudje bali vzeti posojila za obnovo, bo
ječ se, da jih ne bodo mogli vrniti in bi zaradi 
tega prišli r težave. Raje so si le za silo uredili 
prebivališča, kot pa da bi se na račun družbe
nega denarja kopali r obilju in razkošju. Seve
da pa za napredek ni bila dovolj le obnova po
deželja, Belokranjci so si morali kje zaslužiti 
tudi vsakdanji kruh. Priložnosti pa je bilo bore 
malo. Blažje vzidal r mozaik razvoja črnomalj
ske industrije kar precej kamenčkov, bodisi ko 
je šlo za tovarno učil ki je pozneje prerasla v 
Bell, za semiško Iskro ali za gradbeno podjetje 
Begrad, ki ga je vodil 14 let

»Ko sem prišel r Begrad, je v podjetju vlada
la anarhija. Na voljo je bilo le najbolj primitiv
no orodje, delo, ki smo ga morali šele opraviti 
je bilo plačano že preteklo leto. Predvsem s pa
metno politiko in pridnim delom pa smo se za
sidrali onkraj Kolpe, kjer smo poleg vodovoda 
in različnih stavb gradili celo most. Uveljavili 
pa smo se do take mere, da nam je uspelo dobiti 
delo tudi r črnomaljski vojašnici poleg tega pa 
smo gradili za vojsko tudi dva stanovanjska 
bloka. Takrat je veljalo, da pri vojski ni lahko 
dobiti delo, moral si se zares izkazati Kljub ne
štetim nadzorom in strogim merilom pri pre
vzemu opravljenega dela mi je predsednik ko
misije na koncu čestital in priznal, da takšnega 
dela še ni prevzel Takrat sem jokal od sreče,« 
pripoveduje Blaž, ki je znal ostati ponosen, tr
den, vztrajen tudi takrat, ko v podjetju ni šlo vse 
po sreči. Kaj pa je prava sreča, je spoznal šele 
takrai koje leta 1966, dva tedna po upokojitvi, 
kupil zemljišče in začel graditi hišo. »Saj bi si 
dom lahko postavil že veliko prej, a nisem ho
tel, da bi mi kdorkoli očital da sem si kaj prila
stil na račun [todjetja. Raje sva pozneje z ženo 
Štefko krepko pljunila v roke. Takšni domovi 
zgrajeni z lastnimi žulji so navadno tudi bolj 
trdni« ve iz izkušenj.

Čeprav je pretekli mesec dopolnil 80 let, pa 
Blaž še vedno ne najde počitka. Kot zagrizen 
planinec je zlasti ponosen na dom črnomaljskih 
planincev na Mimi gori, pri gradnji katerega je 
izlil nemalo potu. Na ramenih je nosil s Planine 
na Mirno goro gradbeni material za dom, zalo 
ne čudi, daje nanj navezan prav tako kot na 
lastni dom r Črnomlju. Lani je v domu na Mimi 
gori posta vil celo krušno peč, in ko bodo posija
li topli sončni žarki bo zagotovo njegova prva 
pot na to priljubljeno izletniško točko. In zopet 
bo delal, ne glede na svojih osem križev. Še ka
ko pra v je imel eden od tistih, ki so mu ob rojst
nem dnevu stisnili roko, ko je v čestitko zapisal 
»V življenju si delal veliko stvari, veliko brez 
plače, za dobro ljudi!«

M. BEZEK-JAKŠE
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jaznem predpomladanskem soncu je vsa tiha in 
prijazna. Potoček, ki izvira na enem koncu, se 
vije med vrbami in še predno doseže drugega, 
se počasi porazgubi. Tu in tam ob njegovem to
ku so skrivnostni požiralniki, v katere se ne
slišno izliva voda. Toda njena tiha moč dela 
vztrajno in učinkovito. Na travniku je opaziti 
nekaj svežih udorin. To so rezultati njenega de
la. S svojim skrivnostnim podzemnim tokom 
izpodjeda dno doline in človek nikoli ne ve, če 
še stoji na trdnih tleh. Ob večjem deževju pa tu
kaj vse oživi Voda bruha iz neštetih izvirov na 
severu doline in na njenem jugu ustvari globo
ko jezero, ki pa kmalu uplahne. Ob vsakem ta
kem deževju je podoba doline nekoliko dru
gačna Tu je nova udorina, tam je plaz potegnil 
s sabo nekaj kubikov zemlje in pustil v bregu 
svežo rano.

Dolina je vsako leto nova pa vendar tako 
stara Občutek starosti, kljub temu večnemu 
pomlajevanju, ji dajeta dve zijali v bregu na 
njenem gornjem koncu, prav tam, kjer v vznož
ju strmega, z gozdom poraslega brega izvira 
potoček. To sta vhoda v znamenito Ajdovsko 
jamo, najstarejšo znano prazgodovinsko naj
dišče na Dolenjskem. Kaj neki je človeka gna
lo že tam pred pet, šest tisoč leti da je poseljeval 
obronke te skrivnostne doline in se s takimi in 
drugačnimi nameni zatekal v še skrivnostnejšo 
jamo na njenem dnu? Odgovor na to poskušajo 
najti arheologi, ki so v jami odkrili že marsikaj 
zanimivega. Okoli doline pa še danes živijo 
ljudje, katerim dajejo njeni bregovi in nestano
vitno dno osnovo za preživljanje. Še tri družine 
živijo danes raztresene na robu te doline pod 
Nemško goro v bližini Leskovca. Vsem trem 
daje znamenita jama svojstven pečat, saj jih 
ljudje ločujejo od ostalih v naselju po nadimku 
podjamski. Kaj prida bogastva se v teh brego
vih ni dalo nastrgati, naj so se številni rodovi še 
tako trudili

»Še Kočevarji niso marali k nam med vojno, 
ko so nas izselili Raje so si prisvojili lepše do
mačije v dolini,« pravi podjamski Marjan Biz
jak, sedaj upokojenec. Takrat, ko je prišla voj
ska, je bil še bosopet šolarček, ki je moral 
pešačiti kar šest kilometro v do šole v Lesko vcu. 
Tega je bilo konec, ko se je zvedelo, da bodo 
morali v izgnanstvo. Enajstega novembra ena- 
inštiridesetega so zapustili domačijico in skoraj 
štiri leta je trajalo, predno so jo zopet ugledali 
Ostala je taka kot prej. Celo okna je spra vil so
sed, da jih niso razbile nevihte ali nepridipravi.

in svojo staro kravico so dobili nazaj. Malo od 
tistega, kar so pustili, a vendarle začetek. Saj 
skromnosti so bili vajeni. Devet otrok je bilo v 
družini, ko so se selili - najmlajša sestrica je 
imela komaj dve leti -, prav toliko jih je bilo, ko 
so prišli nazaj in vsem je bilo treba priskrbeti 
kruha in obleke.

Marjanov oče je bil korenina. Umrl je pred 
devetimi leti, star triindevetdeset let. Rad je če- 
belaril in ker je poznal še staro čebelarjenje z 
vsemi pripravami, ki si jih je izdeloval sam, so 
se zanj zanimali tudi etnologi Čebelnjak je še 
pri hiši in tudi nekaj panjevje še v njem, za ka
tere sedaj skrbi Marjan, še bolj pa njegova žena 
Majda. Hišo imajo Bizjakovi sedaj seveda no
vo, tista stara, lesena, v kateri je Marjan zrasel, 
pa tudi še stoji, čeprav ni več krita s slamo, kot 
je bila še za njegove mladosti In notri je še sko
rajvse tako, kot je bilo nekdaj.

Čuden občutek dobi človek, ko stopi skozi 
duri take lesene kmečke hišice. Kot bi stopil 
skozi okno stoletja nazaj v zgodovino sloven
skega naroda. Vežica, ki je bila hkrati tudi ku
hinja, saj seje od tukaj nalagalo in kuhalo v 
peči, nato pa izba, v kateri se je dogajalo vse 
družinsko življenje. Krušna peč v enem kotu, v 
drugem postelja, v tretjem miza s klopjo. To je 
vse in tukaj v tem malem prostoru so zrasli 
Marjanovi setre in bratje, devet vseh. Človek 
kar ne more verjeti!

»Tukaj smo spali pozimi vsi, oče, mati in de
vet otrok. Eni na peči, drugi okrog nje, kakor 
seje pač kdo znašel Postelja je majhna, z njo se 
ni dalo dosti pomagati V bližini krušne peči je 
bilo najlepše. Pozimi, ko je pritisnil hud mraz, 
je bila topla in prijetna, medtem ko je skozi reže 
v lesenih stenah in stropu pritiskal hlad, da se je 
belilo ivje po kotih,« se spominja tistih časov 
Marjan in tudi pove, da je bilo najlepše pač po
leti, ko je bilo na seniku dovolj krme in prosto
ra za brezskrbno spanje.

V bližini Bizjakove hišeje še ena taka lesena 
koča, ki jo je Marjan kupil, ko je ostala zapuš
čena. Tudi tista je prav tako zanimiva in dobro 
ohranjena. V njej je celo staro ognjišče, kakr
šnega pri Bizjakovih niso imeli. Tako sta na 
robu doline, v kateri je Ajdovska jama, svoje
vrstno okno v pradavnino, tudi dva slovenska 
etnološka bisera, okenci v slovensko zgodovi
no, ki bi ju bilo vredno pomagati ohraniti. 
Morda bi se dalo takrat, ko bo možen organizi
ran ogled jame, združiti izlet tudi z ogledom ne
kdanje slovenske domačije. Tako skromne, da 
je Kočevarji še povohali niso.

T. JAKŠE

Ob sedmih zjutraj 
je prišla svoboda (2)
Z Italijo je šlo hitro navzdol in prišel je 
tudi njen težko pričakovan razpad Taboriš
čniki, ki so bili dobro organizirani, so prevzeli

komando v svoje roke. Postrojilisose, Čabran- 
ci zase, Slovenci zase. Od nekod so prišle titov
ke in padla je komanda, naj si jih posadijo na 
glavo.

»Z mano je bil še en mlajši fant, Metod mu je 
bilo ime. Rekel em mu: 'Ti, to ne bo dobro. ’

Vprašal meje, zakaj ne, pa sem rekel, da smo v 
Italiji, da so Nemci tukaj. Tako sem korakal 
zadaj brez pokrivala. Bila je partizanska ko
manda, vsi so bili že med sabo zgovorjeni, kdo 
]e oficir. Jaz, ki sem bil prej partizan, sem do
bro vedel, kaj bo. In res, nismo še prišli do Soče, 
pa nas je že prestregla nemška motorizirana 
kolona. Postavili so mitraljeze in nas ustavili. 
Joj, kako so titovke hitro letele v kanal Jaz vsaj 
tega dela nisem imel. Zato pa sem hitro rekel 
Metodu, naj mi sledi in v hipu sva bila za gr
movjem. Tam je bil neki spomenik iz prve sve
tovne vojne in za njim sva ušla. Drugi so kora
kali spet nazaj v logor, midva pa sama proti 
domu.«

Z Metodom sta prišla peš do Rakeka. Tam 
pa sta naletela na nemško motorizirano patru
ljo. »Metod se je prestrašeno stisnil k meni, jaz 
pa nisem vedel kaj drugega, pa sem se zravnal, 
dvignil roko in pozdravil s heil Hitler’. Vsi trije 
Nemci na motorju so dvignili roko v zrak, mid
va pa sva se zmuznila mimo. Nič dokumentov 
ni bilo treba. No, zdaj sva pa dobra, če je treba 
samo to, sem si mislil Tako sva prišla čez cel 
Rakek.«

Nadaljevala sta do Iga, kjer so že bili parti
zani. Pozdravljala sta s »smrtfašizmu« paje bi
lo spet dobro. Šele potem, ko sta jih prosila za 
hrano, pa so se začela vprašanja. Napotili so ju 
v štab, kjer naj bi bila najprej zaslišana, potem 
pa bi dobila hrano. »Ja, no, pa greva v štab, sem 
dejal partizanom in jih vprašal, kje je. Ko pa 
sva prišla z Metodom za ovinek, sva jo hitro uc
vrla drugam. Vedel sem, kakšen je partizanski 
močnik in zanj že nisem hotel, da bi me zasliše
vali. Tako sva bila tri dni lačna kot psa. Pa sva 
le prišla domov. Kako so zvedeli, da sem doma, 
ne vem. Toda doma me je že čakal mobilizacij
ski listek.«

ZARADI KOSA PAPIRJA 
V DACHAU

Listek je bil za Staneta usoden. Z drugimi 
slabo oboroženimi mobiliziranci je šel na polo
žaje in takoj y boj, ki pa ni dolgo trajal, saj so 
jih Nemci kaj kmalu obkolili in zajeli. Tisti, ki 
so imeli pri sebi mobilizacijski listek, so bili hi
tro izpuščeni domov. Stanko pa je listek nekje 
odvrgel, ker mu ni več pripisoval nobenega 
pomena. »Če se ne bi tam našel nekdo, ki me je 
poznal in pričal zame, da sem bil res mobilizi
ran, bi me takoj pospravili. Toda domov me 
vseeno niso spustili. Drugi so šli domov, jaz pa 
naprej v Nemčijo. Tako sem Dachau služil od 
4. decembra triinštiridesetega do konca vojske. 
Pa smo že trinštiridesetega leta vpili živela 
svoboda.«-

Mnogo prezgodaj je bilo za take klice. Stan
ko se ob spominu na to globoko skloni nad mi
zo, kot bi hotel posrkati nazaj vsa ta leta in še 
enkrat stopiti na razpotnico, kjer bi bilo moč 
skreniti proč od grozot, ki jih je doživel Toda 
razpotnica je bila prehojena in je ni več moč 
ponoviti. Govoriti o vsem pa je treba, ne zaradi 
sebe, zato, da ljudje ne bodo pozabili. Premno
go jih je, ki pričati ne morejo več. Prav zaradi 
njih mora beseda, čeprav težko, na dan. Zato 
spet srkneva požirek toplega in prijetno dišeče
ga vina in spomini oživijo. Dachau.

«Vsak dan je bil za en dan. To se ne da kar 
tako po vedatl Tam je bil hudič. Tam ni bilo ži y- 
Ijenja in tudi v peklu menda ni slabše,«tako da 
Stanko skupno kratko oceno nekega bivanja. 
No, naj bo pekel, tak ali tak, tisti; ki ga ustvari, 
je človek, tisti, ki v njem trpi, je človek in tisti, ki 
ga premaguje, je človek. Tudi v Dachavu je bilo 
tako, da so se eni in isti ljudje pojavljali v vseh 
treh vlogah. Če so že Nemci postavili taborišče 
in ustvarili sistem, še ne pomeni, da so bili oni 
edini, ki so taboriščnikom pili kri Tudi med 
sabo so se taboriščniki razlikovali in si življenje 
po svoje lajšali, pa tudi oteževali V takih raz
merah ne hodi človek le sam (skoraj dobesed
no) gol naokoli, ampak je gola tudi njegova 
duša.

ZA ŠTRUCO BA TINE 
IN KROGLO

»Bil sem največ skupaj s Čehi ki so bili kar v 
redu ljudje. Š Slovenci ni bilo dobro. Je bilo 
kmalu kaj narobe. Potem, ko so videli da sem 
še kar zbrihtan člo vek, some vključili v organi
zacijo. Povsod, po vseh delavnicah so imeli svo
je. Prenašalo in prekupčevalo se je naokoli, ta-

Bo Stanko kdaj zvedel resnico o ameriš
kem transportu dachavcev v Ljubljano?

ko da je vsak prišel do tistega, kar mu je 
manjkalo. Iznajdljivi so bili, kar se da. Prava 
mafija. Mene so spra vili k mizarjem. Tam je bil 
neki Nemec, ki je potreboval blago. Tisti, ki so 
bili pri krojačih, so ga priskrbeli, potem so me 
zjutraj o vili vanj in oblekli, pri mizarjih odvili in 
oddali blago, meni pa zatlačili za hlačnice po tri 
štruce kruha, da sem jih odnesel po šihtu v ba
rako. Za vsako štruco si dobil petindvajset 
udarcev z bikovko in nato kroglo v glavo. Pa 
izračunaj, koliko bi jih dobil samo za enkrat. 
Tudi samo petindvajset udarcev z bikovko ni 
nobeden preživel. Dobili pa me niso, ker sem 
bil vedno v nezavesti. To je treba pa znati Mar- 
širali smo notri po šest in po šest, jaz pa sem se 
spravil na sredo in sta me dva držala pod paz
duho. Nekateri so bili res tako slabi, drugi pa so 
se delali, tako kot jaz. Ned nogami sem imel z 
žico privezan kruh ali krompir. V barakah smo 
si potem vse razdelili. Organizacija je delila po 
svoje. Jaz sem dobil le delček tistega, kar sem 
prinesel Drugo so dobili ljudje iz organizacije. 
So bili tam tudi učeni ljudje, tudi nekateri Židje, 
za katere je bilo pomembno, da preživijo. Štiri 
mesece sem živel tako. Če bi se tistega 'šefta’ 
držal, bi bil naj hujši lopov na svetu.«

Podobnih zgodb, kot te z blagom in kruhom, 
ima Stanko še precej. Zanimiva je zgodba o 
moki. Ena skupina taboriščnikov je delala z 
razkladanjem apna, druga je iz vagonov raz
kladala moko. Za sestradane taboriščnike je 
bil izziv seveda velik, vendar se tisti, ki so delali 
z moko, nikakor ne bi mogli izogniti natančni 
preiskavi po končanem delu.

»Razmišljali smo, kako bi prišli do moke, ki 
je bila tako blizu. Ker sem bil najbolj predrzen, 
sem se odločil jaz. V trenutku sem bil v oni sku
pini in na vagonu. Medtem ko so me tisti, ki so 
delali z moko, bili so skoraj sami Rusi, zakriva
li, sem si slekel gate.jih spodaj zavezal in notri 
so mi nametali moke. Vse skupaj so mi potem 
stlačili v hlače in privezali. Neopazno, kot sem 
prišel, sem se izmuznil v našo skupino. Še ne
kaj ur sem moral tako obtežen voziti karjolo, 
pa ni nihče opazil, kaj imam v hlačah. Naši so 
seveda vedeli in pazili name. Nas potem niso 
tako natančno preiskovali, saj kaj bi z apnom v 
barakah. Skuhali smo si cmoke. Bože, kako so 
nam teknili«

Boj za preživetje je bil v taborišču neizpro
sen. Zgoraj je bil nemški red, vmes red, ki so si 
ga ustvarile skupine taboriščnikov, da bi preži
vele, zunaj teh redov pa so padala trupla. Člo
veško življenje ni bilo vredno počenega groša. 
Pa vendarle so si med sabo taboriščniki in sku
pine pomagali, kolikor so mogli Rusi so po
magali Stankovi skupini, čeprav so vedeli, da bi 
jih, če bi jih odkrili, takoj postrelili. Toda vedeli 
so, da pomagajo sotrpinom pri preživetju, poteg 
tega pa so, če je bila prilika, terjali tudi 
protiusluge.

PRAZNIČNI JEDILNIK — 
PASJE MESO

Meso je le poredko zašlo na taboriščniškije
dilnik. Kadar je, je teknilo, da le kaj. Stanko je

bil zraven, ko je bila na vrsti taka poslastica 
Pes, na katerega je bil paznik zelo navezan, je 
bi! lepa, rejena in dobro zdresirana žival. Če bi , 
šlo zares, bi interniranca udušila kot muho. Ba- j 
li so se ga, toda lakota je huda stvar. Ko so t 
veliki jami gasili živo apno, seje porodil načrt \ 
Ker je bil pes dobro zdresiran, je bil tudi do volj \ 
neumen, da se je dal toliko za vesti, da je skočil f 
jamo z živim apnom. Še malo pomoči je bilo 
treba in že seje zadušil. Pečenka je bila goto vd 
Servirana je bila pa pozneje, kajti paznik je dal : 
svojega ljubljenca, kot se spodobi za psa, lepo 
pokopati. Nikoli pa ni preveril, kajje zares pri
šlo v pasji grob, ki so ga interniranci na njegov 
ukaz tako spoštljivo izkopali. Če bi, bi v njem 
našel le pasjo glavo, drobovje in kožuh.

Smrt je bila blizu. Skoraj prijateljica, čeprav 
je bil ohranitveni nagon tudi močan. Še po smr
ti pa so tisti, ki so ponoči tiho preminili, poma
gali onim, ki so bili še živi, preživeti Stanko/ 
s vojega soseda na pogradu, ki je zaradi izčrpa
nosti umrl, dolgo prikrival Tako je dobil & 
njegovo porcijo. Mrtvecu tako ali tako ne bi vel 
koristila. Šele ko je pričelo truplo razpadati i" 
zaudarjati, so ga odstranili iz barake.

Še predno je nemški Reich propadel in so ti
sti, ki so se znašali nad tako množico nedolžnih 
in nemočnih ljudi, dobili svojo zasluženo ka
zen, seje včasih le ponudila prilika za zadošče
nje.

Komandofuerer, esesovec, po rodu Poljak 
je bil krut do taboriščnikov in je izkoristil vsake 
priložnost, da jih je lahko maltretiral. Tabo
riščnike, ki jih je bilo po nemških merilih naj
manj škoda, če bi se zgodila nesreča, so upo
rabljali tudi pri preizkušanju novega protipehot
nega orožja. Eden takih novih izumov, kinajb[ 
ga preizkusili, je bila tudi ročna granata, kalen 
naj bi se v zraku odprlo padalo in jo tako zadr
žalo, da bi eksplodirala že y zraku in bi ime’1 
njeni šrapneli večji doseg. Esesovec, ponoseo 
na nov izum, se je hotel pred taboriščniki po
staviti, pa je sam vrgel granato v zrak. Padalo 
seje odprlo, veter je zapihal in granato je odne
slo ravno esesovcu nazaj pod noge, kjer j1 
eksplodirala.

»Tam seje valjal po tleh brez nog, mi pa tudi 
Držali smo se za trebuhe in se od smeha valja’1 
naokoli, tako smo mu privoščili njegov izumJ 
pravi Stanko, ki si ne more kaj, da se ne bi ob 
spominu na dogodek še enkrat od srca nasme
jal. Preveč smrti je videl, da bi mu tak dogodek 
šel do živega.

ZA LAS ODNESEL PETE
Medtem ko se pogovarjava, podzavestno t 

enim ušesom poslušava poročita iz gostilniški) 
ga radia. Govor je o strahotnih bombardiranjih 
iraških položajev pred pripravljajočo se ofenzi
vo kopenskih siL

»Ja, pravim ti, če mi kdo tarna, da ima zaprt
je, mu rečem, naj gre v Irak, pa bo takoj po
zdravljen. Kdor ni doživel bombardiranja od 
blizu, ne ve, kaj je to. Že takrat je bilo tako, do 
je šlo vse od tebe, koteje metalo sem in tja. K<4 
šele sedaj?ko imajo še boljše bombe. Enkrat m? 
je vrglo tako, da tri ure nisem spravil prahu " 
ust, oči in ušes. Norec je tisti, ki se gre z A mer" 
kancem takole vojskovat. Enkrat bi me pa čisf° 
zares kmalu doletelo. Saj znotraj tagerja niso 
bombardirali, niti mitraljirali, če so te pa dobiO 
zunaj, kjer so imeli pazniki svoja domovanja, /f f 
bil hudič. Jaz toliko da sem ušel pod ene stopni
ce, ko je Anglež mitraljiral fabriko. Kar mod 
ulicami je švigal in za malo, da sem še pete po
tegnil notri, že je bita tam luknja. Beton je ktd 
letel naokoli. Madona, sem mu požugal, to P* 
ni lepo. Kolikor te imam rad, ampak, boga A 
kmalu bi šle moje pete.«

Bombardiranja, grozna, kakor so bita, pas° 
naznanjata tudi nemški konec in zavijanjepr0' 
tiletalskih siren, ki je bita čedalje pogostejše,/ j 
zvenelo internirancem hkrati odrešujoče inia' 
strašujoče. Vse dokler ni prišlo tisto jutro, kole. \ 
ob sedmih prišla svoboda. Kot smo že po ved" . ■ 
na začetku zgodbe, so Amerikanci pripelM [ 
Stanka in še kakih sto do dvesto slovenski* 
fantov naravnost v Ljubljano. On jo je "takr"? 
nezaupljiv kot je bil, hitro popihal Kaj sej, 
zgodita z ostalimi, še danes ne ve. Precej zg°". 
je že slišal o dachavcih, niti v eni pa ni bV 
omenjeno, da so jih pripeljali v Ljubljano st"*, 
Amerikanci. Morda bo pa ta zapis spodbu" 
koga, da mu bo povedal resnico. (Konec)

TONE JAK®

Stanko danes pridela koruze, da bi z njo nahranil cel Žužemberk. Takrat, ko je za kos kruha tvegal življenje, 
pa bi ga ravno tako za en sam storž, kakršnih ima sedaj obilo v koruznjaku.

14U\ priloga dolenjskega Hs^

Poln hlev pitancev ima danes Stanko na privezu, pa vendar, pasja pečenka v taborišču mu je bila takrat 
dobrodošla kot danes vsaka teletina, saj je šlo za golo življenje.



nagrada v ankaran

Žreb je izmed reševalcev 8. nagradne 
»nžanke izbral TATJANO ŠAVRON 
!z Ankarana. Za nagrado bo prejela 

nJtgo slovenskega humorista Evgena 
^uriča Pod prisego. Nagrajenki česti-

Rešite današnjo križanko in pošljite 
rešitev najkasneje do 25. marca na na- 
l?v’ Uredništvo Dolenjskega lista, 

lavni trg 24, 68000 Novo mesto, s 
Popisom KRIŽANKA 10.

REŠITEV 8, NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 8. nagradne križanke 
se, brano po vodoravnih vrstah, glasi: 
HLM, BARVA, SERPENTIN, KR
KA KANA, AMEBA, CS, SLOVEN- 
aKI, C, PAN, RIKO, ELEA, TAK
TIRKA, LAK, MONI, TVOR, JURJE- 
VO, IKEDA, ERARD, DEBATER, 
ANTI, ATO, ARA.

misu
nJlr°blern. ni v tem, da druge 
nnl',n°81'v jugoslovanski sku- 
v^no-u s,ovenske avtonomije 
p ne jemljejo preveč resno,
i )e v tem, da jo je marši-

p«iSrcg?„r‘,env"a-
, . B. M. ZUPANČIČ

PraznoUt° je živlien>e> boll kot

« . E. MONTALE
le i°bobo )e mogoče ustvariti 
v«tni,niimno in v praktičnem,

8V(:ta^Ti* živijerda°8U d° 1Mi'
S. SIMČIČ

NAGRADNA KRIŽANKA “ i
Ha sledi ubiatai možganov?
So britanski medicinski raziskovalci odkrili, kaj po
vzroča Alzheimerjevo bolezen? — Nič več neozdrav- 
____________________Ijiva bolezen

, V naših laseh je zapisano vse
Silno drobna, a pomembna pisava zdravja ali bolezni v lasnih celicah — Mineralno analizo las opravljalo 
--------  Švici — Dostopna ie tudi nam

t

n, , se’ kar človek počne, ostane na nek 
>n zapisano v njem in ga opredeljuje, 

k™ lC ,Ve*la ,e M dobra in zla dejanja, 
v„, , ,eJal' stari indijski modreci, mar- 
krut M vs*d£danja ravnanja, od vsa- 
n^ne""ih opravil do tega, kaj človek 
I i, !,Z,Ž1,C0 v ‘“I8’ R®j P'je in kaj diha. 
zm ^odrost pravi, da si je z ne- 
_k ernostJO pri jedi in pijači že marsikdo 
, °pal prerani grob. Sodobnejša mo- 
rost bi se lahko glasila, da sije marsik- 

z vžigalnikom in cigareto prižgal 
^odnjo mrtvaško svečo. Skratka, 

življenja, dela in prehrane izpisu- 
so°, <~ovekovo zdravje ali bolezen, po
nj'0 neopazno in prikrito, dokler lepe- 
m ae ne izbruhne na dan katera od 
""ožine bolezni, ki peste človeški rod. 
krat* m pb nc*caterih boleznih je ta- 
P*d zntUdi prepozno m usPe^en SP°-

za zdravje se začenja s samim 
čem * * * * v lanJen} zdravstvenega stanja, pri 

se večina ljudi zanaša na svoje
zdravieml*)rn°i P» poiščejo, ko je z 
k..-. f™.kaJ žc narobe. Saj bi morda še 
Preve ' pre<^ boleznijo, če bi ne bilo 
z*«!ud*nje Z5,ravstvene8a stanja tako 
zdravn^Vpovezano s posedanjem v 
skim;_ Čakalnicah, z laboratorij- 
Cas i prei?k8vami in drugim, kar jemlje 
iracin i °' Morda je vmes tudi nekaj 
?-dravnT 6ga strahu, češ ko bom šel k 
res začii **’ * h04*0 zdravstvene težave 
°bčas„ e' /n 14,50 Uu4je raje prenašajo 
P°8ost° * ' kar redno slabše počutje, 
nesDeJi° utruje»ost, nerazpoloženost, 
Rot da 'n dmge podobne težavice, 
se, (U 1 *1 na temeljit pregled. Tolažijo 
Ogiben h ° *e Preb°dne težave, pač ne- 
stresn« aavek sodobnemu hitremu in 

a5®“ načinu življenju, 
zdrjvnj? s?> ki vestno obiskujejo 
vendarka’bodijo na redne preglede, 
ti pravik'™’c'ns,ca vet,a ne more odkri- 
Čutje h Zlogov za njihovo slabo po- 
silo n« a er ne izbruhne bolezen z vso 

A?iadan n se izkaže, 
ruši raJv mo*no Pravi Cas odkriti, da se 
mu ;n novesje v človekovem organiz- 
Pravil,,^ P[?v' ustreznih »po
zavn« A' sp,?b so jasna in prepo- 
^0veŠkpZnamen',a.’ ^ govore o stanju 
ni rnoBrJP or8an‘zma, ko tega sicer še
z zdravjem°paziti V izrazlteJžih težavah

Biofizik in strokovnjak za prehrano 
Frede Ladefoged s švicarskega inštituta 
Eive pravi, da je to mogoče. O stanju 
človeškega organizma lahko zelo veliko 
povedo — njegovi lasje.

Ladefoged se že več kot petnajst let 
ukvaija z alternativno medicino, biofi
ziko, potuje po svetu in spoznava ljud
sko zdravilstvo, posebej zdravilstvo 
južnoameriških Indijancev. Vse to mu 
je oblikovalo poseben pogled na člove
ka in njegovo tesno povezanost z oko
ljem v najširšem pomenu te besede. 
Predvsem pa je poznan kot zagovornik 
mineralne analize las, ki jo je prenesel v 
Evropo. Njegov inštitut Eive je eden od 
treh na svetu, kjer lahko opravijo naj
popolnejšo mineralno analizo las.

Prejšnji mesec seje Frede Ladefogcd 
mudil v Ljubljani in na nekajurnem sre
čanju povedal nekaj več o sebi in o inšti
tutu Eive. K nam gaje pripeljala kemi
čarka Erna Bastar iz Kočevja, ki se je 
seznanila z metodo mineralne analize 
las in njene izsledke uporabila pri zdrav
ljenju svoje težke bolezni. Pred leti je 
namreč ztolela za rakom, prestala ope
racijo, zdravljenje z zdravili in obseva
njem, uporabila pa je tudi izsledke mi
neralne analize las, ki so jo opravili na 
Ladefogdovem inštitutu. Zatijuje, da se 
je njeno zdravstveno stanje tudi po za
slugi spoznanj iz omenjene analize in 
ustreznega ravnanja bistveno popravilo 
in je danes povsem zdrava. Zdaj je po
srednik med inštitutom Eive in našo 
javnostjo.

Ladefoged je prepričan, da sodobni 
človek živi zelo neustrezno, da se za
struplja z neprimerno hrano, z onesna
ženim zrakom, lastnim nespametnim 
ravnanjem in tako ruši ravnovesje mi
neralov v sebi, posledica pa so številne 
bolezni. Pogosto se bolezni lotevamo 
povsem narobe, z najrazličnejšimi zdra
vili, s katerimi ne odpravimo pravih 
vzrokov bolezni, marveč samo lajšamo 
in odpravljamo simptome, bolezni sa
me pa ne. Po Ladefogdovem prepriča
nju lahko učinkovito preprečimo in v 
mnogih primerih tudi ozdravimo šte
vilne bolezni z izločitvijo škodljivih 
snovi iz organizma in vnosom tistih 
snovi, ki jih primanjkuje.

Medicina že dolgo ve, kako po
membni so za pravilno delovanje člo-
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pri nas skorja nismo poznali brezposelnosti, saj sojo kro- 

lovnlM druibenega vsakdanjika spretno prikrivali s prelivanjem de- 
zrtlaj s"®'' ekonomsko emigracijo in s prezaposlovanjem. Danes ta grdi 
talj^ n,°Cno maha z repom. A ne samo pri nas. Razvita Evropa ga prav 
$l0 in to ie precej časa. Graf tega tedna z višino stolpcev kaže
kje'*0 brezposelnosti v.desetih državah Evropske skupnosti, črta pa 
len, ,R°vPreCje za Skupnost. Najmanjša stopnja brezposelnosti je v ma- 

Miksemburgu, največja pa v Španiji.

vekovega organizma vitamini in mine
rali z najrazličnejšimi elementi. Danes 
se tudi ve, da telo lažje pogreša po
manjkanje potrebnih vitaminov kot 
pomanjkanje nekaterih za življenje 
nujno potrebni mineralov.

Vzemimo za primer kalcij, ki spada 
med zelo pomembne minerale v člove
kovem organizmu. Če ga primanjkuje, 
nastopijo motnje pri tvorbi kostnega 
tkiva, v delovanju živčevja, v krvni se
stavi, motnje v delovanju pomembnih 
encimov, kar vse privede do različnih 
bolezni. Prav tako preobilje kalcija kaže 
na nekatere motene procese v resorpciji 
snovi v organizmu. Težke kovine, kot 
so nikelj, svinec, kadmij, ali nekovine, 
kot je živo srebro, v človekovem orga
nizmu delajo samo škodo. Zato že malo 
povečane stopnje prisotnosti, denimo 
živega srebra, povzročijo motnje v 
živčnih in mišičnih vlaknih, spremembe 
kromosomov, kožne bolezni, čustvene 
motnje, uničevanje elektrocitov in po
dobno.

LASJE, OGLEDALO 
ZDRAVJA

Po vsem tem je jasno, da je še kako 
dobro, če človek ve, kakšno je stanje 
glede mineralov v njegovem organiz
mu, katerih mineralov ima preveč in 
katerih mu primanjkuje. A prav tuje bil 
dolgo velik in nerešljiv problem. Ugo
tavljanje in meijenje zelo majhnih koli
čin mineralov v človekovem organizmu 
je namreč silno zapleteno. Dolgo je bilo 
medicini sploh nemogoče, ker zdravni
ki niso imeli na voljo ustreznih naprav, s 
katerimi bi to ugotavljali. Računalniška 
tehnologija pa je omogočila razvoj na
prav, ki opravijo zapleteno in delikatno 
ugotavljanje prisotnosti mineralov v te
lesu. Tehniko mineralne analize so raz
vili Američani v okviru svojega vesolj
skega programa, od njih pa so jo 
prevzeli drugi. Kmalu je prišla tudi v 
zdravstvo. Zdravniki imajo po zaslugi 
te sodobne tehnike možnost, da dobijo 
v roke izvide, v katerih so zapisane koli
čine posameznih mineralov v telesu, na 
tej osnovi pa lahko postavljajo diagnoze 
in predpišejo ustrezno preventivno rav
nanje in zdravljenje.

Zanimivo je, da za mineralno analizo 
ne uporabijo odvzete krvi ali urina. 
Dragocene podatke o prisotnosti mine
ralov v človekovem organizmu dajejo 
lasje. V lasnih celicah se namreč trajneje 
ohranjajo sledovi vsega, kar je in kar 
pride v človekovo telo s hrano, zrakom, 
vodo in v stikih z okoljem. Ko naš or
ganizem sprejema vase vse mogoče, od 
potrebnih in za življenje nujnih snovi do 
težkih kovin, pesticidov in drugih stru
pov, ki telesu škodijo, se te snovi v iz
redno majhnih količinah nalagajo tudi 
v lasnih celicah. Pomembno je, da v la
seh ostanejo prisotne veliko dlje in traj
neje kot, denimo v urinu ali krvi, kjer se 
sestava hitreje spreminja. Lasje so v tem 
pogledu nekakšni osebni arhivi. Pro
blem je le v tem, daje težko prebrati, kaj 
je v njih zapisano, ker je »pisava« izred
no majhna. Z že omenjenimi naprava
mi strokovnjaki lahko ugotovijo pri
sotnost in količino 36 različnih mine
ralov. Količino posameznih mineralov 
izražajo v delcih na milijon.

Prednost metode je tudi v tem, daje 
mogoče analizo opraviti kar po pošti in 
ni treba na drago pot v tujino. Zadošča 
za jušno žlico velik pramen las, ki ga

pošljete v švicarski inštitut. Čez nekaj 
tednov dobite analizo, v kateri je nave
dena količina 36 mineralov, njihova 
stopnja, pomanjkanje ali presežek. Stro
kovnjaki priporočijo tudi ustrezne mi
neralne in vitaminske napitke, čaje in 
druge preparate, s katerimi si lahko po
pravite porušeno ravnovesje mineralov 
v organizmu in si s tem okrepite odpor
nost ter si izboljšate zdravstveno stanje. 
Analiza je lahko dragocena tudi za va
šega zdravnika, saj mu pomaga pri 
diagnozi. Slednje inštitut za minerlano 
analizo las ne opravlja.

Če ste torej pogosto utrujeni brez 
pravega vzroka, če imate težave s teles
no težo, če vas muči nespečnost, če ste 
pogosto prehlajeni, če vas mučijo alergi
je, vas pogosto boli glava ali vas mučijo 
kakšne druge težave, ki so zanemarljive 
le na prvi pogled, potem je čas, da si pri
voščite temeljitejši pregled stanja, v ka
kršnem je vaše telo. O njem vam bodo 
povedali vaši lasje!

M. MARKELJ

Alzheimeijeva bolezen spada med ti
ste bolezni, ki ogrožajo predvsem sta
rejše in ostarele. Odkar se je v razvitem 
svetu in tudi pri nas življenjska doba 
povečala in vse več ljudi dosega višjo 
starost, je tudi bolezni več. Zaradi svojih 
značilnosti zbuja veliko strahu: prihaja 
namreč do pospešenega izgubljanja 
spomina, zaradi česar bolniki postajajo 
povsem odvisni od drugih. Ob vsem 
tem pa še velja, da za bolezen ni nobe
nega pravega zdravila. Strah pred Alz- 
heimeijevo boleznijo je pri ostarelih, ki 
se že tako počutijo kot breme drugim, 
povsem razumljiv.

Zakaj ljudje zbolijo za Alzheimerje
vo boleznijo? Medicinski raziskovalci 
že več kot eno desetletje vztrajno iščejo 
vzroke za to bolezen in vsake toliko ča
sa razglasijo tudi kakšno zanimivo od
kritje, bolezen pa kljub temu ostaja za 
znanost ne do konca rešena uganka.

Iz davnine
Ljudje, ki so živeli pred davnimi 

osmimi tisočletji, niso svojih dni preži
veli le v iskanju hrane, boju z naravnimi 
silami in sovražniki, marveč so si pri
voščili tudi urice brezdelja in zabave. 
Arheologi, ki že nekaj let raziskujejo 
starodavno naselbino Ain Gazal na 
Srednjem vzhodu, so lani izkopali ne
navadno kamnito ploščo z izvrtanimi 
vdolbinami. Strokovnjaki, ki so si ne
navadno najdbo dodobra ogledali, pra
vijo, da gre najveijetneje za najstarejšo 
znano igro na svetu.

Ploščo iz peščenca so našli v ostankih 
hiše, stare okoli 6 tisoč let. Kakega pol 
metra dolga plošča ima dve vrsti jamic. 
Kot meni arheolog Gary O. Rollefson z 
univerze San Diego, ki vodi izkopava
nja, plošča ni služila nobenemu prak
tičnemu opravilu in tudi ne kakšnemu 
verskemu obredu. Najverjetneje so jo 
uporabljali pri razvedrilni igri, v jamice 
na nji pa sta soigralca ali več igralcev 
postavljali drobne kamenčke ali kaj 
podobnega.

Kakšna je bila igra in kakšna so bila 
njena pravila, ne bomo nikoli zvedeli. 
Morda je bila podobna mankali, ki jo še 
danes poznajo in igrajo v nekaterih pre
delih Bližnjega in Srednjega vzhoda.

| MINI ZANIMIVOST: m 

PLAZILSKI PES
Južnoafriški znanstveniki so od

krili dobro ohranjeno fosilno okost
je davnega prednika psa, kije živel 
pred 250 milijoni let. Seveda ne gre 
za psa, kot ga poznamo danes, mar
več za plazilca, ki je bil podoben 
psu in seje tudi hranil podobno, na 
kar opozarja izrazito zobovje s 
podočnikoma in sekalci. Žival je bi
la razvojno na poti preobrazbe iz 
plazilca v sesalca.

Kot so doslej dognali, igrajo pri Alz
heimerjevi bolezni določeno vlogo geni, 
virusi, nasičenost organizma z alumini
jem in še kaj. Toda največ zanimanja 
priteguje beljakovinska molekula, kiji 
pravijo amyloid. Njene vloge nikakor 
ne dojamejo, vedo pa, daje tesno pove
zana z boleznijo, saj so v možganih obo
lelih odkrili množino teh molekul okoli 
odmrlih nevronov. Je to ubijalec in uni
čevalec možganov ali pa samo nedeja
ven spremljevalec?

Morda so odgovor na to vprašanje 
našli britanski raziskovalci, ki delajo v 
londonski bolnišnici Sv. Marija. Pred 
kratkim so sporočili strokovni javnosti, 
da so pri obolelih za Alzheimerjevo bo
leznijo zasledili posebno okvaro v ge
nih, ki proizvajajo beljakovino APP. 
Okvara gena je povezana s tvorbo zlo
glasnih molekul amyloidov, ki naj bi 
uničevali možganske celice. Če bodo 
nadaljnje raziskave in raziskave v dru
gih medicinskih raziskovalnih središčih 
potrdile, da je omenjena genska okvara 
povzročitelj Alzheimerjeve bolezni, bo 
to velika prcokretnica, saj se bodo me
dicini odprle poti za zdravljenje te hude 
in doslej neozdravljive bolezni.

Raziskovalci bodo v naslenjih po
skusih vsadili okvarjene gene v labora
torijske miške in nato opazovali, kaj se 
bo dogajalo. Upajo, da bo skrivnost 
končno pojasnjena.

Še kričijo
Ogroženi kričavi žerjav 

ušel izginotju
Kadar se dandanes piše o redkih ži

valskih vrstah, potem je običajno slišati 
slabe novice. Zaradi strahovitih spre
memb, ki jih je povzročil v svetovnem 
okolju človek, vsako leto izgine kakšna 
redka živalska ali rastlinska vrsta, neka
tere med njimi še prej, kot jih lahko 
znanost preuči in spozna. Redke so ve
sele novice, zato slednja gotovo zasluži 
nekaj pozornosti.

Zadnje štetje kričavih žerjavov je po
kazalo, da se je število teh redkih ptic 
povečalo na okroglih 200, od tega jih 
blizu 140 živi v divjini, ostale pa v žival
skih vrtovih in v posebnih vzgajališčih. 
Kričavj žerjav, ki se ponaša z lepo snež
no barvo, na glavi pa rdečo in črno liso, 
živi samo na območju ZDA in Kanade. 
Med zelo ogrožene ptice spada že nekaj 
desetletij. Leta 1957 je živelo vsega 21 
primerkov teh ptic, in to kljub temu da 
so uh že desetletje poprej strogo zaščiti
li. Ce,bi se za ptice na zavzeli ljubitelji in 
poznavalci narave, bi danes kričavega 
žerjava poznali samo še na slikah in v 
filmih.

Žerjavi so družabne ptice in žive v ve
likih jatah, natančneje, so živeli, saj da
nes v naravi leta samo še ena jata teh 
ptic. V zadnji jati kričavih žerjavov na 
svetu leta 140 ptic.
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Lojze Cestnik:

Tistega vročega nedeljskega 
popoldneva sem se odpravil 
na Hrvaško. Na hitro sem se 
poslovil od domačih in po 
bližnjicah pohitel proti Brez
ju. Udrti kolovozi in zapušče
ne steze so me vodili, pot in 
čas pa sem si krajšal z razmiš
ljanjem in sanjarjenjem o lep
ši in srečnejši prihodnosti. Ti
sti čas sem si od vsega najbolj 
želel imeti svoje kolo. Kako hi
tro bi šel od ene vasi do druge!

Ob poti so se greli zeleni 
kuščarji. Ko sem se jim pribli
žal so jo na vrat na nos ubrali v 
zavetje med praprotjo, da je 
zašumelo po suhem listju. Ra
zen njih na dolgi in samotni 
poti nisem srečal žive duše.

Ko sem prispel v Hrast, ni bi
lo zunaj videti nobenega člo
veka. Najbrž so vsi počivali in 
si v senci gasili žejo s prijetno 
dišečim »drajsanom«. Pri neki 
bajti sem potrkal in zaprosil 
za požirek vode, stari pa mi je 
prinesel v lončku »drajsana« 
namesto vode in me povabil: 
»Odi v hižo!« Vabilo sem žal 
moral odkloniti, ker je bila 
pred menoj še dolga pot. Krep
ko sem potegnil iz lončka ter 
ga podal staremu nazaj. On pa: 
»Gutni iše malo, gutni!« Kako 
se mi je prileglo!

Zahvalil sem se zanjo ter 
stopil iz prijetno hladne veže. 
Zunaj je kar puhtelo od vroči
ne. V vaški mlaki so kvakale 
žabe, črni ponirki so se neug
nano podili med gostim trs- 
jem. Sonce je neusmiljeno pri
pekalo na izsušeno, razpokano 
zemljo. Ko sem stopal naprej 
in je Hrast ostal za menoj, je 
kmalu potegnil blagodejen ve
trček.

Naglo sem koračil skozi 
Drenovec mimo Vinice pod 
Kučerom h Kolpi. Kmalu sem ■ 
zaslišal šumenje jezu pod vi-

Čolnar s Kolpe

niškim gradom.
Na bregu sem se odpočil v 

senci vrbovega grma, čez čas 
pa sem začel klicati čolnarja 
preko Kolpe: »Ho hej, ho hej!«

Na hrvaški strani se je v 
soncu kopala vasica Spahiče, 
na bregu pa se ni zganilo nič 
živega, kot da je vasica izumr
la. Ponovno sem zaklical in 
razmišljal, kod hodi stari čol
nar, če ne vleče drete v hladni 
senci. A nazadnje sem ga le 
zagledal, kako gre med koča
mi z veslom v roki. Primajal se 
je do čolna ter se okorno zba
sal vanj. Zaveslal je po mirni 
gladini in se počasi bližal mo
jemu bregu.

»Bog, dečko,« me je vljudno 
pozdravil, ko je čoln zadel ob 
breg. Stopil sem v čoln in sedel 
nasproti čolnarju, ki je nasta
vil roko in dejal: »Samo dinar.« 
Poiskal sem kovanec in mu ga 
stisnil v žuljavo dlan.

»Vedno plačilo vnaprej, kaj
ne,« sem dejal.

»Pazi, mladi dečko, kaj čo ti

povedat. En pot sem preko 
Kupe pelal tri mlade fakine. 
Kada smo došli do brega, po
skakali su van iz čuna i bižali, 
da jih ni vrag ne bi vlovil. I ta
ko, viž, sem nadrljal i ostal bez 
penez. Vražju jim mater haj- 
dučko!« je odgovoril.

Zazrl sem v starca, v njego
vo robačo iz domačega platna,
v močno zdelane opanke, na
taknjene kar na boso nogo, na 
preluknjan klobuk, zamaščen 
od potu in prašen, da se je sve
til kot pološčen, pa sem si mis
lil: »Le kako more kdo tej 
revščini odvzeti tisti ubogi 
novčič?«

Izmenjala sva še nekaj be
sed in počasi prispela na hr
vaško stran. Skrbno je prikle
nil čoln, se še enkrat ozrl po 
njem, če ni kaj pozabil, nato pa 
zabrundal: »Kaj črno, po sem 
ga več i šundral.«

Videti je bilo, da mu ta mali, 
skromni čolnič veliko pomeni.

Sedla sva v senco ob Kolpi in 
nadaljevala pogovor. O marsi
čem mi je pripovedoval, pravil 
mi je o fiškalu Šubašiču iz Vu
kove gorice, o dr. Mačku in od 
drugih. Odsotno sem ga poslu
šal ter zrl v tolmun deviško či
ste Kolpe. Velike ribe so plava
le sem ter tja, na površje je 
prihitela jata ribic in pohitela 
drugam.

Sonce se je začelo nagibati k 
zatonu in vstal sem, da kre
nem dalje.

«Zbilja smo divanih i bogme 
smo se zaštentali,« je dejal 
starec. Poslovila sva se. On je 
oddrsal proti svoji koči, jaz pa 
sem stopil na zaraslo stezo 
proti »luziani«...

Starega čolnarja sem videl 
še enkrat, ko sem se yračal na 
kranjsko stran, potem pa ni
koli več. Gotovo že dolgo po
čiva v svoji hrvaški zemljici.
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Trgovke za svoj in znančev žep
Kaj se je dogajalo v duty free prodajalni na novomeškem Glavnem trgu?

Ogenj potoval po ceveh
Eksplozija in požar v Krkinih Izolacijah v Bršljinu — 

Škode kar za 1,650.000 din

GOREL AVTOMOBIL — 8. marca 
ob 19.40 je prišlo do požara na osebnem 
avtomobilu Novomeščanke Lidije Špe- 
hek. Vzrok ognja je bila bencinska črpalka 
v motorju. Dan žena je Spehkovo stal 
najmanj 5 tisočakov.

OKRADEN AVTOMOBIL — Ne
znan storilec je 9. marca okoli 12.30 iz 
osebnega avtomobila, parkiranega pri na
selju Jablan, odnesel več vrednostnih pa
pirjev, osebnih dokumentov in gotovine v 
skupnem znesku dveh tisočakov. Lastnica 
premičnin je bila Magda Bartel iz Gotne 
vasi.

VLOM V BIFE — V noči na 8. marec 
je nekdo vlomil v Dolenjkin bife na Ljub
ljanski cesti v Novem mestu. Neznanec je 
s polic vzel nekaj žganih pijač in cigaret, 
postrgal tudi nekaj drobiža, nato pa po 
ogledu kuhinje in garderobe, kjer pa je 
ostal praznih rok, odšel v noč.

ŽEPNA TATVINA — 4. marca ob 
22.10 je nekdo Leopoldu Poglavcu s Ku- 
zaijevega Kala zmaknil iz žepa denar in 
dokumente. Žeparje »zaslužil« 1.100 din.

KJE SO VLEČNE VERIGE? — Se v 
čas med 16. in 19. novembrom 1990 sega 
tatvina v gozdu Radoha, kjer je nekdo no
vomeškim gozdarjem s parkiranega trak
torja odpel in odnesel osem vlečnih verig. 
Gozdaiji so oškodovani za 2.960 din, ni 
pa znano, zakaj je dogodek šele sedaj zašel 
na strani policijskih poročil.

PRIJELI
AVTOMOBILSKEGA

TATU
NOVO MESTO - 21-letni V. B. iz 

Potočne vasi je osumljen, daje 6. marca 
ob 17.10 na novomeškem Glavnem tr
gu ukradel osebni avto P — 126 in se z 
njim odpeljal proti Kočevju. Vožnja ni 
bila dolga, pri Gornjem Polju so ga 
ustavili topliški miličniki, fanta prijeli, 
avto pa vrnili lastniku Milanu Jereletu 
iz Novega mesta.

PADLA IZ ČETRTEGA 
NADSTROPJA

NOVO MESTO — V nedeljo 10. 
marca, nekaj po 15. uri je 33-letna Štef
ka Petrinčič v 4. nadstropju stanovanj
skega bloka na Ragovski ulici v Novem 
mestu pomivala kuhinjsko okno. Med 
delom pa ji je spodrsnilo in je omahnila 
na tla. Hudo poškodovano so prepeljali 
na zdravljenje v novomeško bolnišnico.

Slovenski kriminalisti so napovedali razmahu gospodarskega kri
minala neizprosen boj. Tudi novomeSka UNZ v tem ni izjema, pričujoči za
pisi govore o nekaterih v zadnjih mesecih na Dolenjskem odkritih primerih 
tovrstnih kriminalnih dejanj, katerih »avtorji« so praviloma vodilne osebe 
delovnih organizacij, podjetij ali trgovin

NOVO MESTO — Leta inflacij 
so bila (in nemara še bodo) za tr
govce časi, v katerih sta se jim cedi
la med in mleko. Tistim seveda, ki 
so znali iz dneva v dan spreminjajo
če se cene izkoristiti za popravek 
lastnega standarda in blaginjo. A 
tudi v časih, ko inflacija ni bila štiri- 
ali trištevilčna, so se našli, ki so 
»pridelali« kaj za svoj ali znančev 
žep, kot na primer Novomeščanka 
M. S., s katere početjem so se v mi
nulem letu kar nekaj časa ukvarjali 
tudi kriminalisti novomeške UNZ. 
M. S. je bila zaposlena v zdaj že 
»pokojni« Duty free prodajalni na 
novomeškem Glavnem trgu, večina 
njenih grehov pa sega v lanski ma
rec in april, ko naj bi se med drugim 
ukvarjala tudi s prepovedanim tr
govanjem cigaret Marlboro.

V trgovini so tiste dni pričakovali 
podražitev cigaret, zato je M. N., 
znanec trgovke M. S., nabavil kar 
dostojno zalogo cigaret Marlboro 
—■ zanje je odštel po 24 DEM za 
zavitek — in čakal novih cen. Ko so 
te prišle, naj bi bila M. S. cigarete 
vinila v prodajo, le da tokrat po no
vi ceni, ki je znašala nič več in nič 
manj kot 36,5 DEM za zavitek ška

tel marlboroja. Prijatelju M. N. je s 
tem — tako pač pravi kazenska 
ovadba, ki sojo zoper M. S. vložili 
kriminalisti novomeške UNZ — 
pridobila najmanj 2.187,50 din 
protipravne premoženjske koristi. 
Ob preiskavi pa so bili odkriti še 
nekateri grehi M. S.

Po navedbah kazenske ovadbe, 
poslane temeljnemu javnemu tožil
cu, naj bi bila M. S. v času med 28. 
decembrom 1989 in 29. majem 
1990 preko novomeškega Servisa 
za zaposlovanje študentov in dija
kov zaposlovala osebe, ki pa pogo
jev za tovrstno zaposlitev niso iz
polnjevali. Ovadba pravi, naj bi se 
bila s tem na račun Emona Com- 
mercea, lastnika prodajalne, izog
nila plačilu davkov in prispevkov 
na osebni dohodek v skupnem 
znesku 40.738,50 din. Ob tem naj 
ne bo odveč omeniti še nekaj: prav 
zavoljo podobnih kršitev, storjenih 
z zaposlovanjem oseb, ki za službo 
preko študentskega servisa ne iz
polnjujejo najosnovnejših pogojev 
— mnogi med njimi nimajo ne štu
dentskega ne dijaškega statusa —je 
v rokah novomeškega temeljnega 
javnega tožilca še ena kazenska

ovadba. Dogaja se, da se takšnih 
načinov zaposlovanja poslužujejo 
celo podjetja, seveda zato, da si pri
hranijo denar, ki bi ga sicer morala 
nameniti za plačilo davkov in pri
spevkov na osebne dohodke.

Toda povrnimo se znova v bivšo 
Duty free prodajalno na novomeš
kem Glavnem trgu. Preiskava zoper 
M. S. je odkrila tudi, kako naj bi bi
la ta nagovorila M. K., da poslovne 
listine, izstavljene pri prodaji blaga 
in ki so izkazovale dejanski inkaso, 
uniči, namesto njih p sestavi nove, 
seveda primerno prirejene. Ob tem 
je dobro vedeti tudi, naj bi trgovke v 
omenjeni prodajalni imele celo us
trezen črni devizni fond v blagajni,

• In kakšna je usoda lani oddane 
kazenske ovadbe zoper M. S. iz 
Novega mesta temeljnemu jav
nemu tožilcu? Slednji pravi, da 
preiskava še ni končana, kar se
veda pomeni, da obtožnica še ni 
bila vročena sodnikom.

dostop do njega pa naj bi imele prav 
vse. Daje fond lahko obstajal, je bi
lo seveda potrebno sproti poprav
ljati in prirejati uradne listine ter 
dokumentacijo. Kazenska ovadba 
pravi, da so nekaj originalov našli 
raztrgane v smeteh.
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NOVO MESTO — V sorazmerno 
kratkem času je prišlo v novomeški to
varni zdravil Krka že drugič do eksplo
zije in nato še do požara, ki sta povzroči
la kolektivu ogromno škodo. Pred 
nedavnim je počilo v mehanični delav
nici v Ločni, tokrat je 5. marca prišlo do 
eksplozije v Izolacijah v Bršljinu.

Preiskava, ki sojo opravili uslužben
ci novomeške UNZ,je pokazala, daje 
ob 3.45 zjutraj prišlo na proizvodnem 
traku obrata, ker izdelujejo znamenito 
izolacijsko sredstvo, novoterm imeno
vano, do manjše eksplozije. Ta sama po 
sebi ne bi bila prav nič tragična, ako og
nja ne bi potegnilo v odsesovalno cev v 
neposredni bližini, nato pa je po cevi 
»potoval« do filtrov, ki stojijo na dvo
rišču delovne organizacije. V teh filtrih 
se zbirajo razni prašni delci in ostanki 
novoterma, ki jih je ogenj seveda zane
til. Škoda, ki jo je povzročila taka veriž-

OBČNI ZBOR 
AVTO-MOTO DRUŠTVA

SEVNICA — Tukajšnje AMD vabi 
vse člane v soboto, 16. marca, ob 17. uri 
na redni občni zbor v društvene prosto
re za Kruljevino. To AMD se lahko po
hvali s poslovno uspešnim preteklim le
tom. Tako deluje pod njegovim okri
ljem tudi radeška avto šola, veliko dela 
pa ima tudi vlečna služba. Prizadevni 
predsednik Franci Praznik seje zadnja 
ieta skupaj s člani trudil za poživitev 
družabnega življenja v društvu. Sicer pa 
v Sevnici niso zadovoljni z delom Avto- 
moto zveze, ki se do društev obnaša 
preveč mačehovsko.

Kupca je zakon pustil na cedilu
Novi zakon o trgovini ni uresničil pričakovanj potrošnikov — Tržni inšpektorji 
______ opozarjajo na nepravilnosti ob tednu cvička in novoletnem sejmu

STRANIŠČE ALI BODOČA OKREP
ČEVALNICA ? — Kdor bi si objekt na 
posnetku, ki stoji na parkirišču pod kar
teljevskim klancem, ogledal nekoliko 
podrobneje, bi zagotovo pomislil, da gre 
za zasilno stranišče, toda iz desk sumlji
ve kvalitete zbita baraka je predvidena 
— če verjamete ali ne — za okrepče
valnico voznikom ob dolenjski magis
trali med Ljubljano in Zagrebom. Njen 
lastnik — gre za uslužbenca novomeš
kega Pionirja — je novomeške inšpek
torje celo zaprosil za ogled prostorov, 
namenjenih gostinski dejavnosti Že be
žen pogled na pričujoči posnetek pove, 
kakšen je bil odgovor inšpektorjev no
vomeške UIS, karje po svoje prav ško
da, kajti nadvse zanimivo bi bilo videti 
končno podobo »motela«, njegovo ime, 
vrsto ponudbe, predvsem pa odziv voz
nikov. A na srečo obstaja meja, preko 
katere še takšen pohlep po denarju ne 
more in ne sme. (Foto: B. B.)

ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO, TREBNJE — Čeprav je bil novi za
kon o trgovini sprejet z velikim pompom in zagotovili, kako zaščiten bo poslej po
trošnik, kažejo ugotovitve, do katerih so prišli v minulem letu tržni inšpektoiji no
vomeške UNZ, nekaj povsem drugega. Še zmeraj je po dolenjskih trgovinah veliko 
blaga pomanjkljivo označenega s cenami in deklaracijskimi podatki, da goljufanja 
pri blagajnah, številnih reklamacij in še česa ne omenjamo, niti ne tega, seveda, kako 
je možnosti za ukrepanje še zmeraj odločno premalo.

Potrošniki tako še naprej ostajajo 
bolj ali manj prepuščeni sebi in svoji iz
najdljivosti, tudi pri tem, kako se ubra
niti vse številnejših prodajalcev in akvi
ziterjev po hišah. Večina teh nima niti 
ustreznih dovoljenj za takšno početje, 
nemalokrat se jim pridružijo še tujci. 
Tako eni kot drugi so v primerih posre
dovanja inšpektoijev ostali brez blaga, 
čakala jih je še pot k sodniku za prekr
ške; toda očitno je zakonodaja premila, 
da bi takšno prodajo izkoreninila. Tr
govinam sorodne pomanjkljivosti so tr
govski inšpektoiji lani odkrili tudi v go
stinskih lokalih. Veliko je bilo takih, 
kjer niso imeli označenega odpiralnega 
časa ali so imeli nepravilno označene 
cene hrane in pijače. Take in podobne 
kršitve so seveda vodile k sodnikom za 
prekrške. Sicer pa bodi dovolj, če ob 
tem zapišemo, kako so tržni inšpektoiji 
lani opravili kar 1765 pregledov, napi
sali 112 odločb zavoljo takšnih in dru-

Šampanjec ni teknil vsem enako
Slovesnosti ob predrtju predora na trasi bodoče avtoceste med Karavan- 

_______________________ kami in Bregano na rob
M A LEN C E — Lepo in vljudno 

je, da so nas organizatorji slovesno
sti ob predrtju dvocevnega predora 
»Mali Prh« na trasi bodoče dolenj
ske štiripaso vne a vtocestef?) u vrstili 
med povabljence. Toda napak je bi
lo pričakovali, kako bodo Dolenjci, 
katerih črni davek na tako imeno
vani cesti smrti sega v stotine živ
ljenj, pozabili na krvavo preteklost 
in sedanjost ter s kozarci šampanjca 
v rokah pozdravili tak dogodek, kot 
je brez kančka slabe vesti prejšnji 
teden storil republiški minister za 
promet in zveze Marjan Krajnc, po
tem ko je ošvrknil novinarje in jim 
naprtil krivdo za v javnosti ustvar
jeno podobo o črni sedanjosti in nič 
manj črni prihodnosti slovenskega 
cestnega omrežja Naj mi moj cestni 
minister ne zameri, če okrivljena 
stran znova ne bo ravnala tako, kot 
bi bilo njemu in oblasti všeč. Prema
lo je namreč dokazov na njegovi in 
preveč na tej strani

Vsem bi bilo bržkone najbolj 
všeč, ako bi lahko zapisali le to, ka
ko se gradnja 6.750metrov dolgega 
odseka avtoceste medMalencamiin 
Smarjem-Sap bliža h koncu, kako 
pomembna etapa v tej gradnji je bUo 
prebitje dveh predorov na Malem

tazaj, ko je v Novem mestu do- 
oval svojo dolenjsko pripadnost

vsem pa,, 
prej in kdaj bo avtocesta stopila tudi 
na tla Dolenjske. Ministru se o tem 
ni zdelo vredno govoriti raje je po 
svoje dokazoval kako nesramni so 
tisti ki govorijo in pišejo o nekak
šnem »cestnem lobiju«. A je tudi to 
po svoje razumljivo. Predor na Ma
lem Vrhu, skozi katerega seje mini

ster v eno stran sprehodil sodi k od
seku, ki naj bi bil prometu predan 
čez eno leto. Malo je verjetno, da se 
bo to tudi zgodilo. Kdaj se bomo vo
zili po njem, zagotovo ne more nihče 
napovedati, zelo gotovo pa je moč 
reči da se delovna mehanizacija še 
lep čas (beri leta!) ne bo preselila na 
Dolenjsko. Minister Krajnc to do
bro ve, vedel je to tudi tri alt štiri ted
ne naza,...................
kazov
s praznimi obljubami 

Prejšnji teden je Republiški se
kretariat za informiranje ob »iz
jemno razburljivih javnih polemi
kah, ki zadevajo denar, namenjen 
za cestno gospodarstvo v osnutku 
proračuna Republike Slovenije za 
leto 1991, poslal sredstvom javnega 
obveščanja dopis, v katerem pred
stavlja svoje videnje »predprora- 
čunskih izigravanj in zavajanja jav
nega mnenja«. Trdi sicer, kako je 
prioriteta gradnje posameznih od
sekov določena izključno na osnovi 
strokovne metodologije, da pa pred
loženi program ni usklajen s finan
čnimi možnostmi Slovenije Ali z 
drugimi besedami Republiški se
kretariat za promet in zveze si lahko 
svoje letošnje zahteve, vključno z 
načrtovanimi 125,950.100 din, za 
pričetek del na odseku med Višnjo 
Goro in Bičem, zatakne za uho. Pa 
ne le zato, ker ni denarja. Dodatno 
in močno orožje v rokah tistih, ki 
cestni dinar raje namenjajo reji 
konjske črede za potrebe ŠLO, je 
namreč februarski pregled stanja 
projektne dokumentacije in pridob
ljenih upravnih soglasij za ceste. Ta 
kaže, kako na tem področju ni bilo

še domala nič narejenega, brez lo
kacijskega soglasja in dovoljenj je 
tudi predvidena novogradnja Višnja 
Gora — Bič. In če vemo, koliko ča
sa vzamejo usklajevanja v lokacij
skem postopku, odkupi zemljišč pa 
na podlagi izdane odločbe izdelava 
projektov za pridobitev gradbenega 
dovoljenja, potem res ni razloga, da 
bi Dolenjci s kakšnim posebnim ve
seljem nazdravili predrtju predora 
na Malem Vrhu. Avtoceste jim ni 
približal niti za milimeter.

Za delavce ljubljanske SCT je bi
la to pomembna delovna zmaga, za 
ministra Krajnca priložnost, ko je 
lahko z mikrofonom zažugal novi
narjem, za uporabnike cest dogo
dek, s katerim je bila napovedana

• Odsek med Malencami in 
Šmarjem-Sap bo dolg 6750 me
trov in bo ena najzahtevnejših 
gradenj. Na njem bosta namreč 
kar dva dvocevna predora, eden 
na »Debelem Hribu« in drugi na 
»Malem Vrhu«; ob slednjem bo 
tudi viadukt »Reber«, katerega 
en vozni pas bo dolg 610, drugi 
pa 585 metrov. Kot zanimivost 
zapišimo, da sta na začetku od
seka v dolini Malence polovici 
avtoceste med seboj ločeni za več 
kot 150 metrov.

skorajšnja povezava dveh že obsto
ječih avtocestnih odsekov, za Do
lenjce pa je bil to dan, enak mno
gim, ko so znova zaman iskali 
odgovor na vprašanje, koliko časa 
bodo še preštevali mrtve na svoji ce
sti smrti
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gačnih pomanjkljivosti in napak, sod
nikom za prekrške napisali 146 pred
logov za uvedbo postopka, zaradi

• V sicer zelo posplošenem poročilu 
tržnih inšpektoijev o lanskem delu je 
ena sama konkretnost: opozaijajo na
mreč, kako sta bili prireditvi »Teden do
lenjskega cvička« in »Novoletni sejem« 
polni nepravilnosti. Pa najsi gre za sa
mo organizacijo — pri tej posebej ome
njajo pridobivanje potrebnih dovoljenj 
od pristojnega občinskega organa — ali 
potek prireditev. Opozorilo je prišlo 
brez dvoma o pravem času, dolenjski 
vinogradniki se namreč te dni pospeše
no pripravljajo na nov teden dolenjske
ga cvička, ki bo v začetku maja.

kršitev, ki sodijo že na kazensko pod
ročje, pa temeljnemu javnemu tožilcu 
predali 46 kazenskih ovadb.

Nemalo teh so »zakrivili« obrtniki, 
bodisi zaradi neoznačevanja delovnega 
časa na obratovalnicah, zaračunavanja 
previsokih cen, nesolidnega opravljanja 
storitev, bodisi zaradi nedovoljenega 
opravljanja gospodarskih dejavnosti. 
Slednjega je posebno veliko v zadnjih 
mesecih, ko je število nezaposlenih iz

Iz neznanega 
vzroka je 

zapeljal v smrt
32-letni Jože Peterlin iz 
Novega mesta je bil takoj 
_________ mrtev_________

DRAGA — V četrtek, 7. marca, ob 
5.35 je magistralna cesta Ljubljana — 
Zagreb pobrala še eno življenje, tokrat 
32-letnega Jožeta Peterlina iz Novega 
mesta.

Peterlin se je z osebnim avtom R-4 
peljal iz ljubljanske smeri proti Zagrebu 
in iz povsem neznanega vzroka pri vasi 
Draga zapeljal na levi vozni pas, po ka
terem je takrat nasproti vozil tovornjak 
s priklopnikom, za čigar krmilom je se
del 54-letni bolgarski državljan Bogo
mil Stančev. Najsije ta še tako zaviral in 
na vse pretege skušal trk preprečiti, mu 
to ni uspelo. Peterlinova katrca je silovi
to treščila v prednji levi del tovornjaka. 
Posledice so bile krute: v razbiti ploče
vini je bil ob življenje Jože Peterlin. 
Resda je materialna škoda ob takih dej
stvih nepomembna, pa vendar zapiši
mo, da so jo ocenili na 55 tisočakov.

MINA V VINOGRADU J
METLIKA — 9. marca popoldne je 

31-letni Martin Režek iz Radoviče pri 
Metliki v svojem vinogradu, ki leži v 
neposredni bližini stanovanjske hiše, 
našel mino. Strokovnjaki so ugotovili, 
da gre za ostanek II. svetovne vojne, za 
katerega uničenje je pirotehnik že 
poskrbel.

dneva v dan večje. Zato ne bi bilo na
pak, ako bi temu poglavju izvršni sveti

• Izredno zanimiva je ugotovitev, 
kako je vse več zasebnih prodajaln pri
memo urejenih in opremljenih. Za na
meček: inšpektorski pregledi pri zaseb
nikih niso ugotovili nobenih večjih 
nepravilnosti.

dolenjskih občin namenili kakšno be
sedo.
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PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Minulo nedeljo, 10. marca, okoli 
poldneva so v gostilno Petra Bado- 
vinca na Jugorju stopili trije mla
deniči. Naročili so si polno mizo iz
branih jedi ter hrani primerno 
količino in kvaliteto pijače. S slastjo 
so zaužili prineseno, nato pa s pol
nimi želodci stopili na svež zrak. Od 
tod se je za njimi izgubila sleherna 
sled. Račun je poravnala nataka
rica.
• Prejšnji četrtek med 12.30 in
18.30 je nekdo na Kamenski gori 
pri Otočcu vlomil v tam parkirani 
golf Romana Faleskinija iz Vavte 
vasi. Možakarje imel v vozilu nekaj 
naše in tuje valute, dinarji in orli so 
se kar lepili na vlomilske prste. Pre
nos lastništva je opravilo za kakih 6 
tisočakov bankovcev.
• Na 1. marca dan med 14. in
14.30 uro je neznanec stopil v pi
sarno trebanjskega Zavoda za ur
banistično načrtovanje in meni nič 
tebi nič z računalnika odklopil pri- 
nter ter ga odnesel neznano kam. 
Načrtovalci niso opazili tega počet
ja, očitno so bili z mislimi in dejanji 
znova na Pavlinovem hribu, biseru 
trebanjskega urbanističnega reda.
• V noči na minulo nedeljo je bilo 
v otoški diskoteki izredno živahno. 
Celo tako, da je s točilne mize ne
opazno izginil Iskrin dva tisočaka 
vreden telefon.
• V času med 24. februaijem in 10. 
marcem je nepridiprav z balkona 
zidanice v Novi gori pri Drašičih v 
Beli krajini odnesel kakih 30 kva- 
dratanih metrov lesene obloge. 
Ljubljančan Milan Pavlovič je tako 
ob vsaj 4 tisočake, iz česar se da 
sklepati, da opaž še ni bil montiran 
in prebit. Na srečo lastnika in 
zmikakavta.

na reakcija, je bila ogromna, prve ocene 
govorijo o znesku 1,650.000 din. Vede
ti je treba, daje ogenj poškodoval tako 
trdilno komoro kot cevovod, opremo in 
elektroinstalacijo, popolnoma pa je 
uničil tudi tri filtre.

Nehote ustrelil 
prijatelja, nato 
si je sodil sam

Ponedeljkova tragedi- 
ja v Novem mestu
NOVO MESTO — Minuli po

nedeljek, 11. marca, zvečer je Novo 
mesto bliskovito obšla novica o tra
gediji, ki se je pripetila na domu 
Ivana Balabaniča, stanujočega v 
ulici K Roku. Kot pravi skopo poli
cijsko poročilo, je Ivan tega večera 
okoli 19.15 doma v družbi prijate
ljev razkazoval neprijavljen revol
ver. Ali je Balabanič vedel, da je 
nabit, veijetno ne bo nikoli dokon
čno pojasnjeno, nesreča je pač hote
la, da se je orožje med razkazova
njem sprožilo, in krogla je zadela v 
glavo Novomeščana Slobodana Ga- 
lamiča. Slednjega so z rešilcem ne
mudoma odpeljali v novomeško 
bolnišnico, kjer se zdravniki v tre
nutku, ko nastajajo te vrstice (torek 
dopoldne), še borijo za njegovo 
življenje.

Ko je Balabanič videl, kaj je sto
ril, seje z istim revolverjem ustrelil 
sam. Bil je na mestu mrtev.

KDO JE POVOZIL 
PEŠCA?

KRŠKO V petek, 8. marca,
iz

nico. Hodil je skoraj dva metra od 
levega roba ceste, ko je iz Ponikev z 
osebnim avtom pripeljal 31-letni 
Martin Kovač iz Ponikev. Slednji je 
pešca prepozno opazil in ga navzlic 
zaviranju zadel, Krevlja je vrglo na 
avto, nakar je po 40 metrih padel na 
nasprotni vozni pas. Kot vse kaže, 
naj bi bil tam ponesrečenca povozil 
še neznan avtomobilist, ki naj bi bil 
potem odpeljal naprej proti Sevnici. 
Vse okoliščine tega dogodka na kr
ški UNZ še raziskujejo.

NAŠLI GRANATE

ČRNOMELJ — Delavci črnomalj' : 
skega Cestnega podjetja so 7. marca ob 
8.30 med delom na lokalni cesti v nase
lju Grič našli štiri topovske granate, kf 
libra 100 mm. Za njihovo uničenje je 
poskrbel črnomaljski pirotehnik.

POMLADANSKI POŽA»
PLEŠIVICA — Spomladansko za

žiganje trave je že zanetilo prvi požar. 
marca okoli 15. ure je gorela suha trava 
na hribu Plešivica, z ognjem pa so opra
vili gasilci PGD Dvor. Zgorelo je kak1*1 
2000 kvadratnih metrov trave.

PODLEGLA
POŠKODBAM

NOVO MESTO — Iz novomeŠk« 
bolnišnice smo prejeli 7. marca obvesti 
jo, daje tega dne hudim poškodbam.v 
jih je dobila v prometni nezgodi 1. m**' 
ca pri Biču, podlegla 34-letna ™ 
Uglješič.

DELOVNA NEZGODA 
V IMV

ČRNOMELJ — 4. marca ob 6.3?£ 
prišlo v črnomaljskem IMV na limjJ/J 
ploskovno lepljenje do hude delt)V 
nezgode, v kateri seje poškodoval/ 
letni Milan Bajuk iz Velike LahiflU 

' 'P m

to zarij
ja potegnila v zarezo. Mladenič je a 
hudo ranjen in odpeljan v Ijublja”^ 
Klinični center.

Z MOTORNIM KOLESOM V SKA- 
,0 — 60-letni Anton Lindič iz Vinice pri 
maijeti seje 5. marca ob 16.45 peljal na 

kolesu z motorjem po lokalni cesti med 
Žalovičami in Smaijeto. Na prehodu z le
vega v desni nepregledni ovinek je zapeljal 
preblizu desnemu robu ceste, pri tem 
oplazil obcestne skale, izgubil oblast nad 
motorjem in nato trčil v skalo ter padel po 
vozišču. Lindič seje v nezgodi hudo po
škodoval in so ga odpeljali na zdravljenje 
v novomeško bolnišnico, škodo na zviti

pločevini pa so ocenili na 500 din. -k.
MED VZVRATNO VOŽNJO 

DEL PEŠAKINJO — 4. marca f I,:, 
letni Franc Pavlin iz Gorenjega VrnP"^ 
okoli 8.35 zapeljal službeno kombm‘ 
vozilo Renault traffic izpred gostdv»fljjl 
vodnjaku na Glavni trg. To je SffjLjflli 
vzvratno in pri tem spregledal 72- 
pešakinjo Jožefo Murn iz Novega m e. 
Ženico je zadel in zbil po cesti, Pj' 
seje hudo poškodovala in sojo odi* 
na zdravljenje v novomeško bolni**1

16 DOLENJSKI LIST St. 11 (2169) 14. marca



odbojka
. PLAY OFF ZA NASLOV DR
ŽAVNEGA PRVAKA, 1. krog, po
vratno srečanje:

PIONIR - PARTIZAN (BEO
GRAD) 0:3 (-11, -10, -9)

Pionir: Jovič, Povšič, Gavrilovič, 
Petkovič, Marič, Smrke, Brulec, Ber- 
8er’Travižan, Goleš, Mestnik.

OSTALI REZULTATI: Crvena 
zvezda — Bosna 1:3, Spartak — Voj
vodina 0:3, Željezničar — Mladost 
Monter 1:3.
-V drugi krog so se uvrstili Partizan, 
“osna, Vojvodina in Mladost Monter.

II. ZVEZNA LIGA, ženske, 12. 
ROLO; LIK KOČEVJE — JEDIN- 
STVO elir L3 (.7, 10,-12, -12)

LIK Kočevje: Levstik, Vidmar, 
'urit, Ibrahimovič, Klun, N. Briški, 
Hočevar, Drobnič, M. Briški, Starc.

LESTVICA: 1. Pula 24, 2. Jedin- 
«vo Elir 20... 7. Celje 8, 8. LIK Ko- 
CeVJe 8,9. Nova Gorica 6,10. Poreč 6.

Pari prihodnjega kola: Pula — LIK 
Kočevje, Jedinstvo Elir — Poreč, Ce- 
tje — Nova Gorica itd.

I.SOL, ženske, 16. KOLO: KO
PER CIMOS — PIONIR 3:0 (8, 1,

Pionir: Barun, Ostroveršnik, Kuče- 
ra, Hočevar, Fabijan, Koncilja, K. 
vernig, J. Vernig, Poreber, Hlača.
, LESTVICA: 1. Koper Cimos 30 ... 
6 Pionir 18 itd.

V naslednjem kolu igrajo: Fužinar 
itd °,0n’r' Mislinja —Koper Cimos,

rokomet
irAl ZyEZNA LIGA, ženske, 18. 
rT-fr°: MLINOTEST — OPREMA22:21 (14:9)
„ Oprema: Štefanišin, Kovač-Jerič, 
^uštm 4, Vuk, Križman 1, Jerič 6, 
ri.-'lpvič 5, Dragičevič, Kersnič, Kla- 
n4,2. Petek 3, Lindič.

LESTVICA: 1. ModeaŠparta 32... 
in i-,rovo ' L 12- Buija Centrocoop 
fi 1 c ®ranik 8,14. Oprema Kočevje 

’ p .Lokomotiva 0. 
g/!ari, prihodnjega kola: Oprema 
JYV[e — Rurja Centrocoop, Branik 

Lokomotiva, Velenje — Borovo

SRL, moški, 16. KOLO: LIPLAS 
^ROSUPUE — INLES RIKO 
23|2? 02:14)
M u Lapajne, Djokič 3,
!"0nar 2, Šilc, Pajnič, Mihelič 2, Le- 

6, Fajdiga 3, Jurič L

^POMURKA BAKOVCI — KR- 
bK0 34:20 (18:6)

Krško: Brodnik, Rakar, Martinčič, 
Keše 4, Vrtovšek 4, Iskra 5, Voglar 5, 
Urbanč 2, Kozinc 3.

DOBOVA - Jadran 24:24(14:12) 
Dobova: Jurkas, B. Levec 4, Bra- 

tanič, R. Levec, Čemoga, S. Deržič 2, 
Žibert, Glaser 15,1. Deržič 3, Večerič, 
Polovič, Škofca.

LESTVICA: 1. STT Rudar 29,2. 
Pomurka Bakovci 26, 3. Inles Riko 
24 ... 10. Dobova 13, 11. Velika Ne
delja 10, 12. Ormož 7, 13. Krško 5, 
14. Emens Dol 4.

Pari prihodnjega kola: Inles Riko
— Ormož, Krško —Fcrrotehna, 
Emens Dol — Dobova, STT Rudar
— Šešir itd.

košarka
KVALIFIKACIJE ZA UVRSTI

TEV V I. SKL, moški, 4. kolo: 
PODBOČJE — POLZELA SAVI
NJA 93:74 (44:40)

Podbočje: Krajcar 34, Krošelj 28, 
Vego 14, Krivokapič 7, F. Rozman 4, 
Jurečič 4, Strgar 2, Gramc, B. 
Rozman.

V 5. kolu igra Podbočje v gosteh z 
idrijsko Iskro

KVALIFIKACIJE ZA UVRSTI
TEV V1. SKL, ženske, zadnje kolo: 
METKA — LABOD 67:55 (37:28)

Labod: Šetina 1, Zupančič 19, D. 
Verstovšek 15, Žagar 3, Čavlovič 7,
N. Verstovšek 11.

VI. SKL se je uvrstila ekipa celjske 
Metke.

namizni tenis
II. ZVEZNA LIGA, moški, 10. 

KOLO: NOVOTEHNA — MUN- 
DUS 5:3 in NOVOTEHNA — 
STROJNA MARIBOR 4:5 

LESTVICA: 1. Bosna 30,2. Stroj
na Maribor 30... 5. Novotehna 14,6. 
Mundus 12, 7. Ilirija 10 itd.

nogomet
ŠNL, 16. KOLO: ELAN — RU

DAR (Trbovlje) 0:0 
Elan: Črv, Kroni, Kolenc, Milano- 

vič, Pavlin, Primc, Božovič, Mesoje
dec, Plevnik, Matijašič, Kostrevc.

LESTVICA: 1. Slovan 25 ... 11. 
Elan (-2) 14, 12. Vozila 13, 13. Ste
klar 12, 14. Mura 12, 15. Partizan 
Hmezad 11, 16. Medvode 7.

V prihodnjem kolu igrajo: Medvo
de — Elan, Mura — Steklar, Ingrad 
Kladivar — Partizan Hmezad itd.

Igralcem odmor, upravi obveze
S pričakovanim porazom proti Partizanu so pionirjevci končali letošnjo doslej 

najuspešnejšo sezono — Po boju za točke sedaj boj za okrepitve ___
Presenečenja ni bilo. Ne v Novem mestu ne v Subotici, Osijeku, Beogradu. Konč

nica državnega odbojkarskega prvenstva za naslov letošnjega državnega prvaka je 
brez dvoma pokazala dovolj realno razmerje v jugoslovanski odbojki. Se zlasti je to 
pomembno za igralce novomeškega Pionirja, nove člane A 1 zvezne lige, ki so se 
lahko na svoji koži prepričali o moči svojih jutrišnjih nasprotnikov. Beograjski Par
tizan, zagotovo najresnejši kandidat za naslov, je bil in bo, neglede na vse morebitne 
okrepitve Novomeščanov-pibnitjevcem pretrd oreh.

To je dovolj nazorno pokazalo tudi po- "bo že v soboto na mestu, ki vodi iz drugo-

m§IpN§||

. ■ m

ČASTEN PORAZ NOVOMEŠKIH ODBOJKARJEV- Boro Jovič (na posnetku 
v akciji) je bil najboljši mož povratnega srečanja prvega kroga končnice za naslov 
rzavnega prvaka v odbojki med novomeškim Pionirjem in beograjskim Partiza- 
oni Novomeščani so. čeprav niso dobili niti enega samega niza, vendarle drago 

Prodali svojo kožo: v Beogradu so skupaj osvojili 24, v Novem mestu pa 30 točk. Za 
caomb Pionirjevo postavo brez dvoma časten iztržek, ki pa hkrati tuai pove, kakšna 
soda bi takšno ekipo brez okrepitev čakala prihodnjo sezono v A 1-ligL (Foto: B.

besedo imajo številke

vratno srečanje prvega kroga končnice za 
naslov državnega prvaka prejšnji teden v 
športni dvorani pod Marofom. Le od časa 
do časa so bili pionirjevci enakovreden 
nasprotnik Beograjčanom; za slednje je bi
lo očitno, da se niso preveč naprezali. No
vomeški odbojkarji so to izkoristili v pr
vem in tudi v drugem nizu — v tem so 
vodili celo s 5:1, ko pa so partizanovci vi
deli, daje vrag odnesel šalo, so seveda za
igrali bolj zbrano in rezultat v pičlih dese
tih minutah obrnili sebi v prid. Tretji nižje 
bil potem zgolj še formalnost, prinesel je 
najslabšo odbojko in igro mačke z mišjo. 
Neglede na končni razplet pa je moarlo bi
ti kakih 800 gledalcev v novomeški šport
ni dvorani zadovoljnih s prikazano igro, 
saj je na delu videlo ta čas zagotovo naj
boljšo jugoslovansko ekipo, le da so se 
mnogi ob tem spraševali, kakšne so mož
nosti Novomeščanov za obstanek v tako 
elitnem odbojkarskem razredu. V Pionir
jevem taboru ta čas še mrzlično iščejo 
okrepitve; niti mreže vodijo v več mest in 
klubov, celo izven državnth meja. Očitno 
je le, daje klubska uprava svoje delo vzela 
dovolj resno, tudi njej je več kot jasno, da 
bo brez dveh ali treh okrepitev Pionir 
obsojen na enoletno životarjenje v A 1- 
zvezni ligi.

V II. zvezni ženski ligi se Kočevkam 
obetajo črni tedni. Po dobri jeseni eno
stavno ni več moč prepoznati ekipe, niza 
poraz za porazom; nič čudnega ne bo, če

Novotehna 
na pragu 

presenečenja
Novomeščani končali 

prvenstvo v II. ZNTL
NOVO MESTO - V II. zvezni na

miznoteniški ligi so minulo soboto in ne
deljo odigrali tekme predzadnjega in za 
Novomeščane tudi zadnjega kola. Najza
nimiveje je bilo zagotovo v Novem mestu, 
kjer je vrsta Novotehne gostila ekipi 
Mundusa in mariborske Strojne, za katero 
igra bivši Novomeščan Hribar. Prav sled
njemu gre zasluga, da so Mariborčani v 
Novem mestu odnesli celo kožo in imajo 
še vse možnosti za osvojitev naslova 
prvakov.

Igralci Novotehne so tokrat pokazali 
odlično igro, s katero so si dokončno zago
tovili mesto v II. zvezni ligi tudi v prihod
nji sezoni. Zaenkrat so celo na imenitnem 
petem mestu, ki so si ga prislužili z zmago 
nad Mundusom s 5:3. Poglejmo posamič
ne izide: Novotehna — Mundus 5:3 (Ja- 
kobčič —Belaj 0:2, Jamšek — Vidaček 
2:0, Ori — Pranjkovič 0:2, Jamšek — Be
laj 2:0, Kočevar — Pranjkovič 0:2, Ori — 
Vidaček 2:0, Jamšek — Pranjkovič 2:0, 
Ori — Belaj 2:0) in Novotehna — Strojna 
4:5 (Jakobčič — Hribar 0:2, Jamšek — 
Horvat 2 J), Ori — Grbič 1:2, Jamšek — 
Hribar 0:2, Kočevar — Grbič 0:2, Ori — 
Horvat 2:1, Jamšek — Grbič 2:1,6ri — 
Hribar 2:1, Kočevar — Horvat 0:2).

NAJVEČ ZMAG MLADIM 
SEVNIČANOM

ZAGORJE — V prostorih OŠ Tone 
Okrogar je bilo letošnje ekipno pionirsko 
šahovsko prvenstvo Žasavja in Posavja. 
Med mlajšimi pionirkami je zmagala Sev
nica pred Zagorjem, pri starejših pionir
kah Sevnica pred Krškim in Brežicami, pri 
mlajših pionirjih Zagorje pred Sevnico in 
Krškim ter pn starejših pionirjih Trbovlje 
pred Zagorjem, Krškim, Sevnico in Breži
cami.

J. BLAS

Znova poraz z zadetkom razlike
Kdai bo konec že domala neverjetne nesrečne serije rokometašic kočevske 

_______ Opreme? — V soboto doma z Burjo — Krčani še upajo_____________
gaj Sn’° vraževemi, toda po vsem, kar se v letošnjem prvenstvu II. zvezne lige do- 
IjgjjjJ^ometašicam kočeske Opreme, bo pravi čudež, ako bodo dekleta do konca 
{e( bojev dosegle še kak drug rezultat, kot je poraz ženim zadetkom razlike. Pa
v boj,|J>>> seda| čakajo, vsaj na papirju, lažji nasprotniki, njihovi neposredni tekmeci

»a ParH°JČ prineslo novo dramo, tokrat 
Rokom„,uj?P°rtne dvorane v Ajdovščini.
*t°čevslf *^lcc Mlinotesta so v srečanju s 
š dobro ° Opremo v°d*'e °b polčasu 14:9,
--------- '8ro nadaljevale tudi prve minute

GLIVAR
pQrRETJI V POREČU

'^rskn j. Na startu zadnje, četrte ko
se jeve d.lr*e za lovoriko poreške Riviere, 
jz 2fi ue*U° zbralo kar 125 tekmovalcev 
je. |\|a uj'ov Jugoslavije, Avstrije in Itali- 
čežja _ . J J'h je zaradi močnega vetra in 
80 {JffiPeljalo le 30; 140 kilometrov dol
ski R^njo je dobil Rnjakovič (Čuka- 
'retji Da (8rid)’ dru8' Je bl1 Lizde (Rog), 
čnemP Glrvar (Krka). V skupnem kon- 
re j« , evku za lovoriko poreške Rivie- 
NeSagal Lizdc <R°S)' najboljši No- 
■'nk i„f P3 Je bil Ravbar na 4. mestu,
Je liji ,7., Glivar 8. in Eržen 9. Ekipno 
ska r. ”al Rog, 2. je bila Krka, 3. italijan- 

'"aneva, 4. Sava itd.

nadaljevanja, potem pa so Kočevke vzele 
stvari v svoje roke. V zadnjih desetih mi
nutah so dosegle kar 11 zadetkov, gostite
ljice vsega 4, in zmagovalca so odločile 
zadnje sekunde. Kot je v takih primerih že 
pravilo, so igralke Opreme znova ostale 
praznih rok, vendarle je njihova igra veli
ka spodbuda pred odločilnimi dvoboji. 
Resda je do konca še vsega šest kol, v kate
rih morajo Kočevke zmagati vsaj tri- ali 
štirikrat, če hočejo obstati v drugotigaški 
družbi, toda če jim bo športna sreča po
magala vsaj v teh odločilnih trenutkih, po
tem vse še zdaleč ni izgubljeno. Sicer pa bo 
že po soboti vse veliko jasnejše, v Kočevju 
bo namreč na sporedu derbi začelja, v ka
terem se bosta pomerili ekipi Opreme in 
Burje. Morebitni poraz bi pomenil do
končno slovo od II. zvezne lige.

Kot za Kočevke, ni vse izgubljeno niti 
za Krčane, ki nastopajo v I. slovenski ligi.
Resda so v soboto močno izgubili v Mur
ski Soboti proti Pomurki, toda za morebi
ten beg s predzadnjega mesta na lestvici

ligaške druščine V prihodnjih šestih kolih, 
kolikor jih je še do konca letošnjega pr
venstva, bo potrebno zmagati vsaj še dva 
ali celo trikrat, če bodo Kočevke hotele 
doseči tisto, kar se je jeseni zdelo že goto
vo: zagotoviti si obstanek v II. zvezni ligi.

S podobno klavrnimi predstavami spo
mladi nastopajo tudi igralke novomeške
ga Pioniija v I. republiški ligi, le da bo nji

hova jesenska zaloga zadostovala, da 
obdržijo tudi v prihodnje mesto med naj
boljšimi republiškimi ligaši. Vendarle bi 
kazalo, ne glede na to, da ima klubska 
uprava ta čas obilico dela z moško ekipo, 
spregovoriti kakšno o vzrokih pomladan
skih slabih iger deklet. Tudi o tem, zakaj se 
je trener Prah tako zlahka odrekel pomoči 
dveh žužemberških igralk: Brulčeve in 
Podolske, ki sta bili med stebri novomeške 
ekipe. Vse bolj na dlani je, da med pionir- 
jevkami nekaj škriplje. Resnično bi bilo 
škoda, ako bi ekipa, ki bi se po napovedih 
nekaterih morala celo potegovati za na
slov prvakinj in vstop v II. zvezno ligo, 
končala tako klavrno in nečastno, kot ka
žejo njeni sedanji rezultati.

B. B.

Še četrta zmaga Podbočja
V kvalifikacijah za vstop v I. SKL Podbočje še brez 
poraza — V soboto v Idriji — Labodovkam ni uspelo

potrebujejo zmago v prihodnjem kolu nad 
Ferrotehno, ob tem pa še kak podoben 
uspeh in seveda spodrsljaj Ormoža, njiho
vega neposrednega tekmeca v boju za 
obstanek. Izid njunega dvoboja bo bržko
ne do zadnjega kola negotov. Vse ostalo 
pa je bolj ali manj znano: prvak bo trbo
veljski Rudar, Ribničani, ki so tokrat v 
Ljubljani presenetljivo gladko opravili z 
grosupeljskim Liplasom, bodo bržkone 
tretji. Alije to za ekipo, kije neskrito na
povedovala naskok na vrh lestvice, do
volj, je seveda drugo vprašanje.

VEBROVI TURNIR 
ZA DAN ŽENA

NOVO MESTO — V počastitev dne
va žena je bil na kegljišču doma JLA tra
dicionalni turnir, na katerem je nastopilo 
22 tekmovalk, med njimi tudi 73-lctna 
Slavka Jerman, članica Društva upoko
jencev. Zmagala je Vebrova (Novo me
sto) s 402 podrtima kegljema, sledgo pa: 
Vidmar (Semič) 384, Flisar 368, Skedclj 
(obe Novo mesto) 350, Jerman (Društvo 
upokojencev) 347, itd.

PODBOČJE — Če košarkarjem Pod
bočja uspe še na sobotnem gostovanju v 
Idriji, potem I. republiška liga že ima pr
vega novega člana. Ekipa Podbočja je 
namreč v dosedanjih štirih kolih kvalifi
kacij za vstop v I. SKL dosegla štiri prepri
čljive zmage, v soboto se pričenjajo po
vratna srečanja.

Igralci Podbočja so minulo soboto igra
li doma proti ekipi Polzele Savinje in 
gladko zmagali s 93:74. Gostitelji so vodili 
od prvih sekund in prednost večali od mi
nute do minute. Sredi drugega dela je ta 
znašala že 27 točk, predvsem po zaslugi 
Mišela Krajcarja, kije bil brez dvoma prvi 
mož srečanja. V zadnjih minutah so gostje 
razliko omilili na »dostojnih« 19 točk, 
bržkone po zaslugi tega, ker so bili igralci 
Podbočja z mislimi že v Idriji. Tam bo v 
soboto tekma 5. kola med Iskro in Pod
bočjem, ob Olimpiji največjima kandida
toma za vstop v I. SKL. Spomnimo se, da 
je prvo tekmo prepričljivo s 106:85 dobilo 
Podbočje. Zato bi bilo veliko že, ako bi si 
v Idriji priigrali poraz z manj kot 21 koši.

Regijska prvaka 
sta Kosova 
in Pavlovič

Vrsta strelskih tekmo- 
vanj v Novem mestu

NOVO MESTO — Minulo soboto, 9. 
marca, je novomeška občinska strelska 
zveza pripravila regijsko prvenstvo v stre
ljanju z zračno puško za člane, članice in 
mladince. Največ uspeha so imeli semiški 
in novomeški strelci ter strelke; prvim je 
pripadlo 5 medalj, Novomeščanom pa kar 
osem.

V ekipni razvrstitvi je med člani zmagal 
Semič, drugo je bilo T rebnje, 3. Novo me
sto; pri članicah so bile najboljše Novo- 
meščankc, med mladinci pa Semič, drugi 
so bili Novomeščani. In posamično? V 
članski konkurenci je bil prvi Pavlovič, 
drugi Ivanetič (oba Semič), tretji pa Cu- 
gelj (Trebnje); pri članicah je zmagala Ko
sova pred Pavličevo in Gobčevo (vse No
vo mesto), med mladinci pa Bobnar 
(Novo mesto) pred Štukljem (Semič) in 
Lukanom (Novo mesto).

Le tri dni poprej je bilo v športni dvora
ni pod Marofom občinsko prvenstvo 
srednjih šol v streljanju z zračno puško. 
Med dvajseterico najboljših je zmagal 
Karlič (Gostinska šola), Lukan (Center 
usmerjenega izobraževanja) je bil drugi, 
Bobnar (Gimnazija) pa tretji. Pri dekletih 
je slavila Jarčeva (Ekonomska šola) pred 
Stevanovičevo in Fabjanovo (obe Gim
nazija), ekipno pri fantih Gimnazija, pri 
dekletih pa Ekonomska šola.

V počastitev 8. marca, dneva žena, je bi
lo v četrtek v športni dvorani tradicional
no občinsko tekmovanje. Med ženskami 
je ekipno zmagala Krka pred Novolesom 
in Pionirjem, posamično pa Pavličeva 
(Krka), druga je bila Purebrova (Novoles) 
in tretja Gobčeva (Pionir). Med moškimi 
je zmagal Manojlovič (Novoles).

Blato je 
preprečilo žogi 

pot v mrežo
Pričel se je spomladan- 
ski del prvenstva v SNL

NOVO MESTO — V nedeljo se je pri
čel spomladanski del prvenstva v sloven
ski nogometni ligi. Igralci novomeškega 
Elana, ki so bili med zimskim premorom 
zavoljo lastne malomarnosti pn registraci
ji igralcev ob dve točki za zeleno mizo, so 
doma igrali s trboveljskim Rudaijem. Za 
clanovce, ki so se z izgubo točk znašli med 
ekipami, ki jim še kako gori pod petami, je 
bila uvodna tekma nadvse pomembna.

Blatno in razmočeno igrišče je bilo kri
vo, da Novomeščani že na startu niso 
vknjižili obeh točk. Kar trikrat je blato 
preprečilo žogi pot v mrežo; za nameček je 
gostujoči vratar v 78. minuti ubranil Plev
nikov strel, ki so ga mnogi videli že v golu. 
Navzlic temu da se je tekma končala brez 
zadetkov, je bilo kakih 300 gledalcev za
dovoljnih z igro, elanovcem v uteho pa 
ostaja, da bodo s takšno igro zagotovo do
segli želeni cilj — obstanek v ligi. Nemara 
jim bo športna sreča milejša že v nedeljo, 
ko potujejo v Medvode, kjer niso brez 
možnosti za ugoden izid.

Nobena skrivnost pa ni, da bo Podbočje 
skušalo doseči še kaj več.

Za razliko od Podbočja pa so igralke 
novomeškega Laboda že sklenile nastop v 
kvalifikacijah za vstop v I. žensko SKL. 
Celjska Metka uje bila zanje pretrd oreh; 
Celjanke so to dokazale že v športni dvo
rani pod Marofom, boljše od Novomeš- 
čank pa so bile tudi v soboto na svojem 
parketu. Zmagale so s 67:55 in si na ta na
čin priigrale mesto med najboljšimi repu
bliškimi ligašicami. Labodovke bodo kaj 
takega poskušale doseči v novi sezoni.

REPČEVI DVA NASLOVA 
DRŽAVNE PRVAKINJE

HERCEGNOVI — Mlade plavalke 
krškega Celulozarja so se znova imenitno 
odrezale. Letošnjo bero medalj so na dr
žavnem mladinskem prvenstvu, kije bilo 
minuli vikend v Hercegnovem, še poveča
le. Natalija Repec je postala državna pr
vakinja na 200 in 400 metrov prosto in 
dosegla čas 2:07,44 oziroma 4:25,68, v 
disciplini 100 metrov delfin pa bila sedma. 
Njen uspeh je dopolnila še Sergeja Gradi
šek, ki je bila na 50 metrov prosto tretja, 
na 400 m prosto peta, na 200 metrov pro
sto druga in na 100 m delfin osma.

KRATKE 
IZ RIBNICE 

IN KOČEVJA
• V srečanjih 15. kola prve repu

bliške kegljaške lige sta kočevski ekipi 
zabeležili polovične uspehe, obe sta 
igrali z nekdanjimi člani prve lige, 
Tekstino iz Ajdovščine. Člani so tek
mo izgubili s 5083:5174, čeprav so v 
svojih vrstah imeli najboljšega posa
meznika srečanja Kržeta, ki je podrl 
884 kegljev. Veliko uspešnejše so bile 
članice, zmagale so namreč z 
2353:2284. Obe ekipi čaka do konca 
prvenstva še ogorčen boj za obstanek.

• Ko zaigrajo resno in zavzeto, so 
rokometaši ribniškega Inles Rika 
očitno sposobni premagati sleherno 
ekipo v Sloveniji. Najbolje sta to po
kazali prijateljski tekmi, eno z vodilno 
ekipo druge zvezne lige, celjsko Pivo
varno Laško, drugo pa z Ajdovščino. 
Prvo so Ribničani dobili z 31:29, dru
go pa igrali neodločeno 28:28. Tom
šič je na obeh srečanjih dosegel 13 
zadetkov.

• Namiznoteniški igralci Melami
na igrajo po načrtih. V srečanju z Go
rico so zmagali z 8:1 in tako potrdili 
visoko tretje mesto na lestvici. Ni ne
pomembno tudi, da so Kočevci naj
težja srečanja že odigrali in da jih se
daj čakajo vsaj na papirju lažji 
nasprotniki.

• Mladi rokometaši Inlesa Rika, 
rojeni leta 1976 in mlajši, so se uvrstili 
v republiški finale, potem ko so na 
škofjeloškem polfinalnem tumiiju pre
magali ekipi Šešira in Ferrotehne. S 
takšna igro bodo »lesarji« med kan
didati za končni uspeh za finalnem 
turnirju.

• Navzlic nemajhni zamudi bodo 
v Kočevju vendarle opravili tradicio
nalno izbiro najboljših športnikov 
občine. Slovesnost bo 22. marca, dot
lej pa morajo predstavniki klubov po
sebni komisiji dostaviti predlog kan
didatov za laskave nazive.

• Alpinistični odsek novomeškega planinskega društva je že lanskega novembra pri
čel s teoretičnim delom alpinistične šole, te dni so se pričele praktične vaje. Tako je bil 23. 
in 24. februaija organiziran odhod v plezalni center Črni kal, kjer sta tečajnika Matjaž 
Grum in Bernarda Pust uspešno preplezala nekaj smeri tja do 5. težavnostne stopnje. Naj 
ob lem ne bo odveč vabilo, da so vrata društva odprta za vse ljubitelje gora in planin, ki se 
lahko članom vsak četrtek od 19. ure najprej pridružijo v društvenih prostorih na Novem 
trgu.

• Dvorana sevniškega gasilskega doma je bila pred dnevi kar premajhna za vse člane 
PD Lisca, ki so se hoteli udeležiti občnega zbora. Na njem so za novega predsednika 
izvolili prizadevnega gozdarja in ljubitelja planin Jožeta Praha, medtem ko so doseda
njega predsednika Lojzeta Motoreta imenovali za častnega predsednika. V vrstah sevniš- 
kih planincev je ta čas 842 članov; ne tako dolgo nazaj so bili celo blizu številke tisoč, 
toda mile zime so očitno opravile svoje. Sicer pa se marljivost in prizadevnost društva 
meri po čem drugem, ne le po članstvu. Tudi s tem, da so sevniški planinci lani na 84 
organiziranih izletov privabili 1765 udeležencev, da so markisti pregledali oznake na 250 
kilometrih planinskih poti in še čim. Ob tej priložnosti je Elka Grilc, vodja sekcije upoko
jencev, prejela srebrni planinski častni znak, učitelj Karel Alič pa bronastega. (A. Ž.)

Plakete športnikom leta
Proglasili najboljše črnomaljske športnike — V 
delavskih športnih igrah najuspešnejša Iskra

ČRNOMELJ — Pretekli teden so 
v Črnomlju na krajši slovesnosti raz
glasili dobitnike plaket iz občine za 
športne uspehe v preteklem letu ter 
podelili pokale najboljšim ekipam in 
posameznikom na delavskih športnih 
igrah v letošnji sezoni.

Za najboljšega športnika v črno
maljski občini v preteklem letu so 
proglasili Jožeta Ivanetiča, člana strel
ske družine Semič, ki je lani dosegel 
vrsto uspehov, trenutno pa vodi med 
posamezniki v drugi slovenski ligi. 
Najboljša športnica je že drugič zapo
red postala Ingrid Mihelič, članica ša
hovskega kluba Stari trg. Med drugim 
je lani postala republiška šahovska 
prvakinja med pionirkami. Najpriza- 
devnejša športna organizacija je Par
tizan iz. Vinice, ki je delavna ne le na 
športnem področju, ampak seje izka
zala tudi pri številnih prostovoljnih 
akcijah. Naslov najprizadevnejšega 
športnega delavca si je prislužil Slav
ko Pavlakovič, učitelj na semiški 
osnovni šoli, sicer že dolga leta eden 
najbolj delavnih športnih delavcev v 
krajevni skupnosti Semič. Posebno 
priznanje pa je črnomaljski odbor za 
šport podelil članu šahovskega kluba 
Stari trg Urošu Kobetu, ki je kljub 
svoji rosni mladosti že postal mojstr
ski kandidat. Na lanskem državnem 
šahovskem prvenstvu je zasedel 8. 
mesto, je pa tudi občinski in regijski 
prvak v namiznem tenisu in strelstvu 
ter uspešen rokometaš.

Na delavskih športnih igrah, ki so 
bile končane pred kratkim, se je po

merilo 39 moških in 10 ženskih ekip. 
V malem nogometu je bil najboljši 
Kovinar, v odbojki pri moških Iskra, 
pri ženskah pa Dom starejših obča
nov. V košarki se je najbolj izkazal 
Belt, v šahu osnovna šola Stari trg, v 
namiznem tenisu Belt, v kegljanju pri 
moških Rudnik Kanižarica, pn žen
skah pa Ljubljanska banka. V strelja
nju je bila ekipno pri moških in pri 
ženskah najboljša Iskra, med posa
mezniki pa Tomislav Stonič (Iskra) in 
Nežka Rauh (Iskra).

M. B.-J.

NAJPR1ZA DEVNEJŠI - Med šport
nimi organizacijami v črnomaljski 
občinije bil v preteklem letu najpriza- 
devnejši viniški Partizan. Njegov pred
stavnik (na desni) prejema iz rok 
predsednika skupščine občin plaketo 
za uspešno delo.
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| TELEVIZIJSKI SPOREDI
PETEK, 15. III.

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.15 in 14 45 — 1.55 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK 

KLOBUK KLOBUK 
SIMENON, TV naniz., 8/13

11.05 VIDEOSTRANI
15.00 VIDEO STRANI
15.10 SVET NA ZASLONU, ponovitev
15.40 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK 

TEDNIK, ponovitev
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.10 NOVINARSKE ZGODBE, 
Češka naniz.
18.20 ZGODBE O POLUHCU, 
lutkovna igrica, 5/12
18.35 PASJA PRIPOVED ALI 
KAKO JE BILO..., češka naniz., 
6/6

19.05 RISANKA 
19.18 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 ŠKANDALI, angl. dok. serija, 4/4
21.45 POPOLNI VOHUN, angl. nadalj., 

3/7
22.45 DNEVNIK 3, VREME
23.05 SOVA:

DRAGI JOHN, amer. naniz., 4/24 
MESTO ŽENSK, italij. film

1.40 VIDEOSTRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 16.30 SP v 
umetnostnem drsanju — 17.30 Studio 
Maribor — 19.00 Domači ansambli: an
sambel Krt (ponovitev) — 19.30 Dnev
nik — 20.00 Žarišče — 20.30 SP v umet
nostnem drsanju — 22.00 Satelitski 
programi — 23.40 Yulel — 0.40 Satelit
ski programi

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Povejte, kaj naj počnem (oddaja za otro
ke) — 10.00 Šolski program — 12.00 Po
ročila— 12.10 Videostrani— 12.20 Sa
telitski program — l3.50Carmen (opera)
— 16.20 Video strani — 16.35 Poročila
— 16.40 TV koledar — 16.50 Pokličimo 
93 — 17.00 Razstava znanstvenih knjig
— 17.30 Hrvaška danes— l8.i5Povejte. 
kaj naj počnem (oddaja za otroke) —
18.45 Polna hiša (amer. naniz., 13/13) —
19.10 Risanka - 19.30 Dnevnik I —
20.00 Otroci noči (amer. film) — 21.35 
Duoptrija — 22.20 Dnevnik — 22.40 
Slike časa — 23.40 Poročila

SOBOTA, 16. III.

SLOVENIJA 1
8.10-0.40 TELETEKST
8.25 VIDEO STRANI
8.35 TV MOZAIK

8.35 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 4. lekcija
9 00 RADOVEDNI TAČF.K
9.10 ŠTIRIDESET ZELENIH 
SLONOV (2/7)
9.30 ZGODBE O POLUHCU 
945 NOVINARSKE ZGODBE: 
MALI OGLAS, češka naniz.
9.55 ALF, amer. naniz.
10.20 PERISKOPOV RAČEK
10.30 EX LIBRIS: V ZNAMENJU 
PTIC
11.30 ZGODBE IZ ŠKOLJKE
12.35 NAŠA PESEM

13.05 VIDEOSTRANI
15.00 VIDEOSTRANI
15.10 FLUID. ponovitev 2. dela koncerta
15.50 ŽARIŠČE, ponovitev
16.20 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 EMMINA SENCA, danski mlad. 

film
18.35 ZDAJ PA PO SLOVENSKO
19.00 ŽE VESTE?
19.10 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3X3
20.35 KRIŽKRAŽ
22.10 DNEVNIK 3, ŠPORT, VREME
22.30 SOVA:

NA ZDRAVJE!, amer. naniz., 
3/30
TWIN PEAKS,amer. nadalj., 9/21

0.30 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
13.00 Satelitski programi — 13.55 SP v 
umetnostnem drsanju (prenos) — 17.00 
Satelitski programi — 19.00 Muppct 
show — 19.30 Dnevnik — 20.15 Zamej
ci v Cankarjevem domu — 21.25 Filmske 
uspešnice: Slither (amer. film) — 22.55 
Yutel — 23.50 Satelitski programi

HTV 1
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Spored za otroke — 10.00 Izbor šolskega 
programa — 11.30 Divji svet živali —
12.15 Izbrali smo za vas — 13.15 Tarza
nove newyorške dogodivščine (amer. 
film) — 14.25 Mikser M (zabavna odda
ja)— 15.10 Sedmi čut — 15.20 Narodna 
glasba — 15.50 Ciklus kratkih filmov B. 
Marjanoviča — 16.25 TV leden — 16.40

Poročila — 16.45 TV razstava — 17.00 
Ex libris — 17.45 Berači in sinovi (TV 
nadalj., 9/13) — 18.40 Risana serija —
19.30 Dnevnik 1 —20.00 Pogovor tedna
— 20.15 Tekmovanje (amer. film) —
22.30 Dnevnik 2 — 22.50 Športna sobota
— 23.10 Fluid (zabavnoglasbena oddaja)
— 23.55 Poročila

NEDELJA, 17. III.

SLOVENIJA 1
8.30 — 0.20 TELETEKST
8.45 VIDEO STRANI
8.55 OTROŠKA MATINEJA:

ŽIV ŽAV
PASJA PRIPOVED ALI KAKO 
JE BILO..., ponovitev češke naniz., 
6/6

10.15 V ZNAMENJU ZVEZD, nemška 
do. serija, 2/12

10.45 MUPPET SHOW
11.10 VIDEOMEH
11.40 OBZORJE DUHA
12.05 IZBOR POPEVKE ZA EVRO- 

VIZIJO, ponovitev
13.05 NAGRADA DANNYJA KAYA, 

1. del
14.05 SAGA O FORSYTHIH, angl. na

dalj., 9/26
14.55 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 DOLGOLASE POŠASTI, amer. 

film
18.30 MALI KONCERT
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 DONATOR, nadalj. HTV, 3/3
20.55 PODARIM - DOBIM
21.15 ZDRAVO
22.35 DNEVNIK 3, VREME 
22 55 SOVA*

KREMPLJI IN PRASKE, amer. 
naniz., 3/16
KRIMINALNA ZGODBA, amer. 
naniz., 7.del 

0.10 VIDEOSTRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 15.15 SP v umetnostnem drsa
nju; 13.15 smučarski skoki
13.10 Športno popoldne — 19.30 Dnev
nik — 20.00 Okavango - dragulj Kalaha- 
rija (angl. poljudnoznan. oddaja, 3/3) —
21.05 Poslanstvo (dok. oddaja) — 21.35 
Smučarski skoki (posnetek) — 22.35 
Športni pregled — 23.20 Yutel

HTV 1
9.45 Poročila — 9.50 TV koledar —
10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke —
12.00 Kmetijska oddaja — 13.00 Poroči
la — 13.05 Serijski film — 13.55 
Družinska oddaja — 14.25 Nedeljsko 
popoldne — 18.45 Risana serija — 19.10 
TV sreča — 19.30 Dnevnik I — 20.00 
Dramski program — 20.50 Tuja dok. se
rija - 21.40 Dnevnik 2 —22.00 Glasba 
za lahko noč — 23.00 Športni pregled —
23.45 Poročila

PONEDELJEK, 18. III.

SLOVENIJA 1
8.35 — 10.55 in 15.05 — 0.40 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK

10.45 VIDEO STRANI
15.20 VIDEOSTRANI
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.30 SPORED ZA OTROKE 

RADOVEDNI TAČEK 
ALF

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 POLJUBI ME, franc, drama
21.40 OSMI DAN
22.30 DNEVNIK 3
22.50 400 LET SLOVENSKE GLASBE, 

11. oddaja
73 IS SOVA-

AVTOSTOPAR, amer. naniz., 
12/16
KRIMINALNA ZGODBA, amer. 
naniz., 8. del 

0.30 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.10 
Podarim-dobim — 17.30 Studio 
Ljubljana — 19.30 Dnevnik —

v novomeškem Kabelskem 
razdelilnem omrežju 

na kanalu

20.00 Rezervirano za šanson —
20.30 Po sledeh napredka — 21.00 
Sedma steza — 21.20 Omizje — 
Yutcl

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar
— 9.30 Otroška serija — 10.00 
Šolski program — 12.00 Poročila
— 12.10 Video strani — 12.20 Iz
brali smo za vas — 16.30 Video 
strani — 16.45 Poročila — 16.50 
TV koledar — 17.00 Šolski pro
gram — 17.30 Hrvaška danes —
18.15 Otroška serija — 18.45 Do
kumentarna oddaja — 19.15 Risan
ka - 19.30 Dnevnik 1 — 20.00 
Boljše življenje (humor, serija) —
21.00 Zunanja politika — 21.30 
Dnevnik 2 — 21.50 Kinoteka —
23.25 Poročila

TOREK, 19. III. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 14.00 in 14.35 — 23.35 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

9.00 ZGODBE IZ ŠKOUKE
10.00 ŠOLSKA TV 
ZEMLJEPISNE POSEBNOSTI, 
5/14
10.55 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 6. lekcija
11.25 SEDMA STEZA
11.45 OSMI DAN

12.30 vOMIZJE, ponovitev
15.00 MOZAIK, ponovitev 

ANGLEŠČINA - FOLLOW ME, 
6. lekcija

15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK I
17.05 MOZAIK - ŠOLSKA TV
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 VČERAJŠNJE SANJE, angl. na

dalj., 4/7
21.00 NOVOSTI ZALOŽB
21.10 ARSEN DEDIČ
21.50 DNEVNIK 3, VREME
22.10 SOVA:

HAGGARD, angl. naniz., 3/7 
KRIMINALNA ZGODBA, amer. 
naniz., 9. del

23.25 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
2 Koper — 19.00 Slovenski ljudski plesi 
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Danes v 
skupščini — 20.30 Žrebanje lota — 20.35 
Umetniški večer: Sahakespeare na TV: 
Rihard III. (angl. drama) — 0.20 Yutel

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Program za otroke — 10.00 Šolski pro
gram — 12.00 Poročila — 12.20 Izbrali 
smo za vas— 16.30 Videostrani — 16.45 
Poročila — 16.50 TV koledar — 17.00 
Šolski program — 17.30 Hrvaška danes

' — 18.15 Program za otroke — 18.45 Pre
teklost v sedanjosti — 19.15 Risanka —
19.30 Dnevnik I — 20.00 Deset zapovedi 
(serijski film) — 22.55 Žrebanje lota —
21.00 V velikem planu (kontaktna odda
ja) — 22.20 Dnevnik 2 — 22.40 Kino- 
klub — 0.15 Poročila

SREDA, 20. m. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 12.20 in 15.05 — 0.50 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

9.00 ŽIVŽAV
9*50 POLJUBI ME, franc, drama
11.20 VČERAJŠNJE SANJE, 
angl. nadalj., 4/7

12.10 VIDEO STRANI
15.20 VIDEOSTRANI
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK, ponovitev 

SLOVENIJA - POMLAD, dok. 
oddaja, 2/6

17.35 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 FILM TEDNA

ZDAJ Sl ODRASEL FANT, amer. 
film

21.45 DNEVNIK 3, VREME
22.05 MARLBOROV MUSIČ SHOW
22.35 SOVA:

ALF, amer. naniz. 29/39 
KRIMINALNA ZGODBA, amer. 
naniz. 10 del
V ZNAMENJU ZVEZD, nemška 
dok. serija, 3/12 

0.40 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 18.30 Mo
stovi — 19.00 Studio Maribor — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Danes v skupščini —
20.30 Nogomet Dinamo:CZ (v polčasu 
Planica) — 22.15 Mednarodno delavsko 
gibanje (7/8) — 23.30 Nogomet Por- 
to:Bayern

ČETRTEK, 21. III.

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.00 in 15.05 — 24.00 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 TV MOZAIK

10.50 VIDEO STRANI 
-15.20 VIDEOSTRANI
15.30 MOZAIK, ponovitev
16.00 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK

17.05 ŽIVAL - ČLOVEK, 4/5 
17.55 PO SLEDEH NAPREDKA

18.35 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

18.50 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 SIMENON, TV naniz., 9/13 
21.10 TEDNIK
22.15 DNEVNIK 3, VREME 
77 35 SOVA-

JAZ IN TI, angl. naniz., 1/10 
KRIMINALNA ZGODBA, amer. 
naniz., 11. del

23.50 VIDEO STRANI

Tomažu
videorekorder

Še ena nagradna igra
NOVO MESTO — Videoteka 

Alfa iz. Pugljeve 5 je v februarju 
skupaj z Dolenjskim listom razpisa
la nagrade za tiste, ki si bodo v tem 
mesecu izposodili najmanj pet ori
ginalnih kaset v tej videoteki. Ku
pone je bilo potrebno poslati na do
pisnici skupaj s kuponom iz Dolenj
skega lista. V soboto so pripravili 
žrebanje. Alja Pezelj je izvlekla 12 
dopisnic. Nagrade bodo izžrebani 
lahko dvignili v soboto ob 16. uri v 
videoteki Alfa. Prvo nagrado, vide
orekorder, bo prejel Tomaž Dere- 
pasko z Zagrebške 14. Pet servirnih 
mizic v vrednosti 200 din, kijih po
klanja Kovinska galanterija iz Su
horja, pa naslednji: Damjan Klevi
šar iz Valantičeve 3, Toni Mestnik 
iz Lobetove 11 in Viktor Šlajkovec 
iz Bršljina 65. Tretjo nagrado, da
rilni bon trgovine Jasna iz Bršljina v 
vrednosti 500 din, prejme Sebasti
jan VVindisch iz Jerebove 20, daril
ni bon v vrednosti 300 din frizer
skega salona Zlata Anton Drenik, 
Nad mlini 41, darilni bon za 200 
din iz Rajske ptice pa dobi Boris 
Gorjanc iz Lebanovc 8. Dve nagra
di je prispevala tudi videoteka Alfa. 
Vikend paket izposoje kaset v vred
nosti 120 din dobita Brajan Bajrak- 
tarevič iz Šcgove 76 in Anton Dre
nik, Nad mlini 41.

J. P.

DVANAJST NAGRAD — Alja 
Pezelj je izvlekla srečneže

Gospodje, slabo vas slišimo
Čeprav imajo v Vinici edini slo

venski klub prijateljev Televizije 
Slovenija, je Bela krajina z vidnost
jo te osrednje slovenske televizijske 
bajte slabo pokrita. Nič boljše ni s 
slušnosljo ljubljanskega radia. 
Gospodom iz Ljubljane ne bom solil 
pameti s podatki, kje se jih slabo vidi 
in sliši, saj imajo meritve in podatke 
o tem skrbno spravljene v pisarniš
kih predalih. Rad bijim samo pove
dal: »Gospodje, slabo vas slišimo in 
vidimo.« Ponekod S pretvornikom 
na Trdinovem vrhu so bile stvari le 
delno sanirane, za boljšo slišnost in 
vidnost bo treba storiti še marsikaj. 
Predvsem na tako imenovanih de
mografsko ogroženih območjih, 
kamor del Bele krajine gotovo sodi 
Če se že tako trudimo, da bi sloven
ski glas slišali naši bratje Korošci, 
bi bilo prav posvetiti kanček pozor
nosti tudi Belokranjcem, ki se še 
vedno prištevamo med Slovence.

Prebivalci tik pod Gorjanci, na 
sončni strani, seveda, vlečejo na 
ušesa, da bi slišali program ljub
ljanskega radia, krajanstvo v ob- 
kolpskih vaseh pa ostri in ostri sli
ko, vendar ne uzre Dnevnika z 
Zdravljico v špici Je potem kaj 
čudnega, če la ži velj spremlja, gleda 
in posluša hrvaške programe? Ljud
je v šali, a tudi resno, govorijo, da ne 
bodo več plačevali radijske in televi
zijske naročnine ljubljanski gospo
di, ampak zagrebški Iz te moke se
veda ne bo kruha, akoravno smo vsi 
za tržno obnašanje in za plačevanje 
tistega, kar uporabimo. Pa sploh ne 
gre za to slednje, teh nekaj vrstic 
sem napisal, da bi prebudil speče, a 
nezadovoljne gledalce oziroma po
slušalce. Belokranjci smo vse pre
več tiho, še posebno takrat, kadar 
smo za kaj prikrajšani

TONIGAŠPERIČ

DOBER SEJEM, 
TRGOVCI SE NE DAJO
SEVNICA — Redni sobotni sevniš- 

ki sejem je bil neprimerno boljši kot tisti 
pred mesecem dni, ko so prodali le dva 
pujska. Tokrat jih je menjalo lastnika 
od 153 ponudenih 33. Posel je najbolje 
cvetel prodajalkam čebuljčka. Branjev
ka pri Plauštajnerjevih je prodala vso 
zalogo rdečega čebuljčka, tako beli kot 
rdeči je pošel drugi, ki ponavadi proda
ja na Glavnem trgu. Na tem koncu bo 
od Gregoijevega sejma naprej rasla lepa 
čebula iz nad sto kilogramov dolenj
skega čebuljčka. Ne bo pa glede vsega 
treba čakati samo na sejme. Semen ne 
manjka v ostalih sevniških trgovinah, še 
več, celo Mercatorjeva tehnična trgovi
na je pod streho nasproti loncev in dro
gerije uredila prodajni prostor z grab
ljami, semeni in zaščitnimi sredstvi, 
čeprav je na drugi strani proge. Kmetij
ski oskrbni center. Oglašujejo celo na
svete agronoma. Torej res strokovna 
prodaja, manjka le še več denarcev v 
žepih kupcev.

V času od 22. februarja do 1. marca so v 
brežiški porodnišnici rodile: Snežana Koc
jan iz Gregovc — Jožico, Vesna Škof- 
Marčun iz Brežine — Kristino, Tatjana 
Vinetič iz Brežic — Matica, Ana Herako- 
vič iz Brežic — Luka, Jožica Perc iz Tr
novca — Milana, Andreja Čepin iz Reš- 
tanja — Martino, Melita Zupančič iz 
Sevnice — Romano, Doroteja Fumič iz 
Globočic — Luka. Čestitamo!

V času od 1. do 8. marca so v brežiški 
porodnišnici rodile: Vesna Cimerman iz 
Domaslovca — Teo, Slavica Špan iz 
Curnovca — Uroša, Nedeljka Pavlovič s 
Senovega — Davorja, Advija Ibrišimovič 
iz Laduča — Dijano, Marija Jurman iz 
Loč —Niko, Ruža Bratuša iz Bistrice ob 
Sotli — Roka, Helena Budna s Senovega 
— Moniko, Brigita Budič iz Obrežja — 
Kristina, Romana Kcžman iz Podvinj — 
Tadejo, Majda Gluščič iz Celin —Maleja, 
Ana Srpčič iz Zasapa — dečka, Andreja 
Brcnce iz Krškega — Ivano. Čestitamo!

• Absurdno je, da ima Slovenija, 
ki je prva začela z demokratičnimi 
procesi g Jugoslaviji, danes še edina 
od republik tridomni parlament in 
staro ustavo. (M. Švare)

• Demos trpi zaradi nezavednega 
freudovskega ponavljanja boljševiš- 
kega modela. (M. Švare)

Slane Željko

Stanetova pikica
SUHOR — Staneta Željka iz 

Suhorja poznajo mnogi od blizu in 
daleč, saj je veseljak, da mu težko 
najdemo para. Pri tem mu' pomaga 
mini harmonika. S seboj jo nosi in 
vozi že 35 let. »Če pridem v gostilno 
kjerkoli po Sloveniji in vidim, da je 
doma žalost, skočim po svojo piki
co in jo potegnem. Kolikokrat sem 
se tako tudi zaradi nje zastonj naje
del in napil,« se pohvali Stane. Ta 
inštrumentek, ki po višini meri sla
bih 20 centimetrov, je Stane kupilv 
ljubljanski starinarnici. Že takrat je 
bila harmonika stara, glas pa je ime
la takšen, kot ga ima še danes. Stane 
se spominja, da je bil nekoč zaradi 
te harmonike celo tri ure zaprt.« To 
meje izučilo. Če smo ponoči igrah 
na ulici in so prišli miličniki, sem 
harmoniko hitro skril pod plašč, mi
ličniki pa so spraševali, kje je muzi
kant. Pokazali smo jim, za katerim 
vogalom gaje vzela noč,« pripove
duje svoje zgodbe hudomušni Sta
ne, ki sc svoje harmonike še najraje 
spominja z dopusta na morju. Tam 
so na njene zvoke plesali Nemci, n* 
koncu pa so mu dali toliko mark, da 
bi lahko kupil novo veliko »hoh- 
nerco«. »Zaenkrat bo še ostala Pl 
meni in prečula še kakšno noč, 
brez nje ni več Staneta iz Suhorja.' 
je dejal in potegnil svojo pikico.

J PAVLIN

Gostje iz tujine že ostajajo doma
Krkina Zdravilišča lani med najuspešnejšimi — Za 7 odst. več nočitev tujih Q°' 

stov, lahko pa bi jih bilo še več — Bo letošnji rezultat krojila politika? ^
NOVO MESTO — V novomeški Krki so že v preteklih letih precej vlagali v 

svoj zdraviliški turizem, tako v povečanje kapacitet kot v izboljšanje ponudbe 
in kvalitete nasploh. Rezultati niso izostali, saj so Krkina Zdravilišča med naj
boljšimi in najuspešnejšimi naravnimi zdravilišči v Sloveniji. V celoti gledano, 
je bilo poslovanje Krkinih Zdravilišč lani zelo dobro, Krka je tudi na tem pod
ročju med vodilnimi v Sloveniji. Za letos seje, žal, bati, da ne bo povsem tako, 
saj negotove razmere tujce odvračajo od Jugoslavije nasploh.

Skupno število lanskih nočitev je bilo Šmarjeških Toplicah pa celo za 35 odst.
v vseh enotah zdravilišč za odstotek 
večje kot v letu poprej. Največ, za 8 od
stotkov, so povečali število nočitev na 
Otočcu in v Strunjanu, za 4 odst. v 
Šmarjeških in za 3 odst. v Dolenjskih 
Toplicah. V poslovni enoti Gostinstvo 
Novo mesto pa so jim nasprotno nočit
ve lani upadle, kar za 40 odst. V vseh 
enotah razen Gostinstva je bila večja 
tudi zasedenost kapacitet, na Otočcu, v 
Strunjanu in Šmarjeških Toplicah kar 
za 9, v Dolenjskih Toplicah pa za 5 od
stotkov. Povsod se je bistveno povečal 
obseg dela zdravstvenih služb, največ, 
kar za 91 odst., v Strunjanu. T udi lanski 
finančni rezultat Zdravilišč ni bil slab, 
ustvarila so 230 milijonov dinarjev pri
hodka, od tega 28 odst. deviznega.

Precej pa se je spremenila struktura 
gostov, ki so jih imeli lani v Krkinih 
Zdraviliščih. Socialni zavarovanci po
rabijo v Šmarjeških Toplicah že dobro 
polovico vseh storitev, v Dolenjskih 
Toplicah celo tri četrtine, v Strunjanu 
pa le še 40 odst. Število oskrbnih dni 
socialnih zavarovancev je tudi najbolj 
izrazito porastlo, v Dolenjskih za 21, v

Več so imeli lani tudi samoplačnikov, v 
obojih Toplicah za 5, v Strunjanu pa za 
10 odstotkov; v Šmarjeti in Strunjanu 
odpade nanje 15 odstotkov storitev. Za 
polovico manj so imeli lani gostov, ki 
jih pošiljajo na zdravljenje podjetja, ki 
so pač v veliki meri v velikih težavah. 
Občutno pa je poraslo povpraševanje 
po preventivnih pregledih. Borci, nekoč

DVA FESTIVALA
MARIBOR — Radio Maribor je že 

začel pripravljati Festival narečnih po
pevk Maribor 91, ki bo verjetno 5. 
oktobra v Mariboru. Skladbe, s kateri
mi se bodo glasbeniki potegovali za fe
stivalske naslove, bodo organizatorji 
sprejemali do 25. marca na naslov: Ra
dio Maribor, Ilichova 33, Maribor, »Za 
festival«. Do 1. aprila pa se lahko glas
beniki prijavijo za sodelovanje na ptuj
skem popevkarskem festivalu, ki bo od 
6. do 8. septembra. Besedila in melodije 
zanj sprejema Radio Tednik Ptuj, 
Raičeva 6.

Ja«

kar omembe vredni gostje toplic, s° v * 
nes le še simbolično zastopani. ,^v 

Največje povečanje števila nov* 
tujih gostov so lani zabeležili v 
jeških Toplicah, skoraj za Petin°ctrtf- 
Otočcu je bilo tujcev več za 12, v ? 
njanu pa za 6 odstotkov. V Dolenj5*^ 
Toplicah so tuji gostje imeli skoraJj. 
petino manj nočitev. Manjši je bil 
vsem obisk gostov samoplačnik« 
Avstrije, Nemčije, Nizozemske, za k. yj 
reje v Dolenjskih Toplicah v primc*^,. 
s konkurenco premalo udobja. 
re bo gotovo popravila prcd_v,u. ni 
gradnja. Krkina Zdravilišča ie^^

• Tujih gostov je bilo lani v 
Zdraviliščih za 7 odstotkov več 
leto poprej, a 8 odstotkov iW||J' j, 
so načrtovali. Gotovo se imajo J"*^,. 
lovanskim političnim zapletu^ 
hvaliti, da so samo avstrijski f"* 
času od septembra do decernj- ^ 
povedali okrog tri tisoč nočite 
napovedane obiske na Otočcu f ^ 
povedalo precej Italijanov, maO-Mr^r 
lo tudi ameriških gostov. S 
sti pa utegne biti letos iz istih rsriu* 
še slabše.

obiskalo največ Italijanov (40°^’f|i- 
eno desetino Nemcev, Avstrijcev.^ ^ 
zozemcev. Precej je {»raslo štev■ 
čitev francoskih in izraelskih .p
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Varstvo okolja kot način življenja
!* obsežnega poročila o problematiki varstva okolja v občini Novo mesto s programom potrebnih ukrepov

Varstvo okolja tudi pri nas pridobiva 
Pomen, moralo pa bo še bolj, če hoče- 
010 ™tj del razvitega sveta; navsezadnje 
Pa tudi kvaliteta našega življenja in naša 
prihodnost menda nista čisto nepo- 
membm stvari. Republika Slovenija je s 
^Sjim dolgoročnim planom do leta 
^000 in tudi s srednjeročnim planom 
nedavno končane petletke od občin 
zahtevala, naj s svojimi družbenimi 
Plani zagotovijo tak razvoj, da se raz- 
■ncre na področju varstva okolja ne bo- 
•° Poslabševale. Na podlagi ugotovlje
nega stanja bi morale po potrebi sprejeti 
ndi sanacijske programe z ukrepi za 

Postopno sanacijo razmer ter to dejans
ko tudi izpeljati.

Poročilo o problematiki varstva oko- 
Jit v občini Novo mesto s programom 
i K i ukreP°v 7a izboljšanje razmer 
je bilo na dnevnem redu občinske sku- 
{*ne trikrat, leta 1987, leta 1989 in 
retjic pred dobrim mesecem, ko ga je 

Parlament pohvalil kot zelo kvalitetne- 
P la poročila pripravljajo v občins- 

em sekretariatu za varstvo okolja in 
rejanje prostora, v kar se je lani prei- 
cnoval sekretariat za urbanizem in 
tstvo okolja prav zato, da bi izposta

vo' Iptjdarjeno občinsko skrb za varst- 
, “kolja, ki ima posebno mesto tudi v 
mJ1, em družbenem planu. Za ugo- 

'lev dejanskega stanja na področju 
ohčinT °k°'ja Je riila v novomeškinha * • ttkolja je bila v novomeški 
v lm v zadnjih petih letih narejena že 
mo*3 c™8'*1 nteritev, študij in progra- 
(vti^A.-' 50 dobra osnova za nadaljnje
^ manjka" ukrepanje’ marsikaJ Pa tudi

B°LJŠI ZRAK S PLINOM
pO Problematiki hrupa smo že pisali.

okuženosti zraka pa spada ob
raz m ^)ve8a "testa v tretji kakovostni 
. red. To pomeni, daje zrak občasno 
d(K^eSna^n nad dovoljeno mejo, ne 
ijf P8 kritične meje. Stalne meritve 

plovcga dioksida in dima opravlja
leu,rrteorolo5ki zav°d Slovenije od 

' 1986 dalje na novomeškem Cilav- 
u,.m trgu, v kurilni sezoni 1986/87 je 
m'r°iFrav'jen'h več dodatnih meritev v 
zov'| • -n'vas' 'n na nieteorološki opa- 

aima. Izmerjene koncentracije žve- 
dioksida nikjer niso dosegle 

lac'ISJe dov°ljene koncentracije. Simu- 
, 'Ja onesnaženosti novomeškega zra- 

, 1** Je pokazala, da je ta najslabši na
l98s°fiU Gandije. V kurilni sezoni 

«/89 so bile* opravljene dodatne 
u,„nt.vle' ki so pokazale podobne rezul- 
n| ' Nekoliko večje koncentracije žve- 
M tvega dioksida so namerili na Glav- 
n,,!p rigu, koncentracije dima pa so bile 
UfS ,ko višje v Kandiji. Prašnih delcev 
n . ‘ o na nobenem merilnem mestu 
lqQ-dov°ljttno mejo. Spomladi leta 
rij/' 50 Me v Bršljinu opravljene me- 
form ^J^aženosti zraka s fenoli in 
koliz; eh'di’ k'50 pokazale, da mejne 
kra: lne "'so bile presežene. Na zahtevo 
jesJanov so meritve ponavljali lansko 
lin prav tako meritve prašnih used- 
"i^r^nllalešečaltajo 

Prisiv.neSna^cvanJu zraka seveda največ 
Krka V|U\,VOrne5ka industrija, od te pa 
volne’- 've7 Revoz, Novoteks pa No-
S0^e?uP?ka™ZaloK°f.!-66,tonvala kar -ii ?89 8»je industrija prispe- 
nice , L7*>4 odstotka, sledijo kotlov- 
Promet d' dr°bna kurišča z 11,5 in 
nost ‘4>5 odstotka. Tudi onesnaže- 
Poveči • 1 žveplovim dioksidom se
večja “Je: P*1 leta 1987 rio 1990je bila 
7manišTn- trtmo Republiški cilj — 
ca leta rlSe^ga onesnaževanja do kon- 
računat' . ~ tako ni bil dosežen, 
30-ojfcJ1 P® Je, da bo možno doseči cilj o 
sti ?raL°lnem zmanjšanju onesnaženo- 
(gledn .? ^ do konca leta 1993 
nanire/18 .e,° 1980); do takrat naj bi 
valcj naJvečji industrijski onesnaže- 
hajaj0xjrnenj?li dosedanja goriva s pri
kradi nn' P*'norn Onesnaženost zraka 
starega ;Smeta ic največja na območju 
ju boln> ra Novega mesta in v območ- 
Prisneu, 1ni^nega kompleksa. Promet 
kovih „LV 7Tak kar 63,7 odstotka duši- 

kstdov, poleg tega pa je tudi ve-

l/
Ni'

H

lik onesnaževalec zraka s svincem, ogl
jikovodiki, ogljikovim monoksidom in 
prahom, ki se dviga izpod koles. Ones
naženost zraka zaradi tehnoloških emi
sij ni bila izmerjena. Sicer pa Zavod za 
socialno medicino in higieno zdaj pri
pravlja obširno študijo o onesnaženosti 
novomeškega zraka.

PREMALO SMETI 
NA DEPONIJI

V organiziran odvoz odpadkov na 
eno najbolje urejenih komunalnih de
ponij v Sloveniji v Leskovcu je bilo ko
nec leta 1990 vključenih 56 odstotkov 
prebivalstva v občini, medtem ko je re
publiško povprečje za 10 odst. višje. 
Program širjenja odvoza odpadkov iz 
vseh naselij v občini se uresničuje 
počasneje, kot je bilo načrtovano. 
Smetnjake zdaj sicer kupujejo iz smeta- 
rine, ne pa ljudje sami, kljub temu je 
ponekod še vedno precejšen odpor do 
organiziranega odvoza odpadkov, ki ga 
je seveda treba plačati. Marsikdo se za
govarja, da odpadkov za odvoz sploh 
nima, hkrati pa je v občini precejšnje 
število za okolje in pitno vodo močno 
nevarnih črnih odlagališč. Precej teh v 
vsakoletni veliki očiščevalni akciji ods
tranijo, a ob letu so mnoga spet polna! 
Premalo se ljudje poslužujejo tudi 
ugodnosti brezplačnega odvoza kosov
nih odpadkov, ki ga dvakrat na leto or
ganizira Komunala. Dinos opravlja le 
reden odvoz steklovine, rednega odvo
za ostalih sekundarnih surovin pa ni in 
Dinos za to nima interesa. V izdelavi je 
poseben program za zbiranje in odvoz 
sekundarnih surovin, na osnovi katere
ga bo pridobljen izvajalec za to delo na 
tržnih osnovah. Z vsem tem naj bi pri
pomogli k odpravi nevarnih črnih odla
gališč in k večji urejenosti krajev in 
okolja nasploh, za kar pa bo potrebno 
predvsem še veliko osveščevalnega in 
izobraževalnega dela —tako otrok kot 
odraslih — ter poostren inšpekcijski 
nadzor. Malo je bilo v Sloveniji nasploh 
in tudi v občini narejenega za varno od
laganje posebnih odpadkov. Posledica 
ni le kopičenje sodov z njimi na tovarniš
kih dvoriščih, ampak tudi slabšanje 
kvalitete vodotokov in vodnih virov na 
ta račun. Nekatera podjetja so že zgradi
la lastna začasna skladišča, dokler ne bo 
zgrajeno skupno odlagališče. Sicer pa 
sploh ni natančno znano, koliko teh 
odpadkov je v občini, zato bo letos nas
tavljen kataster le-teh, ki ga bodo stalno 
dopolnjevali.

Posebna skrb je posvečena varstvu 
voda. Ker hidrometeorološki zavod 
Ljubljana le dvakrat letno spremlja 
stanje reke Krke, vzorce pa odvzema le 
na 6 mestih, kar je premalo za celovito 
oceno razmerje konec leta 1990 razis
kave reke Krke in tudi njenih pritokov 
na območju novomeške občine opravil 
Zavod za socialno medicino in higieno 
Novo mesto v sodelovanju s Hidrome
teorološkim zavodom in Kemičnim inš
titutom Ljubljana. Analize so pokazale, 
da priteče Krka v občino že onesnaže
na, da se stanje poslabšuje od Straže 
proti Novemu mestu, onesnaženost pa 
doseže vrh pod osrednjo novomeško 
čistilno napravo pri Tovarni zdravil, saj 
ta čistilna naprava zaradi preobremen
jenosti dela ne opravlja, kot bi ga mora
la. Krka je ponekod v tako slabem stan
ju, da spada v tretji kakovostni razred. 
Med najbolj onesnažene pritoke sodi 
Bršljinski potok, ki je v četrtem kako
vostnem razredu, sledijo Sušica, Težka 
voda, Šajser, Toplica in Kobila. K ta
kemu stanju največ prispeva industrija 
(Krka, Novoteks, Novoles, Splošna 
bolnišnica itd.), pa tudi komunalne od
plake niso povsem nedolžne. Vedeti pa 
je treba, da ima v občini vodovod 84 
odstotkov prebivalstva, na čistilne na
prave pa so speljane le odplake tretjine 
prebivalstva! Tu so, kot rečeno, še črna 
odlagališča ter kot stalna nevarnost raz
litje kakšne nevarne snovi z gorivi vred. 
Vse to vpliva na kvaliteto vodotokov in 
pitne vode, saj je tu kraški svet.

REŠITEV:
ČISTILNE NAPRAVE
Med naj učinkovitejše ukrepe za čis

tejšo Krko sodi prečiščevanje indus
trijskih in čimvečjih količin komunal
nih odplak. Trenutno sta v gradnji 
lastna čistilna naprava Tovarne zdrav- 
nil Krka, ki bo z razbremenitvijo se
danje čistilne prispevala k njenemu bol
jšemu delu, ter čistilna • naprava v 
Dolenjskih Toplicah. Za čistilne na
prave v Žužemberku, Straži, Mirni 
Peči, Šentjerneju in Škocjanu, s kateri
mi bi vključenost prebivalstva v čiščenje 
odplak dvignili na 59 odstotkov, je po
trebna dokumentacija več ali manj na
red, vse pa je zdaj odvisno od denarja. 
Za teh pet naprav s kanalskim siste
mom bi po grobi oceni potrebovali 137 
milijonov dinarjev, še 119 milijonov pa 
za 18 manjših čistilnih naprav, katerih 
gradnja bi bila ekonomsko tudi upra
vičena, z njimi vred bi bile v čiščenje 
vključene odplake 72 odstotkov prebi
valstva. Za izboljšanje stanja morajo 
svoje čistilne naprave zgraditi v Novo- 
teksu, Novolesu, Iskri Šentjernej, Sploš
ni bolnišnici, v Iskri Žužemberk pa jo 
morajo sanirati. Koliko bo vse to stalo, 
ni ocenjeno, to je naloga posameznih 
podjetij. Z vodo iz vodovodov pa je, kot 
rečeno, oskrbovanega 84 odst. prebi
valstva v občini. Vsi vodni izviri so kraš
ki; temu primerna je kvaliteta vode, ki 
se še slabša. V sistemih, s katerimi
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»No, eno pa je tudi gotovo,« je re
kel spet sogovornik, »lepega vraga 
se je rešil v službi Podjetje je pred' 
stečajem in reorganizacijo in najbrž 
bi ga od skrbi še pobralo.«

Mislil je še nekaj reči toda Jože 
se je na hitro poslovil, češ da se mu 
zelo mudi. »Naročen sem pri specia
listu, in če bo vse po sreči, bom tudi 
jaz vložil,« je še zaklical nazaj in 
odhitel

SLA VKO KLANČIČAR

upravlja Komunala, je voda pod stal
nim nadzorom, drugje le enkrat letno, 
za sanacijo razmer oz. vodovodnih sis
temov je Komunala že pripravila pose
ben program; prednost bodo imeli sis
temi, ki oskrbujejo večje število ljudi. 
Za dolgoročno zagotovitev kvalitetne 
pitne vode pa že od leta 1986 v občini 
potekajo geološke raziskave. Doseda
nje raziskave so pokazale, daje najkva
litetnejša voda na območju Gorjancev, 
zato bi moralo biti to območje varova
no pred vsemi posegi. Na podlagi razis
kav so bile že zajete dodatne količine 
vode v Družinski vasi in v Stopičah in 
sanirani nekateri manjši vodovodni 
sistemi.

O onesnaženosti tal v občini še ni 
podatkov. Raziskave" tal bodo opravl
jene letos. Zavod za socialno medicino 
in higieno bo nosilec naloge, s pomočjo 
katere naj bi ugotovili, kakšen vpliv na 
zdravje ljudi imajo SO2, fluoridi, fenoli; 
letos bo pripravljen tudi desetletni pre
gled obolenj v občini, da bi videli, če je 
kakšno obolenje pri nas pogostejše kot 
sicer v Sloveniji. Letos so v planu tudi 
raziskave vpliva onesnaženega zraka na 
hiše itd. Aktivnosti, potrebne za nadzor 
nad stanjem na področju varstva okolja 
in za postopno sanacijo razmer, so v 
novomeškem občinskem sekretariatu 
za varstvo okolja in urejanje prostora 
strnili kar v 28 točk, ki jih je parlament 
potrdil. Kako tudi ne, saj gre za naše 
življenje in prihodnost naših otrok. Ko 
bi se tega le vsi in vedno, pri vsakem 
početju, zavedali!

Z. L.-D.

NAJPREJ
PROSTOVOLJNO

RIBNICA — Na zadnji seji zborov 
občinske skupščine Ribnica so z večino 
glasov sklenili, da sc odlok o preneha
nju lastninske pravice na območju zazi
dalnega načrta Hrastje sprejme kot 
osnutek in ne kot predlog. Po dolgo
trajni razpravi je namreč prevladalo 
mnenje, daje potrebno poizkusiti s pro
stovoljnim odkupom zemlje na tem 
območju, odlok o prenehanju lastnin
ske pravice pa naj bi sprejeli le za tiste 
lastnike, ki ne bi hoteli prodati zemljišč. 
Nasprotniki tega mnenja (ki so bili pre
glasovani) pa so trdili, da s prostovolj
nim odkupom gotovo ne bo dosti uspe
ha in da to pomeni le zavlačevanje 
začetka gradnje.

VRATA ZA POPLA VUENCE — 
Kočevski zasebni mizar Marjan Jurič je 
te dni dokončal vhodna vrata za hišo 
Andreja Kranjca iz Luč pri Mozirju. 
Gre za hišo, ki je darilo kočevske občine 
družini kateri je lanska popla va poruši
la hišo. Juričev prispevek k tej hiši pa so 
vhodna vrata (na fotografiji). Mizar Ju
rič in njegova žena Katica sta po vedala, 
da sta se takoj odločila pomagati po- 
plavljencem. Najprej sta nameravala to 
storiti z denarjem, na nasvet predsedni
ka občinskega izvršnega sveta Lada 
Lenassija pa sta nato izdelala vrata za 
novo hišo. (Foto: J. Primc)

Nesramnosti
• Življenje je nenehen boj med moš
kim in njegovimi sovražniki in žensko 
in njenimi prijateljicami
• Naš nebeški oče je izumil človeka 
zato, ker je bil razočaran nad opico.
• Specialist je človek, ki zelo veliko 
ve o zelo malo in ki postopno ve vedno 
več o vedno manj, dokler končno ne 
ve praktično vsega o skoraj ničemer.
• On je tiste vrste moški ki bi najraje 
celo umrl v lastnem objemu.
• Ko so Alberta Schvveitzerja vpra
šali kaj misli o civilizaciji je odgovo
ril, »Dobra ideja, nekdo bi jo moral 
začeti uresničevati«
• Vprašanjem, kdaj se je civilizacija 
začela, ampak kdaj se bo.
• Preži vnina za ločeno ženo je, kot bi 
kupoval oves za crknjenega konja.
• Zakon je kot boksarski turnir. 
Uvodni boji so pogosto dosti boljši kot 
glavni spopad
• Zgodovina je nekaj, kar se ni niko
li zgodilo, napisal pa joje nekdo, ki ni 
bil nikoli tam.
• Odličnega zdravnika imam V tre
nutku me je postavil na noge. Prodati 
sem moral avlo, da sem mu plačal 
račun.
• Z nestabilnostjo ekonomije se lah
ko kosa samo nestabilnost ekono
mistov.
• Univerze ne delajo bedakov, samo 
razvijajo jih.
• »Krepost je v sredini« je dejal 
vrag, ko je sedel med dva pravnika.
• Zgodovinar je neuspešen romano
pisec.
• Psihiater je človek, ki te prepriča, 
da so bili tvoji starši zgube, ker seje 
izkazalo, da si ti navadna uš.
• Imam dva sina. Eden je politik, 
drugi pa tudi ni nič prida.
• Advokat je učen gospod, ki ti pred 
sovražniki reši posest in jo obdrži 
zase.

• Mnogi živijo samo iz strahu pred 
smrtjo.
• Zenska je brez odgovora samo, če 
je brez jezika

Bo grad 
končno 

obnovljen?
GRADAC — Gradaški grad že 

lep čas buri duhove. Pred časom se 
je za ta slikoviti grad začela zanima
ti skupina italijanskih petičnih lov
cev, ki že leta hodijo na lov v te kra
je. Grad bi odkupili ali pod dolo
čenimi pogoji vzeli v najem. Bili so 
že večkrat na pogovorih s prejšnjim 
predsednikom metliškega izvršnega 
sveta, vendar je vsa zadeva zastala 
zaradi težav in neurejene zakonoda
je oziroma nerazčiščenih stvari na 
tem področju. Kasneje, že v manda
tu sedanjega izvršnega sveta, seje za 
grad začel zanimati neki švedski po
slovnež, vendar tudi iz tega ni bilo 
nič. Pred kratkim pa so Metličani 
ponovno navezali stike z Italijani.

Na pogovoru pred dobrim mese
cem dni so se dogovorili, da bo met
liški izvršni svet dobil nove ponud
be za adaptacijo gradu. Ponudbi sta 
izdelala ljubljanska Slovenija ceste- 
Tehnika (SCT) in novomeški Pio
nir in sedaj je na Italijanih, da se od
ločijo. Seveda bo za dokončno 
odločitev pomembno tudi to, kako 
(hitro) se bo uredilo stanje pri nas, 
ki gotovo ne spodbuja večjih tujih 
naložb. Kot stvari kažejo sedaj, naj 
bi italijanski lovci grad vzeli v na
jem za določeno dobo, za to pa ga 
naj bi adaptirali. Petični lovci, 
zbrani v eksluzivnem lovskem klu
bu Zlati zajec, so zainteresirani 
predvsem za apartmaje, sobe, klub
ske in druge prostore, ne pa tudi za 
lastno kuhinjo, restavracije in po
dobno. Vse te tako imenovane 
gostinsko-turistične dejavnosti se 
naj bi razvile v Gradcu in bi jih Itali
jani koristili in seveda plačevali. 
Vse to pa bi gotovo pritegovalo tudi 
ostale goste in turiste, kar je za raz
voj kraja nedvomno perspektivno 
in koristno.

Prostori v starem delu gradaške- 
ga gradu, za kar se Italijani zanima
jo, merijo okoli 1.400 m2. Po seda
njih ponudbah naj bi adaptacija ve
ljala od 1000 do 2000 DEM za 
kvadratni meter, odvisno od tega, 
za kakšno ureditev prostorov bi se 
investitorji odločili, za bolj skrom
no ali razkošnejšo. Kakorkoli že, to 
je nedvomno priložnost, da se za
ustavi propadanje gradaškega gra
du, še več, da grad in z njim kraj za
živi novo življenje. Take priložnosti 
se pač ne ponujajo vsak dan, zato ne 
kaže predolgo odlašali in omaho
vati.

A. B.
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NOVO ORODJE ZA SADJARJE IN VINOGRADNIKE - Podjetji Primeks iz 
Nove Gorice in Intermarc iz Novega mesta sta minuli teden pripravili predstavitve 
novega pnevmatskega rezalnega orodja italijanske firme Campagnola. O tem, kako 
z manj truda naredimo bolje in več, so se lahko prepričali v Krškem, na Bizeljskem, v 
Sevnici, Metliki in na Trški gori (na sliki). Ob tem je podjetje Intermarc, ki ima svojo 
prodajalno v Stopičah, prikazalo tudi vrsto pripomočkov za vinogradništvo. (Foto: J. 
Pavlin)

V PETIH DNEH PET — Pri Strajnarjevih v Dolenjih Ponikvah pri Trebnjem so 
dobili v prvih dneh novega leta pet teličkov v petih dneh. Ena krava je dala kar dva 
telička. V sodobno urejenem hlevu redijo Strajnarjevi dvajset glav živine. Dela je 
dosti, Strajnarjeva hčerka Andreja ga opravlja vestno, saj opravila na kmetiji ne 
smejo nikoli zastati (Foto: Fanika Mališič)

STARO FINO — STAR PRIJA TEU — Po izidu in dobri prodaji četrte kasete 
ansambla Tonija Verderberja Staro vino — star prijatelj vabijo starotrške fante na
stopat po vsej Sloveniji. Pred kratkim so bili v Murski Soboti na predstavitvi novega 
časopisa Marjanca, kjer so se odlično odrezali V Odrancih pri Murski Soboti pa so 
fantje sodelovali v oddaji murskosoboškega radia Poleg lega se ansambel Tonija 
Verderberja dviga na domala vseh lestvicah narodno zabavnih ansamblov sloven
skih časopisov in radijskih postaj. Starotrške »narodnjake«je bilo videti tudi v televi
zijski oddaji Videomeh. (T. G.)

JUBILEJNI K ON CER T — Črnomaljski moški pevski zbor Bell je preteklo soboto 
pod vodstvom Majde Veselič pripravil samostojen koncert ob 10. obletnici obstoja 
Zapel je 18 pesmi; kot gost večera pa seje predstavil mojster na elektronski harmo
niki Silvester Mihelčič. Pevci so ob tej priložnosti v avli črnomaljskega kulturnega 
doma pripravili razstavo o svojem delu, študent likovne umetnosti Robi Lozar pa 
razstavo o tem, kakšen naj bi bil zelen Črnomelj. Slovesnosti so se med drugimi ude- 
leželi predstavniki pevskega zbora iz Šmartno pri Litiji, ter pevskega zbora »Dr. 
Bogdan Derč« z Uni verzitetnega kliničnega centra v Ljubljani, s s katerima beltovci 
tesno sodelujejo. Ob tej priložnostije sindikat podjetja Belta podelil pediatrični klini
ki v Ljubljani denarno pomoč. (Foto: M. B.-J.)
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MARNOVA ZLA TOPOROČENCA — 2. marca sta po 50 letih znova stopila pred 
oltar Jožefa in Janez Marn iz Jezera pri Trebnjem. Janez je kot najstarejši sin ostal 
doma na kmetiji. Življenje, ki mu ni bilo vedno naklonjeno, sije lepšal s pesmijo. 
Kmalu po poroki se je namreč začela vojna, med katero je bil 18 mesecev zaprt, 
doma pa so mu zaplenili vse premoženje. Po vojni je moral kupovali polja, da sta z 
ženo lahko preživljala osem otrok. Čeprav ni bilo lahko, sta danes ponosna nanje, 
toliko bolj, ker jima je uspelo, da sta prav vse izšola. (R. M.)
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IZDELUJEMO 
VZIDLJIVE ŠTEDILNIKE 
štedilnike s pečico — cena 7.900 
din
štedilnike s pečico in bojlerjem 
— cena 9.400 din 
štedilnike za etažno centralno 
ogrevanje s pečico — cena 
11.900 din
Vrata za krušno peč — cena 
2.200 din
V CENI NI VRAČUNAN PROMET
NI DAVEK

FURLAN

Dolenjska cesta 451, Ljubljana 
61291 ŠKOFLJICA 
Tel. (061)666-007

(IV dolenjka novo mesto
trgovsko podjetje na debelo in drobno 
Novo mesto, Glavni trg 23,
razpisuje

javno licitacijo
za odprodajo poslovnih prostorov in zemljišča pare. št. 
249 in 2677/1, obe k.o. Vrhpolje,

ki bo dne 25. 3.1991 ob 12. uri na kraju samem. Podrobne in
formacije o licitaciji so na vpogled na krajevnem uradu v Šent
jerneju in na oglasni deski podjetja.

KOMUNALA TREBNJE, p.O.
Goliev trg 9

OBVESTILO

Občane trebanjske občine obveščamo, da bomo v soboto, 
dne 23. 3. 1991, organizirali odvoz kosovnih odpadkov iz 
gospodinjstev pod naslednjimi pogoji:
1. Odvoz kosovnih odpadkov se bo izvajal iz naselij oziroma 

gospodinjstev, iz katerih že odvažamo komunalne odpadke, 
iz ostalih naselij oziroma gospodinjstev pa lahko občani na 
komunalno depionijo na Cviblje kosovne odpadke pripeljejo 
sami.

2. Kosovne odpadke je potrebno primerno zložiti, povezati ozi
roma zapakirati ter jih odložiti na določen dan do 7. ure zju
traj ob poti, kjer običajno pobiramo odpadke.

3. Kosovni odpadki iz gospodinjstev so:
— pohištvo,
— gospodinjski aparati,
— sanitarni elementi in
— drugi kosovni predmeti iz gospodinjstva

4. Odpadne sekundarne surovine, kot so papir, staro železo in 
steklo, bo zbirala Surovina po istem dnevnem razporedu. 
Tudi odpadne sekundarne surovine morajo biti pripravljene 
na enak način kot kosovni odpadki.

5. Deponija komunalnih odpadkov na Cvibljah bo odprta na- 
vedeneaa dne od 7. do 15. ure.

KOMUNALA TREBNJE 
SUROVINA TREBNJE

m Poslovni sistem 
Mercator, d.d., Ljubljana

Mercator — Standard, d.o.o.
Novo mesto, Glavni trg 3

vabi k sodelovanju

VODJA SPLOŠNO KADROVSKEGA SEKTORJA

Pogoji:
— višja ali visoka izobrazba ustrezne smeri
— štiri leta delovnih izkušenj pri podobnih delih
— celovitost strokovnega znanja, izkazana v dosedanjem delu

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom.
Kandidati naj svoje vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev po
šljejo na naslov: Mercator-Standard, kadrovsko splošni sektor, 
Novo mesto, Glavni trg 3, v osmih dneh po objavi.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v petnajstih dneh po spreje
mu sklepa pristojnega organa.

OBRTNO ZDRUŽENJE 
METLIKA 
Partizanski trg 5

razpisuje
prosta dela in naloge

TAJNIKA
Kandidat za tajnika mora izpolnjevati naslednje pogoje:
— srednja ali višja izobrazba ekonomske smeri
— 5 let delovnih izkušenj
— organizacijske sposobnosti, razvidne iz dosedanje 
zaposlitve

Kandidat bo sprejet za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom.
Kandidati naj pošljejo svoje vloge s kratkim življenjepisom in 
dokazili o izpolnjevanju pogojev v 8 dneh po dnevu objave na 
naslov: Obrtno združenje, Metlika, Partizanski trg 5.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po izteku prijavnega 
roka.

SOP IKON

SOP IKON, p.o.
Industrija kfimatsko- 
odpraševalnih naprav 
Krška cesta 6
68311 Kostanjevica na Krki

Delavski svet podjetja razpisuje prosto delovno mesto

DIREKTORJA PODJETJA
Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:
— visoka ali višja strokovna izobrazba tehnične ali ekonomske 

smeri
— 5 let ustreznih delovnih izkušenj
— znanje enega tujega jezika (angleški, nemški, francoski ali 

italijanski)
Kandidati morajo ob prijavi predložiti program dela za mandat
no obdobje. Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in program dela 
pošljite v 15 dneh po objavi razpisa na naslov: SOP IKON Ko
stanjevica na Krki, Krška cesta 6,68311 Kostanjevica na Krki, s 
pripisom »Za razpisno komisijo.«
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 8 dneh po sprejetju sklepa o 
izbiri.

Zasebna AVTO ŠOLA 
>OLT d.o.o. Metlika

organizira
tečaj CPP kategorije A in B, ki bo dne 18. marca v Metliki.
— tečaj je brezplačen
— prva ura vožnje in izpitna vožnja brezplačni
— ura vožnje 180 din
— nudimo možnost obročnega odplačevanja
— začetne ure vožnje v Metliki
— poučujemo na vozilih golf in renault 5 (tudi ob sobotah 
in nedeljah).
Prijave in informacije na tel. (068) 58-183 ali Market, Mestni trg 
7, Metlika.

I F* KRKI\
Krka, tovarna zdravil, p.o., Novo mesto 
Komisija za cenitev in odprodajo

razpisuje
javno licitacijo, na kateri želi razprodati sledeča rabljena 
sredstva:
— cisterne (železne, nerjaveče, emajlirane, plastične)
— pisarniški pribor (računski stroji, fotokopirni stroji, pi

salni stroji)
— pisarniško pohištvo in drugo
Plačilo in prevzem kupljenih sredstev na dan licitacije. Licitacija 
bo v Ločni v torek, 26. 3.1991, ob 14.30.

STAMVANJSM KOHMALNA BANKA UVBUANA B.B.
61000 krtghefje* trg t tetekm ,061) 2I&644 teki 31606 teletu 314-549. 215-124

Kadrovska komisija 
Stanovanjsko-komunalne banke, d.d.,

objavlja
prosti delovni mesti v

POSLOVNI ENOTI KOČEVJE:
1. pridobivanje in vodenje sredstev pravnih oseb
Pogoja.
— visoka izobrazba ekonomske ali družboslovne smeri
— dve (2) leti delovnih izkušenj

2. vodenje odseka blagajne in likvidature
Pogoja:
— višja izobrazba ekonomske ali družboslovne smeri
— dve (2) leti delovnih izkušenj

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 
dneh po objavi oglasa v organizacijsko-kadrovski sektor 
Stanovanjsko-komunalne banke, d.d., Kraigherjev trg 1,61000 
Ljubljana.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po objavi oglasa.

et&> KRŠKO d.o.o.

— ekonomsko, tehnično, organizacijsko in pravno svetovanje
— izvajanje računalniških tečajev in organiziranje drugih oblik 

strokovnega izobraževanja
— organiziranje in registriranje podjetij
— vodenje računovodstva in knjigovodstva
— izvajanje storitev AOP centra
— izdelovanje pravnih in drugih aktov podjetij
— administrativne storitve
— vodenje sanacijskih in stečajnih postopkov
— računalniško programiranje
— izvajanje zunanje kontrole bolniškega staleža
— druge storitve

PROBLEMI SO ZA NAS PRILOŽNOST IN IZZIV!
Pokličite nas po telefonu (0608) 32-510, 31-746

KRILA KRŠKO

TEČAJI:
- MOTORNO LETENJE
- PROSTO LETENJE
- LETENJE Z JADRALNIMI PADALI

USLUGE :
AERO VLEKA

- REKLAME IN RAZGLASI
- PANORAMSKI LETI Z MOTORNIM ZMAJEM

INFORMACIJE:
- MOTORNO LETENJE : 0608 - 31 - 323
- PROSTO LETENJE : 0608 - 79 - 322

OBVESTILO

Podjetja, druge organizacije in skupnosti, organe in društva, de
lovne ljudi in občane obveščamo, da je po sklepu izvršnega 
sveta skupščine občine Novo mesto, sprejetem na seji dne 19. 
2.1991 (sklep je objavljen v Skupščinskem Dolenjskem listu št. 
2/91 z dne 28. 2.1991)

JAVNO RAZGRNJEN
OSNUTEK LOKACIJSKEGA NAČRTA PRIMAR
NE MESTNE MREŽE PLINOVODA NOVO MESTO 
- II. FAZA
od 28. februarja do 30. marca 1991 v prostorih Skupščine obči
ne Novo mesto, Ljubljanska cesta 2,1. nadstropje.

JAVNA OBRAVNAVA
osnutka lokacijskega načrta bo v torek, 19. marca 1991, ob 18. 
uri v prostorih Skupščine občine Novo mesto, Novi trg 6, soba 
68/II.
Do poteka javne razgrnitve osnutka lahko podate pisne pripo
mbe, mnenja in predloge na kraju razgrnitve ali pa jih pošljete 
Zavodu za družbeno planiranje in urbanistično načrtovanje 
občine, Novo mesto, Ljubljanska cesta 2.
Na javni obravnavi bodo navzoči izdelovalci lokacijskega načr
ta, predstavniki investitorja in Zavoda, ki bodo k osnutku podali 
podrobnejšo obrazložitev in prisotnim dajali pojasnila.

Vabljeni!
Zavod za družbeno planiranje 

in urbanistično načrtovanje
občine Novo mesto

ION
trgovska dejavnost 
na veliko in malo 
NOVO MESTO, d.o.o.
Srebrniče 1

objavlja

LICITACIJO
za prodajo osnovnega sredstva:

viličar TU 32
nosilnost 3,21, letnik 90 
izklicna cena 200.000 din

Pričetek licitacije bo v ponedeljek, 18.3.1991, ob 8. uri v Srebr
ničah pri Novem mestu.
Ogled je možen v soboto, 16. marca, v času od 6. do 13. ure. 
Interesenti vplačajo pred licitacijo v blagajno podjetja 10-odst. 
varščino.
O ostalih pogojih licitacije bodo kupci obveščeni na sami 
licitaciji.

20 DOLENJSKI UST
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— oglase
— razpise
— licitacije

sprejemamo tudi po telefaxu
068/24-898

iiiiitiiii

PODJETJA, OBRTNIKI, OBČANI 

!POZOR!
S A lomonov

OGLASNIK
tržno-informativni tednik, ki vam prihra

ni VEČ, KOT STE ZANJ PLAČALI.

BREZPLAČNI MALI OGLASI!
K SODELOVANJU VABIMO ZUNANJE 

SODELAVCE ZA:
- ULIČNO PRODAJO 
- KOMERCIALO

PISMENE PONUDBE NA: 
SALOMONOV OGLASNIK 

ŠEGOVA 37 
68000 NOVO MESTO

HBBI

/m

GLOBOKO p.o.
TRGOVINA NA VELIKO IN MALO

vam nudi pod ugodnimi pogoji:
— gradbeni material
— stavbno pohištvo
— inštalacijski material
— profilna železa
— peči za centralno ogrevanje
— bakreno in pocinkano pločevino
— ban/e in lake
— kmetijske stroje
— umetna gnojila in škropiva

Za stranke poslujemo: vsak dan od 7. — 19. ure in
v soboto od 7. — 13. ure
OBIŠČITE NAS IN SE PREPRIČAJTE!

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE d.d., 
LJUBLJANA, MESTNI TRG 26

n^.^ovanju vabimo delavki, ki bi v manjšem POČITNIŠKEM 
Mu v PIRANU opravljali pogodbeno delo

^ERV|RKE - KUHINJSKE POMOČNICE
p^iranje hr&n6, prodBjo pijcič, pomoč pri dolu v kuhinji in pri

KUHINJSKE POMOČNICE
pJPg« pri kuhinjskih opravilih, pospravljanju sob in drugih

ni^n081 pri sklenitvi pogodbe o delu imajo delavke z izkuš- 
5p^'Pri podobnih delih.
Pi 5* trai.a od 1. junija do 15. septembra 1991.
Po Pr'!ave 2 opisom delovnih izkušenj sprejemamo osem dni

^RŽAN/Na ZALOŽBA SLOVENIJE d.d., Ljubljana, Mestni trg 
’ Kadrovski oddelek.

i?'I,

ZAHVALA

Končan je boj, 
končano trpljenje,
te tiho h grobu pristopite in mir mi zaželite.

V 29. letu nas je mnogo prezgodaj zapustil sin, 
brat in stric

JOŽE 
KUČIČ

iz Črneče vasi pri Kostanjevici
JjL
znaCn° zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
na/ICem jn okoliškim vasem, ki so nam pomagali v najtežjih trenutkih, 

•n ^razili sožalje, darovali vence ter pokojnika pospremili na zadnji 
Koši •a'? SOP IKON, Lipa, Iskra Kostanjevica, Emona Ljubljana, 

'nnjeviškemu oktetu, govorniku Kopleniku ter g. župniku za oprav
ljen pogrebni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: ata, mama, brat in sestre z družinami

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

i a občin« 
ČRNOMELJ. 

METLIKA. NOVO 
MESTO. RIBNICA 

IN TREBNJE

V 2. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z
datumom 28. februar 1991, so objavljeni dokumenti:

OBČINA ČRNOMELJ
— Popravek odloka o lokacijskem načrtu za centralno čistilno na

pravo Črnomelj
— Popravek odloka o zazidalnem načrtu za območje urejanja S 

2/10 Štorov hrib v Črnomlju, objavljenem v Skupščinskem Do
lenjskem listu št. 14 z dne 28.11.1990

— Sklep o razpisu nadomestnih volitev za izvolitev delegata v 
zbor združenega dela skupščine občine Črnomelj

— Objava izida nadomestnih volitev

OBČINA METLIKA
— Odlok o razpisu nadomestnih volitev delegata v zbor združe

nega dela skupščine občine Metlika
— Odlok o uvedbi prispevka za kritje stroškov pri vzdrževalnih de

lih na skupnih objektih in napravah na melioracijskih območjih v 
občini Metlika

— Odlok o zagotavljanju sredstev za izvajanje programa zdrav
stvenega varstva na nivoju občine

OBČINA NOVO MESTO
— Program priprave prostorskih izvedbenih aktov, ki jih bo v skla

du z družbenim planom občine Novo mesto za obdobje od leta 
1986 do leta 1990 in njegovimi spremembami in dopolnitvami 
sprejela skupščina občine Novo mesto v letu 1991

— Sklep o javni razgrnitvi osnutka lokacijskega načrta primarne 
mestne mreže plinovoda v Novem mestu — II. faza

— Odredba o določitvi najvišjih cen

OBČINA RIBNICA
— Odredba o izvajanju preventivnih ukrepov zaradi odkrivanja in 

preprečevanja živalskih kužnih bolezni v letu 1991 v občini 
Ribnica

OBČINA TREBNJE
— Sklep o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka na 

območju krajevne skupnosti Šentrupert
— Odlok o uvedbi agromelioracijskega postopka na območju 

Račje selo—Blato in Roje—Trebanjski Vrh

O lesna
slovenj gradeč

PREDSTAVNIŠTVO AVGUŠTINČIČ FRANC 
GRADAC 112 
tel. (068) 57-121

— sumo vrata
— izolir okna
— parno obloge> 35% POPUSTA

Po ugodnih cenah nudimo še: iverne plošče, vhodna vrata, 
strešna okna, podstrešne stopnice, ladijski pod, marmorne po
lice in stopnice, parket, betonska galanterija.
Zagotovljen prevoz do gradbišča. Se priporočamo!

V SPOMIN
Zopet prišla je pomlad, 
pri meni pa liSina, mir in mrak.

12. marca je minilo leto, odkar nas je zapustil

ALOJZ 
ŠILER

iz Prečne

Velika je praznina in bolečina, odkar te ni med nami. Hvala vsem, ki se 
ga spominjate.

Vsi njegovi

ZAHVALA

Bolečine si prestala,
zdaj boS v grobu mirno spala.

V 61. letu nas je po težki bolezni zapustila dra
ga mama, stara mama, sestra in teta

JULIJANA
RUPAR

iz Grmovelj 11

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in so
sedom, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, izrekli sožalje, daro
vali cvetje in pokojno spremili na zadnji poti. Posebna zahvala velja 
kolektivu Krka — oddelek ATB, HSO, specifika in sindikatu ter gos

podu župniku za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njeni

ZLATA VERIGA
f alpha oglase sprejemamo na tel.: 068/28-121

S
4
4
4

ZAVAROVALNICA TRIGLAV NOVO MESTO - Praviš, da ti bo po
tekla registracija avtomobila? In zdaj ne veš, pri kateri zavaro valnici bi za varo
val svoj avlo? Jaz ti pravim, da ostani pri listi zavarovalnici, kjer si bil doslej. 
Njihov novi naslov tako veš. Zdaj so na Zagrebški 2 v nekdanjem hotelu Kan- 
dija v Novem mestu. Po mojem se splača zavarovanje pri njih. Priznajo ti vse 
dosedanje popuste, če pa boš sklenil zavarovanje na poslovni enoti v Novem 
mestu, dobiš še za 10 odst. popusta. Pa kaj bi ti našteval Obišči jih ali pa jih 
pokliči na teL 068/25-696. 25-602 in 25-167._ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

4
4

4

LEPOTA CVETJA — Kdor da kaj nase in na svojo ljubo ženo, de
kle, mamo, sestro ali ljubico, se bo v teh dneh zagotovo oglasil v cvetli
čarni. V IKEBANI (teL 068/57-184) na Otoku v Gradacu in v CVET
LIČARNI (teL 068/59-001) na Mestnem trgu I v Metliki vas čakajo ves 
marec. Holandska zveza.

UGODNE CENE V MERCATORJU 
M-GRAD1ŠČE TREBNJE: Blagovnica Trebnje in Železnina Mirna 
M-JELKA RIBNICA: Železnina Ribnica in Hrib v Loškem Potoku 
M-STP METLIKA: v skladišču gradbenega materiala 
Na teh naslovih dobiš v Mercatorjevih trgovinah stenske in talne keramične 

ploščice, klasični in lamelni, hrastov in bukov parket PO IZJEMNO UGOD
NIH CENAH.

(BCS)INTERMARC , botujc

Tehnična trgovina v Stopičah pri Novem mestu. Na zalogi celoten 
program kosilnic in motokultivatorjev BCS. Traktorski plugi, mulčaiji 
in rotacijske drobilke BATUJE. Vrtne kosilnice na pogon in nahrbtne. 
Vse to prodaja INTERMARC v Stopičah. Tel. 068/43-806.

KERAMETAL NOVO MESTO - Keramika, kopalniška oprema, ves 
gradbeni material in sploh veliko izbiro imajo v tej trgovini Nakup na tri čeke 
ali s posojilom stanovanjske zadruge s 3 odst obrestmi Šmihel pri Novem me
stu, teL 068/22-947.

LAMMA — Nova tehnična trgovina. Notranja in zunanja vrata LIKO. 
Okna KLI. Stanovanjska oprema. Lesna galanterija. Mizarski material in pri- 
bor.LAMMA, Ulica talcev 9 (pod pokopališčem), v Trebnjem. So čisto novi in 
treba je videti TeL 068/45-372.

MERCATOR STANDARD NOVO MESTO—Spet so pripravili nekaj 
za kupce. Za sladkosnedneže. V vseh prodajalnah za 20 odst cenejši KEKSI 
Kraš in Koesllim Bonboni in čokolade. In potem še vino Slovim Pobrskajte po 
policah! _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

AKUMULATORSTVO 
TASEV & MUNJA ZAGREB

Priznana akumulatorska delavnica Blaža Taseva iz Novega mesta je 
prevzela zastopstvo tovarne MUNJA v Sloveniji.

AKUMULATORSTVO TASEV prodaja kompleten proizvodni 
program tovarne MUNJA. Akumulatorji za vse znamke in tipe avto
mobilov ter traktorjev po tovarniških cenah. Vedno na zalogi. Tasev 
opravlja redne servise, odpravlja napake v garancijskem in izvengaran- 
cijskem roku. Trgovcem in podjetjem ter mehanikom nudi posebne 
ugodnosti.

TASEV, Novo mesto. Partizanska 11, tel. 068/23-826.
PRILOŽNOST, KI NI ENKRATNA

PROTRONIX — Servis za električno orodje Black in Decker ter Iskro. 
Na zalogi rezervni deli Poprovih v garancijskem in izven garancijskega roka. 
Pokličite na Metliško cesto v Črnomlju na tel 068/51-898.

KUPON ZA POPUST
Diskontne cene za moko. 25 kil moke po 6,7 din kila. Južnoafriški izvrstni 

sadni sokovi po 24 dim Pralni prašek oskar, tri kilesaamo 79 dim Vsak dan 5% 
popusta za nakup v vrednosti nad 500 dim Vpetek, soboto in nedeljo 4% popu
sta že za nakup nad 100 dim IN SE POSEBNA UGODNOST: KDOR BO 
NAKUPILZA1000 DIN IN BO PRILOŽIL IZREZEK IZTEGA OGLASA, 
DOBI ŠE 5% POPUSTA.

DISKONT KOKOS BREŽICE
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Podjetje Avtopromet, gostinstvo in turizem

^oHjancl<
Vavta vas 36, p. Straža pri Novem mestu,

objavlja
prosto delovno mesto za

VODJO MEDNARODNEGA PROMETA
Od kandidata pričakujemo:
— pripravljenost spoznavanja in obvladovanje tržišča trans

portnih storitev doma in v tujini,
— vzpostavljanje korektnih poslovnih odnosov ter tekoče 

vzdrževanje poslovnih stikov s poslovnimi partnerji.
Za obvladovanje tako širokega kroga opravil morajo kandidati
imeti:
— visoko ali višjo izobrazbo ekonomske ali prometne smeri,
— aktivno znanje angleškega, nemškega ali francoskega jezi

ka in pasivno obvladovanje enega izmed navedenih 
jezikov.

Izbranemu kandidatu bomo ponudili:
— sklenitev delovnega razmerja za nedoločen čas s polnim 

delovnim časom, s posebnim pogojem poskusnega dela v 
trajanju treh mesecev,

— zanimivo in dinamično delo, vezano s potovanji v tujino, saj 
se delo opravlja pretežno izven sedeža podjetja,

— vloženemu delu primeren osebni dohodek,
— možnost rešitve stanovanjskega problema z dvosobnim

stanovanjem v Novem mestu, 
dbe:Pisne ponudbe z dokazili pošljite na naslov:

GORJANCI Vavta vas 36, pošta Straža, v 15 dneh po objavi. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po končanem zbi
ranju prijav.

DOLENJSKI UST
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tedenski koledar
Četrtek, 14. marca — Matilda 
Petek, 15. marca — Klemen 
Sobota, 16. marca — Herbert 
Nedelja, 17. marca — Jedert 
Ponedeljek, 18. marca — Ciril 
Torek, 19. marca — Jožef 
Sreda, 20. marca — Klavdija

LUNINE MENE
16. marca ob 9.10 — mlaj

kino
BREŽICE: 15. in 16. 3. (ob 20. uri) 

ameriški vohunski film Brez izhoda. 17. 
3. (ob 18. in 20. uri) ameriški vojni le
talski film Mempihs Belle.

KRŠKO: 14.3. (ob 20. uri) ameriški 
kriminalni film Zarota v San Franciscu 
II. 17. 3. (oh 18 urit ameriška pripo-

čestitke
Dragi JOŽICI KOČMAN iz Vavte 

vasi ob 60-letnici in bližnjem godu želimo 
veliko zdravja in zadovoljstva. Sestre in 
brata. 1870

kmetijski stroji
PLUG obračalnik (oračo) za TV pro

dam. * (0608)81-963. 1717
ZETOR 5011, letnik 1983, original 

kabina, prodam. Fabjan, Gradišče 9, Šent
jernej, »42-967. 1744

MOTOKULTIVATOR HONDA 
600 s priključki prodam. Papež, Hrastovi- 
ca, Mokronog, ® 49-536. 1759

MOTOKULTIVATOR GORENJE 
MUTA s priključki ugodno prodam. Ciril 
Kastelic, Veselova 2/16, Grosuplje, ® 
(061)772-427. 1762

SAMONAKLADALKO PIONIR 
17 prodam. Matija Gerdin, Razbore 13, 
Velika Loka. 1770

MOTOKULTIVATOR HONDA, 4 
KS, malo rabljen, prodam. ® 51-943.

1783
MANJŠO traktorsko prikolico ugod

no prodam. ® (067)57-239. 1792
ZAMENJAM traktor Univerzal 340, 

skoraj nov, za večjega, do 60 KS. ® 60- 
304. 1796

ŽIVINSKO prikolico, močno, zaprto, 
ugodno prodam. ® 47-488. 1800

TRAKTORSKI obračalnik 225 pro
dam. Albin Jordan, Dobrava 27, Škocjan, 
® 41-153. 1805

DVOOSNO neregistrirano prikolico 
za traktor prodam. Cena 1.500 DEM. 
Stanko Grabrovec, Mahovnik 59, Kočev
je. 1824

TRAKTOR IMT 558, z gozdarskim 
vitlom »ikon«, prodam. Franc Krhin, 
Ostrog 34, Šentjernej. 1845

GRABLJE za kosilnico BCS prodam. 
® (0608)32-064. 1855

TRAKTOR Ferguson 533 prodam. 
Nadu, Vranoviči 13, Gradac. 1857 

OBRAČALNIK za seno SIP Favorit 
220 prodam. Pekolj, Zagorica 7, Dobrnič.

1888
TRAKTOR URSUS 360, rabljen, 

350 ur, ugodno prodam. Gorišek, Vrhpo
lje 80, Šentjernej, ® 42-919. 1890

TRAKTOR STEIER, 30 KS, in Fer
guson 35 prodam. Anton Mrgole, Zbure 
5, Šmarješke Toplice. 1906

TRAKTOR IMT 542, 800 delovnih 
ur, prodam. Jerman, Gorenja vas 6, Mo
kronog, ® 49-724. 1911

kupim
TELEFONSKO ŠTEVILKO na ob

močju Šentjerneja kupim. Šifra: »NUJ
NO«. 1836

MLADEGA majhnega črnega psička 
z dolgo kodrasto dlako kupim. ® 24-479, 
po 15. uri. 1889

KUPIM 100 kostanjevih kolov. 
® 28-250

motorna vozila
R 4 GTL, letnik 1981, registrirana do 

25. oktobra 1991, ugodno prodam. ® 
(0608)69-388. 1711

ZASTAVO 101 GTL, karambolirano 
(desni blatnik), letnik 1985, prodam za 
2500 DEM. ® 73-237. 1712

Z 128, letnik 1988, in motor Tomos 
E—90 prodam. ® 57-622, zvečer.

1713
R 5 DIESEL, nov, ugodno prodam. 

® 26-760. 1721

vedka Legenda. 19.3. (ob 20. uri) ame
riški akcijski film Kletka.

KRMELJ: 16. 3. ameriški akcijski 
film Bolničarji na kolesih.

NOVO MESTO - DOM KUL
TURE: 14. in 15. 3. (ob 18. in 20. uri) 
ameriška komedija Bruc. 16. in 17. 3. 
(ob 18. in 20. uri) ameriški akcijski film 
Air Amerika. 18. in 19. 3. (ob 19.30) 
MGL Lažnivka (za red A in B). 20. 3. 
(ob 18. uri) ameriški western Mladi re- 
volveraši. 20. 3. (ob 20. uri) ameriški 
akcijski triler Strah pred pajki.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
15. do 17. 3. (ob 19. uri) ameriški film 
Čuvaj časa. 18. in 19. 3. (ob 19. uri) 
ameriški film Nori bolničarji. 20.3. (ob 
19. uri) ameriški film Žar v telesu.

SEVNICA: 15. in 17. 3. ameriška 
komedija Bolničarji na kolesih. 18. in 
19. 3. ameriški erotični film Seks v 
zaporu.

128, letnik 1987, prevoženih 36.000 
km, prodam. ® 26-5 i 7, po 19. uri.

Z 101, letnik 1986, prodam. ® 22- 
067. 1722

JUGO 55, star 17 mesecev, prevože
nih 10.000 km, prodam. ® 42-569.

1724
APN 4 in čelado prodam. ® 24-793.

1725
Z 750, letnik 1980, obnovljen, registri

ran do maja, in kompresor (120 1) pro
dam. Anton Kremesec, Rosalnice, Metli
ka. 1726

PRODAM Daihatsu turbo diesel 
SHARADE. ® 061/789-074.

R 4 GTL, letnik 1989, prevoženih 
20.000 km, prodam za 7.400 DEM. 
Abolnar, Adamičeva 29, Novo mesto.

1727
JUGO 45 A, letnik 1987, lepo ohra

njen, prodam. ® 28-496. 1729
ZASTAVO 750 LE, letnik 1984, re

gistrirano do januaija 1992, prodam. Sta
ne Žagar, Groblje 49, Šentjernej. 1731 

ALFA ROMEO 33 1,5, letnik 1985, 
prevoženih 43000 km, odlično ohranjen, 
in hrastove deske ter plohe prodam. Cena 
po dogovoru. ® (068)65-230, interna 22, 
po 15. uri. 1732

Z 750, letnik 1978, prodam. ® 20- 
201. 1733

FIAT 850 COUPE, registriran do 
28.2.1991, dobro ohranjen, prodam. 
Zvone Uhemik, Dobrava 85, Otočec.

1734
OPEL KADETT 1,3 SBERLINA,

letnik 1980, 5 vrat, odlično ohranjen, 
prodam. ® (068)27-450. 1735

Z JUGO 1,1, letnik 1988, prodam. Bo- 
janec, Ždinja vas 14, Otočec. 1736 

JUGO 45, letnik 1985, registriran do 
januaija 1992,1500 kosov rabljene streš
ne opeke, prodam. Roman Zelič, Ob po
toku 7, Novo mesto. 1737

ZASTAVO 128, letnik 1986, prodam. 
® 73-024, Tone Hrastar, Vrh pri Pahi 10, 
Otočec. 1738

PRODAM R4 GTL, letnik 88. In
formacije na ® 068/23-585. I

FIAT 850, registriran do avgusta, 
ugodno prodam. Darko Kalem, Slakova 
7, Novo mesto. 1739

JUGO 45, letnik 1981, prodam ali 
menjam za 126 P. Plaveč, Vrhovo 16, 
Mirna Peč. 1740

Z 101 GTL, letnik 1985, registrirana 
do oktobra 1991, ugodno prodam. ® 65- 
642. 1742

126 P, letnik 1989 in V W, letnik 1972, 
prodam. Jože Bučar, Golek 25, Krško, ® 
(0608)33-520. 1743

JUGO 45, 29.12.1986, prodam. ® 
(068)26-443. 1745

LADO RIVO 1300, maj 1989, pro
dam. ® 84-880. 1746

JUGO 45, letnik 1984, registriran do 
novembra 1991, prodam. Sonja Penca, 
Mali Slatnik, Novo mesto. 1747

Z 101, letnik 1988, 27.000 km, pro
dam. W 27-557. 1748

Z 750, letnik 1984, registrirano do 
marca 1992, prodam. Slavko Jerman,- 
Gor. Lakenc 19, Mokronog, ® 49-371.

1749
R 4, letnik 1983 prodam za 2.900 

DEM. ® (068)65-070. 1750
MANTO 16 S, letnik 1977, in yama- 

ho 125, prodam. Hajsinger, Dobe 27, Ko
stanjevica. 1752

ZASTAVO 126, novo, registrirano do 
20.2.1992, prodam. ® 26-648. 1753

JUGO KORAL 55, letnik 1989, 
19.000 km, prodam. ® (068)21-237, 
popoldne. 1754

126 P, star eno leto, ugodno prodam. 
® 47-682. 1755

JUGO 45, letnik 1989, registriran do 
marca 1992, prodam. ® 22-979. 1758 

Z 101, letnik 1983 V Brezov log 49 
FIAT‘750, letnik 1981, in fiat 126 

PGL, letnik 1987, ugodno prodam. Anton

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in direktor), Marjan Legan (odgo

vorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek- 
Jakše, Bojan Budja, Breda Dušič-Gornlk, Anton Jakše, Zdenka Lindlč-Dragaš, 
Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jote Simčič in Ivan Zoran.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 18 din, naročnina za 1. trimesečje 200 
din; za delovne in družbene organizacije 400 din; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 
70 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 240 din, na prvi ali zadnji 
strani 480 din; za razpise, licitacije ipd. 260 din. Mali oglasi do deset besed 200 din, 
vsaka nadaljnja beseda 20 din.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto. Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fo
tolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006; računovodstvo 22-365, tele/ax: 
24-898. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi ustreznega re
publiškega odloka (Uradni list Republike Slovenije, št. 7191) se za Dolenjski list ne 
plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in lilmi: Gratika No
vo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

upanč
FIAT 850, letnik 1971,60.000 km, re

gistriran, prodam za 1600 DEM. ® 84- 
683. 1765

Z 750, letnik 1978, prodam za 350 
DEM. Blažič, Ždinja vas 1, Otočec.

1771
JUGO 45 AX, oktober 1987, registri

ran do oktobra 1991, avtoradio-kasetofon, 
zvočniki Pionir, preproge, zaščiten, ugod
no prodam. ® (0608)79-197. 1774

Z 101 LE, letnik 1979, registrirano, z 
generalno obnovljeno karoserijo, prodam. 
® (0608)75-543. 1775

ZASTAVO 128 SKALA, letnik 
1989, prodam. ® 65-1.79. 1777

Z 101 SKALA, letnik 1988, ugodno 
prodam. V. Sajtl, Gor. Gradišče 5, Šent
jernej, ® 42-006. 1779

Z101, letnik 1984, mediteran, ugodno 
prodam. ® 44-216. 1780

LADO SAMARO, letnik 1988, regis
trirano celo leto, prodam. ® (0608)69- 
242. 1781

Z 750, letnik 1981, poceni prodam. 
Zlatko Ribič, Dolga Raka 4, Raka.

1782
JUGO KORAL 45, januar 1990, bel, 

5.800 km, registriran do 19.2.1992, pro
dam. ® (0608)82-569. 1789

R 4 GTL, 1986 in R 5, nov, prodam. 
® 25-779. 1793

R 4, letnik izdelave 1987, ugodno pro
dam. Potok 51, Straža, ® 85-328.

1795
Z 128, letnik 1984, registriran do 

oktobra 1991, prodam. Milan Vrtačič, 
Pristavica 1, Šentjernej. 1799

JUGO 55, star 6 mesecev, prodam. ® 
43-528. 1801

Z 128, letnik 1989, prodam. ® , 
(068)21-180. 1804

MOTORNO KOLO BMW 450 pro
dam. ® (068)50-125. 1807

126 P, starejši letnik, nujno prodam za 
1400 DEM. Robek, Grmovlje 34, Škoc
jan. 1809

SAMARO, letnik 1987, prodam. ® 
(0608)75-628. 1810

126 P, letnik 1981/82, registriran do 
oktobra, sedlo za konja, torri enduro, 
glasbeni center Gorenje RS 2000, stereo 
hi-fi, 100 W z zvočniki, in pisalni stroj 
Olimpia prodam. Ivanka Grubar, Mestne 
njive 11, Novo mesto. 1812

GOLF JGL, letnik 1981 in R 4 GTL, 
letnik 1989, prodam. ® 23-601, po 15. 
uri. 1815

JUGO 45 KORAL, november 1989, 
prodam. ® 21-972. 1816

Z 128, avgust 1989, rdeče barve, pro
dam. ® (0608)79^12. 1817

JUGO KORAL 55, letnik 1989, pro
dam. W (068)65-157. 1821

R 4 GTL, star 10 mesecev, prodam za 
9000 DEM. ® (068)73-459, 27-739.

.1822
JUGO 45, letnik 1986, prodam. ® 

57-275, po 15. uri. 1823
JUGO 45, letnik 1989, prodam. ® 

73-203. 1825
Z 750, letnik 1978, dobro ohranjeno, 

ugodno prodam. Bayer, Žabja vas 23, 
Novo mesto. 1828

JUGO KORAL 55, oktober 1989, 
dodatno opremljen in zaščiten, prodam. 
® 52-190. 1829

SAMARO 1300 S, julij 1990, in ne
rabljeno Emo central, 23000 kkal., pro
dam. ® 49-545. 1830

NOV MOTOR za R 4 GTL, Z 750, 
letnik 1980, prodam. ® 86-181. 1831

JUGO 45, letnik 1989, zelo ugodno 
prodam. W 28-714. 1835

ZASTAVO 750, november 1984, 
prodam. ® 28-317, popoldne. 1838 

R 4 GTL, letnik 1985, registriran do 
3/92, ugodno prodam. Alojz Zupančič, 
Sevno na Trški gori 4, Otočec. 1840 

YUGO 55, letnik november 1989, 
prodam za 6.500 DEM dinarske protiv
rednosti. ® 44-441. 1841

JUGO 55, letnik 1989, dobro ohra
njen, ugodno prodam. ® (0608)34-803.

1842
TOMOS AVTOMATIK, star eno le

to, prodam. ® 43-718. 1843
AUDI 100 DIESEL, letnik 1985, 

prevoženih 85.000 km, avtomatik, dodat
no opremljen, registriran do 8/91, garaži- 
ran, zelo dobro ohranjen, ugodno pro
dam. ® (047)36-174. 1844

SUZUKI 750 GSX prodam ali me
njam za avto. ® 85-143. 1846

126 P, letnik november 1988, 21000 
km, prodam. ® 22-441, interna 447, do
poldne. 1848

R 4 GTL, letnik 1987, registriran do 
marca 1992, prodam za 5700 DEM. ® 
(068)65-555. 1849

TOYOTO COROLLO, registrirano 
do januaija 1992, po ugodni ceni prodam. 
® (068)28-121. 1850

JUGO 45 KORAL, letnik 1989, 
ugodno prodam. ® 49-093. 1851

R 4 GTL, letnik 1985, prodam. ® 76- 
541. 1852

126 PGL, letnik 1991, prodam. Mira 
Cimerman, Partizanska 14, Novo mesto, 
® 21-095, interna 535, dopoldne.

1853
JUGO 45, star 7 mesecev, prodam. 

Anica Makše, Rdeči Kal 15, Dobrnič.
1854

Z101, letnik 1983, prodam. Janez Le- 
nart, Tomažja vas 25, Škocjan. 1856 

GOLF JX, bencinar, bel, 3 vrata, 
7/86, 56.000 km, kasko, prodam za 
12.500 DEM. Ostrovršnik, Cerklje ob 
Krki 62, ® (0608)69-159, v soboto po
poldne in nedeljo. 1859

OPEL KADET 16 1, limuzina, na 
brezsvinčeni bencin, z veliko dodatne 
opreme, star 15 dni, registriran, prodam. 
Informacije na ® (041)344-547. 1860

JUGO KORAL 65, letnik 1989, pro
dam. ® (068)76-379. 1861

CITROEN AX TRE, 5 prestav, letnik 
1988, prodam. ® (068)51-591, popol
dne. 1866

SAMARO 1300/3 V, 5 prestav, let
nik 3/89, registrirano do 3/92, 22.500 
km, z dodatno opremo, garažirano, ugod
no prodam. ® (068)22-863. 1869

VARTBURG KARAVAN, letnik 
1976, ugodno prodam. ® (0608)82-962, 
po 15. uri. 1871

Z 750, letnik 1985, registrirano, pro
dam. Prodam tudi marcedes 406 D s ka- 
sonom. ® (068)49-137. 1872

JUGO KORAL 60, letnik 1989, z do
datno opremo, prodam. ® (0608)34- 
791. 1873

LADO 1300, letnik 1988. prodam. 
Anton Turk, Gor. Stara vas 11, Šentjernej.

1874
GOLF DIESEL, 1986, prodam. Mir

ko Haralovič, Globočice 10, Kostanjevi
ca. 1875

Z 101, letnik 1978, prodam. Božič, ® 
22-511, interna 519 do 14. ure. 1877 

JUGO 55, letnik 1989, prodam. An
ton Tomažin, Ragovo 6, Novo mesto.

1880
LADO SAMARO 1300, letnik 1987, 

registrirano do junija, prodam. ® (0608) 
69-235. 1881

SUZUKI 1,6, jubilejni model, letnik 
1990, prodam. Zagrebška 21, Novo me
sto. 1882

Z 101, letnik 1979, neregistrirano, 
vozno, ugodno prodam. Milan Duh, Po
vršje 3, Raka. 1883

JUGO KORAL 45, nov, rdeče barve, 
in golf JGLD, S paket, 5 vrat, letnik 1984, 
prodam. ® 45-117. 1884

R 4, letnik 1987, in jugo 45, letnik
1989, prodam. ® 45-369. 1885

Z 128, letnik 1989, prodam. ®
(0608)67-706. 1886

JUGO KORAL 45,7/89, rdeč, 9.000 
km, prodam. Ravbar, Gregorčičeva 12, 
Dolenjske Toplice. 1887

Z 128, letnik 1986, prodam. Alojz Str
gar, Goijupova 3, Kostanjevica, ® (0608) 
60-315. 1891

126 P, letnik 1986, prodam. ® 24- 
475. 1892

YAMAHO XS 1100 prodam ali me
njam za avto. ® (068)45-319. 1893

OPEL KADETT 1,6 D, letnik 1985, 
prodam. Barbič, Šmihel 22, Novo mesto, 
»26-158. 1894

126 P, letnik 1987, prodam. ® 26- 
805. 1895

R 4 prodam za 3.200 DEM. Knafelc, 
Milke Šobar 4, Šmihel, Novo mesto.

1896
R 4, letnik 1977, registriran do 

10.2.1992, in motor za R 4 prodam. Ko
lenc, Zalog, Škocjan, po 16. uri. 1899 

Z128, letnik 1987, prodam. Mazovec, 
C. herojev 66, Novo mesto, ® (068)26- 
778. 1900

Z 101, letnik 1986, ohranjeno, pro
dam. ® 44-270. 1902

R 4 GTL, letnik 1986, prodam. ® 27- 
918. 1903

KARAMBOLIRAN R 5, letnik
1990, in golf diesel, letnik 1983, prodam.
® 84-358. 1904

126 PGL, star 18 mesecev, brezhiben, 
prodam. Brežina 4, Brežice, ® (0608)62- 
389 1907

AX 11 TRE, letnik 1988, prodam. ® 
20-545. 1909

126 PGL, letnik 1988, v dobrem sta
nju, zelo ugodno prodam. ® (0608)61- 
112, Matjan Sumrak, Mali Vrh 18 b, 
Globoko. 1910

Z 128, letnik 1989, prodam. Alojz 
Jarc, Ivanja vas 6 a, Mirna Peč. 1914 

JUGO KORAL 60, letnik november 
1989, prevoženih 7700 km, in 126 P, let
nik 1988, prodam. Informacije na ® 
(068)20-487, po 17. uri. 1915

ZASTAVO 750 LE, letnik 1983, pro- 
iPeč.

PIŠČANCE, enodnevne bele, 
težke, rjave nosnice in grahaste, 
že prodajamo: Valilnica Humek, 
Irča vas 18, tel.: 24-4%, 68000 
Novo mesto.

PRODAJAM VSE VRSTE SAD
NIH SADIK
po 40 din, cepljene trte po 12,5 din. 
Kata Vrbanek, Vivodina 13 pri 
Metliki,
tel. (047) 75-900

VALILNICA 
KUHE!LJ, Šmarje 9, 

I Šentjernej68310 Šentjernej 
tel. (068) 42-524
Obvešča stranke, da lahko 
naročijo enodnevne in tudi 

ečj< 
išči

poročamo!

iio
večje bele, rjave in grahaste 
piščance. Za naročilo se pri-

TILIA, d.o.o.
TEHNIČNA TRGOVINA 
Bršljin 21, N. mesto

PRODAJA IN MONTAŽA ZA:
— vodovod
— ogrevanje
— elektriko

PONUDBA MESECA:
— televizorji
— škarje, samokolnice
— peči, radiatorji
— školjke, pipe
— kabli, stikala

Zaščitite
svoje stanovanje, hišo ali po
slovni prostor pred vlomom, 
tatvino ali požarom.
Dobava in montaža varnostnih 
sistemov vseh vrst 
RADEJ, Florjanska 85, Sevni
ca, tel. 0608 82-008, po 13. uri 
ali v soboto in nedeljo.

dam. Marija Mikec, Postaja 7, Mirna I
1916

GOLF DIESEL, star 15 mesecev, ko
vinske barve, prodam. »21-213. 1920 

FIAT 750, letnik 1985, prodam. Joži
ca Kavčič, Orehovec 41, Kostanjevica.

1921
ALFA ROMEO 33 lj S, letnik 

1988, 38000 km, prodam. ® (0608)67- 
102. 1922

LADO RIVO 1500, letnik 1988, 
ugodno prodam. ® 56-727. 1923

R 4, letnik 1983, in kovinsko cisterno 
za olje (23001) prodam. ® 49-600.

1925
LADO SAMARO, letnik 1987, pro

dam. ® 21-207, dopoldne, 27-500, po
poldne. 1930

Z128, leto 1986, prodam. ® 64-083.
1931

R 4 GTL, lepo ohranjen, prodam za 
6500 DEM dinarske protivrednosti. Pod 
Trško goro 20, ® 24-172. 1934

Z 101, letnik december 1989, prevo
ženih 12000 km, rdeče barve, ugodno 
prodam, Informacije na naslovu: Sever, 
Zagrebška 18, Novo mesto. 1935

Z 750, letnik 1978, registrirano do leta 
1992, ugodno prodam. Martin Lekše, Sta
ro sejmišče 39, Šentjernej. 1937

Z 101 SKALA, letnik 1989/2, ugod
no prodam. Sonja Gajič, Slavka Gruma 
20, ® 26-861. Ogled možen vsak dan od 
17. do 20. ure. 1938

obvestila
CANDY SERVIS ® 22-668, K Roku 

17, Novo mesto. 1086
ROLETE, ŽALUZIJE in lamelne 

zavese izdelujemo in montiramo. ® 
(061)451-924, (061)375-742. 1161

GRADITELJI, POZOR! Po konku
renčnih cenah izdelujemo peči in bojlerje 
za centralno in solarno ogrevanje. ® 
(063)39-878. 1467

PEČENJE velikega asortimana peci
va za vse vrste praznovanj in porok. Mari
ja Vuk, Ul. 1. maja 6, Metlika. 1766 

PRODAJA GOSPODINJSKEGA 
PLINA v Trebnjem obvešča cenjene 
stranke, da imajo na zalogi tehnične pline: 
acetilen, kisik, argon, C02 in dušik. Je
klenke menjate prazne za polne. Ivan Sta
rič, »44-901. 1772

JARK1CE- RJAVE, nesnice, stare 8 
tednov, bomo prodajali 23. marca in 6.

BELE PIŠČANCE, brojleije, stare tri 
tedne, in ijave jarkice, stare 7 dednov, 
prodajamo od 16. marca dalje. Prevolšek, 
Čatež pri Trebnjem, ® 45-024. 1858

FRIZERSKI SALON »Ivica«, Stra
ža, obvešča cenjene stranke, da od 
15.3.1991 dalje posluje z novim delovnim 
časom in sicer: v ponedeljek in torek od 
13. do 20. ure, v sredo, četrtek in petek od 
7. do 20. ure, v soboto od 7. do 13. ure. Se 
priporočamo! 1908

4-TEDENSKE PIŠČANCE, bele, 
ijave, prodam. Jablan 23, Mirna Peč.

preklici

posest

VINOGRAD na žici, obdelan, 12 
arov, z zidanico, na Radoviči v Beli krajini 
prodam. Bračika, Gotna vas 40, ® 
(068)26-051. 1820

NJIVO, velikost 8000 m2, v Cerkljah 
ob Krki (Račja vas) prodam. Cena po do
govoru. Informacije: Matjaž Zajelšnik, 
Ljubljanska 21, Kostanjevica na Krki, ® 
(0608)604)54, od 7. do 14. ure. 1863 

PARCELO, 2880 m2, na lepi dostopni 
legi (vinograd, sadovnjak, njiva), v bližini 
Metlike, prodam. Kuzma, Dol. Težka 
Voda 37, * 43-709, popoldne. 1864 

NA TRŠKI GORI pri Krškem pro
dam parcelo (34 arov), vikend do I. faze, 
400 trt. » (0608)32-535, po 17. uri.

1867
GRADBENO PARCELO na Raki 

pri Krškem, v velikosti 850 m2, prodam. 
Parcela je komunalno opremljena (voda, 
elektrika, dostop). Pridobljeno je gradbe
no dovoljenje, vplačana sprememba na
membnosti zemljišča. ® (0608)33-345.

1879
ZAZIDLJIVO PARCELO (700 m!)j 

z nekaj gradbenega materiala, in 2200 m 
travnika, ugodno za vinograd, prodam. ® 
(068)42-839, po 20. uri. 1912

VINOGRAD, 300 žlahtnih trt, v Po- 
ganki pri Sevnici prodam. ® (0608)81- 
833. 1919

HIŠO, primemo za gostinstvo, z loka
cijsko dokumentacijo, s stanovanjem, cen; 
tralnim ogrevanjem, telefonom, na ugod"1 
lokaciji v Novem mestu ugodno prodam- 
® 23-385. 192«

ZIDANICO z vinogradom ter del sa
dovnjaka v Gradišču pri Trebnjem pmj 
dam. »(068)44-318. !?2(

VINOGRAD na žici v Ručetni vasi p« 
Črnomlju oddam v najem. Kličite na » 
23-694, dopoldne ali zvečer. 192" 

TRAVNIK (30 arov) v Šentjuiju P« 
Velikem Gabru, prodam. ® (061)88,
455- l9i,GRADBENO PARCELO v Korn^ 
na Krku prodam. * (051)614-720 f 
446-686. 193J

PREKLICUJEM vse nakupe od Iva
na Skala, Sodji Vrh 11, Semič, brez ved
nosti Franca Škala, Oskoišnica 2 C, Se
mič. Kdor tega ne bo upošteval, ga bom 
sodno preganjal. 1720

ALOJZ IN SILVA JOŽEF, Herinja 
vas 11, Otočec, prepovedujeva vožnjo in 
hojo po najini parceli Jamnik — Grčevje, 
ker je to zasebna pot. Kdor tega na bo 
upošteval, ju bova sodno preganjala.

1723

prodam
KALANE KOLE za vinograd Pj%. 

dam. ® 25-535 od 8. do 13. ure. 17*?
KITARSKI ojačevalec Roland Boj1 

60, malo rabljen, prodam za 950 DEN*, 
»(068)42-062. D15

PSICO LABRADOR, rodovniška 
staro 14 mesecev, prodam. ® (0608)3»

PONY KOLO, dobro ohranjen«- 
ugodno prodam. * 28-706, zvečer.

STARO HRASTOVO kaščo (4 X* 
m), primerno za brunarico, prodam. J0*5 
Klobučar, Šentjošt 16, Novo mesto. ^

MOTORNO ŽAGO STIHL 04*
elektronik in nov bojler (801), kombi" 
ran (centralna, elektrika), prodam. J«j 
Gros, Štrit 11, Škocjan.

HARMONIKI, 96— in 48—bas««: 
prodam. * 45-427. '

MOŠKO in žensko kolo, 5 prest*v> 
prodam. * 24-070. •'

20 ČEBELJIH družin skupaj s P»»JJ 
prodam. Panji so novi AŽ 10 sataO* , 
osmukalniki. * 56-044, zvečer. U'

DVE AVTOPRIKOLICI, ročne dP 
lave, prodam vsako po 5.000 din. Mi**” 
lav Matoš, Ljubljanska 41, Novo m(S*jj

DIATONIČNO HARMONIKO*
delave Melodija (C,F,Be), staro 8 
cev, prodam. ® (068)49-767.

KROMPIR igor prodam za semj- c 
6IY7Sft-1A7 1'P-(061)785-167.

lensjfKROMPIR, jedilni in semenj 
ugodno prodam. * 40-133, od 16. dj>^

RABLJEN pralni stroj Gorenje PjSg
. liz 1™dam. ® 21-316.
PEČI za centralno 

jam po naročilu. ® (1

CANDY SERVIS za pralne stroje in 
oljne gorilce. Jože Ponikvar, Kočevje. 
Cenjenim strankam sporočam nove tele
fonske številke: (061 >857-035, (061)861- 
356,(061)861-488. 1832

HIŠO z delavnico, vseljivo, ob cesti 
Šentjernej — Kostanjevica, ugodno pro
dam. ® 99352 - 97266. 1607

POSESTVO, s stanovanjsko hišo in 
pripadajočimi gospodarskimi objekti, v 
bližini Sevnice, oddam v najem. Šifra: 
»LEPA PRILOŽNOST«. • 1714

ZAZIDLJIVO PARCELO z vso ure
jeno dokumentacijo v Semiču prodam. 
Možno obročno odplačevanje. ® 50- 
123. 1741

PARCELO za vikend v bližini Nove
ga mesta, temelji, elektrika na parceli, 
prodam. ® 28-336. 1751

VINOGRAD, star 8 let, na žici, v 
Osredku, prodam. Jožefa Rostohar, Go
lek 2, Krško. 1757

ZAZIDLJIVO parcelo v Šmarjeti, v 
izmeri 550 m2, prodam. * 24-070.

1760
MEŠANI GOZD (51 arov) pri vasi 

Vrh pri Ljubnu ugodno prodam. Marija 
Novak, Pugljeva 2, Novo mesto, » 
(068)21-612. 1764

VINOGRAD v Beli krajini ugodno 
prodam. ® (064)34-418. 1767

PARCELO (666 m2) z zidanico, lese
no vikend hišico, s 120 mladimi trtami, 
vodo in elektriko, v Kotu pri Semiču , 5 
minut od železniške postaje, prodam. » 
(061 )341 -465 ali (061 >373-270. 1768

7 AROV vinograda na Mihovcu pri 
Podgradu prodam. Pavla Perko, Pristava 
15, Novo mesto. 1769

1 ha GOZDA v Koritnici pri Studencu 
prodam ali zamenjam za primemo parce
lo v bližini Brestanice ali Senovega. ® 
(0608)79-214. 1773

:vanje Pr°^* 
9-163. i790

ŠIVALNI STROJ Ruža Bagat. "Jj! 
nerabljen, poceni prodam. ® Maje^j 
643. ^

2 m3 smrekovih plohov prodam-.) 
56-618. ‘S

KOLERABO poceni prodam,
359, zvečer. \ jp

KOZO, brejo, kunce za razpl0«^, 
otroško posteljico prodam. ® 
zvečer, po 19. uri. iJ,

TELEVIZOR FISCHER, ek«« 
rabljen, prodam. * (068)84-554.

AVTOMOBILSKO prikolico, 
nost 500 kg, prodam. ® (068)52-5»

PLETILNI STROJ Mio Sunda^jJ 
bojler (5 1) prodam. * 22-547. , jo

PUJSKE za rejo in zakol, težke o«* 
do 120 kg, prodam. Frašler, W (®jgl9 j 
626. 4

PEČ za centralno, novo, prodamm- ^ 
40-001. 1 »4-

GRADBENO barako prodam-

POHIŠTVO za otroško soboiP%t. 
ležišče) ugodno prodam. W (068)2»'gj)

KOBILO, brejo, delovno,
Golob, Vel. Slatnik 15, Novo mest«j839

MIZARSKO tračno žago, no$ ^ 
dam. ® (061)861-611, interna 
poldne, (061 )866-135, popoldne.

VILIČAR lndos (2 t) prodam- 
14 b, Brusnice. -i ci"-

TV KAMACROVVN, ekran 5^8 
prodam. ® 25-226. m<°,

KOZOLEC z dvema oknoma, ^76 
let, prodam. »(068)40-306. .5 a«

V SOBOTO, 16. marca ob'^° 
bomo razprodajali rabljeno 8** jjov 
opremo. Zainteresirani naj se z8 
bivši gostilni Luzar v Škocjanu 2 ■ ^97

CISTERNO z.

JjaSKKSSSHadam ali 
vas 24,

NEMŠKI INDUSTRIJSKI *
podinjski šivalni stroj ter krojilm 
dam. * (061)852-144.

■DOLENJSKI USTI St. 11 (2169114. marca



nn Vl’01JN0 PRODAM kvalitetno se- 
v ' .rastovc plohe (5, 13), bukova drva,

kosilnico BCS.Š!’r“ni voz (15 col) ter 
kr&.%o,e, Brusnice. 1924

ka « , KE ovČARJE brez rodovni-
stare 7 tednov, prodam. * (0608)70-

j 928
nern^ APARAT z jeklenko (360 am- 
drv. " omaro za dnevno sobo in bukova

6821 (VTrebnjč. ^a"eZ Blažič’ Jezer°3^

razno
za butik v 

Franko, Slomškova 
1787

(dnY^®STVO vzamem dva otroka 
niivr 1991). Grubar, Mestne
J v« >1, Novo mesto. 1813

^dob™?u°ZABAVNNI ansambel

b,S) Nasl°v v ogi^ne^odddku"3 (1826

n>P0tf^IcfPEIJEK ”■ 3' 1 "1, sem 
to ogrlim d!L~ NoV0 mest0 z8ubila zla’ gradi ??■ lenega najditelja čaka na- 
Nov0 r5vflka Šušteršič, Šukljetova 13, 

ov° mesto, »27-122. 1865

r150G?gIfNSKI LOKAL (60 m2), s le
več (,r r5keJ11' °<ldam v najem za 5 let ali 

S,fra: »DELNO PREDPLAČILO«.
1917

službo dobi
PRIKUPNO DEKLE išče kava bar v 

Metliki. ® (068)60-652. 1718
KV MIZARJA zaposlim takoj. ® 

(068)84-633, po 15. uri. 1808
POTREBUJEMO več akviziterjev za 

prodajo konfekcije na terenu. Odličen za
služek. ® (68)26-330. 1878

KOMUNIKATIVNIM osebam nu
dim honorarno delo na terenu. Zaslužek 
do 20.000 din. Dobimo se v četrtek, 14.3., 
ob 19. uri v hotelu Sremič v Krškem. In
formacije pri recepciji. 1898

BISTRO PA-PI na avtobusni postaji 
redno zaposli dekle za pomoč v strežbi. Iš
čemo tri dekleta za strežbo v poletnih me
secih. ® 24-410, po 20. uro. 1905

službo išče
DIJAKINJI, 18-letni, iščeva zaposli

tev (paziva otroke, pospraviva stanova
nje). Resni interesenti naj se javijo na ® 
44-170, popoldne. 1814

POPRAVEK
Pri zahvali MARIJE MIHALIČ s 

Potov Vrha je prišlo do napake. Žalu
joči se zahvaljujejo patru Luki in ne 
gospodu Lapu, kot je to pisalo v za
hvali. Se opravičujemo!

V SPOMIN
* ^ marca bo minilo žalostno leto, odkar nas je zapustil dragi mož, ata, stari 

ata, brat in stric

SERGEJ SEKAČ

vala vsem, ki se ga spominjate in prižigate svečke na njegovem grobu.

Vsi njegovi

V SPOMIN
6. marca je minilo žalostno leto, odkar nas je 

zapustila draga žena, mama, stara mama 
in tašča

ANA
ČADONIČ

Zilje 31, Vinica

hkrcno se zahvaljujemo vsem tistim, ki jo ohranjate v lepem spominu. 

J0^1- mož Jože, sinova Alojz in Jože z družino in hčerka Matjana

V SPOMIN

FRANCIJU
TURKU

iz Ostroga pri Šentjerneju

|^| *

tako *et0.dn‘> odkar več tebe, dragi Franci, ni. Kruta usoda
Prebivaš zrf -T?, na^*?.roHte vze,a> položila v tihi kraj, kjer z očetom 

aJ- Tiha vajina je gomila, nam ostala je praznina, bolečina.

Vsi tvoji

ZAHVALA
Ljubil si polje, ljubil si dom 
vendar od nas odSel si v večni dom.

V 68. letu nas je zapustil naš mož, ata, stari 
ata, brat, stric, tast in svak

FELIKS 
AUPIČ

z Vrhka 11 pri Tržišču

Pomo^H10 86 VSem brodnikom, sosedom, znancem in prijateljem 
ha zadn'-’ dar?vano cvetje, maše, sveče, izražena sožalja ter spremstvo 
hie^j vi1. Poti. Hvala delavcem tovarn Jugotanin Sevnica, Lisca Kr- 
sovomikr*8 ter Dana Mirna in mesnice Radeče. Posebna zahvala 
stinke in P°sl°v'lne besede, pevcem iz Mokronoga za zapete žalo- 

8- župniku za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat iskrenai lepo opravljen obred, 
hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Niti zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt le vzela je prerano, 
v srcih naših boš ostala.

Mnogo prezgodaj nas je zapustila naša draga

MALČI 
ROŽMAN

roj. Kunič
iz Mal. Lahinje

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem in znancem za nesebično pomoč, darovano cvetje ter izrečeno so

žalje. Hvala vsem, ki ste pokojno pospremili na njeni zadnji poti.

Njeni najdražji

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, dedka, brata, strica in prijatelja

SREČKA OZIMKA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in dobrim sose
dom za ustno in pisno izražena sožalja, podarjeno cvetje in spremstvo k 
njegovemu zadnjemu počitku, kakor tudi za poslovilna govora obema 
govornikoma.. Lepa hvala GD Novoteks Novo mesto, GD Dol. Ka
dence, GD Žužemberk, GD Reber, moškemu pevskemu zboru Žu
žemberk za globoko čuteče poslovilne pesmi in obema gospodoma du
hovnikoma za opravljen pogrebni obred. Posebna zahvala velja za 
veliko pomoč in iskreno sočustvovanje v teh težkih dneh zakoncem Fi

lip in Vavpotič.

Vsi njegovi

ZAHVALA
V 82. letu starosti nas je zapustila draga mama

ANA 
KRANJC
roj. ŽELEZNIK

z Laz pri Bučki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom in znancem za nesebično po
moč, podarjeno cvetje, darovane maše in spremstvo pokojnice k več
nemu počitku. Posebno zahvalo izrekamo družini Hočevar, pevcem za 
zapete žalostinke ter gospodu župniku za lepo opravljen pogrebni 

obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
Pomlad na vrl bo tvoj prišla, 
in čakala, da prideš ti.
Sedla bo na rožna tla 
in jokala, ker le ni

Ob nenadni in boleči izgubi moža, očeta, sta
rega očeta in dedija

IVANA 
GRABRIJANA

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem, kolekti
vom Komet Metlika, OS Podzemelj, Belt Črnomelj, Veletekstil Ljub
ljana in Zvezi borcev Adlešiči, govornikoma, ženskemu pevskemu zbo

ru in gospodu župniku za opravljen obrea.

Žalujoči: žena Marica in otroci z družinami ter ostalo sorod
stvo

ZAHVALA
Pomlad na vrl bo tvoj prišla 
in čakala, da prideš li 
Sedla bo na rožna tla, 
in zajokala, ker le ni

V 72. letu nas je nepričakovano in prezgodaj 
zapustila naša

MARIJA 
MANTELJ

roj. Mrvar
z Gor. Vrha 10, Dobrnič

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem in znancem za pomoč, darovano cvetje in izrečeno sožalje. Se po
sebno zahvalo smo dolžni vaščanom Gorenjega Vrha in Šmavra ter 
družinama Šuštaršič z Gor. Vrha in Zupančič iz Svetinj. Zahvaljujemo 
se g. župniku za lepo opravljen obred in pevcem za ganljivo zapete žalo
stinke. Hvala vsem, ki ste pokojno v velikem številu pospremili na njeni 

zadnji poti. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: mož Ivan, hčerki Marinka in Joži z družinama, brat 
Jože z ženo Jožico in ostalo sorodstvo

ZAHVALA
Delo, trud in trpljenje, 
dragi ata, tvoje je bilo življenje.

FRANC 
MIKLAVČIČ

iz Volčičeve 5, Novo mesto

Ob boleči izgubi našega dragega očeta se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste sočustvovali z 
nami, darovali vence, cvetje, sveče, nam pisno in ustno izrazili sožalje 
in našega očeta pospremili na zadnji poti. Posebna zahvala Alojzu Der- 
čarju iz Podgore, sosedu Srpčiču, LB SB Celje, MKZ Krka Straža, Ma

riji Tretinjak ter gospodu župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi najdražji

ZAHVALA
Ob izgubi drage mame, babice in prababice

BARBARE
VESELIČ

Jurasove mame iz Adlešičev

se zahvaljujemo vsem, ki ste v tem času bili z nami. Posebej se zahvalju
jemo pevskemu zboru iz Adlešičev in Žužemberka, govornikoma Mari
ji Jankovič in Alojzu Cvitkoviču, sosedom za vsestransko pomoč in or

ganizacijo pogreba in gospodu župniku za opravljen obred.

Vsi njeni

O
ZAHVALA

V 77. letu nas je nenadoma zapustila naša 
draga mama, stara mama, tašča in teta

ASŠi
PAVLA 

KONCILJA
roj. Tomažin

Slovenska vas 39, Kočevje

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sovaščanom, pri
jateljem, gasilskemu društvu Stara Cerkev, LIK Kočevje in Elektro 
Kočevje za izrečeno sožalje, darovano cvetje in sveče. Hvala vsem, ki 
ste drago nam pokojnico tako številno pospremili na njeni zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo g. župniku za lepo opravljen obred in Matev

žu Etjavcu za poslovilne besede ob njenem odprtem grobu.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
V 76. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče in 

ded

ERNEST 
KORENE
Žigrski Vrh 32, Sevnica

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za 
pomoč, darovano cvetje, darovane sv. maše, izrečeno sožalje ter sprem
stvo na zadnji poti. Hvala konfekciji Lisca Senovo, M Kopitarni Sevni
ca, Tovarni Videm Krško-energetika in g. župniku za lepo opravljen 

obred. Vsem iskrena hvala!

Žalujoči: žena Neža, hči Slavica, sin Avgust in Lado z druži
nami

ZAHVALA
V 79. letu nas je za vedno zapustila draga 

mama, babica, tašča, sestra in teta

MARIJA
GAZVODA

roj. Zalar
Mihovec 11

Ob boleči izgubi naše drage mame, se najlepše zahvaljujemo sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam ob težkih trenutkih 
stali ob strani, izrekli sožalje, darovali vence, cvetje, sveče, sv. maše in 
se v tako velikem številu poslovili od pokojne. Posebna zahvala kolek
tivom IMV Adria, Revoz, Gozdarstvo Novo mesto, Ključavničarstvo 
D.K. Ig, dr. Vodniku za obiske in zdravljenje, sosedi za poslovilne bese
de, g. župniku za lepo opravljen pogrebni obred. Vsem k enkrat iskrena

hvala! •

Vsi njeni

£l§9) 14. marca 1991
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Kdor ve, da je Borut Mokrovič 
diplomiral na zagrebški strojni 
fakulteti, se verjetno sprašuje, kaj 
neki ga je zaneslo v turizem. On 
pa kratko pravi »Tu sem, ker sem 
želel delati doma.«In tako je zdaj 
že peto leto direktor Term Čatež, 
podjetja, ki zadnje čase veliko 
vlaga v večje zmogljivosti in v 
boljšo kakovost svojih storitev.

Mokrovič je februarja v imenu 
svojega podjetja prevzel veliko 
priznanje za dosežke na gospo
darskem področju, ki ga podelju
je Območna gospodarska zborni
ca Posavja. Priznanja je bil vesel, 
saj, kol pravi, se človek težko 
oceni sam. Ko pa te ocenijo drugi, 
je to potrditev, da delaš prav. In 
ravno tako potrjevanje ga spodbu
ja, da vedno išče nekaj novega in 
da si upa vztrajati na svojih 
idejah.

A tudi ideje ne padajo z neba, 
ampak zorijo na neutrudnem 
sprotnem učenju in pridobivanju 
vedno novih znanj. Poklic mene
džerja je nekaj posebnega, še po
sebej pri nas, saj se mora človek 
zanj usposobiti z lastno prakso in 
s samostojnim učenjem. Borut 
Mokrovič zalo vsak dan nekaj ur 
posveti branju in študiju. Zadnje 
čase, ko imajo menedžerji vendar
le večje pristojnosti, ga poklic še 
bolj veseli »Osnovna problema v 
podjetjih sla organiziranost in 
motivacija. Delavcem ni bilo da-

tako dobili motivacijo za delo. V 
Termah danes sledimo povpreč
nim avstrijskim plačam, a le ma
lokdo ve, koliko pritiskov je bilo 
treba, da smo prišli do takih rezul
tatov,,« pravi

V koži menedžerja, ki upravlja 
družbeno podjetja, mu ni lahko. 
Spremlja ga dvojna vloga, saj v 
delavskem svetu zastopa interese 
delavcev, medtem ko mora po 
drugi strani skrbeti za čimvečji 
dobiček. Za njim ni nobenega 
lastnika, na katerega bi se lahko 
izgovarjal, ko je treba koga odpu
stiti »Zakaj bi ga? V čigavem in
teresu?« se sprašuje, ko si priza
deva, da ne bi prišlo do socialnih 
tragedij in nepotrebnega odpuš
čanja. Dobro se namreč zaveda, 
da imajo menedžerji velike pri
stojnosti, delavci pa še nobene 
sindikalne zaščite.

Kljub temu si upa trditi in tudi 
dokazati, da je družbeno podjetje 
v turizmu lahko za 20 odst bolj 
učinko vito kot zasebno, saj razpo
laga z več kapitala in ima možnost 
nižjih vhodnih cen. Seveda pa mo
tivacija ni tako velika in to je ena 
glavnih slabosti Borut Mokrovič 
se je že pred tremi leti začel inten
zivno zanimati za delničarstvo, 
tako da so bili v Termah nanj pri
pravljeni. Njegova ideja je, da bi 
del podjetja s prodajo delnic pre
šel v zasebno lastnino. Ob tem ne 
pozabi poudarili, da ne namera
vajo storiti koraka za 30 let nazaj 
in uvesti klasičnega kapitalizma.

Daleč so že časi, ko se je moral 
pred družbenopolitičnimi organi
zacijami zagovarjati zaradi idej, 
ki so danes vsakdanjost. Takrat 
se je vsak direktor moral prilago
diti okolju, zdaj pa upa, da politi
ka ne bo več imela glavne besede 
v podjetjih. Še vedno pa je prepri
čan, da mora človek, dokler je 
mlad, najmanj po sedmih letih 
zamenjati delovno okolje, da bi bil 
lahko še naprej ustvarjalen. Tudi 
sam ne misli odstopati od takega 
stališča. Ko mu bo zmanjkalo 
idej, se bo umaknil.

B. DUŠIČ-GORNIK

Le povprečne salame ob jubileju
V Sevnici so pripravili že trideseto salamijado — Najbol ši lanski prvonagrajenec 

gostilničar Franc Štritof — Natančno de o komisije______________

SEVNICA — Sevniški mučeniki so 
letos že tridesetič pripravili salamiado, 
na kateri je natančna komisija v znani 
Vrtovškovi gostilni pod vodstvom upo
kojenega posavskega veterinarskega in
špektorja Borisa Starihe ocenila kar 70 
primerkov. Dva je izločila takoj na za
četku. Najboljšo oceno, 84,4 točke, je 
za izgled in okus svojega suhomestnpte- 
ga izdelka prejel gostilničar Franc Štri
tof iz Dečnih sel pri Artičah. Zanj je

MIRENSKI 
ŠALJIVI PRAZNIK
MIRNA — Nekako v čast Karlu 

Friedrichu Hieronymusu bo kul
turno umetniško društvo Svoboda z 
Mirne tudi letos pripravilo svoj iz
virni festival laži, imenovan Klju- 
kec. Besedila na temo laž bodo or
ganizatorji prireditve sprejemali sa
mo do 23. marca letos, in to na 
naslov: Kljukec, 68233 Mirna. 
Lažnivi zapisi bodo namreč romali 
še skozi sita ocenjevalcev, preden 
bodo najboljše sestavke javno pre
brali 1. aprila na proslavi na Mirni. 
Žirija bo razdelila festivalu name
njeno pošto v tri skupine, in sicer v 
preproste laži, politične laži in 
otroške laži. »Svoboda« daje šalji
vim Slovencem popolno svobodo 
ustvaijanja in bo vesela, če bo kateri 
od piscev tudi izbrskal iz časopisov 
in arhivov kako obljubo katerega 
od slovenskih javnih delavcev, ki se 
ni uresničila in zato zdaj zveni kot 
laž. Biserne iz letošnje zakladnice 
laži bodo nagradili. Najboljšemu 
dolenjskemu piscu tovrstnega se
stavka bodo za nagrado celo leto 
brezplačno pošiljali glavno edicijo 
osrednje dolenjske časopisne hiše.

uspeh toliko večji, ker je prehodni va
ljar prejel že lani.

Po ocenjevanju je prvonagrajenec 
prinesel Štefan rujne kapljice ter prista
vil, da se prično dobre salame delati že v 
hlevu, pri krmljenju prašičev, kar da ga 
ni prav nič sram priznati. Zagotovil je, 
da gostje pri njem vedno dobijo domače 
salame. Tudi druga nagrada je odroma
la na brežiški konec, k Jožetu Hudetu 
na Globoko. Sledila sta Sevničana Ada 
in Bojan Kozmus, na petem mestu pa je 
pristal mesar in tokratni rezalec salam 
Branko Jurič iz Brežic.

Nagrajenci so prejeli poleg ličnih,

ČESEN V RIBNICI — V skoraj polni 
dvorani ribniškega Doma JLA se je 
pred dnevi predstavil osvajalec Lotseja, 
Tomo Česen. V skoraj dveumem kram
ljanju je Česen odgovarjal na vprašanja 
Ribničanov, nanašajočih se na osvaja
nje najvišjih vrhov sveta. (Foto: M. 
G la vonjič)

ročno izdelanih diplom tudi bogate 
praktične nagrade. Leskovška klet kr
škega Agrokombinata je naložila velik 
koš s steklenicami svojega vina ter do
dala še vse orodje za delanje salam. No
vogoriški MIP je prispeval mortadelo, 
težko 30 kilogramov, torej toliko kilo
gramov, kot šteje salamiada let. Ljub
ljanski črevar Jože Klopčič je najboljše 
izdelovalce salam nagradil s po tremi 
vrstami črev, tudi kitajskimi. Torej se za 
dobre salame tudi v prihodnjem letu ni 
bati. Sicer pa jih bo v Vrtovškovi gostil
ni tudi na čem rezati: Novolesov Ergo je 
namreč gostilničarju Franciju podaril 
lično in praktično mizico za sekanje 
mesa in, kajpak, za rezanje salam.

A. ŽELEZNIK

ŽIVAHNO JE BILO 
TUDI PRI TINCI

BOŠTANJ — Pri Martini Lipar je 
bilo to nedeljo salamarsko tekmovanje, 
tokrat že peto po vrsti. Na ocenjevanje 
so prinesli 41 salam in 39 klobas. Med 
salamarji je zmagal Ivan Možic z Vrha 
pred Alojzem Udovčem iz Boštanja in 
Blažem Zakrajškom. Jure Šlogar, pred
sednik sveta krajevne skupnosti ali tudi 
mali boštanjski županje postal zdaj še 
prvi mož med klobasarji. Drugo naj
boljšo klobaso je na ocenjevanje prine
sel Franc Simončič iz Radeč, tretjo pa 
znani kmet, gasilec in atlet Alojz Žalaš- 
ček ml. iz Boštanja.

Trebanjski koši so najboljši
V Trebnjem zanimiva razstava izdelkov domače obr
ti in kulinarike — Pletarstvo ima že tudi podmladek

no, da bi sami delali selekcijo in

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«!
Zaprte Delove trafike — Denar z$ čistilne naprave — Glede na razmere imajo v 

Jedrski previsoke plače — Žeblji na mostu — »Spotikanje« ob borce

Kaže, daje tale rubrika zaživela, ker 
bralci Dolenjskega lista, delavci, borci, 
brezposelni, prodajalci in drugi telefo
nirajo. Vendar se tudi vse bolj dozdeva, 
da smo se znašli v času, ko človek mora 
nekomu potožiti. Na primer časopisu, 
ker je predsednik predaleč in bog 
previsoko.

Tako smo v četrtek zabeležili pripo
mbo, da so Delovi kioski v Novem me
stu preveč časa zaprti. To daje slabo in 
čudno, ko pa bi nekateri, ki so brezpo
selni, prav radi delali v teh trafikah tudi 
v omenjenem času, če bi bili za to tudi v 
Delu. V novomeški Delovi prodružnici 
so pojasnili, da so kioski zaprti zato, ker 
v firmi Delo zahtevajo ob vsaki menjavi 
prodajalca v trafiki inventuro. Pri 
enodnevni zamenjavi bolne prodajalke, 
vzemimo, ta direktiva pomeni zelo ve
liko dela pravzaprav brez koristi, zato se 
v novomeški Delovi podružnici tej 
praksi izogibajo in so kioski odprti tako, 
kot seje naši sogovornici zdelo narobe.

Franci iz Novega mesta je vprašal, 
kako trenutno stoji Ekoline, lani začeta 
nagradnja akcija, s katere izkupičkom 
naj bi plačali neko čistilno napravo. 
Vprašanje smo sporočili Jožetu Splic- 
halu, ki je povedal, da akcija še teče. 
Trenutnojevobtokuše 1.000 do 2.000 
kartic. Kaj bo z denarjem od te akcije, 
še ni odločeno. Sestali naj bi se organi- 
zatorji in drugi, na primer Zeleni, in se 
na sestanku dogovorili, za kaj in kam 
nakazati omenjeni denar. Če ima Fran
ci kartico, naj jo pač odda in s tem pri-

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(U68) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

pomore k čimprejšnjemu koncu akcije, 
če pa se mu kartice ne zdijo bistvene, bo 
to verjetno povedal v enem prihodnjih 
četrtkov.

Nihče tudi še ni rekel zadnje besede o 
cesti od Žuničevdo Preloke. Dušan Vi
detič iz okolice Žuničev — če je po tele
fonu priimek zvenel narobe, se opraiv- 
čujemo —je vprašal, kdaj bodo gradili 
ta cestni odsek. V Cestnem podjetju 
Novo mesto so zagotovili, da njihovo 
podjetje je zainteresirano, da bi gradnjo 
tam nadaljevali, vse pa je odvisno od 
republiškega denarja. Sredstva so moč
no vprašljiva, zato v Cestnem podjetju 
skoraj ne verjamejo, da bi cesto gradili 
letos. V to podjetje smo posredovali tu
di obvestilo, daje na mostu v Dobrovi 
pogledalo iz plohov na svetlo zelo veli
ko žebljev. Občanu, ki nam je to sporo
čil, lahko povemo, da so v Cestnem po
djetju obljubili popravilo.

Bolj skriti pa so naslovniki pripomb, 
kot je ta: dovolj mi je čečkanja o dav
kih, o težavah kmetov, raje pišite, kako 
bi vlada rada čez noč obogatela. T udi je 
vprašanje, koga vprašati za natančen 
odgovor na četrtkovo vprašanje, zakaj 
je elektrika tako draga, če imajo elek
trikarji dosti denaija za zelo visoke pla
če, kakršne da so v Jedrski v Krškem. 
Lačna vrana sito pita, je še pribil Fran
celj iz Posavja. Po njegovem tudi ni 
prav, da se v enakem odstotku višajo 
najmanjše in naj večje pokojnine. Bolj bi 
se morale povečati najnižje. Koga vpra
šati za svet, nemara velja tudi pri dru
gem pomisleku že omenjenega Dušana. 
Slednji je na TV videl, da se razvija turi
zem v zgornjem toku Kolpe, pa ga za-

DAN ŽENA 
TAKO IN DRUGAČE

KOČEVJE — Na koncertu noneta 
Rog v počastitev dneva žena, kije bil 7. 
marca, je bilo le okoli 30 poslušalcev. 
Na prireditvi v discu hotela Pugled, kije 
bila 8. marca in namenjena mlajšim, pa 
je bilo okoli 1.000 plesalcev in plesalk. 
Tudi naslednji večer, ko je pela Tanja 
Cazerman, je bilo prodanih prek 100 
vstopnic, ta večer v disku pa je bil na
menjen starejšim. Obiskovalci diska 
niso le iz Kočevja, ampak tudi iz ribniš
ke, delniške in novomeške občine. Z 
dosedanjim obiskom komaj odprtega 
diska v hotelu Pugled so organizatorji 
več kot zadovoljni. 15. marca bo spet 
disko za mlajše, 16. marca bo v disku 
gostovala slovenska pevka Mika, 23. 
marca pa bo Vlado Kreslin predstavil 
svojo kaseto in takrat bo na »sporedu« 
tudi štajerska kuhinja.

J. P.

nima, ali ni zaradi turizma možno one
snaženje Kolpe v spodnjem toku.

Anton Drugovič iz Ločje rekel, da v 
trebanjski skupščini ravnajo narobe, 
ker so se zapičili v borčevske pravice. O 
tem je bral v zadnjem Dolenjskem listu. 
Uhanova vprašanja so slišati po njego
vem kot belogardistova kritika. Kot 
borci se nismo šli borit niti za komuni
zem niti za vero, šli smo se borit za svo
bodo. Spotikati se danes ob bolne borce 
je zato nepošteno, je rekel Drugovič.

že nekaj čez 19. uro se je nekdo prito
žil nad imeni avtomobilov, kot so v ma
lih oglasih zapisana v Dolenjskem listu. 
Dejal je, daje vendarle pomembno, ali 
piše opel vectra ali vektra, renault cam- 
pus ali kampus in podobno.

M. LUZAR

TREBNJE — Tu so 7. marca odprli 
nekajdnevno razstavo izdelkov domače 
obrti in kulinarike. S predstavitvijo, ki 
je bila letos četrtič, so trebanjski roko
delci okolico že opozorili, da znajo de
lati napol pozabljene predmete. Zdaj bo 
šlo nemara za to, da svojo obrtniško 
spretnost tudi kar najbolje vnovčijo.

Slednje bi verjetno Trebanjccm po
ložil na srce tudi Ingo Paš, slovenski 
minister za turizem. Na nedeljskem 
polzascbnem obisku na razstavi je dejal, 
da je trebanjska predstavitev domače 
obrti dobra, vendar daje vtis, da osta
jamo »na ljubiteljski ravni«. Izdelavo 
teh predmetov je potrebno razširiti v 
znamko tega področja in tudi Slovenije. 
Po njegovem je pri tem osnovni pro
blem promocija in marketing. Kot bliž
njico do možnih kupcev omenjenega 
rokodelskega blaga je predlagal, naj v 
prihodnje take razstave Trebanjci pri
pravijo na izvirnem kmečkem dvorišču, 
kjer bi se dalo videti mojstre te obrti pri 
delu.

Če deluje kot vabilo kupcem kako
vost košar, škafcev, grabelj in podobne
ga razstavljenega bogastva iz ljudske 
tvornosti, se domačini lahko nadejajo 
dobre prodaje, saj so izdelki dobri. Po 
besedah dr. Janeza Bogataja, ki je na
govoril zbrane na otvoritvi razstave, so 
trebanjski pletarji najboljši v Sloveniji. 
Gledano v celoti, je trebanjska domača 
obrt takoj za ljutomersko, najboljšo v 
Sloveniji, sodi dr. Bogataj, kije navrgel 
na otvoritvi, da si ni nobena stranka na
ložila skrbi za domačo obrt.

Od četrtkove otvoritve do nedelje se 
je v Trebnjem zvrstilo kar nekaj obis

kov strokovnjakov za domačo obrt ter 
predstavnikov oblastnih ustanov in or
ganov FAO. Ob otvoritvi in poznejših 
pogovorih so poudarili sodelovanje z 
ljubljanskim »Domom«, preko katere
ga Trebnje izdelke prodaja, pozornost 
šol v občini do domače obrti, večletno 
strokovno prisotnost dr. Bogataja in 
dejstvo, da se domača obrt v Trebnjem 
razvija v okviru Faovega razvojnega 
projekta.

L. M.

VABIJO NA SALAMIADO
RATEŽ — V soboto ob 15. uri bo v 

organizaciji Turističnega društva Ratež 
v gasilskem domu na Ratežu zabava s 
podelitvijo nagrad in pokušnjo salam, 
ki bodo sodelovale na salamiadi. Vse, ki 
bi se s svojimi izdelki še radi udeležili 
tekmovanja, obveščajo, daje rok za pri
javo še do 14. ure v soboto v gostilni 
Vovko na Ratežu. Že uro pozneje istega 
dne se bo v gasilskem domu pričelo 
strokovno ocenjevanje prispelih vzor
cev.

Četrto Emilio bo 
poslušal Jože 
iz Cegelnice_

Žrebala je računovod
kinja — Še en radio> 
aprila spet več nagrad

NOVO MESTO - Da bi i*# 
priložnost dobiti četrto Račku*0 
Emilio prav vsi, ki so do zadnja 
petka plačali trimesečno naročnin0 
za Dolenjski list, je bilo žrebanje 
le v torek, tik pred zaključkom 
redakcije.

Ker tedaj ni bilo blizu nobeni 
naročnika, je v predal s plačanim 
položnicami posegla kar račun(j 
vodkinja Dolenjskega lista Otulr
Retelj, in z radiokasetofonom °°
imel poslej opraviti Jože Kukmanjf 
Cegelnice 38 pri Novem mestu* * 
četrt stoletja zvestobe Dolenjskem* 
listu je nagrada gotovo prišla v p^' 
ve roke. .t

Zvestih naročnikov in redu 
plačnikov naročnine je še velik > 
nekdo med njimi bo prišel na sw 
račun že v teh dneh, ko bomo 
bali dobitnika petega radia; vet r. 
ložnosti pa bo aprila, saj bomo 
takratni izterjavi naročnine speln 
grajevali pravočasne plačnike.

Nagrade naj zaenkrat ostane]0* 
skrivnost, povejmo le, da jih r 
pravljamo skupaj z Račko, rtf 
nalniško in z drugim blagom d°° ̂  
založeno novomeško firmo, o k<$. 
pestri in po cenah nedvomno uprf 
ponudbi se lahko prepričate na c 
sti kom. Staneta 34 v Novem 
ali po telefonu in telefaksu (°°° 
21-058.

O =2- RAČKA,

MERILI BODO PRITIS*

BRŠUIN — 
Rdečei

Krajevna organ'* ,imoiijui ~ rviajLvna uip- . / p

ečega križa, ki jo vodi Pavla 
1 prebivalce krajevne skupnosti u ^ 

merjenje pritiska. Poslej bodo to _s yp 
kovnim osebjem počeli vsak 1. in ■£ ^ 
tek v mesecu ob 17. uri v prostori 
jevne skupnosti na Slakovi 3.

Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista

DOMA ČA OBR T — Na trebanjsko razsta vo izdelko v domače obrti so poleg občin
skega zastopstva med drugimi prišli predstavniki slovenske turistične zveze, dveh re
publiških ministrstev, novomeške enote Kmetijskega zavoda Slovenije, FAO in po
znavalci domače obrti Na fotografiji za domačinom Tonetom Zaletelom (levo) je 
vtise in predloge glede razstave nanizal tudi dr. Janez Bogataj (desno). (Foto: M. 
Luzar)

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjske?* 
lista dodelil nagrado FRANCU BRDNIKU iz Smlednika. Nagrajene" 
čestitamo!

Lestvica je ta teden takšna:
1(1) Vprašal bom zvezde — DOLENJSKI FANTJE
2 (6) Mami za praznik — ANSAMBEL RAZPOTNIK
3 (4) Zvezdna noč — ANSAMBEL J. ŠUMAHA
4 (2) Primi brž kupico — ANSAMBEL T. HERVOLA
5 (7) Poročna — HENČEK
6 (3) Stara ura — LIPA lTi
7 (9) Zakaj ljubezen mine — ALFI NIPIČ & NJEGOVI MUZIKAN"
8 (5) Zimska — ANSAMBEL L. SLAKA
9 (8) Staro vino, star prijatelj — ANSAMBEL T. VERDERBERJA

10 (—) Samotna domačija — FANTJE IZPOD ROGLE „
Predlog za prihodnji teden: Pri nas se poje — ANSAMBEL 

PRAPROTNIKA.

Glasujem za: 

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

■ ■ 
■ 
■ ■
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VZRAVNAN BO STA OD ZASTAVO
— Ate, strici na oblasti se 

kregajo.
— To ni nič novega, Mali
— Vem, toda zdaj se kregajo za

radi zastave.
— Kaj pa jim ni všeč?
— Eni bi radi imeli zastavo z 

zvezdo, drugi pa brez nje.
— Se bodo že dogovorili!
— Kajne, ate, zastava z zvezdo je 

bila partizanska.
— Menda.
— Nič menda, bita je. Tako je 

rekla učiteljica. Tista brez zvezde 
/fa je bila od onih drugih.

— Misliš reči: od belih.
— Ja, od belih.
— Bilo bi boljše, da pustiš te reči 

pri miru in se primeš knjige.
— Motiš se, ate, to so zelo po

membne reči
— Za kogar pač so.
— Za vse nas, za Slovence, ate!
— V sobo!
— Zastava je, ate, simbol, ponos. 

Zastave obešamo za praznike, ob 
slo vesnostih, zasta ve nosijo gledalci 
na športna srečanja

— Kakšna bo zastava, ni tvoj 
problem.

— Pa je. To je problem tudi stri
ca Jožiča Repiča 

— Vse si pomešal 
— Pa nisem, da veš! Strica Repi

ča so vrgli iz službe.
— Je pač pil in zabušavaL 
— Strič Repič nikoli. Nogo so 

mu dali zato, ker je postal »tehno
loški višek«.

— Tudi na te stvari se spoznaš, 
kajne?

— Stric Repič ima tri otroke.
— Pa kaj?
— Zdaj bodo lačni

noš0'— Za takšne primere imam< 
cialno službo.

— Brez denarja je. ,
— K nam za mizo gotovo °e 

do sedali . je 1
— Ni štos v tem, ate. V‘c' 

zastavi M
- Zdi se mi, da se ti že f* 

blede. Mljt
— Stric Repič se bo veliko 0 

počutil, če bo stal lačen s svoj0 
žino pod našo, slovensko ^ 
Ponos pa je tudi nekaj, ate.

TONIGAŠP^ (
—L-L—


